
NOVI TEDNIK Št. 4 - leto XLVI 
Celje, 30. I. '92 

Cena 50 tolarjev 

Direktor in glavni urednik J o ž e Cerovšek. Odgovorni urednik Novegatedn ika Branko Stamejčič. 

Mrtvo Celje 
v tej š tevi lk i n a d a l j u j e m o t e m o o Celju, ki je z a s p a l o v d r u g i 
polovici o semdese t i h let in še k a r spi in spi . N a s p r o t n o p a M a r i b o r , 
t u d i po zas lug i d a n a š n j e i n t e r v j u v a n k e M a g d e Tovorn ik , k o r a č i 
v E v r o p o . T e m a n a s t r a n e h 8, 9 in 12, in t e rv ju n a s t r a n i 20. 

V V H Nove samovolje 
H H H B H H predsednika Kranjca. 

• • • Stran 7. 

računalniki 
Zelen golob 
na nehotičnlku 

Tako nekako je videti celjska kabelska televizija, ki je vse bolj 
v oblakih, zato - opustite upanje, vi, ki čakate. Okrogla miza na 
straneh 10 in 11. 

»Zaprl bom 
štacuno« 

Dr. Dimitrij Rupel na celjskem večeru. 
Stran 6. 

IZ VSEBINE 
Stran 14 

Prvi kupon za 
100 kmečkih žensk 
stran 21 

S fračami 
nad vojsko 
stran 3 

Slovenski 
osebni dokumenti 
stran 19 

Popust pri 
elektriki - slepilo 
stran 32 
Avtokotiček: 

Alfa 155, 
golf 
serije 3, 
isuzu 
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z U R E D N I K O V E MIZE 

I Orbitama os 
v prejšnji številki Novega tednika je Borut Alujevič, 

ob temi o Celju kot mrtvem in provincionalnem mestu 
izjavil, da bomo Celjani kmalu v orbiti plesali okoli 
zemlje. Župan Anton Roječ je ob isti temi v intervjuju 
pi'oglasil Celje za bodoči evropski zlatarski nakupo
valni center in hkrati sesul tiste, ki naj bi v preteklosti 
m lani zakrivili počasno potapljanje mesta v samoza
dovoljno gnezdeče, kjer nihče (z izjemo sitnih in pri
stranskih, v nenačelno koahcijo povezanih novinarjev) 
nikogar ne dreza. Seveda je ob tem pozabil, da brez nič 
ni nič, pozabil, da mora tudi občina kdaj reči svoj - to 
hočem in toliko lahko stane, pozabil celo, da bo kmalu 
kulturni praznik, prvi v samostojni Sloveniji, in dovo
lil, da somu v hiši vse zamočili, zamudili z razpisom za 
nagrade in še teh niso pravočasno priskrbeli. In tako 
m:amo vsi vsak svoj lastni mir. In pika. 

Saj nam je konec koncev kar lepo v tem našem Celju. 
Nimamo kabelske televizije, ki bi nas mučila (zakaj ne, 
berite v tej številki), uspešno se poskušamo otresti še 
tistih športnih, kulturnih in gospodarskih manifesta
cij, ki so očitno motile naš mir, malo se preklamo sem 
in tja, pa še to v glavnem okoli oslovske sence... Kar 
lepo nam je. Če smo seveda zadovoljni s tem, da smo 
vedno bolj provinca, da voza napredka ne znamo in ne 
moremo premakniti naprej, da se bolj veselimo neu
speha drugih kot da bi bili pripravljeni ne glede na 
strankarske in ne vem kakšne še vse razlike storiti kaj 
za svoje mesto (kot so znali, na primer v Mariboru, 
o čemer nas uspešno pouči intervju s tamkajšnjo gospo 
županjo). 

Pa zanemarimo malo, kaj, kako in zakaj se je v pre
teklih letih in tudi mesecih, pa tudi danes zgodilo. Se 
ne znamo, preprosto, vprašati, kako združiti sile, da bo 
naše mesto res lahko tretje republiško središče v vseh 
pogledih in ne le po štc vilu (zaspanih, vsega naveliča
nih in samih sebe polnih) prebivalcev? Da nas ne bodo 
kot bodoči inter citv vlaki kar po vrsti prehitevali prav 
vsi, ki se jim bo to zljubilo - Obala, Pomurje, celo sama 
sebi zadostna Gorenjska... Si ne znamo reči, po staro-
celjsko - aufbiks, saj znamo? 

In kdo naj se pni, ob svojih večno novih zamislih in 
idejah, ki naj bi postale meso že s tem, ko so izrečene, 
ne da bi kdorkoli karkoli storil, to prvi vpraša? Posku
site vi, gospod župan. Postanite tista zemlja, okoli 
katere bomo Celjani zaplesali v orbiti. Ne za svoj imidž 
in ne za svojo stranko, ime in poslansko poslanstvo. 
Poskusite to za Celje in s Celjani. Mesto, ki mu župa-
n ujete to zasluži... Pa četudi je vsak dan bolj provinca 
in vsak dan bolj samo sebi zadostno. 

BRANKO STAMEJČIČ 

Četrti šmarski ne 
Zidarja niso izvoliii - Težlie Poiočniltove obiožlte 

v šmarskih političnih in družabnih 
krogih so zadnji čas največ ugibali ali bo 
edinemu kandidatu drugega kroga žu
panskih volitev, prenovitelju Francu Zi
darju, uspelo postati šmarski župan. Na 
ponedeljkovi šmarski skupščinski seji, 
kjer so med drugim skušali še izvoliti 
novega župana, se to ni uresničilo. 

Med 67 poslanci je na tajnih volitvah 
za Zidarja glasovalo 25 poslancev, kar 42 
pa jih je oddalo neveljavne glasovnice ali 
pa so bili proti. Tako so v ponedeljek 
šmarski poslanci od novembrskega za
četka »županske krize« odklonili že četr
tega poslanca: novembra so izglasovali 
odstopno izjavo Franca Potočnika iz 
kmečke zveze, nato pa so med izbiranjem 
med krščanskim demokratom Marjanom 
Drofenikom in socialistom Vladom Gob
cem oddali kar tretjino neveljavnih gla
sovnic. 

V ponedeljek je na skupščinski seji 
predsednica občinske volilne komisije, 
Zinka Strašek, poslance seznanila z ugo
tovitvijo, da je pravno ustrezna le kandi
datura Franca Zidarja, ta pa je pred gla
sovanjem tudi obrazložil svojo odločitev 
za kandidaturo. Najprej je odgovoril na 
»namigovanja«, kaj je posredi, da zdaj 
kandidira, ko pa je med novembrskim 

odstopanjem takratnega župana Franca 
Potočnika, skupaj z Jožetom Čakšem za
trjeval, da ga nima namena zamenjati. 
Povedal je, da so ga vpraševali o tem 
»kdo ruši predsednika občine«. 

Potem je poslance seznanil s svojim 
programom: usklajevanje interesov, spo
štovanje razlik, ustvarjalni odnosi 
skupščine in izvršnega sveta, afirmacija 
občanovih potencialov, zagotovitev po
gojev za začetek delovanja novih občin, 
državna meja naj postane razvojna kate
gorija, vključevanje izvenparlamentar-
nih s t r ank . . . »Moja kandidatura ni za
veza nobeni stranki, je še med drugim 
povedal Zidar. Po Zidarjevi predstavitvi 
je poslanec kmečke zveze, bivši župan 
Potočnik, pred poslanskim mikrofonom 
povedal o stališču poslanskega kluba 
kmečke zveze. Kmečka zveza (ta ima 
v šmarski skupščini deset poslancev) 
ocenjuje, da Zidar zaradi značajskih po
sebnosti ni sposoben prevzeti županske
ga mesta ter mu ne morejo verjeti, je 
povedal. Pri tem je nato omenjal še nere
šeno predajo gradu Olimje s strani Spo
minskega parka Trebče (Franc Zidar je 
tam direktor) novemu upravitelju, zaradi 
česar so iz Olimja zaprosili skupščino za 
ustanovitev posebne komisije. Lani se je 

v povezavi s »Trebčami« veliko, tudi 
v skupščinskih vrstah, govorilo o podjet
ju Giad in Potočniku so tudi rekli, da naj 
bi bil Zidar direktor »Trebč« že celo de
setletje brez razpisa. Na področju Spo
minskega parka pa naj bi v glavnem ob
navljali brez javnega natečaja ter lani 
porabili kar 70 odstotkov denarja, ki ga 
v občini namenjajo za kulturo. 

Zidar je na te obtožbe odgovoril šele 
po znanem izidu glasovanja, ker »pri vo-
Ijenju ni želel polemizirati«. »Vse Potoč
nikove navedbe, z izjemo 70 odstotnega 
deleža, so neresnica. Varuje ga poslanska 
imuniteta, zavaja pa ljudi«. Potočnik je 
na to odgovoril, da bodo o gradu Olimje 
še razpravljali, o vsem drugem pa naj bi 
prejel takšne informacije: »Mislim, da 
moje izvajanje ni bistveno vplivalo na 
današnjo odločitev volilcev.« 

Na seji sta poslanca kmečke zveze 
predlagala, da bi se šmarske politične 
stranke dogovorile o kandidatu, ki bi 
užival podporo večine poslancev. Do pri
hodnjih, že tretjih (oziroma četrtih) voli
tev novega župana, bo vodil šmarsko 
skupščino, po funkciji, sedanji podžu
pan, krščanski demokrat Jože Cakš. 

BRANE JERANKO 

Poplavni šilingi 
Po katastrofalni poplavi no

vembra 1990 se je v obnovo 
celjske bolnišnice prizadevno 
vključila tudi Štajerska dežel
na vlada. Doslej so za nakup 
aparatur in nujne zdravstvene 
opreme, ki jo je v Celju uničila 
voda, Avstrijci zbrali približ
no milijon 700 tisoč šilingov. 

Ob petkovem obisku 
v Gradcu pa je vodja celjske 
bolnišnice dr. Aleš Demšar iz
vedel, da so Avstrijci z gospo
darnim obračanjem denarja za 
pomoč celjskemu zdravstvu 
namenili še 40 tisoč nemških 
mark. V Celju morajo sestaviti 
spisek najnujnejše opreme, ki 
jo bodo s tem denarjem kupili 
Avstrijci. 

V celjski bolnišnici so doslej 
iz avstrijske popoplavne po
moči dobili sistem za narkozne 
pline, narkozni aparat, labo
ratorijski avtomat za hitre te
ste, 2 centrifugi, 5 inhalatorjev 
in aparat za določanje slad
korja v krvi, čakajo pa še opre
mo za urološki oddelek in po
seben operacijski aparat za 
travmatološki oddelek. Dr. 
Demšar meni, da je med naj
nujnejšimi nakupi v bolnišnici 
še oprema za ginekološki od
delek, kjer pogrešajo pred
vsem kolkoskope. IS 

IZJAVE, MNENJA 
Vitodrag Pukl, član republiškega vodstva Socialdemo

kratske stranke ter podpredsednik slovenskega parlamenta, 
v Rogaški Slatini: 

V politiki se nizki udarc i in prepir i s t r ankam vračajo kot 
bumerang. No glede na čas, imamo še vedno višjo polit ično 
kul turo, kot jo imajo, na pr imer , v Avstriji ali Nemčiji, in jo 
lahkf) tudi ohran imo. 

Še 147 dni do pričetlta gradnje avtoceste 
Danes objavljamo še zadnji del trase bodoče avtoceste od Arje vasi do Vranskega, ki se bo 

v obliki deteljice v pivi fazi končala pri gostišču Grof. Lastnikom zemljišč, koder naj bi potekala 
avtocesta, so bili objavljeni deli trase prav gotovo dobrodošli, pa čeprav, kot vse kaže, ceste ne 
bodo pričeli graditi v roku kot ga je napovedal predsednik slovenske vlade, Lojze Peterle. Doslej 
namreč v občini zemljišč še ni.so odprodali ali zamenjali za druge. Gre vsekakor za dolgotrajne in 
zapletene postopke, povrhu vsega pa za gradnjo te avtoceste tudi ni denarja. 

JANEZ VEDENIK 

KOMENTIRAMO 

In, ban, pet. . . 
Neizvolitev Franca Zidarja 

za novega župana šmarske ob
čine ni nobeno presenečenje. 
Presenečenje bi bilo, če bi bil 
- ne glede na vsesplošno skre-
ganost strank - izvoljen mož, 
ki seje za kandidata izbral kar 
sam in tudi sam zbiral podpise 
za veljavnost kandidature. In 
nenazadnje: Franci Zidar je 
prvak prenoviteljev in torej 
naravni sovražnik kmečkega 
stanu, ki ima v šmarski skupš
čini prevladujoč vpliv. 
Pustimo vnemar dejstvo, da 
Zidarjeve kandidaturo niso 
podprli najbolj eminentni po
slanci njegove SDP in tudi 
drugih opozicijskih strank. 
Bolj si zasluži pozornost dej
stvo, da se je sploh spustil 
v volilni boj in naivno verjel 
vnaprej obljubljeni podpori 
številnih poslancev, še zlasti 
zbora Krajevnih skupnosti. 
Morda pa Franci Zidar sploh 
ni naiven? Mimogrede: spomi
njamo se ga tudi kot člana od
ločne skupinice slovenskih ko
munistov, ki je zapustila zgo
dovinsko noč dolgih govorov 
- 14. sejo CKZKJ. 

Šmarska skupščina vse bolj 

spominja na najbolj vroč del 
Dantejeve Božanske komedije. 
»Opustite upanje vsi (kandi
dati), ki ste vstopili«, bi na
mreč lahko z mirno vestjo za
pisali tudi na vhodna vrata 
kulturnega doma, kjer že dva-
meseca izbirajo novega župa
na: v devetem krogu Danteje
vega pekla so že obtičali Franc 
Potočnik, Marjan Drofenik, 
Vlado Gobec in Franc Zidar. 

Bo potemtakem strankam 
sploh še uspelo najti petega 
kandidata? Ce ne, bi lahko bili 
rešitvi, denimo, dve: razpusti
tev skupščine ali pa življenje 
brez župana do skorajšnjega 
sprejetja lokalne samouprave, 
ki bo razbila šmarsko občino 
na več manjših in župani 
(takšni kot so zdaj) ne bodo 
več potrebni. Lahko pa po
slanci šmarske skupščine v teh 
dolgih zimskih dneh igrice 
z županom poenostavijo, se 
postavijo v krog in začnejo 
s prikupno otroško preštevan-
ko: »An, ban, pet (kandi-
datov)3...« 

Na koncu bodo brez velikih 
težav zanesljivo dobili iz
branca. ŽELJKO ZULE 

Regionalni odbor 
SKD 

v Celju so se minuli petek 
sestali člani Regionalnega od
bora Slovenskih krščanskih 
demokratov, srečanja pa se je 
udeležil tudi vodja njihovega 
volilnega štaba Edvard Stanič, 
ki bo v naslednjih mesecih vo
dil strankine priprave na par
lamentarne volitve. 

Regionalni odbor SKB po
vezuje 8 občinskih odborov, na 
petkovem srečanju pa so se 
predstavniki dogovorili za us
klajene predvolilne aktivnosti. 
V vseh občinah imajo krščan
ski demokrati organizirane 
krajevne odbore, kar je še po
sebej pomembno za predvolil
ni boj. Povsod tam, kjer bodo 
po novem zakonu o lokalni sa
moupravi sedeži občin, pa je 
potrebno krajevne odbore že 
zdaj kadrovsko in strokovno 
okrepiti. 

Regionalni odbor SKD je 
obsodil nerazumljivo in ne
strpno gonjo zoper slovensko 
vlado, njenega premiera in vo
ditelje SKD. Krščanski demo
krati ocenjujejo, da poteka po 
natanko takšnih metodah, kot 
so se uporabljale v prejšnjem 
režimu in vse tiste, ki niso bili 
simpatizerji totalitarnega re
žima, 45 let potiskale v vlogo 
drugorazrednih državljanov. 

JANEZ LAMPRET 

Stranka odločnih v Celju 
Naj se samostojna Slovenija pozna tudi v žepilt občanov, 
pravijo Ceijslii demoltrati 

v veliki dvorani celjskega 
Narodnega doma se bodo 
nocoj (v četrtek, 30. januar
ja) ob 18. uri na 1. občinskem 
zboru sestali Celjski demo
krati. Sredi lanskega decem
bra so celjski somišljeniki 
stranke odločnih in strpnih 
oblikovali iniciativni odbor 
za ustanovitev občinskega 
zbora Demokratske stranke, 
prejšnji četrtek pa so na no
vinarski konferenci podrob
neje predstavili svoja pro
gramska izhodišča. 

Celjski demokra t i bodo 
podpiral i usklajen razvoj 
ekonomije in ekologije, na 
gospodarskem področju pa 
se zavzemajo za postopen 
prehod v oblikovanje social
ne države. To pomeni , da ne 
podpirajo vzdrževanja ago
nije t ist ih gospodarskih p o 
djetij, ki nimajo razvojnih 
programov. A v p r i zadeva
njih za socialno državo si 

Slovenija ne more privoščiti 
ostrih rezov, po t rebno je 
vztrajati na pos topnem p r e 
hodu. 

V programskih izhodiščih 
za delo Celjskih demokra tov 
je dokaj jasno opredeljen tu 
di položaj kul ture . V Celju bi 
si morali najprej povrnit i 
oziroma oživiti vse tiste p r i 
reditve, na ka tere smo bili 
nekdaj že ponosni (Teden 
domačega filma. Gledališki 
festival, Mladinski pevski 
fes t ival . . . ) , potem pa bi ime
li pri ložnost za oblikovanje 
novih. 

Še pred ustanovitvijo ob 
činskega zbora štejejo Celj
ski demokra t i 36 članov, od 
tega pa so iz nekdanje SDZ 
po razkolu v s t ranki p res to 
pili trije člani. Predsednik 
iniciativnega odbora za 
ustanovi tev občinskega zbo
ra je prof. Slavko Deržek, 

naloge glavnega ta jnika pa 
je doslej opravljal Tomaž 
M. Jeglič. Na us tanovnem 
zboru bodo člani Celjskih 
demokra tov sprejeli S ta tu t 
in Poslovnik Demokra t ske 
s t ranke , sami pa bodo obli
kovali Poslovnik o delu 7- . 

č lanskega občinskega odbo
ra, ki ga bodo na tajnih 
voli tvah izvolili nocoj. 

IVANA STAMEJČiC 

Nocojšnjega 1. občinskega 
zbora Celjskih demokratov se 
bosta udeležila tudi predsed
nik in podpredsednik Demo
kratske stranke Slovenije Igor 
Bavčar in Tone Peršak. Oba 
bosta odgovarjala na vpraša
nja gostov, zato Celjski demo
krati ob predstavnikih ostalih 
političnih strank v veliko dvo
rano Narodnega doma vabijo 
tudi ostale občane. 
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Slovenski osebni dokumenti 
'il^JpornuitiL^"^^^ «loi^ol/eiiye že, na osebne Izkaznice bomo čakali še 

v celjskem občinskem sekretariatu 
za notranje zadeve so oktobra začeli 
sprejemati vloge za izdajo slovenskih 
potnih listov, od začetka januarja pa 
zamenjujejo oziroma na zahtevo obča
nov izdajajo tudi nova, slovenska voz
niška in prometna dovoljenja. Febru
arja lahko na Celjskem pričakujemo 
nove registrske oznake za avtomobile, 
še spomladi pa tudi zamenjavo oseb
nih izkaznic. 

Jugoslovanski potni listi veljajo še 
do 25. junija 1993 oziroma do pre teka 
skupne veljavnosti deset ih let, v o b 
činskih upravn ih organih pa jih bodo 
izdajali do 25. junija 1992. Tudi za 
vozniška in p rometna dovoljenja je ča
sa za zamenjavo še tri leta. 

Slovenski potni listi 
v Celju je zanimanje za slovenske 

potne liste vse od oktobra naprej p r e 
cejšnje, z medna rodn im pr iznanjem 
Slovenije pa se je število zahtevkov 
občanov še povečalo. 

Občani, starejši od 18. let, morajo za 
izdajo potnega lista zaprosi t i osebno, 
za mlajše pa to storijo s tarš i oziroma 
skrbniki. V vložišču morajo občani iz
polniti vlogo, p lačat i up ravno takso 
(za izdajo potnega Usta občanom n a d 
18 let s taros t i znaša 820, za otroške 
potne liste p a 420 tolarjev) ter ob 

predloži tvi dveh fotografij velikosti 
3,5 k ra t 4,5 cm plačat i še 500 tolarjev 
za obrazec potnega lista. Svojo is to
vetnost morajo občani dokazat i 
z osebno izkaznico, tisti, ki je še n ima
jo, pa lahko predložijo dokument s fo
tografijo ter izpisek iz rojstne mat ične 
knjige oziroma drugo ]avno l ist ino. 

Občani , ki so vložili zahtevek za iz
dajo slovenskega potnega lista, dobijo 
v pr is tojnem občinskem upravnem or
ganu potrdi lo , republ iško minis t rs tvo 
za notranje zadeve pa mora v zakon
sko določenem roku petnajs t ih dni iz
pisat i zah tevan potni list. V Celju mo
rajo občani v povprečju čakat i na pot 
ne liste en teden. 

Do 25. junija bodo v vseh slovenskih 
občinah še izdajali oziroma podaljše
vali veljavnost po tn ih listin z oznako 
SFRJ, po tem roku pa bodo imeli t isti 
občani, ki ne bodo imeli slovenskega 
državl janstva, možnost zaprosi t i za 
po tn i list za tujce. 

Zanimanje za nove vozniške 
z 8. januar jem so v Celju začeli iz

dajat i tud i nova, slovenska vozniška 
dovoljenja. Za izdajo le- teh morajo 
vozniki ob predloži tvi osebne izkazni
ce in 1 fotografije velikosti 3,5 k ra t 
4,5 cm (ah nekoUko večje) izpolnit i p o 

sebno vlogo ter pora\Tiati up ravne 
stroške, ki v celjski občini znašajo 234 
tolarjev. Vozniško dovoljenje dobijo 
vozniki v nekaj minu tah , p rav tako pa 
lahko zahtevajo tudi zamenjavo p r o 
metnega dovoljenja, ka r jih s tane 232 
tolarjev. 

Zanimanje za zamenjavo vozniških 
dovoljenj je v Celju ka r precejšnje, za 
menjavo prometn ih pa se vozniki za
rad i bližnje uvedbe novih regis t rskih 
oznak še ne odločajo t ako množično. 
Sicer pa je časa za zamenjavo obeh 
dokumentov še t r i leta. 

Ob tem pa naj opozorimo še na nekaj 
novosti , ki jih pr inašajo slovenska 
vozniška dovoljenja. Le- ta so obl ikov
no precej d rugačna od prejšnjih, saj so 
v t r idelni dokimient doda tno vključe
ne še F, G in H kategorije. Vozniki, ki 
imajo tudi t r ak to r sko vozniško dovo

ljenje, morajo ob zamenjavi za novo 
"ozniško dovoljenje predloži t i oba d o 
kumenta . Za nova vozniška dovoljenja 
p a je znači lno še to, da se v njih ne bo 
dalo popravl ja t i in dopolnjevati zap i 
sanih podatkov, vozniki pa bodo ob 
vsaki spremembi moral i zaprosi t i za 
izdajo novega dovoljenja. 

IVANA STAMEJČIČ 

Velja^'nost no\'ih, slovenskih vozniških 
dovoljenj je trenutno določena na 10 let, 
ob spremembi zakona o varnosti cestne
ga prometa v prihodnjem letu pa bodo 
voznikom izdajali vozniška dovoljenja 
z veljavnostjo do 65. leta starosti. To 
seveda ne velja za voznike, ki imajo voz
niška dovoljenja z zdravstvenimi omeji
tvami. Zanje še vedno velja podaljševa
nje vozniških dovoljenj ob predložitvi 
zdravniškega spričevala. 
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independent 
- neodvisnost 

Slovenija je mednarodno p r i znana država! Stoletni 
sen ponižnega Slovenca se je uresničil v enoinpoUetni 
vladavini Demosa. 

Kljub temu da je koalicija Demosovih s t r ank r az 
padla , to ni porazno in pogibno za slovenski narod. To 
je ponovni dokaz, da Slovenci ne sprejemamo eno-
umja, pa naj to prihaja iz leve ali desne. To tudi ni 
tragedija s t rank, ki so bile združene v Demos, to je 
samo stopnička več v demokrat izaci j i slovenske 
družbe. 

Vsekakor gremo napre j in poti nazaj n i ! Lahko je 
samo navidezna, ko n a m v določenem t r enu tku samo 
zastane korak. Zastoj pa je lahko samo akumulaci ja 
energije, da s topimo dva koraka napre j . Tako pojmu
jemo tudi t r enu tno v ladno krizo - če ta kl jub vsem 
realnim okoliščinam sploh obstaja!? Ali ni to mar 
poudarjen slovenski kompleks, ki se poudar jeno kaže 
v nevoščljivosti, ko smo dosegli medna rodno priznanje 
slovenske države. Mar je to sploh možno, da je medna 
rodno pr iznanje dosegla vlada krščanskega demokra ta 
Peterleta? Das smo to dosegli Slovenci, je še nekako 
razumljivo, težje razumemo, da je bilo to na čelu (ali 
s kakršnimkol i deležem) krščanske demokraci je . 

Mar smo ponovno v poziciji, da p r ik r ivamo svoje 
krščansko prepričanje, ki smo se mu bili prisiljeni 
(morda tudi pripravljeni?) odreka t i pre tekl ih petdeset 
let? Mar še vedno nismo toliko zreli, da bi bili sposobni 
reči: to smo mi v vsej dimenziji našega b i s t v a . . . , z vso 
našo preteklostjo, z vsemi našimi z a b l o d a m i . . . - ne 
zaradi tega, da bi se z njimi istovetili, a m p a k samo 
zaradi tega, da se od njih diferenciramo. Sicer jih 
pr iznavamo, kot tudi p r iznavamo razl ičnost v sloven
skem prostoru, vendar vse skozi pr izmo slovenstva. 

Prešli smo v fazo, ko se moramo prepoznavat i p red
vsem kot Slovenci in samo kot Slovenci. In če je to 
uvidel že Primož Truba r pred več kot 400 leti, ne 
moremo tega zanikat i danes . In v luči slovenstva so 
sedanje s t r ankarske razprt i je v neodvisni Sloveniji 
tako ma le . 

Bodimo zadovoljni z doseženim, n ikakor pa ne neza
dovoljni in zavidljivi t istim, ki so to priznanje dosegli 
za vse nas in v našem imenu. Neodvisnost je rezul ta t 
prizadevanja vseh Slovencev in tud i t is t ih državljanov 
Slovenije, ki živijo z nami , t ako ali drugače. To neod
visnost bomo uveljavljali vsi skupaj in ne last imo s i j e 
sebično in neprivoščljivo. Živela torej naša mala in 
svobodna Slovenija z naš im mal im in hk ra t i veUkim 
človekom. 

SILVESTER DREVENŠEK 

Slatina bo občina 
Kao bo v eksperimentalni občini? Južni 
tlel zailržan 

Ali bo iz sedanje občine 
Šmarje nastalo pet manjših 
občin v Rogaški Slatini, Ro
gatcu, Šmarju, Podčetrtku in 
Kozjem? Na posvetu, ki ga je 
pretekli teden pripravil občin
ski odbor Socialdemokratske 
stranke v Rogaški Slatini, so 
ugotavljali kakšne so možnosti 
razdelitve sedanje občine 
Šmarje ter ob tem za uresniči
tev želje, da bi bili eksperi
mentalna, poskusna občina. 

V omenjenem republiškem 
gradivu gre seveda le za pred
log novih občin, zadnjo besedo 
pa bodo izrekli občani na refe
rendumih, pri čemer se je na 
nedavnem predreferendumu 
v Rogaški kar 90 odstotkov 
krajanov odločilo za samostoj
no občino. V Rogaški Slatini si 
želijo, da bi postali eksperi
mentalna občina, vendar so na 
posvetu predlagali, da bi naj 
to veljalo kar za vse dele seda
nje občine Šmarje. Gost iz re
publiškega vodstva stranke ter 
podpredsednik slovenskega 
parlamenta, Vitodrag Pukl, je 
dejal, da bo ta prizadevanja 
v pristojni republiški komisiji 
podprl. 

Potem ko je udeležence po
sveta podrobneje seznami 
s problematiko prihodnje or
ganiziranosti lokalne samo
uprave nasploh, je Pukl pove
dal za okvirne ocene, po kate
rih bi bile nove, evropskim 
bolj podobne občine najbrž ce
nejše, postopek njihovega na
stajanja pa bi izpeljali vzpo
redno z reorganizacijo za tret
jino preobširne državne 
uprave. 

V najbogatejši KS šmarske 
občine - Rogaški Slatini - se 
pripravljajo za ustanovitev sa
mostojne občine že približno 
tri leta, dela pa vodita Edvard 
Škomik in Vlado Kučan. Ta 
posvet so ocenili za prvega 
resnejšega. In kaj so povedali 

manj številni predstavniki iz 
južnega, manj razvitega dela 
sedanje občine Šmarje, na ra
čun katerega je v preteklosti 
marsikaj pridobila tudi Roga
ška Slatina? V južnem delu no
vim občinam niti ne nasprotu
jejo, bolj gre za težave s po
istovetenjem, spoznava Mar
jan Drofenik iz Podčetrtka, ki 
je opozarjal na posebnosti se
danje občine Šmarje ter skon-
centriranost polovice delovnih 
mest, edinega bogastva, v sre
dišču. 

Predsednik občinskega od
bora Socialdemokratske 
stranke, Martin Kene, ki je 
v občino Šmarje, pred Vito-
dragom I\iklom, uspel povabi
ti že več strankinih visokih 
funkcionarjev (tudi ministra 
za promet in zveze Marjana 
Kranjca ter Matjaža Šinkovca 
in Franceta Bučarja), je izrazil 
nezadovoljstvo, ker se na 
strankina vabila ne odzivajo 
poročevalci RTV. 

BRANE JERANKO 

Protestni shod 
delavcev Topra 

Neredno izplačevanje 
osebnih dohodkov in še 
zlasti negotova nadaljnja 
usoda Topra ter njegovih 
delavcev sta bila povod 
za protes tni shod pred 
upravno s tavbo Topra 
v Celju. Shod je bil n a p o 
vedan za včeraj opoldne, 
organiziral pa ga je s indi 
kat Topra. Nanj so pova
bili tudi p reds tavnike r e 
publiškega odbora s indi 
kata tekst i lne in usnjar
sko predelovalne indu
strije Slovenije. Več o tem 
shodu bomo poročali 
v pr ihodnj i številki. IB 

S V E T MED T E D N ® M 

Jugoslavizaclja 
SND 

Morda se sedaj uresniču
jejo napovedi Mihaila Gor-
bačova, ki je svaril pred 
prehitro dezintegracijo 
bivše Sovjetske zveze, saj 
bi to utegnilo povzročiti 
katastrofo največjega mo
zaika narodov z vselej bolj 
ali manj izraženo rusko he
gemonijo. 

Sedanji zapleti med 
Ukrajino in Rusijo v zvezi 
z določitvijo poveljstva nad 
črnomorsko floto in lastni
štvom nad Krimom so bo
jišče, kjer gre zaenkrat sa
mo za napenjanje živcev, 
vendar bi konflikt lahko 
zaostriU. 

Ukrajina kontra Rusija: 
Ukrajina je še eden od 
vzorcev tiste zvrsti rene
sanse v komunističnih de
želah, kjer so zahteve po 
nepopustljivosti do ohra
njanja starega (na primer 
zvezne države) in želje po 
samostojnosti v premem 
sorazmerju s stopnjo kon
servativnosti režima in re
presije. Ukrajina je bila re
publika, kjer se je najdlje 
ohranil trd komunistični 
režim Ščerbidskega, enega 
največjih in najzvestejših 
prijateljev Brežnjeva. Sko
raj polovico perestrojke je 
Ščerbidski preživel v miru, 
potem pa se je Gorbačov 
pod pritiskom demokratič
ne struje, ki se ji je po cen-
tristični formuli nagibal 
v ravnotežju z zahtevami 
konservativcev spravil tudi 
na zadnji preživeli ekspo
nent »obdobja zastoja«. 

Če bi bil Gorbačovov 
resničen namen »krinkira-
nje« z demokracijo, potem 
bi mu lahko bilo žal, da je 
odžagal Ščerbidskega, saj 
se z njim osamosvojitvena 
evforija v Ukrajini gotovo 
ne bi tako razvnela. Gorba
čov je imel v ozadju tudi 
drugega človeka, Vladimir-
ja Ivaška, ki je veljal za ' 
zmernega demokrata in > 
privrženca Gorbačova. 
Ivaško je s prenosom prave ' 
politične moči iz partije na • 
parlament zlahka pridobil j 
na politični veljavi in j 
v Ukrajini izvajal politiko , 
»realnega osamosvajanja« j 
Toda potem je Gorbačov ' 
spet storil eno od potez, ki 
se še posebej sedaj z zgodo
vinske distance zdi nelo
gična: Ivaška je povlekel 
v Kremelj, da bi postal 
podpredsednik sovjetske 
partije, potem ko je že za
čel proces departizacije in 
ko je partija vedno bolj iz
gubljala politični vpliv. 
Poveljstvo nad ukrajinsko 
barko pa je prevzel nestrp
ni Leonid Kravčuk, ki je 
takoj okrepil centrifugalne 
sile do Moskve, tako kol jih 
je Boris Jelcin do Kremlja. 

Tekmovanje voditeljev: 
Medtem ko se je Ivaško do
besedno potopil v Komuni
stični partiji, ki so jo po 
avgustovskem puču celo 
prepovedali, je Kravčuk 
postajal vse bolj vpliven in 
priljubljen ukrajinski vo
ditelj. Takoj po puču so tu
di v Ukrajini razglasili ne
odvisnost in to je bil prav
zaprav pravi začetek konca 
Sovjetske zveze, saj tudi 
Rusija ne bi tako hitela 
brez Ukraiine. Brezkom
promisni Kravčuk pa je 
precenil »liberalnost« Jel-
cina, saj mu je ta hitro za
grozil z določitvijo meja, ki 
naj bi bile »administrativ
ne«, če se bo Ukrajina ho
tela v celoti odcepiti. 

Sporen je predvsem 
Krim, najbolj pa Rusi igra

jo na podoben recept kot 
Srbi, »da je treba zaščititi 
rusko prebivalstvo v Ukra
jini«, ki predstavlja 20 od
stotkov celotnega prebival
stva. Nam zelo znana zgod
ba bi se lahko ponovila, saj 
se vse več »ruskih« pritožu
je, da nimajo vseh pravic, 
da so diskriminirani itn, da 
ruske vojake silijo zaprise-
gati Ukrajini, itn. Boris 
Jelcin je ob tem izjavil, da 
upa, »da ne bo prišlo do 
uporabe sile«. V zameno za 
ukrajinski tempo osamo
svajanja je Jelcin pobral 
koncesije z nadzorom nad 
jedrskim kovčkom in ime
novanjem ruskega maršala 
Šapošnjikova za poveljni
ka »strateških sil«, z isto 
sintagmo pa so se zaenkrat 
elegantno izognili konflik
tu s črnomorsko floto. 

Kratko življenje nove 
skupnosti: Ti nič kaj nežni 
konflikti na samem začet
ku življenja nove skupno
sti, ki ima za osnovo prav 
stabilne odnose med Ukra
jino in Rusijo, morda potr
jujejo mnenja skeptikov, 
da se novi skupnosti ne pi
še dolga doba trajanja. 
Vendar to še ne pomeni, da 
bi nujno moralo priti tudi 
do »jugoslovanskega raz
pleta«. Hkrati ni nujno, da 
bi se eksplozivni val moral 
začeti prav ob Črnem mor
ju. Lahko se namreč zaneti 
tudi v Zakavkazju, kjer so 
kratkotrajni sporazumi 
med raznimi »secesioni-
stičnimi in ohranitvenimi« 
vojskami še bolj varljive 
narave, čeprav ni pričako
vati, da bi lahko samo voj
na zaradi Gamsahurdije 
zanetila požar širših raz
sežnosti. 

Previranja na prostoru 
nekdanjega sovjetskega 
imperija so dokaz, da tudi 
kakršnakoli ohlapna skup
nost sama po sebi ne rešuje 
vseh problemov. Kljub te
mu pa v kratkem času še ni 
pričakovati »jugoslavizaci-
je« v skupnosti neodvisnih 
držav, vsaj ne samo zaradi 
političnih razlogov. Ven
darle Združene države bolj 
pozorno spremljajo doga
janja v prostoru, ki nepo
sredno ogroža tudi njih, saj 
Američane vseskozi mori 
fobija, kaj bi se lahko zgo
dilo, če bi se zaradi pregre
tih nacionalnih strasti kdo 
dokopal jedrskih tipk. 

Nacionalni konflikti, ki 
so se predstavili v času pe
restrojke in glasnosti, so 
v večih primerih dokazali, 
da na teh prostorih ne 
manjka iracionalnosti. To 
pa je vselej največja nevar
nost, ki je v Skupnosti ne
odvisnih držav v veliki me
ri odvisna od količine kru
ha in krompirja na trgu, 
cen vodke in cigaret, dolži
ne vrst pred trgovinami. In 
police trgovin so prazne, 
cene so petkrat do deset
krat višje in vrste niso nič 
mani »kilometrske« kot so 
bile. Zato tudi Američani 
ta problem jemljejo bolj 
resno, kot pa so ga pred 
enim letom na vrhu sedme
rice najbolj razvitih držav 
v Londonu. 

Piše: Robert Gorjanc 



Na ostrini noža 
Sanacija v šlorsiii žeiezarni teče 

»v tem času naša železarna deluje na ostrini noža in 
upam, da se ne bomo zvrnili v napačno stran.« S temi 
besedami je razmere v štorskem kolektivu opisal direktor 
Boris Marolt na tiskovni konferenci pred tednom dni. 

V štorski železarni kljub vsem težavam dokaj uspešno 
uresničujejo sanacijski program tako na kadrovskem kot 
na tehnološkem področju. Poslovno leto bodo predvidoma 
zaključili s pozitivno ničlo, razen v livarni, kjer se je 
največ težav pojavilo ob vojni v Sloveniji. Največ pozor
nosti trenutno namenjajo posodabljanju proizvodnje. Do 
februarja nameravajo uresničiti ekološke in energetske 
programe, pri katerih pričakujejo pomoč in sodelovanje 
tujega kapitala. Obenem poteka tudi kadrovska sanacija. 
Leto so začeli z 2655 zaposlenimi, v minulem letu pa so 
število zaposlenih zmanjšali za 422 delavcev. Dobra tret
jina l]udi je dobila odpravnine za samozaposlitev, četrtini 
so dokupili leta. 52 delavcev pa je našlo delo v privatnih 
podjetjih. Decembra in januarja je dobilo odločbe o traj
nih viških 331 delavcev. Proti koncu leta naj bi v Štorah 
delalo okoli 2 tisoč ljudi. Za presežke iščejo možnosti 
zaposlovanja, prav tako poskušajo zmanjševati stroške 
z oddajanjem prostorov, ki jih ne potrebujejo, v najem 
najboljšim ponudnikom. 

V zadnjem času se v Štorah močno povečuje povpraše
vanje po jeklu s strani srbskih kupcev. Po besedah direk
torja se pri tem poslovanju držijo načela blagovne 
menjave, vendar dobijo kupci njihovo jeklo šele takrat, ko 
je srbsko blago na njihovem dvorišču. 

Eno osrednjih vprašanj, na katerega v Štorah še vedno 
nimajo odgovora, pa je finančna konsolidacija in dogovor 
v republiki, kako rešiti vprašanja starih dolgov. Gre za 
poldrugo milijardo kratkoročnih in pol milijarde tolarjev 
dolgoročnih kreditov. Če se bodo razmere na tržišču ure
dile in če bi se dogovorili za moratorij ter desetletno 
odplačevanje, bi bili v Železarni počasi kos tudi temu 
bremenu. 

IB 

Povrnili bomo 
zaupanje 
S starih Heviznih viog botlo v LB 
- Spiošni banifi Ceije sprostiii po 500 
nemšifib marii 

čeprav v republiki še ved
no niso razrešili vprašanj 
v zvezi s starimi deviznimi 
vlogami varčevalcev, so se 
v Ljubljanski banki Splošni 
banki Celje odločili za 
ukrep, ki je po njiho\i oceni 
nujen za povrnitev zaupanja 
svojim varčevalcem. Od tret
jega februarja bo vsak var
čevalec lahko dobil po 500 
mark s tako imenovanih za
mrznjenih deviznih vlog. 
Obenem pa ponujajo tudi 
novosti pri varčevanju. 

Podrobnost i so predstavi l i 
na novinarski konferenci 
p red t ednom dni. Kljub n e 
zadovoljnim varčevalcem 
sodi Ljubl janska b a n k a 
Splošna b a n k a Celje med so-
lidnejše banke . To dokazuje
jo podatk i . V začetku leta 
1990 so imeli za 125 milijo
nov m a r k deviznih vlog. Do
slej so jih izplačali za 55 m i 
lijonov mark bodisi v devi
zah ali tolarjih, omogočali so 
poravnavo kupn ine za s ta 

novanja in rešili tudi nekaj 
konkre tn ih socialnih p r i 
merov. 

3. februarja bodo s s tar ih 
deviznih vlog sprosti l i na 
nov devizni r ačun do 500 
mark , varčevalcev s t akšn im 
oziroma manjšim zneskom 
pa je po njihovih poda tk ih 
okoli 66 tisoč. Na novem r a 
čunu bo vknjižena valuta , ki 
so je občani imeli največ na 

devizni knjižici, konverziji 
pa so upošteval i srednji t e 
čaj. P reds tavnik i b a n k e ob 
tem opozarjajo, da bodo va r 
čevalci zagotovo lahko prišli 
do obljubljenih 500 m a r k 
oziroma do količine deviz, ki 
jo imajo na računu, zato res 
nično n i po t rebna gneča že 
kar tretjega februarja. Z de 
vizami bodo ljudje prosto 
razpolagali , na izbiro pa 
imajo nekaj možnosti . Var
čevalec bo lahko novo deviz
no vlogo pust i l na novem de 
viznem računu, odprl bo lah
ko novo devizno knjižico, za 
ka te ro jamči banka , ali pa se 
odločil za dvig v tolarski 
prot ivrednost i . 

IB 

Posebna novost, na katero 
opozarjajo v Ljubljanski ban
ki Splošni banki Celje, je tako 
imenovana tolarska varčeval
na knjižica. Nanjo je treba po
ložiti znesek v \Tednosti^ naj
manj 200 mark, ta \Tedriost 
mora biti vedno na računu, 
vsak polog pa mora biti v ban
ki petnajst dni. Denar bodo 
obrestovali po realni obrestni 
meri, ki je v minulem tednu 
znašala 15,4 odstotke. 

G O S P O D A R S K I B A R O M E T E R 
Zarja Lesna v stečaj 

Na celjskem sodišču se je 
v minulem tednu razpletla 
usoda Lesne industrije Zarja 
Petrovče. S ponedeljkom je za 
ta obrat uveden stečaj. Stečaj
ni upravitelj bo Lojze Posedel. 
Doslej je bil dve leti vodja od
seka za finance v žalski občini, 
pred tem pa je bil zaposlen 
v Agrini. 

CetlsDvi teki za 
Rusijo 

v celjskem Cetisu so naredi
li 20 milijonov čekov za narod
no banko Rusije. Pive ocene 

kvalitete čekov so v Rusiji zelo 
visoke. Če se bo vpeljava če
kov v Rusiji obnesla v praksi, 
računajo v Cetisu na dolgoroč
no sodelovanje. Posel je mika
ven, saj bodo v Rusiji potrebo
vali letno okoli 3 milijarde 
čekov. 

Zaposlovanje 
v Eiicroju 

Modna konfekcija Elkroj je 
eno redkih podjetij, kjer letos 
načrtujejo zaposlovanje novih 
delavcev. Po načrtih naj bi 
v Nazarjah zaposlili 81 novih 
delavcev, v enoti v Šoštanju pa 
35 delavcev. Zaposlovali bodo 
samo proizvodne delavce. 

IVIanjša proizvodnja 
hladilnikov 

Zaradi manjše prodaje na 
jugoslovanskem tržišču so 
v Gorenju Gospodinjski apa
rati precej zmanjšali proiz
vodnjo hladilno zamrzovalnih 
aparatov. Viške delovne sile 
rešujejo s premestitvijo 40 de
lavcev v proizvodnjo štedilni
kov, na čakanju pa je bilo mi
nuli teden okoli 100 delavcev. 

V Libojah gre na 
bolje 

Po stečaju Keramične indu
strije Liboje in organizaciji 
novega podjetja proizvodnja 
počasi napreduje. Dvestotim 
delavcem v novem podjetju se 
je pridružilo še okoli 140 zapo
slenih. Proizvajajo zlasti za 
tuja tržišča, poleg tega pa pri
pravljajo nov program z ime
nom hoby. Namenjen bo umet
nikom in ljubiteljem kerami
ke, ki bodo v Libojah lahko 
kupovali glino, barve in potre
ben material, kar je sicer obi
čajno v podobnih organizaci
jah v tujini. 

Novosti 
v šentjursicem Špiku 

Slovenska država nima last
nega proizvajalca papirne em
balaže za hrambo in prevoz 
jajc. Zato so se v šentjurskem 
podjetju Spik skupaj z Mer-
xom odločili za tovrstno de
javnost. Proizvodnjo bodo na
mestili v prostore bivših ser
visnih delavnic. Naložba bo 
stala milijon nemških mark, 
denar pa naj bi zagotovili tudi 
z mednarodnim ekološkim po
sojilom. 

IB 

P O OEM so DEVIZE? 
Tečaji deviznih valut na dan 19. 1. 1992 

KOMENTIRAMO 

. . . i n potem 
No, pa smo Slovenci preživeli prvi devizni šok 

v samostojni Sloveniji. Zdaj vemo, kako izgleda, mar
sikdo pa je na svoji koži krepko občutil posledice 
takšnih tržnih nihanj. Ugotovljene so bile tudi dolo
čene nepravilnosti pri poslovanju bank, toda čas ni 
primeren za kakršnokoli sankciomranje nepravilnosti, 
saj se nam je - kot že rečeno - to zgodilo piidč v teh 
razmerah, na ta način in v tolikšni meri. Nič poseb
nega, bi rekh, zdaj nemška marka pač velja približno 
10 tolarjev več kot prej, banke bodo v kratkem spet 
normalno prodajale devize, Banka Slovenije pa je 
obdržala stari tečaj. 

Slovenci se zaradi svojih neuspehov ne sekirama 
preveč, zato pa toliko bolj slavimo, če ga lomijo naši 
sosedje. Prav prijetno nam je bilo pri srcu ob novici, da 
so v Srbiji dinar devalvirali za 400 odstotkov, kar 
seveda še zdaleč ni toliko, da bi se stanje na srbskem 
tržišču in v njihovi zunanje-trgovinski menjavi vsaj 
malo normaliziralo. Po ugoioidtvah nekaterih strokov
njakov bi stopnja 1000 odstotkov nekako zadostovala, 
s tem da bi namesto vezanega tečaja uvedli drsečega, 
torej bi vrednost dinarja sproti prilagajali razmeram 
(beri: dinamiki Topčiderske »štampare« novca). 

Tudi Srbi se lahko smejijo nam in Hrvatom, češ, 
toliko ste prisegali drug na drugega, nakar se niti 
v medsebojnem plačilnem prometu ne morete sporazu
meti. Teza deloma drži, saj je plačilni promet s Hrva
ško lam decembra usahnil, baziral pa je na kontoko-
z'entu (tekoči računi). Druga izbira je plačevanje v kon
vertibilnih i^alutah, kar nikomur ni v pogodu in ta 
problem se bo pojavljal v vseh novonastalih državsh 
Poleg naštetega se s Hrvati nikakor ne sporazumemo 
o carinski politiki {Hrvaška zagovarja carinsko unijo. 
Slovenija svobodno trgovinsko cono). 

Težave na prostoru bivše Jugoslavije bi lahko našte
vali v nedogled, razplet in zaključek pa povzamimo po 
nekem angleškem piscu, ki je nekoč zapisal: »Sosedje 
se med seboj ne prenašajo toliko časa, dokler ne ugoto
vijo, da drug brez drugega ne morejo.« 

PRIMOŽ ŠKERL 

FIN TRADE Celje 
išče ponudbo za proizvodnjo električnih kablov, dolžine 1,5: 

in preseka 3/1 z vlitim šuko vtikačem - količina 50 tisoč kost 
mesečno. Ponudbi je treba priložiti odgovarjajoče teste; _ 

Italijansko podjetje išče slovenskega partnerja ali partner] 
ki bi jim zaupalo komercializacijo, del proizvodnje in vzdriev 
nje proizvodov iz lastne proizvodnje, ki obsega: televizc 
antene, telefonske centrale, satelitske antene in sisteme za sa; 
litski sprejem ter varnostne naprave (protipožarne naprs 
naprave za zaščito pred krajo in vlomi). Podrobnejše inforr 
cije: FIN TRADE Celje, tel. 27-519, 441-144. 

PONUDBA IN P O V P R A Š E V A N J E 
Ponudbe: 
- izdelava in obdelava PVC 
kartic (embosiranje in kodira
nje); kartice so uporabne za 
bančno, trgovinsko in turistič
no poslovanje, klube, identifi
kacijo, društva itd. Informaci
je: Nordica II, Ljubljana, To
maž Završnik, tel. (061) 211-
277; 

- pokositrena pločevina od 
0,22 mm debehne dalje, v for
matih 535 x 765 mm, 
545 X 765 mm in 650 x 765 mm 
(za večje količine možni ostali 
formati). KvaUteta ST 12 
- DIN 1623/83, mere po DIN 
59232/78, elektrolitski nanos 
SN 5,6; 8,4; 11,2 (G/M2). In
formacije: Partner d.o.o., Rad
lje ob Dravi, Stane Kuzmič, 
tel. (0602) 73-020, 72-021; 

- izdelava kovčkov iz vezane 
plošče oblečene, zunaj v skaj 
in znotraj v razne tekstile, pe
no itd. Notranja oprema je 
lahko zelo različna z raznimi 
prekati, predali itd. Namemb
nost za glasbene instrumente, 
aparature, diplomatski kovč
ki, neseserji. Informacije: An
ton Železnik, Vrzdenec 139, 
Horjul; 

- izdelovanje orodja za prede
lavo termoplastov, kokile za 
tlačni liv aluminija in njegovih 
zlitin, orodja za stiskanje gum; 
storitve tlačnega litja na stroju 
80 T (Triulzi). Informacije: 
Orodjarstvo Bogataj Žiri, Mi
lan Bogataj, tel. (064) 691-687; 
- ročno šivani gobelini z ok
virji ali brez, raznih velikosti 
in različnih motivov. Informa
cije Miran Neumeister, Pod-
velka; 

- izvoz kož in živine: Informa
cije: CIS, Tanja Lončar (061) 
150-122._.,.._,^__.,..,^^.,^,.,,__,,..^._ 

Povpraševanje: 
- po kmetijski mehanizaciji in 
rezervnih delih zanjo ter po 
agrokemijskih izdelkih (gnoji
la in zaščitna sredstva). Infor
macije: Agrotehnika Ljublja
na, Leopold Vidmar, tel. (061) 
267-470; 

- eloksiranje aluminija. Infor
macije: Medicop Murska So
bota, Aleksander Podlunšek, 
tel. (069 23-807; 

- po zastopniku za prodajo iz
delkov: invalidskih vozičkov, 
bolniške opreme (bolniške po
stelje, pregledne mize), opre
me za hotele, restavracije (ser-
virno transportni vozički). In
formacije: Soča Oprema, 
Ljubljana, Linhartova 51, 
Marko Tršan, tel. (061) 302-
346; 

- po partnerju za skupno re
alizacijo patenta s področja 
prenosa moči pri avtomobilih. 
Informacije: CIS Tanja Lon
čar, tel. (061) 150-122; 

- po debeli pločevini in cev( 
za kotle. Informacije: TovaH 
kotlov in termoopreme d.o.« 
Zagreb, Peter Ihčič, tel. (041 
321-451; 

- po proizvajalcih in trgovo 
sladkorja. Informacije: Ct 
Tanja Lončar, tel. (061) 1̂  
122); 

- po proizvajalcih polietilei 
(liten), polipropilena (tatr(| 
nostren), polistirola (krastd 
Informacije: CIS, Tanja Lô  
čar, tel (061) 150-122; 

Informacija: 
- nemško podjetje Bender, p* 
geslom »Vaš partner za ele 
trično varnost«, omogoQ 
s pomočjo nemških bank, ug 
den blagovni kredit za W 
trolnike izolacije neozemlj 
nih sistemov in naprav. 
Bender kontrolniki so nain 
njeni stalnemu nadzoru izo 
cijske upornosti proti ženi' 
skemu stiku za enosmerna 
izmenična električna omrei 
Krediti so namenjeni za b 
nišnice, rudarstvo in proin 
Informacije: CIS, Tanja L« 
čar, tel. (061) 150-122; 

Center za 
informacijski 
sistem 
Gospodarske 
zbornice 
Slovenije 

Vse podrobnejše infori' 
dobite pri Centru za infoi" 
cijski sistem GospodafS 
zbornice Slovenije, tele* 
(061) 150122, 215631, intef 
290, 292, 293 (Tanja Lončar) 

Italijani ponujajo sodelovanje 
I tal i janska firma išče enega ali več slovenskih p a r t 

nerjev, ki b i j im zaupa l a prodajo, del proizvodnje in 
vzdrževanje proizvodov iz svoje las tne proizvodnje, ki 
obsega: televizorje, antene , telefonske centrale, sa te 
l i tske an tene in sisteme za satel i tski sprejem. Poleg 
tega obsega njihova proizvodnja še pro t ipožarne va r 
nos tne nap rave te r nap rave za zaščito p red krajo in 
vlomi. Podrobnejše informacije dobi te v podjetju Fin 
Trade Celje, telefon: 27-519 ali 44 11 44. 

file:///Tedriost


5 
Delniška družna: drugič 
pomembni mejniki za Pivovarno Lašiio - KIlub težavam izjemno uspešni 

Pred petdesetimi leti je bi
la laška Pivovarna praktično 
edina delniška družba, ki je 
bila v lasti izključno sloven
skih delničarjev. Podobno 
družbo želijo v Laškem obli
kovati tudi v prihodnje, so 
med drugim pojasnili nedav
no na tiskovni konferenci 
pred tednom dni. 

Na postopen prehod v del 
niško družbo so se v Laškem 
začeli pr ipravl jat i že v letu 
1989, ko so izdali emisijo ob 
veznic. Leto kasneje so zapo
sleni v pivovarni deponiral i 
del svojih osebnih dohodkov 
pri podjetju z namenom, da 
ta sredstva vplačajo kot del
niški kapi ta l v novo nas ta lo 
delniško družbo . Razprave 
o lastninjenju so v kolekt ivu 
m pri samem vodstvu pov-
ziočale precej dilem, vendar 
s(i se odločili, da v okviru 
zakonskih možnost i preobl i 
kujejo podjetje v mešano po 
djetje delniško d ružbo z d o -
kapitalizacijo. S lužba d ruž-

: benega knjigovodstva Slove
nije je ob tem pr ipravi la oce
no vrednosti podjetja, v P i 
vovarni pa so izvedli razpis 
za dokapitalizacijo. Nanj se 
je prijavilo 692 delničarjev 
(zaposlenih delavcev), ki so 
lansko jesen vplačali za d o 
kapitalizacijo 127 milijonov 
tolarjev. Vse sedanje spre
membe so izvajali pod bud 
nim očesom agencije in od
govorne službe pr i republ i 
škem izvršnem svetu, z obl i 
kovanjem delniške d ružbe 
pa so zaposleni postal i 12 

f odstotni lastniki Pivovarne. 
Registriranje delniške 

družbe je šele začetni korak 

pri oblikovanju prave delni 
ške družbe, kak r šna je že de -

; lovala v preteklost i in k a k r š 
no želimo oblikovati , p ravi ta 
direktor Pivovarne Tone 
Turnšek in Marjan Zor, ki se 
ukvarja z preobl ikovanjem 
podjetja. V pr ihodnje n a m e 
ravajo razpisat i ponovno 
emisijo delnic. Prednos t pri 
nakupu naj bi imeli zaposle
ni delavci, zatem gost i lni
čarji in trgovci ter na koncu 
vsi državljani republ ike Slo
venije. 

Skolc med najboljše 
r Čeprav so imeli lani v P i 
vovarni tol iko težav, kot se 
jih ne spominjajo v zadnjih 

t r ideset ih letih, bot rovale pa 
so jim jugoslovanske zdrahe, 
bo leto 1991 zapisano kot le 
to izjemnih poslovnih rezul 
tatov. Skupn i p romet je lani 
znašal 2.200 mil i jard to la r 
jev, po ekonomskih kazalcih 
pa so med slovenskimi p o 
djetji skočili z 216. na 49. 
mesto. Na širšem celjskem 

območju so se uvrst i l i na 6. 
mesto, ka r je v teh kr iznih 
r azmerah izjemen dosežek. 
Konec leta 1991 pomeni tudi 
zaključevanje intenzivnega 

razvojnega in investicijskega 
ciklusa, v ka terem so zame
njevali dotra jano opremo, 
mont i ra l i nove proizvodne 
linije, vlagali v izboljšanje 
tehnologije, delovnih pogo
jev in vars tvo okolja. Z me
secem marcem oziroma apr i 
lom letos, ko bodo pognal i 
nove proizvodne in energet
ske linije, vstopa Pivovarna 
po vgrajenih dnevnih in let
nih zmogljivostih v krog de 
set ih največjih evropskih p i 
vovarn. 

Največji p roblem pivovar
ne so odnosi z nekdanj imi 
jugoslovanskimi repub l ika 
mi. Izven Slovenije je pivo
va rna doslej prodajala okoli 
42 odstotkov letne proizvod
nje, z uvedbo uvoznih kon
t ingentov n a Hrvaškem p a 
imajo p rak t i čno čez noč za

pr t a vra ta . Par tner jem 
v nekdanj ih jugoslovanskih 
republ ikah se zaenkra t ne 
nameravajo odreči, pr i tem 
pa računajo tudi h a konkre t 
ne ukrepe in dogovore s s t ra
ni slovenske vlade. Med cilje 

so zapisali t ud i povečan iz
voz, zlasti piva v pločevin
kah, t r enu tno pa izvažajo p i 
vo v pet držav sveta. 

IRENA BAŠA 

Lani so v laški pivovarni 
uresničili plan prodaje piva in 
hmeljskega napitka Gren. Pla
nirano prodajo milijon 200 ti
soč hI so presegli za 3,6 od
stotka. 

Zadnjih 30 let so proizvod
njo piva v Laškem povečali 
s 120 tisoč na milijon 200 tisoč 
hI oziroma kar desetkrat, 
V vseh teh letih ne poznajo 
rdečih številk, med slovenski
mi pivovarnami pa znaša nji
hov tržni delež 54,2 odstotka. 

Kljub preoblikovanju v del
niško družbo v pivovarni niso 
posegali v kapital bivših del
ničarjev. Na svoj delež čaka 
1800 nekdanjih delničarjev. 
Vodstvo zagotavlja, da bodo 
svoj delež dobili, ko bo rešeno 
vprašanje lastninjenja in tako, 
kot bo predvidel zakonoda
jalec. 

Ekonomika izobraževanja 
Ob izitiu stroliovne Itnjige Milene Bevc 

»v Sloveniji pa tudi v ce
lotni donekdanji Jugoslaviji 
doslej ekonomskemu pome
nu izobrazbe (in znanja), ki 
jo lahko pojmujemo kot po
sebno vrsto kapitala tako za 
družbo kot za posameznika, 
nismo posvečali posebne po
zornosti. To je odsevalo tudi 
v politiki na tem področju 
(predvsem v financiranju 
izobraževanja in ekonom
skem vrednotenju izobrazbe 
znanja), pa tudi v sistemu 
družbenih vrednot.« Ta mi
sel bo morda vzbudila pove
čano bralsko zanimanje ti
stim, ki zdaj veliko govorijo 
o novi razvojni strategiji 
Slovenije. 

Celjsko območje se ne mo
re pohvali t i s številom s t ro
kovnjakov, ki bi izvirno in 
na zavidni raziskovalni r av 
ni bogati l i slovensko eko
nomsko misel. Knjiga Eko
nomski pomen izobraževa
nja magistr ice ekonomije 
Milene Bevc (rojena v Celju, 
s tanuje v Šentjurju, zaposle
na je na Inš t i tu tu za eko
nomska raziskovanja 
v Ljubljani, prej pa je delala 
na Razvojnem cent ru v Ce
lju) pa je nedvomno doslej 
edina v Sloveniji (in tudi 
v dosedanji Jugoslaviji), ki 
t ako celovito, pregledno, t e 
oretsko in empir ično oziro
ma anal i t ično predstavl ja 
ekonomiko izobraževanja 
kot novo vejo ekonomije. 

Tudi nepoznavalci eko
nomske misli ali pa tisti , k i 

so se moral i p rak t ično u k 
varjati s problemat iko d r u ž 
benih dejavnosti , po temta 
kem tud i z izobraževanjem, 
so bili nemalokra t v zadregi 
s poda tk i o donosnost i n a 
ložb v izobraževanje. Znane 
so polemike o tem, kaj je in 
kaj ni poraba , kakšen je od
nos med izobraževanjem in 
gospodarskim razvojem, k a 
ko vpliva model izobraževa
nja na regionalni razvoj, za 
kaj na p r imer upada izobra
ževanje odrasl ih v Sloveniji 
in kako sploh anal iz i ra t i 
s t roške tn korist i izobraže
vanja. Da ne bo pomote. Tu
di najrazvitejše države šele 
v zadnjih let ih s is tematično 
preučujejo in raziskujejo 
meri la za oceno ekonomske 
učinkovitost i izobraževanja. 
Avtorica je s pregledom u p o 
rabl jene l i tera ture , tudi n a j 
novejšega da tuma (celo dela 
iz leta 1991), in s kar 399 
opombami dokazala s t ro 
kovno temeljitost, ki samo 
potrjuje njeno večletno raz i 
skovalno delo na tem po
dročju. 

Knjigo Ekonomski pomen 
izobraževanja smiselno po 
vezujejo trije deli: Ekonom
ski in družbeni pomen izo
braževanja, Teoret ične osno
ve in empir ična anal iza raz
merja med izobraževanjem 
in gospodarskim razvojem 
v svetu, Jugoslaviji in Slove
niji te r Kvant i t a t ivna in 
kvalitati\Tia anal iza povezav 
med izobraževanjem in go

spodarsk im razvojem v Ju 
goslaviji po republ ikah in 
avtonomnih pokra j inah v se
demdeset ih in osemdeset ih 
letih. Vsa poglavja so podpr 
ta s številnimi tabe lami in 
podatk i . Milena Bevc je 
s k ra tk imi povzetki p reds t a 
vila tud i raznovrs tne med
na rodne raz iskave s tega p o 
dročja. V analizi , ki so jo n a 
redili na pr imer v amer iškem 
nacionalnem biroju za eko
nomske raziskave za 98 dr 
žav, so gospodarsko ras t in 
razvi tost povezali s t remi 
elementi : z na ložbami v člo
veški kapi ta l (izraženimi 
z deležem družbenega proiz
voda, namenjenim za izobra
ževanje, zdravstvo itd.), 
s stopnjo rast i števila p reb i 
valcev in z obsegom varčeva
nja. Ugotovili so, da je tako 
mogoče pojasnit i pretežni 
del (približno 80%) razlik 
v gospodarski razvitosti 
držav. 

Avtorica Milena Bevc je 
med drugim dokazala še na 
slednje: Če opazujemo vse tri 
ravni izobraževanja skupaj 
(gre za izobra.^Gvanje za pr i 
dobitev izobrazbe), je na 
p rehodu v devetdeseto leto 
Slovenija po skupnem števi
lu udeležencev v izobraževa
nju glede na število p reb i 
valcev iz s ta ros tne skupine 
od 7 do 24 let zaostajala za 
Evropo (tu je upoš tevana 
s ta ros tna skupina od 6 do 23 
let) za pr ibl ižno pet let, za 
razvit imi državami pa več 
kot za petnajst let. 

Knjiga pred bra lca razpi ra 
vrsto razl ičnih vprašanj 
o zapletenost i odnosa med 
donosnostjo naložb v izobra
ževanje in dejanskimi eko
nomskimi koris tmi. Zan imi 
vo pa je naslednje: v Slove
niji so po zadnjih podatk ih 
prebivalci še vedno bolj izo
braženi in delavci manj izo
braženi kot v vseh drugih 
dosedanjih jugoslovanskih 
republ ikah. In dalje: v Slo
veniji d ružba bolj vrednoti 
neekonomske kot ekonom
ske učinke izobraževanja. 

Strokovna knjiga Eko
nomski pomen izobraževanja 
ima 274 strani, izdala sta jo 
Didakta iz Radovljice in ljub
ljanski Inštitut za ekonomska 
raziskovanja, subvencioniralo 
pa Ministrstvo za znanost in 
tehnologijo RS. Zahtevno, 
a poučno, nadvse kf)ristno 
branje - raziskovalni pogled 
na primerjalni položaj Slove
nije, ko gre za ekonomiko izo
braževanja. 

JOŽE VOLFAND 

Aero v kapitalsko družbo 
Po izločitvi dveh bivših Aerovih te

meljnih organizacij ter sedanjih podjetij 
Tovarne celuloze in papirja Medvode ter 
Cetisa, se je porušila organizacijska re-
proveriga, na kateri je slonela dotedanja 
organizacija. Zato iščejo nove poti za 
zaokrožitev Aera in njegovo vključeva
nji' v tržne tokove, pri čemer je njihova 
glavna usmeritev povezovanje s tujimi 
partnerji. 

Že leta 1990 je pričelo s poslovanjem 
podjetje z omejeno odgovornostjo Aero 
Copy, kamor sta ustanovi tveni kapi ta l 
vložila Aero (74 odstotkov) ter nemško 
podjetje (26 odstotkov). Sep tembra lani 
jo pričelo s poslovanjem podjetje Aero 
ARM v Šempet ru . Aero je v to podjetje 
vložilo tret j ino kapi ta la . Nadal je je bila 
lani regis t r i rana družba z omejeno od
govornostjo Aero Trade . Ustanovi tveni 
kapital je v celoti pr ispeval Aero, d ruž 
ba pa se ukvarja s t rgovanjem neživil-

skih proizvodov, uvozom in izvozom 
blaga in storitev. P rav tako je delavski 
svet Aera lani sprejel sklep o preobl iko
vanju podjetja v d ružbo z omejeno od
govornostjo. V zadnjem času so se poka 
zale možnosti , da se vse medsebojne po 
vezave uredijo tako, da se dosedanja 
podjetja preoblikujejo v kapi ta lske 
družbe. Pri preoblikovanju Aera v kap i 
talsko družbo g ie zgolj za to, da se u re 
dijo medsebojna razmerja po izločitvi 
bivših tozdov, ne pa za dokapital izaci jo. 
Deleži družbenikov v sedanjem Aeru so 
naslednji: Aero 83, Cetis 15 in Goričane 
2 odstotka. S tem preobl ikovanjem in 
notranjo organiziranost jo podjetja po 
programih so ustvarjene osnove za po 
vezovanje s tujimi partnerj i . Načrtujejo 
us tanovi tev še večih d r u ž b z omejeno 
odgovornostjo. V fazi ustanavljanja je 
družba družbeni s tandard , za ka te ro 
bosta us tanovi tveni kap i ta l pr ispevala 
Aero in Cetis. 

NA SONČNI STRANI ALP 
Šentjuračni neslavni rekor
derji - V Sloveniji imamo 
spet kost za glodanje - pov
prečne plače. Ker statistika 
zamuja, kot po navadi, je za 
zdaj znano, koliko so zaslu
žili v posameznih gospodar
skih in negospodarskih ve
jah. V povprečju je zaposleni 
v Sloveniji zaslužil novem
bra 14.681 tolarjev, vendar je 
treba pri tem zmeraj jemati 
pravilo, da v statističnem 
povprečju jemo segedinski 
golaž, pri tem pa nekateri sa
mo (predrago) meso, drugi pa 
samo kislo zelje. 

Najbolj se je splačalo biti 
zaposlen v zavarovalništvu 
(povprečje 28.630 SLT), 
naftnem gospodarstvu 
(23.304) in bankah (22.304 
SLT), najmanj pa so dobili 
plače, če jo lahko sploh tako 
im en ujem o, v stano vanj s ki 
dejavnosti (8.530 SLT), pro
izvodnji preje in tkanin 
(10.357) in črni metalurgiji 
(10.457). »Najbogatejši« so 
bili zaposleni v Sloveniji 
v občini Ljubljana-Center 
s povprečno plačo 18.193 
SLT, na repu lestvice pa so 
sirotki iz Šentjurja pri Celju 
s komaj 11.756 tolarji. 

Preden vas začne dajati 
znana slovenska nevoščlji-
vost, zlasti tiste, ki so na za
jamčenih plačah (tudi te so 
se zvišale na dobrih 10.000 
SLT, čeprav so »uradni« sin
dikati vztrajali pri 12.000, 
»neodvisni« sindikati pa pri 
15.000 SLT), povejmo, da je 
statistika pomanjkljiva. Pri 
teh povprečjih, ki burijo du
hove slabo plačanih, namreč 
ni jasno, kakšna je kvalifika
cijska sestava zaposlenih 
v posameznih vejah. Tudi ni 
jasno, kakšne so plače vodil
nih delavcev, ki jih je po sta
tistiki v Sloveniji 851 med 
685.749 zaposlenimi (od teh 
je 323.892 žensk). 

Skrb zbujajoči podatki 
- Številke o povprečnih pla
čah imajo še drugo razsež
nost, ki jo je znova razkril 
prvi Slovenec med enakimi, 
Milan Kučan, ko je opozoril, 
da nam zvezde ne kažejo naj
bolje, kar zadeva strokovno 
usposobljenost. Še več, po
udaril je, da nam grozi uvr
stitev med narode zamudni
ke, če se bomo še naprej tako 
neprizadeto obnašali pri šo
lanju in strokovnem izpopol
njevanju. Doslej smo namreč 
preveč spali na lovorikah, ko 
smo se primerjali le z Bal-
kanci. Zdaj. ko bi radi 
v Evropo, smo ostali na repu. , 
Poglejmo: v Sloveniji se za- ' 
posleni šolajo v povprečju le j 
9 let (v razvitem svetu 11 do 
13 let), samo 6 odstotkov je 
visoko ali višje izobraženih 
(pri razvitih 12 do 32 odstot- \ 
kov), šolanje je obvezno le \ 
8 let (pri razvitih 9 do 12 let), '• 
na 10.000 prebivalcev imamo \ 
150 študentov (razviti 200, ' 
ZDA, na primer, 500), pa še 
od teh v roku konča študij le 
četrtina (v razvitem svetu 
polovica). 

Še bolj črna slika je, če 
upoštevamo, da so Slovenci 
že leta nazaj za strokovno iz
popolnjevanje porabili le 3,6 
ure na leto. v Nemčiji pa po
samezniki vlagajo v svoje 
znanje kar 40 ur na leto. 
Upajmo, da še ni prepozno za 
popravne naloge na teh po
dročjih. 

Nesreča na Črepinjah 
- Čeravno je minuh (eden 
kazalo, da se bo slovenska 
politična scena zbistrila, da 
se bo na njej oblikovala nova 
koalicija, se je zrcalo, v kate
rem .so se gledali slovenski 
veljaki, razbilo v črepinje. 
Največ krivde za to mnogi 
pripisujejo Jožefu Školču, 
predsedniku Liberalno-de-
mokratske stranke, nekda
njemu pred.s(xiniku sociali
stične mladine. Školč naj bi. 
v preveliki želji, češ da so 
liberalni demokrati prevzeli 
pobudo v slovenski politiki, 
potem kojeP(^mQs^airal,UT . 

dal skrivnosti, o katerih so se 
za zaprtimi vrati dogovarjali 
predsedniki parlamentarnih 
strank in vodje poslanskih 
klubov. 

Pri tem ni šlo samo za 
mandatarja dr. Janeza Dr
novška, ki naj bi (naposled?) 
zamenjal Lojzeta Peterleta, 
ampak za drugačen razpored 
političnih sil sploh. Ko pa je 
Školč prekršil temeljno na
čelo, da mora v politiki dana 
beseda veljati več kot podpis 
na papirju, so se novi koali
ciji začeli odrekati vsi po vr
sti. Od dr. Jožeta Pučnika do 
Zelenih na čelu z dr. Duša
nom Plutom. 

Drugi viri za razpad nove 
koalicije, preden je sploh za
živela, krivijo skrajneže 
v slovenskih strankah oziro
ma tiste, ki nikakor ne more
jo dojeti, da je Demos svojo 
bistveno vlogo (volilno zma
go nad nekdanjimi oblastni
ki, osamosvojitev Slovenije) 
odigral, in to uspešno, zdaj 
pa so drugačni časi in potre
bujemo ljudi z drugačnim 
znanjem in sposobnostjo. 

Celjan se prepira z vlado 
- Anton Roječ, poslanec iz 
Celja v zboru občin sloven
skega parlamenta, je odprl 
sporno vprašanje lastništva 
bolnišnice v Sloveniji. Novi 
zakon o zdravstveni dejav
nosti (dopolnila k njemu bo
do usklajevali prihodnji me
sec) namreč predvideva (92. 
člen), da bodo vse bolnišnice 
postale last države Slovenije. 

Anton Roječ se je temu 
uprl, saj so večino bolnišnic 
v Sloveniji zgradili s samo
prispevkom državljanov, se
da j pa naj bi jih kar pobasala 
država. Ker sedanja oblast 
dela slabe zakone, kot jih je 
že prejšnja - stara navada, 
železna srajca, bi lahko rekli 
- so pripravljalci zakona 
o zdravstveni dejavnosti 
spregledali, iz nevednosti ali 
nalašč, da so po zakonu o za
vodih, ki je že bil sprejet, za
vodi, to pa so tudi bolnišnice, 
last ustanovitelja. 

Antona Rojca sta podprla 
dr. Peter Glavič in Vitomir 
Gros, ki je vladi očital, da 
hoče »ropati občinsko last
nino«. 

Nasprotnega mnenja od 
Rojca je bil drug Štajerec, 
podpredsednik vlade Matija 
Malešič. Ta je v jezi pomešal 
jabolka in hruške in kar na
ravnost povedal, da država 
ne bo »sprejela obveznosti za 
financiranje dejavnosti bol
nišnic, če te ne bodo njena 
last«. Delovanje bolnišnic in 
zdravje ljudi seveda nimata 
nobene zveze s spornim 
vprašanjem lastnine, vsaj 
doslej je bilo tako. Da bi le 
celjski poslanec dobil še več 
zagovornikov za svoja upra
vičena stališča... 

Sedmina Slovencev na psu 
- Tistim, ki jih je prizadel 
padec standarda (po uradnih 
podatkih) za petino - to pa je 
večina Slovencev - v tolažbo i 
le toliko, da se sedmini dr- \ 
žavljanov Slovenije godi ta- \ 
ko slabo, da jih uvrščajo ] 
v kategorijo »subjektivnih 
revežev«. To so po mnenju 1 
strokovnjakov in po raziska- \ 
vi Slovensko javno mnenje j 
91 tisti, ki morajo za preži
vetje omejevati vso vrste iz- \ 
datkov. tudi najnujnejših za j 
prehrano. Upamo in želimo, 
da bi bilo med bralci Novega 
tednika »subjektivnih reve
žev« malo, če so že prisiljeni i 
biti. 1 



»Zaprl bom štacuno!« 
Dr. DimitrU Rupel Je na 13. celjskem večeru napovetjal možnost odstopa - Gost tutJI Marjan Cerar, illrektor Belinke 

Zdi se, da Slovenija kar ne ve, kaj bi sama s sabo potem, 
ko nas je priznala kritična masa držav. Pa ne zaradi evforije, 
saj »tistega lepega dne« sploh nismo znali prav proslaviti, 
kot da bi bili popolnoma izmučeni od nenehnega ali bomo, 
od koga bomo, koliko nas bo itn. Kot da je res, da če si 
enkrat prava država, da vse naenkrat postane normalno, 
umirjeno, nerazburljivo in dolgočasno, kar je stil življenja 
razvite Evrope, ki jo zasledujemo, po apokaliptičnem umi
ranju Jugoslavije. j 

Zato se 13. celjski večer, 
seveda tudi tokra t z Jožetom 
Vol landom. ki je zarad i iši-
asa pr išepal pred mikrofone, 
ni začel z visokim pr i t i skom 
zaradi medna rodne p r izna-
nosti . Toga je bilo čutit i v ne
kater ih prejšnjih pogovorih 
na Dobrni , ko se gostje d i 
rek tno ali zavito moral i od
govarjat i na to družino vp ra 
šanj in bili od tega vidno n a 
veličani. Videz naveličanost i 
pa je vzbujal tudi slovenski 
zunanji minister, tudi on 
^^hendikcpiran« zarad i v i ro
ze, zarad i ka tere je r azmi 
šljal, če bi držal obljubo, pa 
je potem presodil , da bo šlo 
ob nenehnem dostavljanju 
čajev (med pogovorom je spil 
t r i ali štiri). 

V vladi: »nas nič ne 
briga« 

š e vedno ugiba med poli
t ičnimi poznavalci in p reb i 
vals tvom kaj pomeni p r izna
nje š t i r ideset ih držav. Ali je 
to že pravo priznanje, ali pa 
to še ne pomeni kaj pr ida, 
dokler nas ne priznajo ZDA, 
Rusija, Kitajska, Japonska . 

Ali hočete, da sem zajedljiv ah 
da sem diplomat? 

»Zgodba o mednarodnem 
pr iznanju Slovenije je kon
čana, da ne bi slučajno kdo 
imel kakšnih dvomov. ZDA 
sedaj iščejo neko formulo, 
s ka te ro bi nas lahko p r izna
le nekaj dni kasneje kot 
Evropa, in da bi se izognile 
nekemu popolnemu zan ika
nju svoje prejšnje polit ike. 
To so zdaj tehnični , d ip lo
matski , politični, personalni 
in neki drugi problemi, ki n i 
so tako zelo pomembni«, je 

kategoričen slovenski zuna
nji minister . »Slovenci smo 
z vstopom v mednarodno 
skupnos t nekaj dobili , česar 
prej nikoli nismo imeli. Za
radi tega nam je vsem neko
liko lažje, iz te psihologije 
nastaja drugačen odnos do 
dela, življenja nasploh, go
spodarjenja.« 

Pod pokroviteljstvom Jugo
slavije smo podpisali 2600 
mednarodnih pogodb, bilate
ralnih in multiratelarnih, to je 
ogromno število odnosov in 
obveznosti, o katerih se je tre
ba ponovno pogovarjati. 
Ključno je vprašanje sukcesije 
Jugoslavije. Zagovarjali smo 
tezo, da smo država nasledni
ca. Tega nasledništva jugoslo
vanskih pogodb pa nam ne bo
do tako hitro dovolili. 

Dr. Rupel pa je tudi za
skrbljen. Nastavi l je pr\ 'o 
mino presenečenja: »Sklical 
bom t iskovno konferenco, 
kjer bom slovenski javnost i 
razložil, da zap i ramo š tacu
no. Govorim brez d lake na 
jeziku. Mi se zunanje pol i t i 
ke, t ako kot se gremo vlado, 
na ta način, ne moremo iti. 
Ali bomo imeli vlado, ki se 
bo zmenila za neke pr ior i te te 
in se bomo napre j šli pol i t iko 
ali pa bomo imeli tole k r a -
marijo, ko se vsak za nekaj 
cufa. Tako ne bomo prišli n i 
kamor . Povem vam, da bom 
zapr l š tacuno. In lahko se 
zgodi, da bom odstopi l kot 
zunanji minister . Dnevno 
dobivam dopise iz vseh m o 
gočih držav glede odpiranja 
ambasad . Neverjetni odpori 
so v vladi zdaj, ko smo dose
gli t isto, kar smo si želeli: 
»Ne, ne bomo dali denarja za 
zunanjo poli t iko, kaj pa nas 
to briga«. 

Dr. Rupel pravi , da bi 
predstavniš tvo v 25 do 30 d r 
žavah stalo pr ibl ižno 15 m i 
lijonov dolarjev. To je t re t j i 
no tistega, ka r je Slovenija 
plačevala v Beograd. 

»Pravite Evropa je p r e m a 
lo, gotovo, mi se m o r a m o po
govarjati tudi z drugimi . Go
tovo, ampak kako, če n ima
mo denarja niti za Evropo. 
V najkrajšem času bomo mo

ral i s topit i v stik z Indijo, 
Indonezijo, Egiptom, S a u d -
sko Arabijo in Izraelom, 
z Rusijo že imamo podpisan 
sporazum, z ZDA, da vam ne 
povem, kako si pr izadevam. 
Ampak moramo imeti fi

nančno strategijo, sicer ne 
bo nič. Slovenskim pos lan

cem in nekater im članom 
vlade kakšne stvari zabit 
v glavo, je zelo težko, da ne 
bom govoril samo o p redsed
niku. 

In kakšna je p ravzaprav 
naša zunanjepoli t ična s t ra 
tegija v prihodnje? 

»Ne iti na vra t na nos na 
OZN. To je s t ra teška točka, 
ki nam daje možnost i za 
mednarodn i moneta rn i 
sklad, ampak prva točka je 
Heksagonale, potem KEVŠ, 
zdaj n a m Genscher l ahko še 
kaj pomaga. Morda nam bo 
uspelo pr i t i na minis t rski se
stanek, mislim, da je neka 
možnost pr i t i v KEVS 
v t akšnem ali d rugačnem 
statusu. Mi prepros to n ima
mo denarja. Slovenija je 
majhna državica, moramo se 
stegniti toliko, kol ikor n a m 
nese odeja. 

Trdna valuta je 
temelj priznanosti 

Kaj medna rodno p r i zna 
nje pomeni za slovensko go
spodarstvo? V zadnjem o b 
dobju po pr iznanju postaja 
modno govoriti : »dobili smo 
priznanje, zdaj moramo u r e 
diti gospodarstvo.« 

Direk tor Belinke mag. 
Marjan Cerar, ki je bil med 
kand ida t i za predsednika 
slovenske vlade meni , da sta 
temelj neodvisnosti in med
na rodne pr iznanost i sloven
ske države t rdna valu ta in 
nizka inflacija: »Dokler ima
mo bone names to pravega 
denarja, dokler n i m a m o vsaj 
delno konver t ib i lne valute , 
toliko časa nima gospodar

stvo t rdne opore, po kater i 
l ahko mer imo svoje gospo
darske uspehe. To je tako: 
dokler n imaš s tabi lne valute 
in imaš tisoč odstotno infla
cijo, je kot bi imel g radbenik 
meter , ki bi se mu vsak dan 
spreminjal , enkra t bi bil 
dolg 105 centimetrov, drugič 
120, enkra t 80 in nikoli ne bi 
vedel, kaj ga kaj stane, koli
ko denarja mora zbra t i za 
bodočo investicijo, kaj se bo 
z njim zgodilo čez eno leto. 
Izgubi vsa merila. Dokler bo 
imel tolar t ako visoko infla
cijsko stopnjo, ne bom svojih 
gospodarskih rezul ta tov 
presojal glede na tolar, a m 
pak imam v glavi vse 
v markah . 

Ni pa pomembno samo, 
kako bomo v gospodars tvu 
sami videli sebe, a m p a k ka
ko nas bo videla Evropa: »Za 
Evropejce bomo »fejst«, ko 
bodo videli, da smo bili 
v k ra tkem času sposobni 

uredi t i svoje mone ta rne za
deve. Ne samo da je nizka 
inflacija in da je tolar s tabi l 
na valuta , ampak da po Ban
ki Slovenije ne morejo meše-
tar i t i poli t iki , ampak da je to 
zelo neodvisna institucija, ki 
jo na dolgi rok oblikuje samo 
par lament . Samo tako lahko 
pr idemo v mednarodni mo
netarni f(md, seveda pa po 
trebujemo prej članstvo 
v OZN«, razmišlja Marjan 
Cerar. 

Jaz sem nezamenljii 
Volfand: Kaj je zdaj ^ 

bomo dobil i novo vlado, ^ 
se boste zmenili ali se ne bo 
ste, ali bo to še ka r trajalo j 
bo ta vaš domači vrt še 
t ako neurejen kot je. 

Rupel: . . . ne vem. m 

Volfand: Ne vem, 
dobro slišali? -M 

Rupel: Rekel sem, da i 
v e m . . .V slovenskem politji 
nem in javnem mnenju je p 
poln konsenz, da ta vlada i 
p r imerna . Ima zasluge, prt 
grala je velike zgodbe sl( 
venske novejše zgodovin 
ka r velja tudi za Demos, brs 
ka terega najbrž ne bi bilo tt 
ga, k a r se je v zadnjih dvt 
letih zgodilo. Vendar zdajl 
nastopi l d rugačen čas, ki g 
t rebuje nove ekipe. j | | 

V Dolskem, smo bili zmenji 
ni s socialdemokrati in zelen 
mi, da bo prvo vprašanje, kij 
bomo postavili, da se nese P 
terle. Ko smo prišli tja, pa SJ 
se že začeli suvati pod mizo 
čudno gledati. Prišli smo sau 
do tega, da se je od Demo-
treba posloviti. Ne vem kdo 
bil tisti, ki je rekel, da so vol 
tve lahko aprila, mislim, dâ  
bili zeleni. Ko sem to sliši 
sem rekel, to pa res ni trel 
tako dolgo čakat. Vsem nam 
odleglo. Namesto da grel 
v naporna pogajanja, gret 
na volitve, pa bo stvar čisi 
Ko sem prišel domov, me 
prijatelj opozoril, da je to fin 
krščanskih demokratov, ki k 
čejo čimdlje ostati na oblast 

»Jaz sem nezamenljiv 
Ha, šal im se. On si je ze 
pr izadeval , da bi me zatd 
njal, šel je celo tako daleč, ' 
je nagovoril neka te re Ip 
v moji s t ranki , da me je tret 
zamenjat i v s t ranki , ker J 
bo potem lažje zamenjal k 
minis tra . Ni me še, ker ve 
dar le neka te re s tvar i , ki j 
človek naredi , ostane; 
S t ranka , ki je pač nastal 
me podpira in je jeziček ' 
tehtnici.« 

ROBERT GORJAf 
FOTO: EDI MASI^ 

Samo pri Buthrosu Gahju ni
česar ne narediš 

V nasprotju z javnimi pred
stavami sem jaz zelo discipli
niran človek. Mi imamo naše
ga človeka v New Yorku, Igna
ca Goloba, ki je sicer diplomat 
stare šole, vendar ima po
membne izkušnje. On mi je 
svetoval, kdaj naj pridem in 
dejal mi je, da zdaj ne. Tisto 
zasedanje, ki bi v najbolj ide
alnem primeru sklepalo o nas, 
bo konec februarja, zdaj pa bi 
morali obdelati najprej skupi
no ncu\TŠčenih. Teh pa ne bo
ste obdelali, če greste gledat 
Butrosa Galija v New York, 
samo s pogovorom z njim se ne 
da nič opraviti. 

Le kaj spet pripravlja Peterle? 

Ah, take zadrte vlade pa še ne 

Vsega imam dovolj'; 

Bolje, da spi jem čaj 

Neiconvencionaini dr. Pimsi 
Karakterogram slovenskega zunanjega ministra 

Za sedanjo vlado dr. Dimitrij Rupel 
pravi, da je razdvojena, neracionalna in 
skregana. Obenem pa pristavi, da je 
kregarija v vsaki demokraciji normalna 
stvar. Prav kreganje je tista poteza, ki je 
Rupla vseskozi spremljala na politični 
sceni, še posebej pa v zadnjem obdobju. 
Tu se začne že ena od njegovih nekon-
vencionalnosti, ki Rupla loči od ostalih 
politikov, ki so se za to »izšolali«, on pa 
je bolj ali manj v politiki zato, kot pravi 
njegov študent in asistent Aleš Debe-
Ijak, ki ga je Rupel poslal na študij 
v Ameriko: »Kot negacija high-tech 
profesorja, akademskega intelektualca, 
ki se sicer odlično spozna na svoj pred
met, a svojega znanja ni več sposoben 
umestiti v širši družbeni okvir.« Za Ru
pla se politika zdi nujno zlo, brez kate
rega se ne morejo izraziti njegova števil
na pubhcistična in teoretična dela. 

Prav z enim takšnim delom je sprožil 
revolucijo s faznim zamikom, ko je leta 
1987 sodeloval s člankom pri zloglasni 
57. številki Nove revije, naslednje leto 
pa se je s procesom proti četverici po 
mlačnem odgovoru oblasti na to provo-
kacijo razmahnila slovenska pomlad. 
Tudi takrat je bil med tistimi, ki so se 
najbolj prepirali, kar pomeni stali za 
svojimi heretičnimi tezami. 

Rupel za razliko od ostalih politikov 
svojo jezo izraža zelo neposredno in 
agresivno, kot da mu ne bi bilo mar za 
»zakulisje«, ki je še vedno standardno 
učinkovit stroj za odstranjevanje ali 
promocijo. Rupel na primer diplomacijo 
razume čisto drugače od Budimirja 
Lončarja, ki se trudi s hladnimi grima-
sami in nevtralnim besedičenjem. Brez
obzirno se je spri z Jovičem na konfe

renci KEVS v Parizu novembra 1990, ko 
je bil »povabljen« kot član jugoslovan
ske delegacije. Že takrat je pokazal, ka
ko pomembna je iniciativa v zunanji 
pohtiki, ko je z izvirnimi stališči opo
zarjal na »slovenski problem«. 

Ko se še dobro ni seznanil z zunanje-
minis trsko funkcijo in ko so časopisi 
pisali o njegovem amaterizmu se je 
'^spravil nad Frantza Vranitzkega, če
prav je najbrž vedel, da bo Avstrija naš 
strateški zaveznik pri odklapljanju od 
Jugoslavije. Bil je med tistimi, ki so se 
najbolj zavzemali za popolno samostoj
nost Slovenije, vendar tudi med tistimi, 
ki se niso prepustili samozadostnosti in 
potenciranju osamosvojitvenega giba
nja. Zaradi tega se je spet spri, tokrat 
s stranko, ki jo je sam ustanovil, za 
katero se je v prepolni dvorani Cankar
jevega doma, kjer so proslavili oživitev 
legalnega političnega pluralizma, pred 
desetinami fotoreporierjev bil priprav
ljen vsesti na tla po turško. 

Spori s premierom Peterletom so že 
zaščitni znak slovenske vlade, vselej pa 
je iz njih Rupel izšel močnejši od Peter
leta. Se najbolj »običajno« jc deloval 
v odločilnem obdobju pridobivanja sim
patij za slovensko državo, ko seje doka
zal kot sposoben zunanji minister, ki je 
uspel navezati tudi zelo »tesne vezi« 
z vplivnima Genschcrjcm in De Micheli-
som. Z doktoratom na univerzi Brandeis 
v ZDA je začel sijajno akademsko kari
ero, pohvali se lahko z redko primerljivo 
avtorsko produkcijo, hkrati pa je to do
kaz, da so funkcije zunanjih ministrov 
v sodobnih državah samo še za izbrance, 
ki prav prodrejo šele s predrznostjo in 
originalnostjo. ROBERT GORJANC 

Kako to, da Peterle ' . 
uspel zamenjat i Rupla. 
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Vroči računalniki 
NO¥e samovolje pretlsednika Mirka Kranjca 

Kljub temu, da je na razpis 
občine Celje za šestmilijon-
ski posel za dogradi tev ob 
činskega računaln iškega si
stema prišlo več ponudb , 
kljub temu, da so s t rokov
njaki predlagal i celjsko po
djetje P i ramid, je celjski p re 
mier sklenil posel s podjet
jem Marand iz Ljubljane. 

Še več, ka r brez p r imern ih 
specifikacij in p redračunov 
je odredil , da je občina Ma-
randu takoj nakaza la skoraj 
šest milijonov tolarjev avan 
sa. Je res zgolj naključje, da 
ima gospod Krajnc svoje za
sebno podjetje na naslovu, 
kjer je tudi Marandova cel j
ska podružnica? Govori se 
tudi, da Krajnc hodi na do 
pust skupaj z vodjo celjskega 
Maranda Andrejem Marč i -
čem in da je Krajnc že pred 
časom svoje podjetje opremil 
z Marčičevimi računaln ik i . 

Že v prvi polovici lanskega 
decembra je celjska občina 
zahtevala od neka te r ih p o 
djetij, ki se ukvarjajo s p r o 
dajo računaln iške opreme in 
sistemov, da ji dostavijo p o 
nudbe za dogradi tev občin
skega računaln iškega sis te

ma. Čeprav so pravočasne 
dobili štiri ponudbe , so 24 
decembra prosili za nove, čei 
da v prvem krogu niso uspel 
izbrati najustreznejšega do
bavitelja. Ko so pr idobi l i tu
di te, pa je stvari vzel v svoji 
roke Mirko Krajnc. K a r m 
sejo izvršnega sveta, na ka
teri naj bi se odločili za naj
ugodnejšega ponudnika , j< 
sam prinesel drugo ponudbe 
firme Marand . Ali je zgol 
slučaj, da je bila ta cenejši 
od vseh ostalih, naj ugibajc 
zlobni jeziki. Dejstvo je, d£ 
je čudna protekci ja firm« 
Marand zasmrdela tud i ne
kater im članom izvršnegi 
sveta. Zato so sklenili , da na 
vse ponudbe iz drugega kro
ga prouči neodvisna komisi
ja. Našli so jo n a Razvojnen 

cent ru Celje, vodil pa jo je 
Jani Zupane. 

Čeprav je Razvojni center 
firma, ki jo je us tanavl ja la 
p r a v celjska občina in če 
p rav je gospod Krajnc p r ed 
lani prišel na občino p rav 
z Razvojnega centra , se ne 
bomo spuščali v »neodvis
nost« omenjene komisije, ki 
je v svojem poročilu neka j 
k ra t omenila firmo M a r a n d 
kot ugodnega ponudn ika , 
vendar med ostal im jasno 
zapisala, da je podjetje P i r a 
mid iz Celja »za celoto najce
nejši us t rezni ponudnik«, za 
manjši del opreme pa se naj 
pogodba sklene z Metalko. 
Navkl jub zap isanemu od 
s t rani s t rokovnjakov pa Mir
ko Krajnc 16. januar ja n i h o 
tel podpisa t i pogodbe s p o 
djetjem P i ramid rekoč, da se 
z mnenjem komisije ne s t r i 
nja. Zahteva la je, da se n a 

slednji dan oglasita pr i njem 
preds tavnika podjetja P i r a 
mid in celjskega Maranda . 
Piramidova ponudba je bila 
ta čas že pr i Krajncu, Ma-
randov preds tavnik pa je za 
polovico milijonskega posla 
prinesl ponudbo s seboj, za 
drugo polovico pa je ni imel. 
Ali je t reba sploh poudar i t i , 
da je bila Marandova ponud
ba, ki je 17. januar ja Krajnc 
sploh še ni videl, tud i cenejša 
od Piramidove? 

Kakorkol i že, 21 . januar ja 
je gospod Mirko Krajnc u k a 
zal, da naj iz p ro računa na 
kažejo podjetju Marand 
Ljubljana avans za celotni 
posel. Tako so na občini na 
pisali dve nakazi l i . Prvo se je 
glasilo na znesek 3 milijone 
122 tisoč in 22 tolarjev in je 
bilo enako znesku s p red ra 
čuna podjetja Marand , drugi 
znesek pa se je glasil na 

2 mil i jona 917 tisoč in 356 
tolarjev. Za slednjega niso 
imeli na občini n ikakršnega 
p red računa in nobene p o 
godbe. Obenem je bil sešte
vek avansov večji kot pa je 
v p r ed računu zaposel zah te 
valo podjetje Piramid. 

Ob koncu velja omeniti 
vsaj še to, da so v začetku 
tedna vse firme, ki so sodelo
vale kot ponudnik i za opre
mo občine Celje z r ačuna ln i 
ško opremo v letu 92, sesta
vile izjavo, v ka ter i Mirka 
Krajnca opozarjajo na k u p 
nepravi lnost i pr i izbiri naju
godnejšega ponudnika . In 
nenazadnje ne gre prezret i , 
da je bilo podjetje P i ramid 
ob tem, da je bilo po mnenju 
s t rokovnjakov najugodnejši 
ponudnik , tud i p rak t i čno 
edini dobavitel j in vzdrževa
lec računa ln i ške opreme o b 
čine Celje v zadnjih t reh 
letih. 

Smemo ob vsem navede
nem podvomit i v korektnos t 
gospoda Mirka Krajnca, ali 
pa bo, kot m u je zadnje čase 
prišlo v kri , spet zmerjal n o 
vinarje z razbijači in boljše-
viki? 

VV 

Ali je mogoče šlo za Krajn-
čevo protekcijo tako, da je Ma
randa seznanil z zneski na 
ostalih ponudbah, potem pa je 
Marand sestavil nižjo? 

V Emu so 
štrajkali 

v petek se je v celjskem Emu končala tridnevna stavka. 
Deloma so v posameznih d n t i b a h ugodili zahtevam delav
cev, vodstvo holdinga pa preračunava škodo in predlaga 
čiščenje firm. 

!.)<•> prekmilve dela je najprej prišlo minulo aredo 
v dioižbi Posoda, kjer so razmere najbol] kritične in kjer 
imajo d.'iavci najnižje osebne dohodke. Po podatkih irtav-
kovnega odbora in svobodnega sindikata je dobršen del 
delavcev dnbil po G200 tolarjev plače. Zaposleni so 7.aU} 
zahtevah doplačilo v bonih v višmi '.i tisoč tolarjev, jx).>-nD-
pcma pa so se njihovim zahtevam pridiiižiii delavci 
v ostalili družbah. Delo je pi-ekimlo skupno okolt 2 tis/K 
zaposlenih, razen v skupnih služb^ih., Kenu]i, računalni
škem centi-u u;r servisu. Stavka -se je končala po treh dneh, 
ves la čas pa sf se predstavniki delavcev t«r vodstev družb 
pogajali o izplačilu bonov. Končni dogovor je bil nasled
nji: glede na različno VLŠiuo osebnih d<)htxlkov so ozirnr:> \ 
še bodo delavcem razdelili po tisoč do 3 tisoč tolarje'.' 

Zadnjim dogajanjem je bila namenjena tudi peli-: 
tiskovna konferenca, ki so jo sklicali predstavniki ^ 
dinga. Po oceni direktorja Jožeta Gubenška je sli 
povzročila veliko finančnih te'/av. Tridnevna prekiuilev' 
dela je F r̂no stala milijon nemških mark. Vodstvo se je 
strinjalo s trditvijo, da so plače nizke v družbi Posoda, 
drugod pa so jo .vpodbujali predvsem neproduktivni režij
ski delavci. Vodstvo nadalje ocenjuje, da se številne težave 

: v zadnjc-m času jKijavljajo zaradi preusmeritve v izvoz. Na 
tuja tržišča so uspeli prodali dobršen del posode, celotno 
proiz-vodnjo kontejnerjev ter polovico pix>izvodov tz ener
getske opreme, čeprav so uspeli znižali vhodne stroške, 
pa v Emu nimajo vpliva na davke in obresti. V razgovorih 
s celjskim županom je vod.stvo Ema zahtevalo 30 odstotno 

. znižanje državnih d a \ k o \ . znižanje realnih obrestniii mer 
tet predlagalo čiščenje firm. Fo besedah Jožeta Gubenška 
brez teh ukrepov Emu grozi poguba, čeprav so v minulem 
letu kljub vsemu po.slo\'ali brez szguhe v tekočem pošlo- ' 
vanju. 

Preoblikovanje javnih služb 
Na reorganizacijo se pripravljajo od lanskega februarja 

v Celju so prvo študijo za 
reorganizacijo javnih služb 
naročili lanskega februarja pri 
ljubljanskem Zavodu za orga
nizacijo in planiranje, člani 
občinske vlade pa so pred dne
vi sprejeli fazno poročilo o po
teku priprav na preoblikova
nje gospodarskih javnih služb 
v občini. A pri tem ostaja še 
marsikaj odprtega - reorgani
zacija namreč v celoti ni mo
goča vse do sprejema ustrezne 
področne zakonodaje, s katero 
pa v Sloveniji kasnimo. 

Namestnik občinskega se
kretarja za urejanje prostora 
in varstvo' okolja Ivan Pfeifer 
je v imenu predlagatelja po
jasnil, da gre v reorganizaciji 
predvsem za ločevanje uprav-
Ijalske in izvajalske funkcije, 
hkrati pa tudi prenos odgovor

nosti za funkcioniranje obsto
ječega sistema na občino kot 
ustanoviteljico in lastnico. Re
organizacija naj bi v Celju za
jela celotno področje komu

nalnega, cestnega in stano
vanjskega gospodarstva ter 
dejavnost Zavoda za planira
nje in izgradnjo, ki naj bi se iz 
upravne organizacije preobli
koval tako, da bi upravne na

loge s področja prostora in ur
banizma prešle v občinski se
kretariat za urejanje prostora 
in varstvo okolja. 

Z reorganizacijo javnih go
spodarskih služb pa seveda ne 
gre lahko. Trenutno so zakon
sko urejeni pogoji le za reorga
nizacijo stanovanjskega go
spodarstva, vse druge javne 
službe pa so še na prepihu med 
obstoječim starim sistemom 
organiziranosti in pričakova
no, novo zakonodajo. Prehod
no obdobje pa - če hočemo za
gotoviti nadzor nad občinskim 
premoženjem - potrebuje 
kompetentnega nosilca reor
ganizacije. V Celju bo občin
ska vlada poslancem predla
gala, naj bi bil to Občinski se
kretariat za urejanje prostora 
in varstvo okolja. 

IVANA STAMEJČIČ 

Področna zakonodaja je osno
va za reorganizacijo gospodar
skih javnih služb. Vse možno
sti za preoblikovanje so tako 
odprte le za stanovanjsko go
spodarstvo, za ostala področja 
pa je treba sprejeti še zakone 
o lokalni samoupravi, o gospo-
drskih javnih službah, o ureja
nju prostora in o varstvu 
okolja. 

KOMENTIRAMO 

Hiio bo reicei »mea ouipa«? 
Škrtavo odmerjen rok za 

prijave poklicnih in ljubi
teljskih ustanov in vrst za 
nominacijo posameznikov 
ali skupin za priznanje ob 
kulturnem prazniku, 8. fe-
bi-uarju, se je 28. januarja 
opolnoči iztekel. Na naslov 
Izvršnega sveta oziroma po
sebne komisije je do zaključ
ka redakcije, 28. januarja 
popoldne, prispelo pet pred
logov. Imena v tem primeru 
niso pomembna. Presejala 
jih bo komisija, dokončno 
potrdil Izvršni svet, na svoji 
se/i, ki bo morala biti zaradi 
bližnjega dneva osrednje ob
činske slovesnosti, 6. febru-
arja v SLG Celje, sklicana 
izredno. Za kulturno, umet
niško delo ter odkrivanje, 
ohranjanje in popularizacijo 
vrednot bodo letošnji nagra
jenci prvič prejeli srebrni 
Celjski grb, za enkratne 

uspehe v zadnjem obdobju in 
kot vzpodbudo za nadaljnje 
ustvarjalno delo pa bronasti 
Celjski grb. Celjski grb bodo 
v Celju tudi sicer podeljevali 
za dosežke na vseh področjih 
dejavnosti v občini. Prizna
nje pa bo rangirano s tremi 
stopnjami. 

Nominiranci bodo to v ne
kem smislu ostali tudi po 
razglasitvi na osrednji pro
slavi, saj Izvršni svet, ki je 
pod svojo streho vzel tudi 
skrb za kulturo, do tega da
tuma še ne bo imel izdelane
ga priznanja (grba), ki bi do
bitnika še dolgo spominjalo 
na ta dogodek. Prejeli ga bo
do menda ob kakšni drugi 
priložnosti, na primer ob ob
činskem prazniku, 11. 
aprilu. 

Kako se bodo počutili na
grajenci, ki to seveda bodo, 

hkrati pa tudi ne, je ta hip 
težko reči. Morda pa bo za to 
kdo drug rekel: »mea culpa«, 
tudi zato, ker nas z razglas-
nih stebrov, izložb in pano
jev letos na osrednjo in 
spremne prireditve za kul
turni praznik še ne vabi pla
kat s podobo enega od slo
venskih kulturnih mož. Le
tos bo to Anton Aškerc, ki je 
zaenkrat še v Cetisu. 

Na prireditvi v gledališču 
pa bomo poslušali krstno iz
vedbo Prešernovih Sonetov 
nesreče z glasbo Primoža 
Ramovša, ki jih bosta v po
lurnem recitalu izvajala 
dramski igralec Karel Briš-
nik in flavtist Klemen Ra
movš. Tudi to bo zapisano na 
plakatu. In naslov je tudi 
primeren! 

MATEJA POD JED 

Šoisiie zdrahe 
v ponedeljek se tudi za os

novnošolce in srednješolce 
s Celjskega začenjajo zimske 
počitnice. Nič kaj veliko hrupa 
in nestrpnosti ni zaradi tega 
čutiti. Učitelji, učenci in starši 
jih letos jemljejo kot nekaj sa
moumevnega - kot počitnice, 
pač. 

Samo en teden bodo šolarji 
doma, so se oddahnili starši 
najmlajših, iz prvih razredov 
osnovnih šol, ki so imeli prejš
nja leta v času počitnic največ 
težav z varstvom. Dopusta pač 
nihče nima na pretek. 

V primerjavi s prejšnjimi le
ti je zdaj tudi precej manj ti
stih, ki trepetajo pred pollet
nim spričevalom. Zaključeva
nje ocen je s poskusnim uvaja
njem trimestrov nekako izgu
bilo svoj .strah vzbujajoč po
men, šolarji pa vseeno vedo pri 
čem so. Vedo, ali so zvozili, ali 
so še bolj pozitivni, morda celo 
odlični! 

In, roko na srce - ocene ima
jo konec koncev vendarle vsi 
slovenski osnovnošolci in 
srednješolci. Tudi iz slovenšči
ne, matematike in tujih jezi

kov, čeprav je še štirinajst dni 
nazaj približno W tisoč slo
venskim šolarjem Siabo kaza
lo. Njihovi učitelji so se na
mreč na petini slovenskih šol 
odločili za bojkot ocenjevanja 
pisnih izdelkov iz teh predme
tov, saj jim njihov minister za 
dodatne delovne obveznosti ni 
bil pripravljen priznati niti to
larja višje plače. Tega jim sicer 
še vedno ni obljubil - a sloven
ski učitelj.ski sindikat je svoje 
člane pozval, naj cmok v grlu 
požrejo in svoj bojkot spet 
stopnjujejo po 1. marcu. Ta
krat se bodo - če minister Ven-
celj le ne bo storil ničesar okoli 
zahtevane diferenciacije učne 
obveznosti - morda odločili 
celo za stavko. 

Prihodnji teden naj imajo 
- učenci in učitelji - počitnice, 
za slovensko šolsko ministr
stvo pa bi bilo najbolje, če bi 
se lotilo dela. Potem, po vzoru 
ponedeljkove večerne televi
zijske nadaljevanke »Da, 
predsednik«, najbrž tudi 
v Sloveniji nihče ne bi razmi
šljal o ukinitvi resorja za šol
stvo ... IVANA STAMEJCIČ 

Stanovanja, 
stanovanja 

v šmarski občini je za 
odkup stanovanj, ki ga po
nuja nov zakon, precej 
manj zanimanja kot ga 
opažajo v Ljubljani in 
v Celju. Iz stanovanj občin
skega sklada, ki obsega 
petsto stanovanj, so skleni
li pogodbe z nad 80 kupci, 
pri tem pa je opaziti, da je 
v tej občini tudi manj tako-
imenovanih preračunljivih 
kupcev. Tudi v turistični 
Rogaški Slatini ne, saj so 
stanovanja od turističnega 
dela povečinoma oddalje
na. Vzrok manjšega zani
manja občanov za odkup je 
zlasti socialna šibkost s ta
novalcev. Sicer pa želi tudi 
občina ohraniti čim več 
stanovanj zase, za socialna, 
neprofitna stanovanja ob
čanov in gre za to, da bo 
občina tudi v prihodnje 
imela v stanovanjski politi
ki pomembno vlogo. Po
dobno - majhno - je zani
manje za odkup stanovanja 
tudi v šmarskih podjetjih, 
ki imajo približno sedem
sto stanovanj. BJ 
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Prostorski razvoj Celja 
Iz preteklosti ostaja še precej načrtovanih, a neizpolnjenih nalog 

v Celju obstaja Zavod za 
planiranje in izgradnjo obči
ne Celje od leta 1980, že de
setletje prej pa je začel delo
vati Sklad s tavbnih zemljišč, 
ki se je na to pripojil Zavodu. 
Njegova glavna naloga je 
p r ip rava in koordinaci ja 
pros torsko- izvedbenih do
kumentov , prav t ako pa so 
v ZPI v pre teklem obdobju 
bdeli tudi nad izvedbo vseh 
večjih posegov v prostor . 

Tako so izdelali 4100 loka
cijskih dokumentac i j (od in
dividualnih s tanovanjskih 
hiš do industr i jske gradnje), 
prodal i 70 obr tn ih parcel , 
100 parcel za gradnjo po 
slovnih objektov in od leta 

1980 naprej pr ipravi l i tisoč 
990 lokacijskih dokumen ta 
cij za s tanovanjsko gradnjo. 

Od druge polovice sedem
desetih let naprej je bila na 

področju energetske izgrad
nje leta 1978 zaključena 

gradnja kotlovnice v Novi 
vasi (s tem pa je Celje d o 
končno sprejelo odločitev, 
da ima v ogrevanju prednost 
pred plinifikacijo daljinski 
toplovodni sistem), v nas led
njih letih so bile opravljene 
rekonstrukci je ostalih kot 
lovnic in obnova toplovodov. 
V letu 1985 velja omenit i t o -
plifikacijo naselja Lipa 
v Š to rah in v naslednjih letih 
še gradnjo pl inovodov ter 

parovodov v pr imestn ih n a 
seljih. 

V sodelovanju z Republ i 
ško upravo za ceste je bila 
v Celju sredi osemdesetih let 
zaključena gradnja mag i -
s t ra le zahod-vzhod, v to o b 
dobje pa sega tud i gradnja 
podvoza na Kersnikovi ter 
uredi tev in dokončna iz
gradnja vseh mestn ih vpad 
nic. V leto 1987 sega zakl ju
ček gradnje industr i jske t i r 

ne mreže, ki je t a k r a t veljala 
za eno najsodobnejših omre 
žij v Sloveniji. 

V občini so je v tem obdob
ju urejalo tudi kanal izac i j 
sko in vodovodno omrežje. 
Lani so začeli gradi t i i ndu
strijski cevovod, ki bo kon
čan letos in naj bi reševal 
zadrege s p i tno vodo v mestu 
Celje, leta 1988 pa je bil 
zgrajen cevovod preko Go
lovca, ki je zagotovil dovolj 
vode kra janom Nove vasi in 
Hudinje. 

Omenit i velja še izgradnjo 
čistilne nap rave v Vojniku 

ter uredi tev skoraj vseh zazi
da ln ih načr tov za mesto in 
celotno občino Celje. 

IVANA STAMEJČIČ 
Foto: EDI MASNEC 

Ob tem pa ne gre pozabiti, 
da Celje kljub dolgotrajnemu 
načrtovanju, spremembam lo
kacije in usklajevanju prostor
sko ureditvenih in izvedbenih 
aktov še vedno nima centralne 
čistilne naprave. Celjani ima
mo le en del magistrale, na re
šitev prometnih zagat z maci-
stralo sever-jug pa še vedno 
čakamo. 

Celjska občina namenja za 
ndustrijsko in proizvodno-
)brtno področje območje 
k'zhodnega dela Celja. Načrtu
je se koncentracija teh dejav
nosti ob (urejeni!) Bežigrajski 
cesti, v Trnovljah, kjer so zem
ljišča že pripravljena, nekaj pa 
še ob podaljšku Čopove ulice 
in ob Teharski cesti. 

Z ugodnimi krediti vzpod
bujena plinifikacija v Celju še 
vedno ni usklajena kot dolgo
ročna rešitev za toplotno oskr
bo Celja. Nekaj se na tem po
dročju sicer že premika (opre
ma zemljišč, ki so predvidena 
za stanovanjsko gradnjo 
s priključki na plinovod - zad
nji primer za približno 100 
stanovajskih hiš na Ostrož-
nem), večina stanovanjskih so
sesk pa še vedno temelji na 
daljinski toplotni oskrbi. 

Svež denar v 
obnovo jedra 
Mesto ob Savinji ne bo kvazi staro mesto 

Obnovo starega mestnega 
jedra v Celju, ki sega s prvimi 
idejami in razmišljanji o pre
novi v sedemdeseta leta, v ce
loti vodi nekdanja Samou
pravna stanovanjska skupnost 
oziroma Strokovne službe za 
stanovanjsko in komunalno 
gospodarstvo. Pri posameznih 
projektih so bili vključeni tudi 
zunanji strokovnjaki in pred
vsem Zavod za spomeniško 
varstvo. 

Prve delne rekonstrukcije so 
se začele v sedemdesetih letih, 
leta 1978 pa je bila kot prva 
v celoti prenovljena hiša na 
Tomšičevem trgu 7. Sledile so: 
v letu 80 Tomšičev trg 3, leta 
84 Muzejski trg 4, leta 85 Zi-
danškova 1, 86 Tomšičev trg 8, 
87 Na okopih 2, 88 Zidanškova 
3 in Tomšičev trg 18 in leta 89 
Slomškov trg 5. Letos bodo 
zaključene prenove poslovnih 
prostorov Zidanškovi 3 ter na 
Tomšičevem trgu 1. Ob tem so 
prenavljali tudi nekaj hiš zu
naj mestnega jedra, zadnja le
ta pa tudi Mestni grad. Letno 
so v Celju prenovili med 700 in 
tisoč kvadratnimi metri povr
šin, najuspešnejše pa je bilo 
leto 1988. 

In kako je z načrti za naprej? 
Prenova mesta je večen pro
jekt, pravijo v Celju - vseeno 
pa načrtovalci menijo, da je za 
ureditev Tomšičevega trga, Zi-
danškove ulice in Muzejskega 
trga potrebno najmanj še 15 
let. Odvisno, seveda, od doto
ka denarja. 

Z denarjem pa so bili v Celju 
bolj kot ne vselej zelo na tes

nem. Prenove so se namreč lo
tili na ravni občine (z držav
nim denarjem) in ne tako, kot 
v nekaterih sosednjih občinah. 
V Žalcu, pa tudi v nekaterih 
drugih slovenskih občinah, so 

namreč program prenove zas
novali na zasebnem denarju in 
dela gredo naprej veliko hitre
je kot v Celju. 

Zaradi moratorija na naci
onalizirane stavbe ter nove za
konodaje pričakujejo v Celju 
krajše obdobje (približno 3 le
ta) mrtvega teka v prenovi sta
novanjskega fonda v mestnem 
jedru, zato pa toliko večji raz
mah v urejanju poslovnih pro
storov. Le-ti, poudarjajo v ob

čini, pa morajo sloneti na so
žitju in pravilnem razmerju 
v odnosih med stanovalci in 
lokali. Čeprav v Celju nikoli ni 
bila izdelana natančna vizija 
določanja namembnosti za po
slovne prostore, pa je načrto
valcem vseeno jasno, da prav 
vsaka dejavnost v mestno je
dro le ne sodi. 

IVANA STAMEJČIČ 
Foto: EDO EINSPIELER 

V 70. letih so v Celju opazili, 
da zaradi nizkega stanovanj
skega standarda in slabih živ
ljenjskih pogojev mladi bežijo 
iz središča mesta. To so v obči
ni želeli preprečiti z intenziv
no prenovo stanovanjskega 
fonda, vendar - priznavajo na
črtovalci - jim v celoti ni uspe
lo. V letu 86 so namreč glede 
na ravnotežje med stanovanj
skim in poslovnim fondom 
v mestnem jedru določili, da se 
mora število prebivalcev dvig
niti s takratnih 2700 na naj
manj 5000 do 5500. Posledica 
- prenova in gradnja majhnih 
stanovanj, ki iz mestnega je
dra spet podijo mlade družine. 
Prav zaradi tega se Celju tudi 
obeta novelacija leta 86 spre
jetega zazidalnega načrta za 
staro mestno jedro. 

Primerjava med prenovo 
mariborskega Lenta in celj
skega starega mestnega jedra, 
pravijo v Strokovnih službah 
za stanovanjsko in komunalno 
gospodarstvo celjske občine, 
ni mogoča. Prenova Lenta je 
v strokovnih krogih še vedno 
dokaj sporna, Celjani pa zago
varjajo ohranjanje in obnav
ljanje starega (čeprav je tak
šen način dražji od novogra
denj). Zato vztrajajo - kljub 
počasnosti prenove - na začr
tanih usmeritvah, saj mesto ob 
Savinji ne sme postati kvazi 
staro mesto. 

Razkošen začetek 
osemdesetih 
V Celju so v tem času zgratJIll največ stanovanj - Zdaj 
ugotavljajo, da vse manj ljudi zmore stroške za 
življenje v njih 

Najugodnejša za gradnjo družbenih 
s tanovanj v celjski občini je bila prva 
polovica osemdeset ih let. V tem o b 
dobju so povprečno zgradil i ali v celoti 
obnovili 355 s tanovanj na leto, od leta 
1986 do 91 pa je to povprečje doseglo 
le še 105 s tanovanj . V S t rokovnih služ
bah za s tanovanjsko in komuna lno go
spodars tvo ocenjujejo, da je v tem ob
dobju nekol iko bolj napredovala ind i 
v idualna s tanovanjska izgradnja. 

Po poda tk ih Zavoda za planiranje in 
izgradnjo občine Celje je bilo v zad
njem desetletju zgrajenih nekaj manj 
kot 2 tisoč s tanovanj . Poda tk i za zače
tek tekočega desetletja pa so veliko 
slabši. V letu 1991 je bilo zgrajenih 53 
s tanovanj , za letos je v p lanu zapisano 
dokončanje 52 s tanovanj v s tanovanj 
ski soseski Dolgo polje III, v p r ihod

njem letu pa naj bi zgradil i 23 s t ano
vanjskih enot. 

Pros tora za blokovno stanovanjsko 
gradnjo je v Celju še dovolj. Ob mož
nost ih za t akšno izgradjo ob Ljubl jan
ski in Jurčičevi ulici ter na Lavi velja 
omenit i predvsem stanovanjsko sose
sko Dolgo polje, kjer bodo kmalu p o 
seljeni prvi tri je s tanovanjski kareji , 
vsega skupaj pa jih je na voljo 12. 

Pr ihodnost s tanovanjske izgradnje 
je v Celju v veliki mer i odvisna od 
novosprejete zakonodaje. Kaže, da bo 
v pr ihodnj ih letih veliko bolj kot v or
ganiz i rano blokovno gradnjo denar 
usmerjen v kredi t i ranje - za individu
alno gradnjo ali nakupe s tanovanj . Že 
v iztekajočem se pet le tnem obdobju pa 
je bilo tud i precej manj zanimanja za 
gradnjo v okviru zadrug. Tako so v Ce

lju -načrt za obdobje od leta 86 do 91 
izpolnili le 54-odstotno. 

V Strokovnih s lužbah za s t anovan j 
sko in komuna lno gospodars tvo oce
njujejo, da je bilo v Celju v pre teklost i 
zgrajeno preveč dragih , nerac iona lno 
projekt i ranih s tanovanj . Njihovo 
vzdrževanje je zdaj predrago , s t ano 
valci pa tudi nimajo možnost i za m e 
njavo oziroma selitev v manjše in ce
nejše s tanovanjske enote. Ena od n a 
log stanovanjskega gospodars tva v Ce
lju bo v pr ihodnjih letih zato tud i rac i 
onalizacija s tanovanjskega fonda. 

IVANA STAMEJČIČ 
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Bolnišnica - slceiet v copatiii 
Za oblačila bi potrebovali več mllljara tolarjev 

Celjani, ogrožani zaradi 
standardno onesnaženega 
zraka in že leta opozarjani 
pred nevarnostmi, ki jih 
skriva okolje, v katerem ži
vijo, so za razmere v zdrav-
st\'U še bolj občutljivi kot so 
drugod. Da jim ni vseeno, so 
pokazali v preteklosti z vrsto 
prostovoljnih prispevkov za 
posodabljanje bolnišnice, 
z odločitvijo za samoprispe
vek, ki je prav tako name
njen bolnišnici in tudi z od
ločitvijo za vključitev v pro
jekt Svetovne zdravstvene 
organizacije Zdrava mesta. 
Kaj imajo od vsega tega? 

Vrsto projektov zaustavlja 
pomanjkanje denarja. Naj
bolj zgovoren je skelet nove 
bolnišnice, ki so jo pričeli 
graditi že danvega leta 1978, 
pa je do danes usposobljenih 

8733 kvadra tn ih metrov 
preko 20 tisoč kvadra tn i ! 
metrov p a je še neizdelanih 
Celjani in celo celjsko ob 
močje so v preteklost i poma 
gali dogradi t i vrsto sloven 

skih bolnišnic. Ko pa so 
»prišli na vrsto«, je bila m a l 
ha p razna . Vsi denarn i viri, 
razen občinskega samopr i 
spevka, so usahnil i , ko se je 
f inanciranje preneslo v r e 
publ iko . Vmes je posegla še 
poplava leta 1990. Za o d p r a 
vo njenih posledic in dogra
ditev novega dela bolnišnice 
bi potreboval i p reko 4 mil i 
ja rde tolarjev. A m p a k to še 
sploh niso vse potrebe. Če bi 
začeli pr iš tevat i še p r epo -
t rebne adaptaci je neka te r ih 
delov obstoječe bolnišnice in 
še bolj nujne n a k u p e med i 
cinske opreme, bi po t rebne 
vsote denar ja presegle našo 
predstavlj ivost . 

S prosnjačenjem do 
nalnujnejšega 

Težko je verjeti, da se bo 
našel po t reben denar za vse. 

Še za najnujnejše j im ne p r e 
ostaja drugega, kot da se 
spet obračajo po pomoč 
k podjetjem in dobr im lju
dem. Bolj pereč problem kot 
neustrezni prostori , ki so 
zlasti n a neka te r ih k i rur 
ških, pa tud i internis t ičnih 
oddelkih daleč od sobodnih 
s tandardov, so pot rebe po 
opremi. S t rokovna usposob
ljenost kadrov je precej več
ja, kot jo lahko zaradi neu
strezne opremljenosti poka
žejo. Prosit i morajo za po 
moč celo pri n a k u p u tako os
novnih pr ipomočkov, kot so 
mikroskopi za okulist iko in 
ORL, oprema za ginekologi
jo in apara t , ki bi omogočal 
laparoskopsko odstranjeva
nje žolčnih kamnov. 

Pri vsem tem pomanjkanju 
pa se celjska bolnišnica l ah
ko pohvali , da so vrsto p o 
dročij razvil i bolj kot druge 

slovenske bolnišnice, saj so 
marsikje prvi uvedli nove 
metode in organizacijo. Še 
vedno prednjačijo pri urolo-
giji, v organizacij i u rgen tne 
medicine, veliko so naredi l i 
na področju in temis t i čne in
tenzivne terapije, r epa ra to r -
ne kirurgije in tra\'Tnatologi-
je, maxilofacialne kirurgije, 
pr i neka ter ih or topedskih 
posegih . . . Področij , kjer de 
jansko zaostajajo, je malo. 
Takšna je predvsem nevroki 
rurgija, ki jo bo omogočil še
le nov računalniški t omo-
graf. V medicini je pač vedno 
več s tvari povezanih z a p a 
ra tu rami . Ko so uvedli laser 
v oftalmologiji, so lahko p r i 
čeli vstavljat i umetne očesne 
leče, velik korak naprej je 
prinesel atomski a b s o r b e r . . . 

Bolniki iz Celja še vedno 
odhajajo po las tni volji na 

zdravljenje tud i izven Celja, 
še zlasti ginekološki in neka
teri in temis t ičn i . Vršilec 
dolžnost i direktorja Z d r a v 
stvenega centra Celje mag. 
dr. Marjan Hrušovar ocenju
je, da ta odliv ni zaradi nek
val i te tnih uslug v Celju, am
pak zarad i tega, ker se l ahko 
manjše bolnišnice bolj po 
svetijo bolnikom v čisto člo
veškem smislu. Seveda pa 
prihajajo v Celje bolniki tudi 
od drugod, največ na uro lo-
gijo, r epa ra to rno kirurgijo in 
t r a \Tnato log i jo . Toda če ne 
bo denarja za obnavljanje in 
posodabljanje opreme, se 
bodo t i tokovi zaprl i , celjska 
bolnišnica pa bo iz ene po 
membnih slovenskih bolniš
nic posta la obrobna, nepo
membna za razvoj stroke. 

mLENA B. POKLIC 
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Za odpravo posledic popla
ve so v Zdravstvenem centru 
Celje lani dobili 150 milijonov 
tolarjev, a zaradi inflacije to še 
daleč ne zadošča za tisto, kar 
so in kar naj bi s tem denarjem 
uredili. Izračunali so, da bi 
z revalorizacijo postalo 150 
milijonov 370 milijonov tolar
jev, poleg tega pa bi za letos 
potrebovali še 950 milijonov 
tolarjev. Vse to samo za odpra
vo posledic poplave, in še to ne 
vseh. Če pa bi želeli normalno 
dokončati novi del bolnišnice, 
bi potrebovali še 3 milijarde 
tolarjev (po cenah iz lanskega 
avgusta), oziroma v naslednjih 
petih letih vsak mesec 50 mili
jonov tolarjev. 

Dobro na] postane še boilše 
Po celjskih vrtcih so se zgledovali - Bo tako tudi v bodoče? 

Eno od področij družbenih 
dejavnosti, na katero bi morali 
biti Celjani upravičeno ponos
ni, je predšolska vzgoja. Prvi 
VTtec na Slovenskem, ki ga je 
v Vodnikovi ulici v Celju leta 
1886 ustanovila Družba sv. Ci
rila in Metoda, je bil zametek, 
bogata deja^'nost celjskih VTt-
cev nadaljevanje uspešnega 
dela, kaj pa pomenijo v drugi 
polovici lanskega leta sprejeti 
ostri varčevalni ukrepi za na
daljnji razvoj te dejavnosti, 
ostaja zaenkrat še odprto 
\T)rašanje. 

Od leta 1886 do 1914 smO| 
imeli v Sloveniji vsega skupaj 
21 otroških vrtcev. Zanje je 
v pretežni meri skrbela Druž
ba sv. Cirila in Metoda, ki si je 
ob skrbi za otroka zadala tudi 
nalogo ohranjanja slovenstva 
in preprečevanje potujčevanja 
otrok. Po 2. svetovni vojni je 
v Sloveniji in na Celjskem 
prevzela organizacijsko skrb 
za otroke tedaja Antifašistična 
fronta žensk in prav AFŽ je 
leta 1946 v Celju ustanovila 
otroški dom, sprva zaprtega 
tipa, namenjen sirotam. Po
imenovali so ga Dom igre in 
dela, iz njega pa so zrasli seda
nji trije celjski vrtci - Anice 
Černejeve, Tončke Čečeve in 
Zarja. V teh vrtcih so do leta 
1971, ko so v Ulici 29. novem
bra odprli Pionirski dom Cvet
ke Jerinove, gostovali tudi šo
larji. 

Sicer pa je za predšolsko de
javnost v celjski občini, ki jo 
upravičeno uvrščamo med 
najbolj razvite v Sloveniji, ves 
čas njenega razvoja značilno, 
da je v strokovnem delu pred-

njačila pred tovrstnimi orga
nizacijami. V šolskem letu 
1965/66 so v Celju uvedb 72 
- oziroma 100-urne priprave 
na šolo, ki so potem v Sloveniji 
porodile »malo šolo«. Če ome
nimo še nekaj pionirskih kora
kov, storjenih prav v Celju, ne 
gre pozabiti v letu 1973 vpe
ljanih oblik vzgojne dejavnosti 
izven dnevnega varstva otrok 
(potujoči vrtci) in štiri leta 
kasnejšega začetka delovanja 
razvojnih oddelkov za otroke 
z motnjami v telesnem in du
ševnem razvoju. Vse te oblike 
vrtčevskega dela so se zače
njale v Celju, v Republiki Slo
veniji pa smo jih z Zakonom 
o vzgoji in varstvu predšolskih 
otrok tudi uradno uzakonili 
šele leta 1980. 

In kako smo Celjani gledali 
na svoje vrtce? Če so bili sprva 
zaposlenim staršem le izhod 
v sili, oblika varstva za njiho
ve otroke, so zdaj celjski 
vzgojno-varstveni delavci pre
pričani, da vrtci staršem po
menijo veliko več. To dokazuje 
tudi delež v vrtčevske oblike 
dela vpisanih otrok v celjski 
občini. V letu 1986 je dosegal 
55 odstotkov vseh predšolskih 
otrok, v letu 1991, ki je bilo na 
nek način prelomno za pred
šolsko dejavnost v Celju, pa je 
delež kljub vse šibkejši social
ni moči družin in naraščajoči 
brezposelnosti presegal 60 od
stotkov. 

Prav lani se je ob pomanjka
nju denarja za razvoj predšol
ske dejavnosti za vrtce v celj
ski občini začenjalo težko ob
dobje. Občinska vlada je spre
jela ostre varčevalne ukrepe, 

ki po mnenju vseh treh celj
skih vrtcev kratkoročno še 
omogočajo preživetje dejavno
sti, dolgoročno pa bi pomenili 
ne le stopicanje na mestu, am
pak usihanje in nazadovanje 
dejavnosti, na katero smo lah
ko Celjani tudi v državnem 
merilu le ponosni. 

Programa predšolske vzgoje 
za leto 1992 v Celju še nimamo 
- prav tako področje predšol

ske vzgoje ni z nikakršnim si
stemskim zakonom urejeno ni
ti na ravni države Slovenije. 

A vendarle - bomo v Celju 
dovolih, da tudi področje 
predšolske vzgoje zdrsne v si
vo povprečje, ki je še kako 
značilno za številna druga po
dročja življenja in dela Ce
ljanov? 

fVANA STAMEJČIČ 
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V Celju smo imeli od leta 
1971 na Pedagoškem šolskem 
centru šolo za \'zgojiteljice in 
kasneje tudi za varuhinje. 
Celjski pedagogi so odprli di
slocirane oddelke za izobraže
vanje varuhinj tudi v Brežicah 
in Črnomlju, sami pa so gostili 
dislociran oddelek mariborske 
Pedagoške akademije za višje
šolski študij vzgojiteljic in uči
teljev razrednega pouka. Tako 
je bilo do leta 1985, ko je 
s spremembo učnih programov 
Celje izgubilo višješolske pro
grame, v Gimnaziji-center pa 
v letošnjem letu izvajajo sred
nješolski program predšolske 
vzgoje. 

Zunanji blišč ni v s e i 
Celjski komunalcl si prizadevajo za usklajen komunalni 
razvoj občine - Denarja pa seveda ni dovolj 

Očitke, da si v Celju bolj 
kot za organizirano komu
nalno urejenost pristojni 
prizadevajo za zunanji blišč, 
obnovljena pročelja, za kate
rimi pa ni ustreznih bivalnih 
pogojev, v Strokovnih služ
bah za stanovanjsko in ko
munalno gospodarstvo od
ločno zavračajo. V komunal
nem urejanju poznajo tri 
oblike dela: celovito obnovo, 
vzdrževalna dela in tisto 
tretje, za kar se v Celju zara
di pomanjkanja denarja naj
pogosteje odločajo, je pa 
nekje na sredi med celovito 
obnovo in vzdrževanjem. 

Občinska komunalna poli
tika v Celju je bila ves čas 
zasnovana na skladnem raz
voju mesta in ostalih prede
lov občine, kar pomeni, da so 

temu sorazmerno vlagali t u 
di ves komunaln i denar . Če 
bi v občini namenjal i več de
narja urejanju samega me
sta, bi bilo Celje danes vse
kakor lepše in po komuna ln i 
urejenosti višje na republ iški 
lestvici, a hkra t i bi ostali 
pr imestni predeli in podeže
lje z veliko manj asfalta, vo
dovodov in druge komuna l 
ne infras t rukture . 

V S t rokovnih s lužbah za 
s tanovanjsko in komuna lno 

gospodars tvo ocenjujejo, da 
je Celje - gledano s komu
nalnega vidika - pr i jazno in 
živo mesto. Razmerje med 
t ako imenovanimi peš-cona-
mi in ostal imi površ inami je 
trertutno ka r pravšnje, ko 

muna lno urejanje od leta 
1976 do lani, ko je bil v prvi 
polovici leta narejen prece j 
šen pozitiven skok, pa je bilo 
ves čas usklajeno. 

Odvisno od leta, v ka terem 
so izvajali celotno komuna l 
no obnovo (gre predvsem za 
pUnske priključke), so bili 
doslej v celoti obnovljeni n a 
slednji predeli mesta: S t a n e -
tova, Prešernova, Tomšičev 
trg, Slomškov trg, Titov trg, 
Zidanškova, Gregorčičeva, 
Vodnikova, del Muzejskega 
t rga in Savinjsko nabrežje. 
V letih 1979/80 je bil urejen 
mestni park, v drugi polovici 
osemdesetih let pa so obno
vili oziroma zgradili Sp la -
varski most, mostove čez 
Ložnico in Hudinjo ter brv 
čez Savinjo. 

V Celju je v zadnjem času 
zasveti lo 350 sodobnih sve
tilk javne razsvetljave, t r e 
nu tno pa je v teku projekt 
enotne javne razsvetljave za 

strogo mes tno jedro. V letu 
1991 je bilo asfal t i ranih 15 
tisoč kvadra tn ih metrov pa r 
kirišč, kar naj bi po mnenju 
komimalcev p rav tako p r i 
spevalo k lepši in urejenejši 
podobi mesta. 

Celje je ena redkih sloven
skih občin, ki ima urejen 
brezplačen odvoz kosovnih 
odpadkov (samo lani tisoč 
873 kontejnerjev oziroma 
9 tisoč 500 kubičn ih metrov 
odpadkov). Glede opremlje
nosti in načina dela v javni 
snagi ne zaostaja za neka t e 
rimi avstri jskimi mest i (Du
naj , Gradec) , da je Celje bolj 

umazano , pa gre pr ipisa t i 
neosveščenosti občanov. 

Celjani imajo v zadnjih 
osmih letih, pravijo v S t ro 
kovnih s lužbah za s t ano
vanjsko in komunalno go
spodars tvo, zagotovljeno tu 
di precej višjo raven zimske 
službe, kot jo narekujejo re 
publiški s t andard i . 

IVANA STAMEJČIČ 
Foto: EDI MASNEC 

Svojevrsten nerešen komu
nalni problem je ureditev po
kopališča na Golovcu, začetna 
dela (zgolj čiščenje) iz lanske
ga leta bodo nadaljevali in po
kopališče v celoti uredili do le
ta 1995. 

V zadjih letih so bile zgraje
ne oziroma temeljito obnovlje
ne mrliške vežice v Šmartnem, 
Vojniku, Strmcu, Dobrni in 
Celju, razširili pa so objekta 
v Kompolah in na Teharjah. 
Za dobro urejeno ocenjujejo 
celotno pokopališko službo.l 

V celjski občini je 180 km lo
kalnih cest, od tega je delež 
asfaltiranih 85-odstoten (za 
ljubljanske občine le 50-od-
stoten), za 400 km krajevnih 
cest pa je delež asfaltiranih 
35-odstoten. Letno Celjani as
faltirajo 7 do 8 km krajevnih 
cest, lani pa so jih uspeli kar 
16 km. Zadnja leta se v celjski 
občini letno v povprečju uredi 
tudi nekaj več kot poldrugi km 
peš-poti. 
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Zelen golob 
na nebotičniku 
Tako bi labko označili celjsko kabelsko televizijo - Opustite upanje, vi, ki upate 

Zapleti v zvezi z izgradnjo 
kabclsko-razdelilnega siste
ma v Celju segajo v leto 
1987; do danes kablov ni bilo 
mogoče razvozlati, saj se je 
v minulih letih v kabelsko-
televizijski vozel zapletlo to
liko ljudi, podjetij in institu
cij, da niti v vozlu ni videti 
konca. Ker so nameravali 
kabelsko razdelilni sistem 
(KRS) najprej zgraditi za tri 
krajevne skupnosti (Nova 
vas. Dečkovo naselje in La
va) so zainteresirani krajani 
pred približno dvema letoma 
poravnali finančne obvezno
sti v višini štiristo oziroma 
šeststo nemških mark, v di
narski protivrednosti. Danes 
jih je precej, ki signala še 
vedno nimajo. 

Na podlagi številnih ogor
čenih klicev krajanov, ki h o 
čejo pojasnilo, zakaj KRS 
v Celju ni mogoče uredi t i , 
smo v našem uredniš tvu p r i 
pravi l i okroglo mizo na to 
temo. Udeležili so se je Mir
ko Krajnc, predsednik Izvrš
nega sveta Celje, d i rektor 
Zavoda za planiranje in iz
gradnjo Skupščine občine 
Celje, Jože Zimšek, Peter 
Drozg, p rav tako iz ZPI, Ha-
ri Flis, predsednik g radbe 
nega odbora KS Lava, Edita 
Komadina, kra janka K S La 
va, Milan Colarič, p redsed
nik KS Dečkovo naselje, 
Stane Dečman iz g radbene
ga odbora za Dečkovo nase
lje, Ivana Zavšek, p redsedni 
ca K S Nova vas, Anica Ju
stin in Zvone Hudej, kra jana 
KS Nova vas, in Jožef Jarh, 
predsednik s t ranke Zelenih. 
Okroglo mizo je vodila, in za 
objavo pripravi la , Nataša 
Gerkeš. 

Marjan Žuraj, bivši p red 
sednik centra lnega g radbe 
nega odbora za izgradnjo 
K R S ni prišel, svojo odsot
nost je opravičil s previso
kim krvnim pr i t iskom, ki ga 
ima; Drago Černič, bivši 
predsednik gradbenega od
bora za Novo vas in sedanji 
d i rektor zasebnega podjetja 
Panter se za udeležbo prav 
tako ni odločil, bojda zaradi 
s lužbenih obveznosti . Te so 
menda zadržale tud i Silve
stra Drevenška, č lana celj
skega IS, zadolženega za 
krajevne skupnost i . 

Tožili bodo 
Po besedah direktorja ZPI, 

Jožeta Zimska, sc je akcija 
izgradnje K R S v Celju pr iče
la poenostavljeno, obenem je 
bilo premalo prijavljenih go
spodinjstev, da bi jo lahko 
uspešno izpeljali, p rav tako 
ni bil izdelan investicijski 
program. Zarad i razpršene 
gradnje, hk ra t i v t reh k ra 
jevnih skupnost ih , je pričelo 
sredstev pr imanjkovat i , ak 
ciji pa je kmalu pošla sapa. 

Tako danes precej t ist ih, 
ki so svoje f inančne obvez
nosti že poravnal i , pr ikl juč
ka še nimajo, medtem ko so 
nekater i tudi takšni , ki ga že 
imajo, pa jih za denar še n ih 
če ni terjal. 

V K S Lava so lani stari 
gradbeni odbor razpust i l i in 
dokončanje izgradnje KRS 
prepust i l i Dragu Černiču ter 
njegovemu podjetju Panter . 
V KS Dečkovo naselje so se, 

predvsem v novem delu, k r a 
jani ka r številčno odzvali 
dopisu celjskega ZPI, ki j im 
je zagotovil, da bi jim, ob 
doplačilu, pr ikl juček uredil i . 
V K S Nova vas akcija mi ru 
je, saj se kra jani niso dovolj 
številčno odzvali ponudbi 
ZPI. 

Krajani , ki so že plačal i za 
prikl juček, so danes raz jar 
jeni, v Novi vasi jih je šest že 
vložilo tožbe prot i Skupnos t i 
za izgradnjo objektov poseb
nega pomena (SIOP) in p r o t i ' 
K S Nova vas, glede na zap le 
tenost si tuacije pa je pr iča

kovat i , da bodo denar , ki so 
ga iz žepov dali p red dvema 
letoma, preko sodišča zah te 
vali še ostali . 

V vozilu še Zeleni 
čeprav je na Lavi sprva 

kazalo, da bo podjetje Pan
ter, ki se je povezalo s po
djetjem Prlekija, KRS le ure
dilo (v radijski oddaji, ki je 
bila oktobra lani, so celo za
trdili, da bodo vsem, ki so 
plačali, priključek napeljali 
do konca novembra lani), do 
tega ni prišlo. 

Flis: Do sedaj smo pr ik lo-
pili okoli 180 gospodinjstev, 
da akcije nismo zaključili do 
konca novembra pa je krivo 
vreme ter pomanjkanje de
narja. Tega naj bi n a m zago
tovilo podjetje Prlekija, ven
dar so projekt prekini l i , p o 
tem ko so bili dani v sodni 
postopek, ker se lokacijsko 
dovoljenje ni ujemalo s p ro 
jektom. Kolikor smo imeli 
mater ia la , toliko prikl jučkov 
smo še naredi l i , več pa ni b i 
lo mogoče. Na Lavi naš si
stem zelo dobro dela, signali 
so močni, kval i te tni . Postaje 
na Golovcu, na ka te ro so 
prikl jučeni v Novi vasi in 
Dečkovem naselju, nihče ne 
nadzoruje, za to so satel i tski 
p rogrami t am slabši. Mi pa 
našo postajo, na Lavi, p r e -
kont ro l i ramo vsakih š t i r i 
najst dni z meri lnimi n a p r a 
vami. 

Edita Komadina iz Zatiš
ja, v KS Lava, je finančne 
obveznosti poravnala že 
pred dvema letoma, pa sig
nala še vedno nima. Pred le
tom in dvema mesecema so 
dobi l i kabel do hiše, pri tem 
pa je ostalo. 

Flis: Za tisti del Lave je 
po t rebno samo še eno ojače-
valno mesto, pa bodo signal 
imeli. Če ne bo zapletov, za
gotavljamo, da bo to že fe
bruarja . 

Kakšni pa so izgledi, da 
zapletov ne bo? 

Flis: Če se bo tožba za P r -
lekijo dobro izšl?"., nam bodo 
dali sredstva, sicer pa so o b 
ljubili, da bodo to storil i 
v vsakem pr imeru. Obenem 
smo ubra l i še drugačno pot, 
povezali smo se namreč 
s s t ranko Zelenih, ki n a m bo 
priskočila na pomoč, t ako da 
bomo sredstva skušali dobi t i 
še iz neke druge firme, k a t e 
re imena ne bom izdal. Če jih 
bomo dobili, t rd im da l ahko 
v mesecu dni končamo dela 
na Lavi. 

Zanimivo bi bilo izvedeti, 
gospod Jarh, kako ste se Ze
leni nenadoma zapletli v ka-
belsko-televizijski vozel? 

Jarh: Ideja o tem, da sode
lujemo Zeleni pr i izgradnji 
KRS v Celju, izhaja s s t rani 
izvajalca tega projekta, to je 
podjetja Panter ; Željo, naj 

mi sodelujemo kot pokrovi 
telji in izvajalci izgradnje 
KRS pa so izrazili tudi k ra 
jani. 

Gospod Krajnc, očitno je 
tudi vas prihod Zelenih 
v KRS presenetil? 

Krajnc: To slišim danes 
prvič, pa ne bi želel ni t i k o 
ment i ra t i . Povedal pa bi rad 
nekaj drugih zadev v zvezi 
s KRS. Bistveno je, da se IS 
d is tanci ra od vseh p redhod
nih dogajanj , ker menimo, 
da so bili glavni izvajalci 
oziroma investitorji, g r adbe 
ni odbori , ki so svoje delo 
zaupal i SIOP, še preden je 
bil izvoljen današnj i IS. IS 
želi, naj Celje pr idobi dober 
in ustrezen KRS, ki bo teh
nično pravi len, vendar meni 
mo, da takšen pris top, kak r 
šen je bil do sedaj, tega ne 
zagotavlja. IS je pred letom 
dni zaupal p reds tavnikom 
SIOP. ki so nam jeseni 1990 
obljubili, da bo prva e tapa 
KRS končana do konca n o 
vembra, brezobres tno poso
jilo, v sedanji vrednost i okoli 
142 tisoč nemških mark. To 
je bilo posojilo, zato IS p r i 

čakuje, da bo vrnjeno v p ro 
račun. Ker pa je IS preko 
ZPI in njegovih s t rokovnih 
služb spoznal , da K R S po p r 
votnem pr is topu ne bo nikoli 
kval i te tno dokončan, smo 
sami izdelali us t rezno ana l i 
zo in ugotovili , da je bil celo
ten pr is top k izgradnji KRS 
zasnovan napačno . Preveč 
sredstev se je vlagalo v p r i 
marne in premalo v sekun
da rne vode, ka r pomeni , da 
je bila večina sredstev p o 
rabljena, ljudje pa signala 
niso dobili . Menimo, da bi 
bilo KRS po t rebno zgradi t i 

na celotnem območju mesta 
Celje in okoliških zaselkov, 
ter ga povezati s sosednjimi 
občinami. To je bila naša vi
zija, vanjo smo vključili tud i 
lokalni TV program, ki naj bi 
ga v prvi fazi oddajali p reko 
KRS. Pr i pregledu pogodb, 
ki so jih sklenili posamezni 

občani, smo ugotovili , da je 
t am šlo le za predujem, 
v enem od členov pa je p isa
lo, da bodo bodoči las tniki 
moral i p lačat i tol iko kolikor 
bo izgradnja zahtevala. Zato 
smo oktobra lani izpeljali 
akcijo in poslali vsem pod
pisnikom pogodbe dopis 
ZPI, v ka te rem smo jim po
nudili , da izpeljemo akcijo 
izgradnje do konca, ob 
us t reznem doplačilu, ki je za 
individualne hiše znašal 20Q, 

DEM, za s tanovanja v blokih 
pa 50 DEM. Sklenili smo, da 
če bo 60 odstotkov odgovo
rov pozit ivnih, bomo izved
bo projekta prevzeli in našl i 
us t rezna sredstva za dokon
čanje del. Vendar pa smo 
prejeli le dobr ih 30 odstot 
kov pozi t ivnih odgovorov, 

za to z akcijo nismo nadal je 
vali. 

Hudej: Krajani smo p o 
godbe podpisal i pred dobr i 
ma dvema letoma, kaj je p o 
godba, misl im da na začetku 
leta 1992, in v tem krogu, ni 
po t rebno posebej razlagat i . 
V njej je bilo jasno določeno, 
kaj je odgovornost in naloga 
posameznih pogodbenih 
s t rank. Sem eden tistih, j ih 
je pa še precej v Novi vasi, ki 
smo pravočasno izpolnili vse 
svoje obveznosti , pa p r ik 
ljučka še vedno n imamo. 

O ponudbi o doplačilu 200 
DEM na osnovno ceno 600 
DEM pa bi povedal le to, da 
se morajo takšni p red laga te 
lji zavedat i , da ima denar 
svojo vrednost , in samo malo 
še počakajmo, pa bo t is t ih 
600 DEM pred dvema letoma 
kmalu vrednih 800 DEM. 
Kot eden izmed izigranih 
občanov bi r ad vpraša l p r ed 
sednika IS kaj p ravzaprav 
danes SIOP sploh še je, 
s kakšn imi sredstvi razpola
ga? To me zanima zato, da bi 
t isti , ki se še nismo odločili 
za tožbo, vsaj vedeli, kakšna 

je sploh možnost, da ube re -
mo to pot? 
Krajnc: Občani sami ste si 
izbral i g radbeni odbor. 
Kakšna je njegova funkcija 
je zelo jasno. Vi bi lahko 
K R S gradil i tudi brez SIOP, 
t ako kot to sedaj počne La 
va. SIOP je bil le formalni 
naslov, v okviru katerega so 
se zbral i nekater i občani , ki 
so v vašem imenu prevzeli 
gradnjo. SIS danes ne obs ta 
jajo več, je pa res, da SIOP 
u radno ni bil ukinjen. 

Bi lahko pojasnili zakaj 
ne? 

Krajnc: Hja, to je, v bistvu, 
ker je ta SIS opravljal še 
dvoje nalog: zbiranje samo
pr ispevka in izgiadnjo KRS. 
Vendar ta SIS ni bil nikoli 
izoblikovan za izgradnjo 
KRS. Pod njegovo kapo so se 
le zbral i nekater i občani , ki 
so želeli izpeljati gradnjo 
KRS. 

Na koga, torej , se naj obr-^ 
ne gospod Hude j , če hoče 
sprožiti tožbo pred so
diščem? 

Krajnc: Zelo jasno je, da 
na svoj gradbeni odbor, ki so 
ga sami izbrali . Dobro pa je 
t reba p rebra t i t ud i pogodbo, 
saj vidim, da večina občanov 
tega ni storila. 

Hudej: Pogodbena s t ranka 
ni n ikakršen gradbeni od
bor, pogodbena s t ranka sem 
jaz, kot občan, in druga sta 
K S in SIOP. Členi so jasno 
napisani , v pogodbi pa se 
gradbeni odbori sploh ne 
omenjajo. 

Krajnc: Še enkra t bi rekel, 

da je pogodbo t reba p r e b r a 
t i ! Tu točno piše, obrni te se 
na KS, na odbor za izgradnjo 
KRS in na odgovorno osebo 
odbora pri SIS, Marjana Žu -
raja. 

Hudej: Nanj in še na koga 
smo se želeli že ničkol iko-
kra t obrni t i , so pa oči tno r a 
zlogi, zakaj odgovornih ni 
blizu. Tudi danes ne. 

Colarič: Z gospodom 
Kranjcem ne soglašam! Ne
čiste p r imere v pogodbi smo 
imeli že pr i napeljavi telefo
nov, za to smo bili še posebej 
pozorni na tekste pogodb 
v zvezi s KRS. Pregledal i so 
jih celo pravniki , p reden smo 
jih podpisal i . V tem smislu si 
jih ne to lmačimo napak . Ob 
zapletih, ki so nastal i , smo že 
iskali p ravno zaščito in so 
n a m povedal i tako, kot pravi 
gospod Hudej . Formalno 
moramo tožiti KS, p ravno pa 
le- ta n ikomur ničesar ne 
dolguje. Tudi za delitev 
sredstev v pogodbi n a m e n o 
ma ni nap i sano doplačilo, 
ker so pr ičakoval i , da smo 
plačali preveč in da naj bi 
kasneje dobil i nekaj denarja 
celo povrnjenega. Takšno 

stališče torej zastopajo prav
niki , l ahko pa, da se tud i oni 
motijo. 

Kabli ne bodo 
razvozlani 

Slišati je bilo, da je Černi -
čevo podjetje Pan te r bojda 
dobilo pooblast i lo celjskega 
IS za izgradnjo KRS na Lavi , 
očitno pa je bilo kasneje p re 
kl icano. Ali je to res, gospod 
Krajnc? 

Krajnc: IS ni dal nikoli n i 
komur nobenih pooblast i l , 
ker te možnost i tud i n ima. 
Direktor podjetja Pan te r je 
bil pred tem tudi predsednik 
gradbenega odbora za Novo 
vas. Nepres tano gre za ene in 
iste ljudi, vse se vrt i okoli 
iste točke, zato tega ne želim 
koment i ra t i . IS si želi, da bi 
bil KRS zgrajen tud i v Celju, 
vendar n imamo sredstev za 
to. Dobili bi jih lahko le iz 
p roračuna , na to pa najbrž 
občinski poslanci ne bi p r i 
stali . Zato preos tane le, da 
uporabn ik i s t roške poravna
jo sami, v višini, ki jo določa 
cena izgradnje. Več kot bo 
prijavljenih, nižja bo cena. 

J a rh : Menim, da bi moral i 
pr idobi t i mednarodn i kredi t , 
z določenimi garant i , ki naj 
bi ga vračal i dve ali t r i leta. 
Zeleni pr ičakujemo, da bi 
nam garanci jo nudil i avs t r i j 
sko podjetje OMV, ki bo 
v Celju gradi lo velik bencin
ski servis. Omogočili naj bi 
n a m kredi t za izgradnjo 
KRS, kajti mi potrebujemo 
le poroka v tujini, ki bo tam 
garan t i ra l s svojim premože
njem, da bo ta investicija od
plačana . To, pr ičakujemo, se 
bo uresničilo v K S Dolgo p o 
lje, garancijo pa bomo sku
šali razšir i t i na vso občino 
Celje. 

Ste s preds tavnik i OMV že 
navezali s t ike, ali je ta ideja 

Krajnc: IS si želi, da bi bil KRS zgrajen 
tudi v Celju, vendar nimamo sredstev za 
to. Dobili bi jih lahko le iz proračuna, na 
to pa najbrž občinski poslanci ne bi pri
stali. Zato preostane le, da uporabniki 
stroške poravnajo sami, v višini, ki jc 
določa cena izgradnje. Več kot bo prijav
ljenih, nižja bo cena. 

Flis: Če bi vključili Zelene in povezali še 
SIOP in ZPI, bi ta problem lahko rešili. Če 
pa bi dobili še kakšen mednarodni kredit, 
bi za ta denar lahko dobili kvaliteten 
signal 

Stane Dečman Peter Drozg Hari Flis Edita Komadina Anica Justin 
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zaenkrat zgolj zapisana 
v vaših glavah? 

Jarh: Z njimi se že pogo
varjamo, vendar še ni prišlo 
do realizacije ideje. 

Justin: Vozli, ki naj bi j ih 
danes razvozlali^ se zdijo še 
bolj zavozlani . Ce občina ne 
ve, da Zeleni Celja hočejo po 
svoji plat i izpeljati izgradnjo 
KRS, se mi zdi to zelo čudno. 
Nekdo v Celju pa mora ven
darle biti , ki bo vodil te za
deve! Ne morem tudi razu
meti, zakaj v K S Lava lahko 
dobijo signal po star i ceni, 
ZPI pa hoče za to doplačilo? 
Torej, če bomo krajani šli t o 
žiti, in tožit i bomo očitno 
morali , bomo vprašal i tud i 
za obresti od 180 dni po pod
pisu pogodbe, ko naj bi sig
nal dobili . Ta denar namreč 
nekje leži, pa čeprav pol me 
tra v zemlji, v nekih kablih, 
ki so bili nenamensko u p o 
rabljeni. S tvar i so t ako ne 
urejene, da se človek čudi , da 
si odgovorni ljudje v Celju to 
privoščijo. 

Colarič: Nezaupanje ljudi 
je dejansko veliko. V naši 
krajevni skupnost i je bil sa
mo en kra jan takšen, da je 
takoj prinesel 200 DEM, vsi 
ostali so postavljali neke p o 

goje. Tega odstotka, ki ga 
zahtevata ZPI in IS, torej 60 
odstotkov naročnikov, ne 
bomo dosegli. Vem pa, da je 
veliko zanimanja za KRS 
v drugih KS, na Ostrožnem 
in Hudinji . Mislim, da bi 

z akcijo moral i pričet i tam, 
pa bi se sredstva nabra la , če 
bi pr ikl jučke ljudje t ud i za
res dobili . 

Negotova usoda 
postaje na Golovcu 

Zaplet i so tudi glede spre
jemnih posta j . Ena , last Go
renja Servis, ki še ni p lača
na, je na Golovcu, druga , 
Černičeva, je na Lavi . V Go
renju Servis so se odločili , da 
bodo postajo odmont i ra l i . 
Ves čas kabelsko-televizi j -
ske vojne v Celju pa se po
javljajo nasprotujoča si 
mnenja o pr imernost i loka
cije postaje na Golovcu. 

Drozg: Golovec je bil iz
bran kot najoptimalnejša 
točka v Celju zato, ker je t am 
poštni center, ki povezuje 
celo Celje, vanj se stekajo t u 
di povezave z drugimi kraji , 
ker pa vemo, da razvoj te le
komunikaci j h i t ro n a p r e d u 

je, bo verjetno v pr ihodnost i 
opt ika t ista, ki se bo vlekla 
v cevi, uporabn ik pa bo lah
ko dobil neposredne signale 
brez motenj . Golovec ima tu 
di las tno napajanje, agregat , 
k a r je pomembno ob izpadu 
elektr ične energije, obenem 
je t am stalna ekipa, ki lahko, 
po potrebi , intervenira . Po 
staja, ki je bila inš ta l i rana 
na Golovcu je last Gorenja 
Servis, slednji pa je bil n a j 
prej pa r t ne r SIOP in krajev
nih skupnost i , saj je bil dolo
čen za glavnega izvajalca in 
vodjo inženir inga za KRS. 
Postajo so dal i v dobri veri, 
da si bodo tudi s tem zagoto
vili delo za napre j . Ne vem 
zakaj je po tem prišlo do p e -
ripetij in do enos t ranske 
prekini tve pogodbe s s t ran i 
SIOP, t ako da je Gorenje 
Servis izpadel iz igre. Tako 
je sedaj Gorenje Servis spro
žil pos topek p rek sodišča. 
Poleg tožbe za izročitev p o 
staje teče tud i postopek za 
povrači lo odškodnine za iz
gubo n a dohodku. Povedat i 
moram, da je bila v okviru 
SIOP ustanovljena tehnična 
komisija, v njej so bili s t ro 
kovnjaki, ki so bili zadolženi 
za vodstvo izgradnje KRS po 

strokovni plat i , vendar so to 
komisijo ukinil i . Očitno so 
nekater i ugotovili, da to l ah
ko vodijo sami. Občina d a 
nes lahko nudi s t rokovno 
pomoč, veljalo pa bi r azmi 
sliti še o kakšni možnosti . 

Med takšne sodi tudi razpis 
koncesije in da objekt, kak r 
šen je, nekdo prevzame ter 
da se določijo pravila igre. 

Gospod Dečman, ste v vaši 
K S priključeni na postajo na 
Golovcu? 

Dečman: Da, vendar sta 
v naši K S ločena star i in novi 
del. V s tarem ne gledajo nič, 
v novem pa preko postaje na 
Golovcu. 

In ko bo Gorenje Servis 
postajo odmont i ra lo , tudi 
v novem delu ne bodo več 
gledali satel i tskih progra
mov preko KRS? 

Dečman: Seveda ne. 

In kaj potem? 
Colarič: Priključili se bo 

mo na postajo ha Lavi. 
Za to pa bodo krajani mo

rali še doda tno plačat i po
djetju Pan te r? Poleg 200 ozi
roma 50 DEM, ki so jih že 
doplačal i za priključek, bo 
do sedaj moral i še kaj p r ima
kni t i? 

Flis: Na Lavi smo p r ip rav 
ljeni takoj dat i signal obema 
krajevnima skupnost ima, 
kar lahko s tor imo v t reh 
dneh, ali še pre j . 

In od kod ta vel ikoduš
nost? 

Flis: Hja, zato, d a . . . Mi
slim, da bi bila rešitev v tem, 
da se združijo vse t r i krajev
ne skupnost i , in da bi našli 
ekipo, ki bi ta problem reši 

la. Za to sem stopil tud i v stik 
z Zelenimi. Če b i se povezala 
še SIOP in ZPI, bi ta p r o 
blem lahko rešili. Če p a bi 
dobili še kakšen medna rodn i 
kredi t , bi za ta denar lahko 
dobil i kval i te ten signal. 

Krajnc: Menim, da je p o 
n u d b a gospoda Flisa, ki n a j 
brž temelji tud i na osnovi 
pogovorov s firmo Panter , 
zelo vabljiva. Predlagam, naj 
jo ponudijo Dečkovemu n a 
selju in Novi vasi. Če je res 
t ako vabljiva, jo bodo t am 

sprejeli. Bojim pa se, da je to 
zelen golob na nebot ičniku. 
Če bodo uspeli, je problem 
rešen in je škoda vseh besed. 
Ponudba je tu, izkorist i te jo. 

Colarič: Načelno se s t r i 
njam, izvajalsko pa ne. Mi, 
naša krajevna skupnost , n i 
ma z g radbenim odborom in 
drugimi K S nobenega odno
sa. Imamo ga s SIOP. Ta or
gan pa ne funkcionira in me
nim, da je to bistvo zapleta. 
Povedat i bi bilo t reba, kdo 
na SIOP je za to odgovoren? 
Navsezadnje je vprašanje , če 
je p ravno pravi lno, da je na 
Lavi prevzelo vse v svoje ro 
ke podjetje Panter , kajti po 
pogodbi mora kra janom tudi 
t am p r imar in sekundar 
zgradit i SIOP. 

Zimšek: Gospod Flis je p o 
nudil , da bi oni uredil i 
v obeh KS pr imerni KRS. 
S tem se str injam. Moram pa 
opozoriti , da je IS zadolžil 
ZPI da pomaga krajevnim 
skupnost im, in da je IS vložil 
velika sredstva v ta projekt, 
ta pa morajo biti povrnjena. 

Sodstvo in policija 
ne znata 

Konec oktobra lani smo 
v naše uredniš tvo prejeli za
pisnik iz razgovora o gradnji 
KRS, ki je bil v okviru IS, 
vabljeni so bili preds tavniki 
SDK, PTT, UNZ, Temeljne
ga javnega tožilstva, ZPI, IS, 
tudi gospa Zavškova je bila 
tam. Sejo je sklical Silvester 
Drevenšek. Vabljeni nismo 
bili novinarji , po nasvetu 
Silvestra Drevenška naj bi 
zapisnik, ki so ga poslali , 
v celoti objavili, česar seveda 
nismo storili , pr ipravi l i pa 
smo izvlečke. Zakaj novinar
ji nismo bili vabljeni na po
govor o izredno pereči p ro
blemat ik i , ki zanima večino 
Celjanov in kdo je dal pobu

do za to, da se Dragu Černi -
ču v poslovanje vmešajo po
licija, sodstvo, SDK? 

Krajnc: Žal nisem bil skl i 
catelj tega sestanka, pa tudi 
t am sem bil le k ra tek čas, 
toliko da sem povedal svoje 
mnenje. 

Zavšek: V Novi vasi sta b i 
la dva zbora vseh na ročn i 
kov pr ikl jučka KRS. Krajani 
so bili besni. Pojavila so se 

vprašanja v zvezi z dena r 
jem, ter razl ične govorice. 
Minister Drevenšek, ki je bil 
na sestanku, je mora l odgo
varjat i na vprašanja, ljudje 
pa so od njega, ki je zadolžen 
za KS, zahtevali , naj kaj 
ukrene in razišče koliko res 
nice je v govoricah. Da bi 
zbrali po t rebne podatke , je 
Drevenšek skUcal na občini 
sestanek z vsemi t ist imi, ki 
ste jih prej omenili . 

Sodeč po zapisniku pri
stojni organi niso odkrili ni

kakršn ih nepravi lnost i , za
rad i česar bi lahko Draga 
Černiča kazensko preganja
li. Torej je šlo zgolj za govo
rice, zadeve naj bi bile čiste, 
to pa pomeni , da bi moral i 
t is t i , ki so za prikl jučke že 
plačal i , danes signal imet i , 
ma r ne? 

Zavšek: Dejansko je res 
tako. Veste, že sama sem 
besna. Gre za splet stvari , ko 
res ne vidimo pravega nas lo 
va, kam naj se obrnemo. 

Krajnc: Zame je Čemičeva 
postaja na Lavi nelegalna, 
stoji na tujem objektu, ne le
galna je tudi prikl jučitev na 
omrežje, ki so ga zgradi le 
kraje\'Tie skupnost i . 

In zakaj ne sprožite po 

stopka? Kar je nelegalno je 
vendar mogoče prepreči t i ! 

Kranjc: Postopek je spro
žen, žal pa je ta država sedaj 
v takšnem stanju, to je moje 
osebno mnenje, da neka te re 
stvari nit i sodstvo niti pol i
cija, ne zna ta ali ne moreta 
speljati t ako kot si jaz to 
predstavl jam. 
Kako pa si vi to p reds tav
ljate? 

Krajnc: Predstavl jam si 
red, predstavl jam si, da se 
nezakoni tost i raziščejo, da 
se tistega, ki je nezakoni to 
ravnal , pokliče na odgovor
nost, in tu, pri KRS vemo, da 
se vrtijo nepres tano isti l ju
dje v vseh vlogah. Več o tem 
ne bi želel reči. 

Očitno so pa zviti , kajt i ko 
ste jim vendar le poslali za 
vrat sodstvo in policijo, le-ta 
ni odkr i la nepravi lnost i? 

Krajnc: Kot rečeno. Tudi 
prometa v Celju ne moremo 
uredi t i , pa še mars ika j , zato 
bo ta država mora la v p r i 
hodnjih mesecih funkcioni
rat i drugače kot je v p re te 
klem letu in pol. 

Kaj pa celjska v lada , mi
slite da ni tudi sama kaj 
kriva? 

Krajnc: Krivi smo vsi, ker 
to dopuščamo. 

Torej kolekt ivna odgovor
nost , in potem gospod Hude j , 
gospe Jus t inova in Komad i -
nova, kaj vam preostane? 

Jus t in : Mi smo se že dogo-
varjah, da ko bomo tožili, 
bomo najeU advokata , ki ne 
bo iz Celja. Skušal i se bomo 
znajti, čeprav gospod Krajnc 
pravi , da sodstvo ne funkci
onira. Jaz pa mislim, da bo 
mo t am še vendar le dosegli 
svoje. 

Iz pokopališča ni 
mogoče gledati 
kabelske televizije 

Po vsem ka r smo povedali 
do sedaj , se je t reba vpraša t i , 
ali naj torej opustijo upanje 

za KRS vsi občani Celja, tud i 
iz ostal ih krajevnih s k u p 
nosti? 

Krajnc: Najenostavnejše 
bi bilo, če bi izgradnjo KRS 
lahko vključili v komuna lno 
inf ras t rukturo . Gradi l i bi ga 
t ako kot gradimo mestni vo
dovod ali kanalizacijo. Kre 
dit, ki bi ga najeli, pa bi od
plačevali z uporabnino , t ako 
kot plačujemo kanalščino in 
vodar ino. Žal pa tega v tem 
t renu tku finančno ne zmo
remo. 

Hude j : Upam, da sem d o 
bil na osnovi tega, kar je bilo 
danes povedano tukaj , n a p a 
čen vtis. Močno sem namreč 
prepr ičan, da je KRS za p r i 
hodnost družbe in Celja vse 

kaj drugega kot nekaj , s či
mer naj bi se ukvarjali za in
teresirani občani po posa
meznih krajevnih skupno
st ih! Prepr ičan sem, da je 
v interesu vseh Celjanov, da 
se izgradi KRS. Pa ni t r eba 
razlagat i zakaj . Ta projekt bi 
vendar moral bit i , očitno p a 
to ni, občinski! In če je bilo 
prej rečeno, da bi bil, pri 
gradnji KRS pot reben red, je 
ravno to tisto, k a r zahteva
mo tudi občani ! Mene, kot 
podpisnika pogodbe, ne za
nima kaj je bilo narobe. 
O tem mora razmišljat i in 
polagat i račune nekdo d m g . 
Mene zanima le kdaj , ko je že 
leto in pol mimo, bom dobil 
t isto, za kar sem pred dvema 

letoma plačal? To januar ja 
1992, ko vemo kaj bo čez ne 
kaj mesecev, tudi ne bi smelo 
biti vseeno. To vprašanje bi 
moralo imeti spomladi 1992 
veliko večjo težko kot izgle
da da jo bo v Celju imelo. 
Povedali smo že kakšno je 
vzdušje po KS, in to bo ned
vomno vplivalo na dogajanja 
v poli t ičnih sferah. Dobro bi 
pa bilo vendar le slišati, kaj 
pa bi vi, ki niste neposredno 
vpleteni v zadevo, svetovali 
občanom naj storijo, če bi b i 
li na našem mestu? 

Krajnc: Sami ste zasnovali 
ta sistem, sami ga mora te 
razvozlat i . 

Hude j : To pa gotovo ne 
drž i ! Sam si malo prej dejal, 
da je občinska oblast dala 
svoj žegen k temu, da je SI 
OP tista insti tucija v Celju, 
ki bo izgradnjo K E S vodila. 

Krajnc: Tega nikoli nisem 
rekel, a m p a k tudi t akra t , ko 
se je to dogajalo, sam sploh 
nisem še sedel v izvršnem 
svetu. 

Hude j : Saj to sploh ni p o 
membno, ali si t am sedel ti 
ali kdo drug! Gre za to, da si 
danes ti šef v lade v Celju in 
da gre za problem, ki t a re 
veliko občanov! SIOP je bi l 

v tej občini vedno nek organ, 
ki je imel težo, in občan je 
nanj gotovo gledal drugače 
kot na neko firmo Panter . Od 
tega, ka r je bilo, se lahko ta 
izvršni svet in ti osebno res 
d is tanci ra ta . To, da smo mi 
podpisal i pogodbe s SIOP in 
ne z vami, n a m je vsem kr i 
s ta lno jasno. Smo pa danes 
prišli v t akšno situacijo, k a 
kršna je, in jo želimo rešiti, 
zato pr ičakujemo pomoč od 
t r enu tne oblast i . Tu gre za 
vse Celjane, ka te r ih IS je t i 
sti, ki m u ti predseduješ! Tu 
vidim to relacijo, ki bi mora 
la bi t i d rugačna ko t je. Vaša 
ponujena roka je bila ponu
jena preveč formalno, v smi
slu, zavedaj se, da boš plačal 
vse stroške, ki bodo še nas t a 
li. Pr is top bi moral bi t i d r u 
gačen. Občani pr ičakujemo, 
da bo izgradnja KRS končno 
spoznana kot celjski p r o 
blem, ne pa problem na p r i 
mer Zvoneta Hudeja. Če bi 
šlo le zame, bi si že kupi l t isti 
krožnik in si ga obesil na 
s treho. Vendar to ni način 
kako reševati s tvari . 

Krajnc: Ta IS je naredi l 
vse k a r je bilo v njegovi m o 
či, ponudi l vam je t isto va r i 
anto , ki vam jo je lahko. Žal 
pa n imamo t i skarne denarja 
in n imamo lastnega denarja, 
temveč upravl jamo le p ro ra 
čunska sredstva, v ka ter ih 
pa ni bil predviden niti d inar 
za KRS. Ponudil i smo vam 
st rokovno pomoč, ki smo jo 
brezplačno tudi opravil i , vi 
pa ste jo odklonil i ! 

Jus t in : Za božjo voljo, da j 
te nam že uredi t i ta kabelski 
sistem, pa naj bodo to rdeči, 
črni ali zeleni! Na ses tanku 
v Novi vasi je neki starejši 
občan dejal, da se boji, da iz 
pokopal išča kabelske televi
zije ne bo mogel gledat i . 

Hudej: Močno sem prepričan, da je KRS\ 
za prihodnost družbe in Celja vse kaj dru-\ 
gega kot nekaj, s čimer naj bi se ukvarjali^ 
zainteresirani občani po posameznih kra-l 
jevnih skupnostih! Prepričan sem, da je\ 
v interesu vseh Celjanov, da se izgradil 
KRS. Pa ni treba razlagati zakaj. Ta pro
jekt bi vendar moral biti občinski! In če jel 
bilo prej rečeno, da bi bil pri gradnji KRS] 
potreben red, je ravno to tisto, kar zahte-\ 
varno tudi občani! 

Justin: Nek starejši občan je dejal, da se 
boji, da iz pokopališča kabelske televizije 
ne bo mogel gledati, zato, rešimo že ta 
problem! 

Krajnc: Ta IS je naredil vse kar je bilo 
v njegovi moči, ponudil vam je tisto vari
anto, ki vam jo je lahko. Žal pa nimamo 
tiskarne denarja in nimamo lastnega 
denarja, temveč upravljamo le proračun
ska sredstva, v katerih pa ni bil predviden 
niti dinar za KRS. 

Ivana Zavšek Milan Colarič Jožef Jarh Mirko Krajnc Jože Zimšek Zvone Hudej 
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Popolnost 
skupne igre 

že prvi takti torkovega 
koncerta (V. v abonmajskem 
ciklusu Zavoda za kulturne 
prireditve) so jasno nakazali, 
da tokrat v Celju gostujeta 
izjemna umetnika. Naj kar 
napišem, da je David Grigo-
rian čelist vrhunskega for
mata, ki ne pozna tehničnih 
težav, obenem pa umetnik 
izredne koncentracije, ki je 
svojo nedvomno muzikalnost 
združil s stiidioznim pristo
pom vsaki posamezni inter
pretaciji. Ljudmila Lisovaja 
je prav tako odlična pianist
ka, ki sc nam je predstavila 
ne samo kot zanesljiva 
spremljevalka, temveč tudi 
kot soobliko\alka \sch glas
benih dogajanj. Program, se
stavljen iz reprezentančnih 
skladb različnih glasbenih 
obdobij, jc predstavljal izziv 
tako za oba nastopajoča, kot 
tudi za skupno igro. Uvodna 
skladba, sonata v E-duru 
italijanskega skladatelja Gi-
useppa Valentinia, sicer jas
no baročne zgi-adbe, je v hi
trih stavkih izrazito virtuoz-
nega karakterja, in prav ta 
element smo v prvem delu 
sporeda spoznali kot vodilno 
programsko nit. Sledil je 
Pezzo capricioso P. I. Čaj-
kovskega. Italijanskega skla
datelja Ottorina Respighija 
(1879-1936) ne slišimo prav 
pogosto na naših koncertnih 
odrih, zato smo bili toliko 
bolj veseli njegovega Adagia 
z variacijami. Interpretativni 
višek koncerta je vsekakor 
bila izvedba Sonate v C-du-
ru, Op. 119 Sergeja Prokof je
va, skladatelja, ki ga danes 
štejemo med klasike 20. sto
letja. Delo, napisano 1949. 
leta je ena zadnji komornih 
skladb tega sicer izredno 
plodovitega avtorja, in ima 
vse značilnosti zrelega Pro-
kofjevega glasbenega profi
la, poudarjena spevnost me
lodije (2. tema pr\?ega stav
ka) se prepleta z groteskni
mi, humornimi in tokatični-
mi elementi v formalno zao
kroženo celoto. Prav v tej 
skladbi sta David Grigorian 
in Ljudmila Lisovaja zažive
la kot uigran duo z najboljši
mi kvalitetami za zgornjo 
mejo koncertne izvedbe. 

Kar štirje dodatki gotovo 
dokazujejo, poleg naklonje
nosti občinstva, tudi zahval-
nost gostujočih umetnikov, 
sicer malo.številni, a odlični 
celjski publiki. 

NENAD FIRŠT 

Celje se bo spet smejalo 
y celjskem gledališču se bodo rodili Dnevi komedije 

Ob misli, da živimo težke 
čase, so se celjski glcdališčniki 
domislili, da bi bilo dobro lju
dem razvedriti čelo in jim na
smejati dušo in srce s ponudbo 
na Dnevih komedije, ki imajo 
željo prerasti v festival, z vse
mi spremljajočimi prireditva
mi \Ted in podelitvijo nagrad 
občinstva za najbolj žlahtno 
komedijo in najbolj žlahtnega 
komedijanta. Dnevi komedije 
v SLG Celje se bodo pričeli 14. 
in bodo trajali do 29. februar
ja, vendar samo ob koncu ted
na, torej ob rednem gledali
škem delu. 

Čeprav so se v gledališču za 
festival odločili šele pred krat
kim, tudi zato, da bi razgibali 
mrtvo Celje, so naleteli na do
ber odziv tako med slovenski
mi gledališči kot med sponzor
ji n a našem območju, ki so pri
pravljeni gmotno podpreti 
smeh v teatrskih vrstah. 

Na Dnevih komedije v Celju 
bodo gostovali priljubljeni 
igralci slovenskih gledališč 
(Janez Hočevar-Rifle, Milena 
Zupančič, Polona Vetrih, Igor 
Samobor in drugi). 

Program bo 14. februarja 
začelo Prešernovo gledališče 
ICranj s Feydeaujevim delom 
Do-re-mi-fey-deau, v režiji 
Vinka Moedemdorferja. Dan 
kasneje bo celjsko občinstvo 
zabavala Drama iz Ljubljane, 

s Suassunanovim delom Te
stament blagega psa, v režiji 
Žarka Petana. Naslednji teden 
bodo pred domačim občin
stvom nastopili domači gleda-
liščniki s Schisgalovo Lubez-
nijo, v postavitvi Dušana Mla
karja. Nato bo prišlo v goste 
Mestno gledališče ljubljansko 
s Kishonovim delom Bil je 
Škerjanec, v režiji Borija Ko-
bala. Gostitelji se bodo 28. fe
bruarja še enkrat predstavili, 
in sicer s Shafferjevo Črno ko
medijo, v režiji Vinka Moe
demdorferja. Naslednji dan 
bodo festival zaključili s pred
stavo Cankarjevega doma iz 
Ljubljane s Shafferjevim de
lom Leticija in Luštrek, v reži
ji Dušana Jovanoviča. 

Za Dneve komedije so v gle
dališču razpisali tudi abonma 
za vseh šest predstav, ki bo 

veljal 1500 tolarjev z ugodnimi 
prodajnimi pogoji. Seveda pa 
bodo na voljo tudi vstopnice 
za posamezne predstave. 

Z Dnevi komedije želijo 
v celjskem gledališču tudi do
kazati, da povezave med slo
venskimi gledališči niso mr
tve, pravi direktor SLG Celje 

Borut Alujevič. K temu umet
niški vodja Blaž Lukan doda
ja, da je komedija najbolj ko
munikativen žanr. Tako pa je 
zasnovana tudi ta sezona 
v celjskem gledališču, čeprav 
imajo nekateri do komedije 
podcenjevalen odnos. Po kr i 
vici, dodajajo v celjskem gle
dališču! MATEJA PODJED 

Glavni pokrovitelj Dnevov 
komedije bo Kovinotehna. 

Venček slovenskih 
Sobotni nastop celjske fol

klorne skupine ŽPD France 
Prešeren Celje je občinstvo 
sprejelo z navdušenjem in bur
nimi apla\'zi, še posebej, ko so 
plesalci premierno uprizorili 
soški ples (na sliki), v koreo
grafiji Bruna Gaberška. 

Plesalci so se predstavili še 
s kozjanskimi, prekmurskimi, 
štajerskimi, gorenjskimi in be

lokranjskimi plesi. Prvič pa se 
je skupaj z odraslimi plesalci 
predstavila tudi otroška sku
pina in zaplesala splet belo
kranjskih plesov. Najmlajše 
sta za nastop pripravila Mihe-
la Špegelj in Mitja Ocvirk. 

Na folklornem večeru v Slo
venskem ljudskem gledališču 
Celje, ki je bil hkrati tudi pre
gled letnega dela in v počasti
tev 18-letnice ob.stoja celjske 
folklorne skupine, so podelili 
tudi bronasta in srebrna priz
nanja za 10 in 5 letno delo pri 
folklori. 

Maroltovi srebrni priznanji 
sta prejela Mojca Bervar in 
Franci Kačičnik, ki sta ob tej 
priložnosti povedala, da jima 
je folklora močno prirasla 
k srcu in da bosta z veseljem 
svoje znanje prenašala tudi na 
mlajše in plesala pred občin
stvom, ki jih lepo sprejme tako 
doma kot na tujem. 

Bronasta Maroltova prizna
nja pa so prejeli: Sebastijan 
Gril, Liljana Jevnišek, Suzana 
Kos, Rudi Kosec, Mihaela 
Špegelj in Dada Perkovič. 

Večer z venčkom slovenskih 
plesov so na veliko navdušenje 
občinstva popestrili tudi mu-
zikantje s trestenkami: Drago 
Kunej, ki jih je tudi sam izde
lal, Peter Kunej in Nenad 
Firšt. 

MATEJA PODJED 
Foto: EDO EINSPIELER 

ZAPISOVANJA 
Slovenec 
si, torej 
nisi! 

Slovenec si, torej nisi! Tako 
se je njega dni zareklo enemu 
političnih veljakov, ki so v dr
žavnem zboru razpravljali 
o slovenski kulturi. Slovencev 
naj bi po mnenju taistega mo
ža sploh ne bilo, še manj pa naj 
bi bilo njihove kulture. Da bi 
se cenjenemu gospodu moralo 
ob tem stavku pošteno zata
kniti, je dokazoval že tedaj ži
veči Slovenec Ivan Cankar. 
O prisotnosti Slovencev in slo
venske kulture je ob nedav
nem priznanju Slovenije kot 
nove zvezde na evropskem po
litičnem nebu odpadel še po
slednji dvom. V sldadu z enač
bo narod plus država je enako 
nacija pa smo postali tudi na-
cija v modernem smislu te be
sede; kar pomeni, da smo s tem 
postali tudi subjekt medna
rodnih odnosov. 

Že Cankar je ugotavljal, da 
na tem svetu živi zmeraj več 
ljudi, ki vedo, da je nekje med 
vsemi drugimi narodi skrit tu
di slovenski, na uradno potr
ditev lastnega obstoja pa smo 
čakali razmeroma dolgo. 
V tem smo si - roko na srce 
- malček podobni z Indijanci 
v Severni Ameriki, ki so začeli 
obstajati šele pred petsto leti, 
torej takrat, ko je celino odkril 
tisti nesrečni Španec, ki je ves 
čas živel v prepričanju, da je 
pravzaprav pristal na obali In
dijskega polotoka. No j a, po 
zaslugi njegove zgodovinske 
zmote so rdečekožci vendarle 
dobili svoje polno ime: Indi
janci. Nesporno je seveda dej
stvo, da so Indijanci obstajali 
že prej, pred veličino njihove 
kulture pa je marsikomu za
stal dih. Prav tako od nekdaj 
obstajamo že tudi Slovenci 
(kot narod med drugimi naro
di), razpoznavati in razločeva
ti so nas začeli že vsaj za časa 
Cankarja: »Razodeli so nas, 
kakor so razodeli narod črnih 
pritlikavcev v Afriki,« vzklika 
njegov junak Peter Košenina 
iz Bele krizanteme. Vendar 
s to razliko, da so med narodi 
pritlikavcev poslali učenjake 
in strokovnjake, raziskovalce, 
ki so raziskovali, kdo za vraga 
ta narod sploh je, odkod v bi

stvu izvira in kakšna je njiho
va kultura, Slovenijo pa so 
preprosto prepustili, če para-
fraziram Predina, »junakom 
planinskega čaja«. In o črnih 
pritlikavcih je bilo popisanih 
na stotine knjig, o Slovencih 
pa se je tu-in-tam izrekel kak
šen zagrenjeni in razočarani 
mislec. Sicer pa, kot dodaja 
Cankarjev junak iz prej ome
njene Krizanteme, »o, blagor 
bi nam bil, da nam je bila do
deljena domovina v črni 
Afriki«. 

Morda bi bilo resda še naj
boljše, ko bi povabili kakšnega 
tujega raziskovalca, da bi ra
ziskal to pleme med Alpami in 
Jadranom, da bi podal značaj
ske lastnosti tega že sicer po
pačeno narcisoidnega in pri
dušeno zavistnega ter vase za
verovanega naroda; morda je 
to ena najbolj enostavnih in 
najcenejših možnosti, kako 
Slovence in Slovenijo predsta
viti v svetu. Kakorkoli že, zgu
biti s tem nimamo nič, kulture 
in kulturne identitete s tem ne 
bi razbili, zakaj ko je ta enkrat • 
vzpostavljena, se je ne da več 
razstaviti. O krizi identitete 
pri Slovencih pa je pisal že 
Franček Rudolf v romanu Odi
ranje morskega psa, kjer pra
vi, da gre za redek in domala 
izjemen primer v zgodovini 
človeštva, ko hoče biti nekdo 
tisto kar ni in ne more biti. 
Poljak ve, da je Poljak, Bolgar 
noče biti Nemec, ker se zavedli 
in mu je jasno, da je Bolgar, i 
Francoz je Francoz in mu je to | 
že zdavnaj jasno, Slovenci pa 
hočemo biti (in se za to tudi 
imamo) na vsak način Avstrij
ci, če že ne Švicarji. 

Kot je neizpodbitno, da ven
darle smo, tako je jasno, da 
vendarle obstaja tudi naša 
kultura (zaradi katere navse
zadnje tudi smo), ki je menda 
le vredna tujega pogleda; vsaj 
tistega s strani. Zatorej dovo
limo ubogemu tujemu popot
niku, da si razširi obzorja, da 
seže njegov pogled tudi v to 
razmeroma solzno dolino. Ne 
bo nam žal. 

Piše Tadej Cater 

Kdo naj zdaj prepeva? 

T E M A T E D N A 

Koliko je ljubiteljska kultu
ra, ki se sicer že vrsto let bori 
za to, da kulture ne bi delili na 
poklicno in amatersko, zasluž
na za to, kakšno je kulturno 
življenje v našem mestu? 

Na to sicer zelo široko za
stavljeno vprašanje je Štefan 
Žvižej, tajnik Zveze kulturnih 
organizacij Celje odgovoril, da 
se bodo mnogi Celjani, tako 
kol mnogi kulturniki, radi 

spomnili časov, ko so peš ro
mali na Stari grad, da bi videli 
slovenske in ljudske igre, kot 
so Miklova Zala, davnega leta 
1956 in kasneje Pod svobod
nim soncem, ali Veroniko De-
seniško. Po tisoč in dvakrat to
liko ljudi je tedaj prišlo na 
Stari grad na eno predstavo. 
Pa jih je bilo v tistem poletju 
kar osem. Ustvarjal je Delav
ski oder, pa Zarja in tudi po
klicno gledališče. Nazadnje so 
Celjani pred štirimi leti na 
Starem gradu gledali Veroni
ko Deseniško v izvedbi avstrij
skih Korošcev. Odziv gledal
cev je bil sicer velik, a temu 
primerna tudi širša družbena 

in politična akcija, ki je vabila 
k pogledu predstave. Tudi 
z organiziranimi prevozi. 

»Bila so leta, ko je bila pr i 
pravljenost med kulturniki ve
liko večja, kot je danes,« pravi 
Štefan Žvižej. Kulturniki pa 
so bili za svoj trud poplačani 
z obiskom gledalcev. Pomaga
la so jim tudi podjetja, takrat 
se temu ni reklo sponzorstvo, 
ampak bolj »pomagam-poma-

gaj«, čeprav je šlo pri tem za 
žeblje ali kubik lesa za oder. 

Stagnacija kulture se je za
čela s poglobljeno ekonomsko 
krizo. Prišla so leta z bencin
skimi boni, omejitvami »par-
nepar«, gmotnim položajem 
družin, ki je bil vse slabši in se 
je do danes poslabšal do to
likšne mere, da se kulturnik, 
ljubitelj kulture, lahko za
skrbljeno vpraša: »Kako naj 
hodim zvečer v kulturni dom 
na vaje, tam iz vsega srca pre
pevam, ko pa sem brez službe, 
doma na čakanju?« 

Bi mu znali odgovoriti? Jaz 
ne! MATEJA PODJED 

Foto: EDI MASNEC 

NACEusKiH Platnih 

Crkni Fred, ZDA, 1991 
komedija 
Režija: Ate de Jong 
Igrajo: Phoebe CATES, Rik MAYALL, Carrie FISHER, 
Marsha MASON 

Elizabeth (Phoebe Cates) gre naenkrat vse narobe: ne 
izgubi samo avtomobila, torbice in službe, ampak jo zapu
sti še mož, ki odide s svojo ljubico (Bridget Fonda). Prisi
ljena je, da se vrne domov k svoji diktatorsko razpoloženi 
materi. Doma pa najde še nekoga: svojega namišljenega 
prijatelja iz otroštva - FREDA. Ta utrgani tip se odloči, da 
bo ostal z Elizabeth, dokler si ne uredi svojega življenja 
- pri tem pa jo spravlja v številne neprijetne situacije, saj 
je FRED za ostale ljudi neviden! 

Neobičajna komedija, ki sicer ni po okusu kritikov, 
publika pa se bo lahko od srca nasmejala! 

Št. 4 - 30. januar 1992 
/ 
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Prednost ima Unično 
Teče že tretje leto odka r so 

se pri Izvršnem svetu občine 
Laško odločili za zbiranje 
informacij o možnost ih rav
nanja z odpadki in deponi ra 
nje na urejeni regijski depo
niji, ki je v laški občini ni . 

Zasavske občine Litija, 
Zagorje, Trbovlje in Hras t 
nik so pr ipravi le Osnutek 
sporazuma o skupni komu
nalni deponiji in to tud i p o 
nudile občini Laško. Gre za 
že skoraj urejeno premost i 
tveno deponijo komuna ln ih 
odpadkov Unično v h ra s tn i -
ški občini, ki bi s sedanjimi 
kapaci te tami zadoščala za 
naslednjih petnajst let zb i ra 
nja in sort iranja odpadkov. 
Vzporedno s p r ip ravo depo
nije Unično, za k a r je p o 
trebno še mil i jardo DEM, pa 
bodo pripravljal i še regijsko 
deponijo Orlek - Slačnik 
v zagorski občini, ki naj b i 
kasneje pomenila s talno r e 
šitev. Pr i t em pa je še veliko 

vprašajev, t ako da bodo oči 
up r t e v Unično. 

V občini Laško se strinjajo 
z rešitvijo premost i tvene de 
ponije v Uničnem. Po m n e 
nju Zavoda za u rban ično n a 
črtovanje občine Laško, k i 
ga vodi Jure Križnik, je t r e 
ba čimprej pr ipravi t i projekt 

zbiranja odpadkov in vklju
čiti obe občinski komunaln i 
podjetji v Laškem in Rade
čah. Pr i las tniš tvu mora ta 
bi t i dve podjetji in sicer eno 
za odlagališče in drugo za 

zbiranje odpadkov. Vse je 
t reba pr ipravl ja t i v skladu 
z zakonodajo, ki pa je še 
v pr ipravi . Točno mora bi t i 
tud i določeno, kakšne prav i 

ce bo imel avstrijski par tner . 
Ključ za delitev stroškov 
med pogodbenimi s t rankami 
bo število prebivalcev v p o 
sameznih občinah, t ako da 
bi največ pr ispevala občina 

Trbovlje 22,93 odstotka . La 
ško 22,65, ostale občine pa 
manj , med njimi najmanj 
Hras tn ik 13,13 odstotka. 
Vseh pet občin naj bi u s t ano 

vilo regijsko podjetje, ki bi 
se kasneje preoblikovalo 
v kapitalsi<o družbo s sode
lovanjem znanja in tujega 
kapi ta la . 

Ob tem pa tudi na Celj
skem več občin razmišlja 
o svoji deponiji, ki je tudi 
in te resantna za občino L a 
ško, o čemer meni Jure Kr iž
nik naslednje: »Za spodnji 
del Laškega je pr imernješa 
deponija Unično, do koder je 
k r a tka pot. Za severni del 
občine pa bo primernejša de 
ponija na Celjskem, če n a m 
bo to tud i f inančno us t reza
lo. Predvsem pa se moramo 
odlaganja in sort iranja od
padkov temeljtto lotiti , kajti 
to je lahko dragocen denar . 
Po t rebna bo tudi sprememba 
našega kul turnega odnosa 
do odpadkov in kako jih bo 
mo že v osnovi sortirali , kajti 
le t ako bo končni rezul ta t 
dober.« 

TONE VRABL 

Jure Križnik 

Boško Šrot, podpredsednik IS občine Laško: »Občina je pre
majhna za celovito reševanje odpadkov in zato je nujno, da več 
občin pristopi k reševanju zbiranja in sortiranja odpadkov. 
Vključili se bomo v Zasavsko regijo, ker del naše občine meji 
z njo, z drugim delom pa se bomo verjetno vezali na Celje. Žal 
pa še manjka začetni elaborat in ne vemo v kaj gremo.« 

Peter Hrastelj, član IS občine Laško: »Vključiti je treba obe 
naši komunalni podjetji. Preobraziti moramo naša gospodinj
stva, da bodo selekcionirala odpadke, kajti tega namesto nas ne 
bo delal nihče drug.« 

Pavle Ajdnik, član IS občine Laško: »Krajanom Sedraža, ki so 
v neposredni bližini Unična, je treba povedati za kaj gre, da ne 
bo prišlo do nepotrebnih nesporazumov.« 

Miloš Veršec, predsednik Skupščine občine Laško: »Prednost 
moramo dati Uničnemu, ker nam je najbližji.« 

V spomin 

Umrl je najbolj luciden 
poslovnež kar ga je Celje 
kdajkoli imelo. Nace 
Krumpak je bil docela ne
predvidljiv, muhast, samo
svoj, hazarderski in - uspe
šen. Prav tega mu mnogi 
nikoli niso uspeli oprostiti. 

Kot pristni Kozjanec se 
nikoli ni uspel znebiti svoje 
podeželske govorice. Tako 
trdo in tako hitro kot je go
voril, je tudi živel in umrl. 
V žargonu mladih bi danes 
rekli, da je živel 150 na uro. 
V večnem gibanju, več 
v avtomobilu kot doma in 
vedno v poslih. 

Začel je s številnimi raz
vojnimi projekti, ki jih je 
nenehno ponujal in v kate
rih je vseskozi sledil misli 
razvoja na nerazvitih po

dročjih, pa naj so bila ta na 
rodnem Kozjanskem ali pa 
v Srbiji, Črni gori... 
V ospredje zanimanja je 
prvič resneje prišel kot di
rektor Golovca. Bil je edini 
v Sloveniji doslej, ki se je 
postavil po robu vsemogoč
ni televiziji. Na Slovenski 
popevki v Celju televizij-
cem ni dovolil postaviti re-
flektorskega stebra, ker bi 
s tem prikrajšali za pogled 
na oder ljudi, ki so kupili 
vstopnice za to prireditev. 
Od takrat izvira tisti zna
meniti domislek, da Goethe 
kriči Mer licht, Nac pa 
~ Merlot. 

Vrnil se je v Razvojni 
center in zashwel s podjet
nimi potezami v Črni gori, 
kjer so se njegovi projekti 
kar vrstili, pa naj je šlo za 
naložbe v turistične objek
te ah pa v drobno gospo
darstvo te takratne neraz
vite jugoslovanske republi
ke. V Črni gori je bil kralj, 
ki so ga nosih na rokah. 

Potem je med prvimi 
v Sloveniji ustanovil za
sebno podjetje. Izmislil si 
je projekt Yu butikov, tej 
zamisli kasneje s sodelavci 
dodal še projekt malih 
v verigo oblikovanih hišic 
kot ekskluzivnih lokalov, 
soustanavljal je Štajersko 
banko Celje, bil pred dvemi 
leti največji jugoslovanski 

Jpv^ti^_^y_^j,ua&Učae^ ka

pacitete, odpiral je vrata 
meddržavnemu investicij
skemu sodelovanju z Av
strijci in Madžari... 

Za navidez zelo trdim in 
grobim človekom, ki tudi 
ni tajil ljubezni do dobre 
kapljice, pa se je skrivala 
zelo občutljiva in senzibil-
na duša. Morda to najbolj 
dokazuje mecenstvo lju
dem, za katere je čutil, da 
so sposobni in da jim manj
ka le kanček spodbude in 
pomoči. Bil je večni mecen. 
Najbolj v športu, ki ga je 
imel iskreno rad. Tudi tu ni 
mogel skriti svojega po
djetniškega in podjetnega 
duha. Rokometni klub je 
kot predsednik prevzel 
v letih domala popolnega 
razsula in ga s sodelavci 
popeljal do enega naju
spešnejših slovenskih 
športnih klubov. Ne 
s športnim znanjem, tem
več z ljubeznijo in podjet
niško iznajdljivostjo. 

Kot je lucidno in hazar-
dersko posloval in živel, ta
ko je v torek, 21. januarja 
v bližini Lipnice v Avstriji 
umrl. Ne za katero od pre-
številnih menedžerskih bo
lezni ampak v prometni ne
sreči. Smrt, ki jo je na svo
jih neskončnih vožnjah 
vedno izzival, ga je našla 
v nedojemljivo absurdni 
nesreči. 

BRANKO STAMEJČIČ 

Nace Krumpak 

Delo £.» brezposelne 
Po javnih komunalnih de

lih, s katerimi so začeli v la
ški občini lani, so se odločili 
še za javna dela na družbe
nem področju, ki jih naj bi 
izvedli letos. 

Na podlagi javnega razp i 
sa Ministrs tva za delo R Slo
venije o javnih delih in 
splošnih usmer i tvah Repu
bliškega zavoda za zaposlo
vanje, so v laški občini p r i 
pravil i p rogram za leto 92, ki 
zajema štiri področja: soci
a lno varstvo, varstvo ku l tu r 
n e in na ravne dediščine, izo
braževanje in otroško va r 
stvo (vzdrževanje objektov 
in zelenih površin) in ku l 
ture . 

Program so predložili tudi 
izvršnemu svetu, ki ga je na 
svoji zadnji seji t ud i brez 
večjih p r ipomb sprejel. V so
cialnem vars tvu gre omenit i 
gospodinjsko pomoč in nego 
na domu za ostarele in inva
l idne osebe. V program jav
nih del na področju vars tva 
ku l tu rne in na ravne dedišči
ne bodo že letos vključili 

zaščito pa rka pr i zdravil išču 
v Rimskih Toplicah. Ta p a r k 
je bil p red desetletji izredno 

lep in znan po redkih ekso
t ičnih drevesih, danes pa je 
le še bedna slika, ki jo je t r e 
ba čimprej odpravit i , kajt i 
drugače bo še t isto, ka r je, 
p ropadlo . 

Pomembna bodo tud i dela 
na področju izobraževaja in 
otroškega varstva, kjer bodo 
potreboval i 13 delavcev. Na 
področju ku l tu re bodo štirje 
delavci opravili manjša 
vzdrževalna dela na sakra l 

nih spomenikih (kapehce, 
znamenja) in zaščito ter a r 
hiviranje knjižničnega g ra 
diva. 

Za vse naloge iz p rograma 
bodo potreboval i 51 delav
cev, delo pa bodo lahko d o 
bili t isti delavci, ki so n a j 
manj t r i mesece prijavljeni 
na Zavodu za zaposlovanje 
ter pravi loma tisti , ki sicer 
niso upravičeni do n a d o m e 
stila za čas nezaposlenosti . 
Po opravljenem delu se l ah 
ko posamezni delavci odloči
jo za opravljanje podobnih 
del kot zasebno dejavnost, 

zlasti na področju socialnega 
vars tva, ka r predvideva že 
tud i osnutek zakona o soci
a lnem vars tvu. 

T. VRABL 

Na Izvršnem svetu so bili 
nekateri člani mnenja, da bi 
pri urejanju parka pri zdravi
lišču v Rimskih Toplicah za
poslili tiste, ki so bili zaposleni 
v zdravilišču, so zdaj že nekaj 
mesecev doma in prejemajo 
sorazmerno lepe osebne do
hodke. Če bi ti ljudje poprijel! 
za delo, jih ne bi bilo treba 
posebej plačati, tako kot bo 
treba tiste, ki naj bi to oprav
ljali kot javna dela. 

Za celotno akcijo javnih del 
na družbenem področju bo 
Zavod za zaposlovanje prispe
val 2 milijona 434 tisoč SLT, 
Izvršni svet občine in drugi vi
ri v občini pa tri milijone 315 
tisoč ali skupaj pet milijonov 
750 tisoč SLT. 

Doiarleva ziatoporočenca 
V Zavrhu pri Galiciji sta 

v soboto praznovala zlato po
roko Justina in Jakob Doler. 
Oba izhajata iz kmečkih dru
žin, Jakob se je rodil v družini 
z devetimi, Justina pa v druži
ni s sedmimi otroki. 

Jakob in Justina sta se spo
znala že leta 1939, poročila pa 
sta se tri leta pozneje. Mlada 
zakonca sta nato živela na že
nini kmetiji. Ker pa tiste čase 
kmetija ni omogočila preživ
ljanja, se je mož odpravil 
v Gradec za zaslužkom. Njuno 
srečo je skalila vojna, v kateri 
se je Jakob priključil partiza
nom in sodeloval vse do leta 
1945. V zakonu se jima je rodi
lo šest otrok. Odraščali so na 
kmetiji, ki je velika okrog de
set hektarjev, od tega je nekaj 
gozda, drugo pa so njive, paš
niki, sadovnjak in nekaj vin
ske trte. Vsi so dokončali šole, 
se zaposlili in si ustvarili dru
žine in domove. Najmlajši sin 
je ostal doma, da s starši skup
no vodijo kmetijo. V petdese
tih letih skupnega življenja se 
je njihova družina povečala še 
za -12 vnukov, imata pa tudi 
dva pravnuka, ki v njun dom 
prinašata obilico dobre volje, 
tako da sta srečna dočakala 
lep družinski praznik. 

Kljub temu, da sta Justina 
in Jakob trdo delala, pa sta 
znala uživati tudi druge strani 
življenja. Oba sta vesele nara
ve, zato sta rada v družbi. Ve
liko sta hodila po izletih, pri
voščila sta si večkrat tudi leto
vanje na morju, v toplicah, 
predlani pa sta bila celo na 

izletu na Grosglocknerju, kjer, 
pravita, je bilo nepozabno. 

Obred zlate poroke je v po
ročni dvorani žalske občinske 
skupščine opravil Edmund 
Božiček, ki je zlatoporočence-
ma izročil tudi darilo občine. 

T. TAVČAR 

Svatov je bilo veliko, poročna dvorana je bila skoraj premajhna 

r 

Pobratimstvo 
ostane 

Sredi tedna so se na tra
dicionalnem srečanju sre
čali predstavniki krajevne 
skupnosti Ljubečna in Ce-
zanjevcev pri Ljutomeru. 
Ti dve krajevni skupnosti 
sta že pet let pobrateni. 

Lansko sodelovanje je 
bilo uspešno. Veliko med
sebojnih srečanj je utrdilo 
prijateljstva med upoko
jenci, kulturniki, gasilci in 
krajevno samoupravo. 
S takimi srečanji bodo na
daljevali tudi letos. 17. ma
ja bodo sodelovali pri otvo
ritvi gasilskega doma 
v Branislavcih. Likovni 
krožek, ki deluje na šoli 
Ljubečna, bo v Cezanjevski 
šoli postavil razstavo. Po 
vsej verjetnosti pa bodo 
v farnih cerkvah na Lju-
bečni in v Cezanjevcih pri
pravili maši za pobratime. 

Dogovorili so se tudi, da 
bodo ohranili pobratimske 
vezi, četudi bi prišlo v obeh 
krajevnih skupnostih do 
sprememb zaradi ustavnih 
določil o lokalni samo
upravi. V tem primeru bi 
pač pobratimstvo veljalo 
za oba kraja in ne za kra
jevni skupnosti. 

Oboji so izrazili zado
voljstvo, da ob pičlih sred
stvih, ki jih namenijo sode
lovanju, sodelujejo vzgled-
no. Drug na drugega pa so 
se že tako navadili, da po
stajajo pravi pobratimi. 

M.B. 

Pasja šola 
Kinološko društvo Celje tu

di letos pripravlja tečaj za šo
lanje psov. Teoretični del teča
ja bo 6., 13., 20. in 27. februar
ja ob 17.30 uri v dvorani 
upravne zgradbe ŽTP Celje 
(bivša zgradba Zavarovalnice 
Triglav) v ulici XIV. divizije 4. 
S praktičnim delom tečaja bo
do kinologi začeli 2. marca, 
prijavite pa se lahko v pisarni 
Kinološkega društva na Trgu 
V. kongresa 3 vsako sredo med 
17. m 19. uro (tel.: 25-705). 

IS 

Vse 
o pridelovanju 
zelenjave 

Hortikulturno društvo 
Celje bo tudi v mesecu fe
bruarju organiziralo pre
davanje za svoje člane in 
vse tiste, ki bi radi izvedeli 
kaj koristnega. Tema to
kratnega predavanja, ki bo 
6. februarja, bo pridelova
nje zelenjave. Gostja bo 
strokovnjakinja diplomira
na inženirka Čemetova iz 
Ljubljane. 

Vse o pridelovanju zele
njave boste lahko slišali 
v prostorih Narodnega do
ma v Celju, predavanje 
v stranski dvorani pa se za
čenja ob sedemnajstih. 



Začenjamo s kuponi 
v prejšnji številki NT smo 

napovedal i začetek akcije 
100 kmečkih žensk na morje, 
ki bo letos že dvajsetič. Da
nes začenjamo z objavlja
njem kuponov, kar bomo po
čeli pet tednov. Najprej bo 
mo objavili številke od 1 do 
4, na to pa za tiste, ki jim bo 
manjkala ena izmed omenje
nih številk, še rezervnega, 
vendar dragocenega žolija. 
Kupone je t reba varno shra 
niti , ob koncu pa nalepi t i na 
dopisnico in to poslati na naš 
naslov. Tisti, ki bodo imeli 
številke od ena do štiri bodo 
to lahko storili takoj , ostali 
bodo moral i počakat i še en 
teden - na žolija. Najvažnej
še pa je, da bodo v bobnu vsi 
prispeli kuponi enakovredni . 

V marcu se bo odločilo, 
ka ter ih sto srečnih potnic bo 
potovalo z nami na 20. izlet, 
ki bo v petek in soboto, 10. in 
11. apri la . Tokrat bodo žre
banja javna in sicer vsako 
nedeljo v marcu v štir ih r a 
zličnih krajih na Celjskem. 
Žrebanja bomo tudi d i rek t 
no prenašal i v radi jskem 
prog iamu. Za zdaj vse p r i 
javi] enke vabimo na ta žre
banja, saj se bodo tako lahko 
prepr iča le o poštenost i naše
ga žreba. 

Še vedno je čas, da se kraji 
za sodelovanje prijavijo sa 
mi, sicer jih bomo izbrali mi. 
Na vsakem srečanju bo na 
stopil znan ansambel , ki jc 
lani izdal novo kaseto, p r iča
kujemo pa tudi pomoč kra ja
nov, kjer se bomo ustavili . 

Pr iprave za jubilejni izlet 
so se t ako začele in ni dvomi
ti, da n a m ne bo lepo v Por

torožu in krajih, kamor se 
bomo odpeljali. V Kisovcu 
pa že tudi pripravljajo p rvo 
gradivo za kaseto, s ka te ro 
bomo olepšali naš letošnji 
izlet. To je samo nekaj infor
macij o izletu, v vsaki števil
ki bomo za kakšen milimeter-
odgrnil i tančico in povedali 
kaj novega. 

TONE VRABL 

Kam poživila 
v trgovinah smo poiskali 

živila, ki jih gospodinje po
trebujejo pri vsakodnevnem 
pripravljanju hrane. Zani
male so nas cene moke, slad
korja, olja in soli. 

Kilogramski zavitek moke 
TIP 500 v vseh t rgovinah 
s tane 21,60 tolarjev, le v b la -
govinici Emone Merkurja 
v Zrečah je cena 28,80. Za 
ki logram sladkorja boste 
najmanj odšteli v blago\Tiici 
Emone Merkurja v Zrečah, 
in sicer 42,90 tolarjev, največ 
pa v trgovini Lipa v Šmar je-
ti, ka r 63,00 tolarjev, pr i olju 
n imate izbire, saj je na poli
cah le olje Zvijezda, ki je 
spet najcenejše v blago\Tiici 
v Zrečah (78,70 tolarjev), 
najdražje pa v m a r k e t u na 
Ljubljanski in samopost rež

bi Rimski dvor, kjer je cena 
94,80 tolarjev. Ce n ima te 
p razne steklenice za olje, b o 
ste zanjo moral i odštet i 12 
tolarjev, za morsko sol boste 
plačal i najmanj v trgovini 
Lipa v Šmarjet i 32,60 to la r 
jev, v Marke t ih na Ljubl jan
ski in Debro pa 43,40 to lar 
jev. Kameno sol prodajajo po 
najnižjih cenah v blagovnici 
Emone merkur ja v Zrečah 
(46,00 tolarjev), v vseh d r u 
gih t rgovinah pa po 61,00. 

Kot vidite, razl ike v cenah 
niso za vse proizvode enako 
velike, vsekakor pa velja 
p red n a k a u p o m dobro p r e 
mislit i . Pr i s ladkorju in olju 
znaša razl ika med najnižjo 
in najvišjo ceno skoraj 20 to 
larjev! 

MIŠA GAJŠEK 

V spomin 

dr. Aleksander 
Hrašovec 

v petek smo se na mest
nem pokopaliašču v Celju 
poslovili od dr. Aleksandra 
HRAŠOVCA, znanega na 
širšem celjskem območju. 

Izhajal je iz ugledne 
šmarske odvetniške druži
ne, zato seje tudi sam odlo
čil za pravniški poklic. 
Doktoriral je iz pravnih 
ved in se po vojni zaposlil 
v Lesni industriji, najdlje 
pa je bil pomočnik direk
torja Okrajnega in pozneje 
Komunalnega zavoda za 
socialno zavarovanje v Ce
lju, kjer je leta 1982 doča
kal tudi upokojitev. 

Poznamo ga kot strokov
njaka pravnih ved in prak
se, zlasti na področju soci
alnega zavarovanja. Bil je 
naš svetovalec in mnogim 
mentor. Z velikim žarom se 
je zavzemal za izobraževa
nje mladih na tem področ
ju. Nikoli ni pozabil pri
pomniti, da pravna vpraša
nja s področja sociale niso 
nič manj zanimiva od kla
sičnega prava. 

Pripravljal in predlagal 
je vse zakonske in podza
konske predpise in akte, ki 
jih ie narekoval sistem so

cialnega zavarovanja. Bil 
je dosleden zagovornik za
varovalnih principov, kri
terijev in zakonitosti. Nje
gove prispevke iz letnih 
poročil poslovanja Zavoda 
za socialno zavarovanje 
najdemo v Celjskem zbor
niku. 

Dolga leta je predaval na 
Srednji zdravstveni šoli 
v Celju, predsedoval je Pla
valnemu klubu Neptun in 
Odboru varčevalcev Ljub
ljanske banke. Spominja
mo se ga tudi kot godbeni
ka celjske Železničarske 
godbe na pihala. 

Vsi. ki smo ga poznali, ga 
bomo ohranili v trajnem 
spominu. 

Pust v Benetkah 
Svetovno znani pustni kar

neval v Benetkah naj bi letos 
doživeli tudi otroci iz Celja, so 
sklenili v Občinski zvezi prija
teljev mladine in za soboto, 29. 
februarja, razpisali izlet z Za
bavnim otroškim avtobusom. 

Izpred Glazije bo avtobus 
odpeljal ob 2. uri zjutraj, po 
ogledu slovitega trga Sv. Mar
ka, nepozabnih ulic, vodnih 
cest, kulturno-zgodovinskih 
znamenitosti in gondol ter 
pustnega karnevala, pa načr
tujejo vrnitev v Celje okoli 22. 
ure. Izlet v Benetke se lahko 
plača v treh obrokih po 320 
tolarjev. 
IS 

Stari Pjer 
za Pakrac 

Podjetje Vofra Total iz Žalca je skupaj z-, 
publiško likovno galerijo Kerubin minuh j, 
tek v novem gostinskem lokalu v Ipavče\-i u| 
pripravilo akcijo likovnih del nekaterih hr\ 
ških likovnih ustvarjalcev. Izkupiček te akc. 
je bil namenjen Kriznemu štabu občine f 
krac. Žal so bila od 23 del prodana samo ttj 

Na prireditvi sta nastopila tudi Irena Vi 
kovnik in šansonjer Ivica Percel, ki je tt 
tokrat največ navdušenja požel s staro usp( 
nico Stari Pjer. jt 

Begunci odhajajo | 
Vojna na Hrvaškem je povzročila, da 

v obmejni občini Šmarje nudili gostoljubje I 
585 beguncem iz kriznih območij. Potem kc 
sosednje države ne prihajajo več novice o hi 
ših spopadih, se je vrnila na Hrvaško bli 
polovica beguncev, ostalo jih je še priblii 
260. Velika večina si želi čimprejšnje vrnit 
vendar je strah še vedno prisoten. V obč 
Šmarje jim pomagajo kolikor morejo, zlji 
s paketi, s sredstvi republiške pomoči in zj 
stoljubjem pri solidarnostnih družinah. 

Cvetoča krizanteme 
čeprav imajo v laški občini 

samo eno profesionalno kul
turno ustanovo in to občinsko 
matično knjižnico, pa ne mo
remo reči, da je pri njih kultu
ra na stranskem tiru. Nasprot
no. Kulturi v Laškem in okoli
ci posvečajo vso pozornost, za
to je program, ki so ga zastavi
li za letos, vreden vse pozorno
sti. Ker še nekaj časa kulturni 
dom ne bo nared za prireditve, 
so večino kulturnega življenja 
prestavili v prireditvene pro
store zdravilišča. Tam naj bi 
bilo letos do konca leta več kot 
petdeset različnih prireditev 
za najrazličnejše okuse, želje 
in izbrance. K temu je treba 
prišteti še najmanj štiri visoko 
kvalitetne prireditve na la
škem gradu, ki jih pripravlja 
Pivovarna Laško. Samo lani je 
bilo v občinski matični knjiž
nici v Laškem več kot dvajset 
prireditev in toliko jih naj bi 
imeli tudi letos. S prvimi so že 
začeli. 

Zveza kulturnih organizacij 
bo pripravila osem razstav in 
kolonijo, tu so še občinska sre

čanja, razni jubileji in podob
no. Če k prireditvam v Laškem 
prištejemo še prireditve 
v ostalih občinskih krajih, lah
ko ugotovimo, da jih bo samo 
v središču krepko več kot 120 
ali vsake tri dni ena. Vse pro
grame so lepo zbrali in jih bo
do v naslednjih dneh v obliki 
privlačne knjižice ponudili ti
stim, ki imajo radi kulturo in 
sicer tisto, ki je visoko kvali
tetna do tiste, ki je bolj za ve
selje, ki ga v teh časih še kako 
potrebujemo. 

In kako bodo v Laškem vse 
to zmogli? Referent za kulturo 
in šport pri izvršnem svetu Ju
re Jan je pojasnil, da povsem 
normalno. »Denarja res nima

mo več kot lani, vendar bo \] 
eno šlo. Imamo razveji 
amatersko dejavnost s pn 
petdesetimi društvi. To št.e\ 
se ne manjša, ampak veča. i 
stajajo novi pevski zbori, i 
kaj težav je samo z dramsk 
sekcijami. Amaterji delajo! 
biteljsko, mi jim pomags. 
samo s skromnimi honorarj: 
pevovodje, note in podob: 
Vsak si poskuša najti spom 
ja in gre.« 

Zanimivo bi bilo slišati, \ 
bodo na ta resnično pes 
program kulturnih priredi 
v laški občini recimo n 
drugje? Laščani so porok; 
se marsikaj še vedno da m. 
diti tudi s srcem in da ni v« 
vzrok za nedelavnost sa. 
v pomanjkanju denarja. Las 
kulturna krizantema je d 
tavna. TONE VR\ 

Koncerti Maje 
Mavrin 

Mlada celjska violinistka 
Maja Mavrin bo študij nada
ljevala v Nemčiji na Visoki šoli 
v Kolnu v razredu prof. Hutca-
pa. Pred odhodom na ta študij 
bo imela vrsto koncertov po 
Sloveniji. Nastopila bo v Ko
pru, Radencih, Mariboru in 
Ljubljani ter 6. februarja 
v Narodnem domu v Celju. 
S pianistom Htnkom Haasom 
bo izvajala dela Corellija, Mo
zarta, Blocha, Kreislerja, Mas-
seneta in Wieniawskega. 

PLANINSKI K O T I Č E K M 
PD Zlatame-Celje priprav

lja za februar dva planinska 
izleta. Na prvega, Po poteh I. 
štajerskega bataljona, bodo 
krenili v nedeljo, 9. februarja, 
ob 6.26, s celjske železniške 
postaje. Za soboto, 15. febru
arja, pa se odpravljajo na zim
ski vzpon Velki vrh-Košuta in 
to s posebnim avtobusom. Pra
vočasne prijave sprejema Ro
man Turk (tel. 35-359). 

Med Dramljami in 
Žicami 

Za vse, ki ne poznajo prijet
ni, odmaknjeni svet med 
Dramljami in Žicami, se obeta 
priložnost v soboto, 8. febru
arja, ko bo na dan slovenskega 
kulturnega praznika, vsako
letni pohod Dramlje-Žiče. Po-
hodniki bodo spoznavali kraje 
iz bližnje in daljne preteklosti. 

saj bo pot potekala čez Stra 
na Gori, kjer je rojstna hi 
Miloša Zidanška, Zgornje S 
mene (pri Kumšku je žig I 
njiške planinske poti), mii 
Žičke kartuzije in Špitalii 
Jazbin, Grušč in Vodul do I 
šule. In kako do izhodišča f 
hoda pred osnovno šolo Drai 
Ije, od koder bodo zbrani od 
ob 8. uri? Iz Celja bo odpel; 
redni avtobus v Dramlje 
6.10, iz Šentjurja pa posel 
ob 6.40 (z železniške posta) 
Po koncu pohoda bo na Urš 
podelitev značk in prizna 
od tam pa se lahko nato vrni 
v Dramlje (četrt ure), od k« 
bo posebni avtobus ob 14* 
oziroma na Ponikvo pri Q 
belnem (ura hoje), kjer bol 
peljal vlak proti Celju 
15.02. Prireditelj, PD Draffl 
posreduje podrobnejše po<i! 
ke na tel. 746-106, 746-220 
746-206. 

V Libojah smučajo, 
tudi umetni sneg 

Smučišče v Libojah, ki je last TV 
Par t izana , je za dobo pet ih let vz^ 
v najem podjetje Oniks, ki ga uprai 
Ijata Dušan Cater in Brane Miklavč 
Čeprav snega ni na pretek, sta smu< 
šče uredila , da je možna smuka. Obi 
tujeta obe 330 m dolgi vlečnici, ob d 
lavnikih je možna smuka od 15. do'i 
ure ob sobotah in nedeljah pa že od 
do 21. ure . Na posnetku Dušan Čai 
in Brane Miklavčič ob njiju pa teptal 
stroj, ki so ga v Libojah z veliki 
inovacijskimi podvigi v glavnem nal 
dili sami. Ko se bo ohladilo na - 4 
pinje Celzija, bodo pričeli delat i u ro^ 
ni sneg. J 

T. TAVČ JI 
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Počitniški 
utrip 

v Celju je občinska Zveza 
prijateljev mlad ine v sodelo
vanju s pr is tojnimi us t ano
vami pr ipravi la za zimske 
počitnice šolarjem ka r pester 
in bogat p rogram dejavnosti . 
Večina dejavnosti je brez
plačnih, za neka te re pa bodo 
morali šolarji kr i t i s t roške. 

V poči tniškem tednu med 
3. in 7. februarjem p r ip rav 
ljajo od 9. do 14. ure brez
plačna dne\Tia zimovanja (s 
plavanjem, sankanjem, igra
mi in ogledi filmov). V p ro 
storih SRC Golovec bodo za 
šolarje ves teden med 8. in 
12. uro brezplačno odpr t i 
bazen, kegljišče, dvorana 
C za tenis ter dvorana A in 
avla te dvorane za rokomet, 
košarko, nogomet ter namiz 
ni tenis. Med 10. in 11.30 bo
do lahko počitničarj i drsal i 
v celjskem Mestnem pa rku , 
v oddelku za ot roke Osred
nje knjižnice pa so zanje p r i 
pravili še r i sanke in r ačuna l 
niške igrice. 

Delavska univerza p r i 
pravlja v t ednu poči tnic t e 
čaj tujih jezikov (po znižani 
ceni), v kinu Metropol celj
skega Kinopodjetja bodo ob 
10. uri projekcije otroških in 

mladinskih filmov, v pros to
r ih Občinske zveze pr i ja te
ljev mlad ine v Gregorčičevi 
ulici pa za 460 tolarjev 10-
u rna oblikovalska delavmica, 
v ka te r i bodo šolarji od 12.30 
do 14.30 vsak dan model i ral i 
iz gline. V Centru za in teres

ne dejavnosti bo med 9. in 
12. u ro za 600 tolarjev po te 
kal intenzivni tečaj r ačuna l 
ništva, popoldne med 14. in 
16. u ro pa modno-revi ja lni 
teater , v ka te rem bodo šolar
ji za tisoč 500 tolarjev spoz
nal i osnove manekens tva . 

I. STAMEJČIČ 

V četrtek, 6. februarja, pri
pravlja Občinska zveza prija
teljev mladine celodnevni izlet 
z Otroškim zabavnim avtobu
som. Počitničarji jo bodo ob 7. 
uri zjutraj mahnili izpred Gla-
zije do Begunj, kjer si bodo 
ogledali tovarno Elan, popold
ne pa jih čaka smučanje 
v Kranjski Gori. Nesmučarjem 
priporočajo, naj vzamejo s se
boj drsalke ali kopalke, izlet 
pa bo šolarje veljal 460 tolar
jev in še strošek za smučarsko 
karto oziroma vstopnino za 
bazen ali drsališče. 

V spomin 

Zdravlco Božičnik 
- Žiči 

v Celju smo se pred krat
kim poslovili od Zdravka 
Božičnika, ki ga je poznala 
slovenska in celjska aran-
žerska, revijalna in obliko
valska strokovna javnost. 

Živi, kot smo mu pravili, 
sodelavec in prijatelj, se je 
rodil v Celju 25. decembra 
1928. leta. V tem mestu je 
ustvarjal vse od leta 1947 
kot pomožni aranžer v po
djetju Metro vse do svoje 
smrti. Bil je soustvarjalec 
tega podjetja od nastajanja 
do danes v organih uprav
ljanja, v investicijskem 
razvoju, zunanjem videzu 
ter tržnem ugledu. Njegov 
delovni vek je torej tudi 
zgodovina našega podjetja 
po drugi svetovni vojni. Od 
nas se je upokojil junija 
1988. kot vodja za pospeše
vanje prodaje ter tako do
polnil štirideset let ugled
nega dela. Poklicno je upo
dabljal izložbe, kataloge, 
razstave, modne revije ter 
v teh strokah postal nestor 
celjskega in slovenskega 
aranžerstva. Ne smemo po- • 
zabiti, da v petdesetih in 
šestdesetih letih v teh stro
kah ni bilo na voljo primer
nih pripomočkov, pa je pod 
Žičijevimi prsti in po nje
govem umetniškem nag
njenju nastala čudovita 
izložba ali razstava, ki je 
bila likovno in designersko 
premišljena ter tako všečna 
poklicnim kolegom ter ob
čanom. 

Mestu ob Savinji in pre
pričan sem, da tudi v slo
venskem prostoru, bodo 
ostale nepozabne njegove 
kulturne in gospodarske 
razstave kot so bile Zlatar
ska razstava z mednarodno 
udeležbo, prireditve Vse za 
otroka. Teden domačega ^ 

filma. Celjski obrtni sejem 
in še bi jih lahko naštevali. 
Pri teh razstavah je bil av
torski, saj so se omenjene 
prireditve takrat v mestu 
Celju šele rojevale in sloves 
tega mesta se je tudi po 
njegovi zaslugi razširil iz
ven občinskih meja. 

Žičija sem poznal m nje
gove delovne uspehe 
spremljal posredno več kot 
četrt stoletja, zadnjih pet 
let do njegove upokojitve 
pa kot sodelavec, zato vem, 
da ima Žiči velike zasluge 
tudi pri razvoju aranžer-
skega kadra. Bil je strokov
ni sodelavec za aranžerstvo 
na Trgovski šoli v Celju, 
mentor te stroke v podjet
jih, kjer so šele pričeli s po
klicnim aranžerskim de
lom, v društvu propagandi-
stov pa delovni in strokov
ni vzornik v številnih dru
štvenih akcijah. Žal pa se 
mu želja, da bi uvedli aran-
žersko in oblikovalsko de
lavnico, ni uresničila. 

Vem, da Žiči ni maral ve
likih besed, ker so ga ple
meni ti f^ le dejanja, teh pa 
je bilo veliko in vsa so bila 
za nas pomembna, zato se 
mu zanje v imenu vseh nas 
zahvaljujem. 

IVO POTOČNIK 

Hitreje do ortopedaj 
v celjski bolnišnici bo 1. februarja pričela delat i 

samoplačniška or topedska ambulan ta . Ortopedi speci
alisti bodo vsak ponedeljek, torek in sredo po 15. uri 
sprejemali paciente na specialistični polikliniki v a m 
bulan t i številka 6. Tam se lahko tudi naroči te , infor
macije pa lahko dobi te tud i po telefonu številka 4 4 1 -
133, in terna 24-81. M.B.P. 

Doma bodo 
Prihodnji teden se bodo pričele zimske počitnice tudi za 

di jake in učence na celjskem. Kako bodo izkoristili čas med 
poči tnicami, so n a m pripovedovali učenci iz žalske občine. 

Viki Fišer iz Polzele: »Ho
dim v osmi razred in med po
čitnicami se bom največ smu
čal. Če bo snega dovolj, bom 
šel tudi na Golte, prebral bom 
kakšno knjigo in s prijatelji 
odšel tudi v kino. Med počitni
cami bodo namreč na Polzeli 
v dopoldanskem času brez
plačno zavrteli nekaj filmov«. 

Grega Brecl iz Žalca: »S ko
legom Urbanom bova med po
čitnicami marsikaj počela. Ze 
danes sva naredila iglu, kot vi
dite, bo kmalu končan. Smu
čala se bova, odšla pogledat 
kak film v žalski kino in lut
kovno igrico v žalsko knjiž
nico ...« 

Vesna Pišek iz Šempetra: 
»Največ bom doma in pri stari 
mami, s prijateljico se bova 
sankali. Pomagala bom tudi 
mami, zjutraj pa bom seveda 
dlje spala. Počitnic se zelo ve
selim«. 

Sergeja Matko iz Polzele: 
»Doma bom. Če bo sneg, se 
bom sankala in prebrala bom 
kakšno knjigo, se učila in po
magala mami. Tudi na potep 
bom odšla k prijateljicam«. 

T. TAVČAR 

Ker je bila Jungle tudi blagoslovljena, resnično ni razloga, da se ne bi kdo v njej dobro počutil. 

Ceijski privid eksotike 
Ker Celje ne velja ravno za 

najbolj živahno mesto, še po
sebno ponoči, je bržkone za 
marsikoga razveseljiva novica, 
da smo v mestu ob Savinji do
bili Jungle ali po naše 
Džunglo. 

Pišem o novem gostinskem 
lokalu, ki so ga pred dnevi 
odprli v kletnih prostorih In-

gradove poslovne zgradbe na 
Lavi 7. Tisti, ki nas je eksotika 
džungle že potegnila vase, smo 
bili prijetno presenečeni. Jun
gle namreč na prostoru 500 
kvadratnih metrov združuje 
zgolj dobre, eksotične lastno
sti džungle. Zato se tudi Ingra-
dovcem ni potrebno bati, da bi 
Jungle slabo vplivala na nji-
h o / imidž. 

Sicer je mogoče v Jungle 
vsak dan po 12. uri v miru po
piti kozarček ali skodelico že
lene pijače, ljubitelji avtoma
tov lahko zadovoljujejo svoje 
strasti, prav gotovo pa je naj
bolj zanimivo ob petkovih in 
sobotnih večerih, ko je mogoče 
v sijaju luči in ob žuborenju 
vodometov tudi zaplesati. 

VZ 

PISMO Z OBALI 

Tartinijevo novo oblačilo 
Ja, kar nekaj plim in osek se je zamenjalo na našem 

morju od takrat, ko sem se vam zadnjič oglasila - vam 
pa zagotavljam, da se morje kljub vztrajnemu onesna
ževanju z vso mogočo packarijo še kar dobro drži! 

Med tem časom so obalni ribiči potegnili iz njega 
sicer bolj malo cipljev ali drugih uglednih prebivalcev 
slovenskega slano-modrega ponosa, se pa zato lahko 
pohvalijo z »ulovom« kar dveh, pol stoletja starih min! 
Gre za neaktivirane kontaktne »ježevke«, ki so domo-
vale na morskem dnu vse od druge svetovne vojne. Ni 
kaj, obalnim pirotehnikom res ni dolgčas, saj so jih 
lani menda našli kar osem, vsaj še šestdeset takšnih 
veličastnih, pa zato nič manj nevarnih, ostarelih debe-
lušk se bohoti na našem morskem dnu. Previdno torej, 
če vas bo poleti zamikalo kakšno globje potapljanje! 

No, do poletja pa je na srečo še daleč - tako vsaj 
menijo piranski komunalci. saj jim je znova neznano 
kam »izpuhtel« denar, ki naj bi zagotovil dokončno 
izgradnjo priključka za čistilno napravo. To nam od 
lanske jeseni dokazujejo tudi kupi železja, cevi in 
betonskih blokov, ki nas že od daleč svarijo, da s spre
hodom po najbolj opevanem piranskem pomolu ne bo 
nič - razen seveda, če obvladamo spretnost slalom-
hoje in poskakovanja čez ovire. 

Tega slednjega pa verjetno niso naučili italijanskega 
predsednika Cossige, ki je bil oni dan na obisku 
v Piranu. Gostiteljem se je odvalil gromozanski kamen 
od srca, ker si možakar ni zaželel ogledati panorame 
Pirana prav s tega pomola! 

Sicer pa imajo pirančani obiske visokih gostov pri
srčno radi. Verjeli ali ne, ko so izvedeli, da bo Cossiga 
obiskal tudi to obmorsko mestece z največ prebivalci 
italijanske manjšine, so se lotili priprav s takšno 
delovno vnemo, ki je pri Primorcih zlepa ne zaslediš. 
Tako je bilo dan pred prihodom predsednika v Piranu 
opaziti eno samo dirjajočo zmedo. 

Slavnostna pogostitev jih sicer ni preveč skrbela, saj 
je znano, da je gospod Cossiga silno skromen državnik. 
Na sprejemih menda pije samo vodo, od hrane pa so 
mu najljubša jabolka. Silno zdravo in učinkovito, 
poleg tega pa ob takšnem prehranjevanju tudi odpade 
skrb, da bi državniku postalo za mizo nenadoma slabo, 
kakor je pred časom Bushu na Japonskem... 

So se pa naši gostitelji ustrašili, da bi Cossigi uteg
nilo postati slabo, ko se bo vozil po valovitih in luknja
stih ostankih nekdanje ceste na Tartinijevem trgu! Če 
so že očedili sam spomenik sredi trga in slavnemu 
glasbeniku spolirali tudi violino, je bilo prav, da so mu 
prijazno polepšali tudi tla pod nogami. Piranski komu
nalci so tokrat reagirali bliskovito - postrgali so 
prazne denarnice in dan pred prihodom visokega gosta 
asfaltirali Tartinijev trg! 

Pa nikar ne nasedajte kakšnemu zlobnežu, ki bi 
utegnil jezikati, da je bil naslednji dan asfalt še svež in 
se je prijemal na kolesa državniških avtomobilov! 
Asfalt je gladek, kot steklo - kar pojdite si ga pogleda t, 
če ne verjamete! Sicer pa do blamaže nikakor ne bi 
moglo priti, saj vsi vemo, da je Cossiga lepo vzgojen, 
torej gleda med vožnjo le naprej. Pa tudi - kateri 
državnik se še danes drzne ozirati nazaj...? 

VLASTA CAH-ŽEROVNIK 

O domači obrti 
Za pr ihodnjo soboto, 1. fe

bruar ja , pripravlja Ku l tu rno 
druš tvo v Šentvidu pr i Gro -
belnem večje delovno sreča
nje vseh, ki so razstavljali na 
kater i od obeh dosedanjih, 
odmevnih razstav domače 
obrt i . 

Osrednja točka srečanj., 
ki se bo začelo ob 15. ur i (v 
dvorani kul turnega doma), 
bo predavanje etnologa l jub
l janske Univerze, prof. 
dr. Janeza Bogataja, o kul 
tu rn i dediščini, domači ob r 
ti, pr iznanj ih za kakovost , 
pomenu certifikatov, dna-
žinski obrt i in blagovni 
znamki , predstavTiiki občine 
Šmarje in občinske obr tne 
zbornice pa bodo sodelovali 
s temo o pogojih za pridobi
tev obr tnega dovoljenja. 
Udeleženci naj bi tudi odkr i 
to spregovorili o težavah do
mače obrt i , p rodoru na t rg 
ter izvozu, še zlasti pa o tem, 
kako v t ržnem gospodarst \ai 
kar največ iztržiti. Na to bo 
ob 19. uri še 6. občni zbor 
pr izadevnega kul turnega 
druš tva , ki mu predseduje 
Ivan Drofenik. Pot rebne in
formacije posredujejo na te
lefonski številki 821-673. 

BJ 
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Ritonja odličen tudi proti Ljubljančanom 
Košarkarji Smelta Olimpije so v soboto do zadnjega kotička napolnili dvorano v Ratanski vasi 

in koš Rogaške. Nezaustavljiv je bil bivši Celjan Dušan Hauptman (drugi z leve), ki je dosegel 42 
točk in povsem zaustavil domačega branilca Marka Tišmo (prvi z leve). Poseben motiv je imel 
prvi skakalec in četrti strelec lige Peter Ritonja, ki je z 20 točkami in 11 skoki dokazal, da se je 
ljubljanski trener in selektor državne reprezentance Zmago Sagadin krepko zmotil, ko ga ni 
uvrstil na reprezentančne sezname. »Za mlado selekcijo do 22 let je Ritonja že prestar, za 
olimpijsko pa je še dovolj časa,« je razložil Sagadin. Foto: EDI MASNEC 

IVledobčinska liga 
malega nogometa 

Aprila se bo pod okriljem 
MNZ Celje začela medobčin
ska liga v malem nogometu, ki 
bo zaradi manjših stroškov 
razdeljena na tri 9-članske 
skupine. 

V prvi bodo registrirani klu
bi malega nogometa iz Savinj
ske in Šaleške, v drugi iz celj
ske in laške občine ter v tretji 
iz konjiškega in kozjanskega 
konca. Iz vsake skupine se bo

do po tri ekipe uvrstile v konč
nico, najboljše pa si bodo za
gotovile sodelovanje v repu
bliški ligi, ki bo zaživela pri
hodnje leto. Za igranje v me
dobčinski ligi bodo potrebne 
registracije, nastop pa ni do
voljen registriranim igralcem 
velikega nogometa. Informaci
je in prijave vsak torek po
poldne na sedežu MNZ Celje, 
Ul. 29. novembra, tel.: 29-206, 
Edo Vranjek. 

Samokritični 
ludoisti 

Judoisti Iva Reye so na redni 
letni skupščini kritično ocenili 
rezultate, saj se lani niso uvrstili 
v končnico slovenskega prven
stva. Neuspeh so vsaj deloma po
pravili mlajši tekmovalci: pi
onirji so zmagovalci pokala Slo
venije, kadeti so bili četrti, mla
dinci tretji, v seštevku rezultatov 
vseh starostnih kategorij pa je 
Ivo Reva osvojil 3. mesto. V pri
hodnje največ pričakujejo od 
Mlinareviča, Petraka, Koširja, 
Kolenca, Eisenbacha, Beitrama 
in Sadžaka, ki so bili minule dni 
na republiških pripravah per
spektivnih judoistov. 

HOl^SAJDI 
Rokometaši Celja Pivo

varne Laško so v prvem de
lu super lige na šestih go
stovanjih kar štirikrat 
zmagali z razliko 10 ali več 
golov. Vprašanje je, če bi 
bilo tako tudi brez motiva
cijske poteze predsednika 
kluba in direktorja Pivo
varne Laško Toneta Turn-
ška, ki je za zmago v gosteh 
za pet golov obljubil 5-litr-
ski sodček piva, za deset 
golov pa dva sodčka. Za 

celjsko že(l)jo niso bili dov
zetni le Slovenjgradčani 
(17:21) in Trboveljčani 
(20:20). 

Trenutno pa »pivovar-
jem« od napitkov še najbolj 
ustreza čaj, saj se epidemiji 
gripe ni izognila kar polo
vica moštva. Bolj ali manj 
so bolehali Strašek, Jeršič, 
Šafarič, Begovič in Vešli-
gaj. Z enotedensko zamudo 
so Celjani včeraj vendarle 
odpotovali v Lipico na eno
tedenske priprave. 

Celjskim košarkarjem 
poraz v lokalnem derbiju 
s Cometom ni pokvaril raz

položenja na košarkarskem 
plesu v hotelu Evropa. 
Mladega Primoža Kiteka je 
dekle tja za razliko od tek
me pripeljalo pravočasno, 
fant pa je večer po bledi 
igri nadaljeval z igranjem 
na harmoniko in navdušil 
prisotne, ki so zlobno zak
ljučili, da je zgrešil hobi. 

Od igralcev je prvi odšel 
36-letni Abdulah Kahved-
žič, ki bi bil lahko oče ne
katerim golobradim soi
gralcem. Njegovo ime po
meni suženj boga in če je to 
res, je bil v soboto njegov 
bog ženskega spola. 

REKLI SO 
Sergej Ravnikar, selektor 

ženske košarkarske repre
zentance: 

»Zakaj na reprezen tanč
nem seznamu ni Zore Pešič 
iz Rogaške Slatine? Iz tega 
vprašanja ne bi delal poseb
nega problema. Njeno igral
no mesto je dobro zasedeno 
in to morajo pr iznat i p rav 
vsi. Mogoče so neka te re 
igra lke nekol iko slabše, toda 
so tudi do šest let mlajše in 
bolj perspekt ivne . Če že niso 
mlajše, so kvali tetnejše in 
Pešičevi ni b i la storjena n o 

bena krivica, še najmanj p a 
ekipi Kozmet ike Afrodite. 
Imajo precej mlajših košar -
karic , ki ne igrajo prav dosti . 
Andreja Vodopivec je prvi 
del sezone začela obetavno, 
zdaj pa igra zelo malo. Z a n a 
šajo se na igro Marjete Ču-
jež, ki je zelo zaželena k l u b 
ska igralka, toda njihova 
pr ihodnos t so mlajše, ki niso 
dosti slabše. Strategi ja in os 
nova ženske košarke v Roga
ški Slat ini niso Virantova in 
Pešičeva, marveč ostale 
igralke. 

R A N D R A M A 

Košarka 
Slovenska liga 

Moški: 5. kolo, zelena skupi
na: Rogaška - S. Olimpija 
69:106 (33:47), strelci: Ritonja 
20, Sušin 15, Tabak 11, Kalin-
ger 8, Petovar 7, Tišma 4, Pale-
Kosovec, Volarič 2. Vrstni red: 
Postojna 9, S. Olimpija (s tek
mo manj) 8, Helios (s tekmo 
manj), M. Marcus, Medvode, 
Rogaška 7, Unicom, Triglav 6. 
Rdeča skupina: Celje - Comet 
84:91 (35:45), strelci: Staro-
vasnik 28, Pucko 20, Kahved-
žič 14, Nidorfer 13, Kitek 4, 
Tkalec 3, Jerič 2 za domače, 
Šmid 31, Nerat 29, Kožar 11, 
Šrot 8, Mlakar 6, Lušenc 3, 
Rupnik 2, Zeleznikar 1 za go
ste; Elektra - Jezica 66:61 
(37:31), strelci: Pipan 21, Gole 
15, Kitak 14, Plešej 10, Le-
skovšek, Lipnik 2. Vrstni red: 
Jezica 9, Podbočje, Comet, 
Elektra, Slovan 8, Olimpija 
ml. 7, Maribor, Celje 6. 

Ženske - 16. kolo: K.Afro
dita - Induplati 107:65 (69:38), 
strelke: Pešič 26, C.Jezovšek 
18, Virant, Kokalj 13, Jurše 10, 
Vodopivec 9, A. Jezovšek, Ske-
gro 8, Potočnik 2. Vrstni red: 
Jezica 32, K. Afrodita, Apis 29, 
Odeja 28, Kranj 24, Ilirija 23, 
Jezica B, Induplati 21, Cimos 
17, Slovan 16. 

II. Slovenska liga 
Moški - 17. kolo: Ruše - Pol

zela 71:94, Alpos - Rudar 
103:85, Maribor ml. - Pivovar
na Laško preloženo. Vrstni 
red: Polzela 34, Miklavže 32, 
Bistrica 30, P. Laško (s tekmo 
manj) in Alpos 28 itd. 

Ženske - 6. kolo: Pomurje 
- Comet 44:75. Končni vrstni 
red: Comet 11, Metka 10, Po
murje 9, Maribor 6. 

Medobčinska liga 
Moški - 9. kolo: Šmarje 

- Rogla 48:65, Kozje - Podče
trtek 91:73, Planina - Ponikva 
72:106, Lesično - Comet 
B 85:91. Vrstni red: Podčetr
tek 16, Rogla, Ponikva (oba 
s tekmo manj), Kozje 15, Co
met B 14 itd. 

Plavanje 

Zimski miting 
Bad Reichenhall (Nemčija) 

- 45 klubov iz 11 držav: moški 
- 100 m kravi: 3. Jurak 53,81, 
200 m kravi: 1. Jurak 
2:10,04.. 13. Tešovič 2:19,73, 
400 m kravi: 4. Jurak 4:06,18, 
5. Tešovič 4:08,99; 100 m prs
no: 1. Vračun 1:06,01, lOOm 
delfin: 7. Vračun 1:00,72; žen
ske - 100 m kravi: 15. Tanko 
1:05.75, 100 m delfin: 9. Tanko 
1:12,72, lOOm hrbtno: 4. Tan
ko 1:08,08, 200 m mešano: 14. 
Tanko 2:41,32; ml. mladinci 
(letniki 1977) - 100 m kravi: 1. 
Goran Jurak 54,73, 400 m 
kravi: 1. Jurak 4:22,75, 100m 
prsno: 1. Jurak (vsi Neptun) 
1:08,39. 

Kegljanje 

Slovenske lige 
A liga - ženske, 11. kolo: 

Konstruktor - Emo 2346:2525 
(Emo: Grobelnik 422, Tkalčič 
418, Gobec 432, Lesjak 415, 
Kardinar 432, Šeško 406). 
Vrstni red: Emo 22, Adria 14, 
SCT 12, Triglav 10, Gorica, 
Konstruktor 4. 

I. liga - moški, 10. kolo: R; 
dar - Žalec 5325:5152; vrst 
red: Fužinar 18, SCT, Trigla 
Žalec 12, Rudar, Kočevje I 
Hidro, Gorica 8, Domžale 
Proteus 2. Ženske - 10. kol 
SCT II - Emo II 2341:2345; 
vrstni red: Fužinar 16, Emč 
14, SI. Gradec, Rudar 12, Ko-
rotan, Tekstina, Izola 10, SCl 
8, Slovan 6, Impol 2. 

II. liga - 8. kolo: Emo - Kr. 
ško 5163:4900, Ingrad - Bra-
nik 5047:5017; vrstni red 
Emo, Radenska 14, Hrastnilj 
10, Branik, MTT 8, Ingrad 6 
Korotan 4, Krško 0. , 

Območna liga 
Moški - vrstni red po prve 

delu: Šoštanj 18, Kovinar, Do-
brna. Konus, Metka 12, Ljub, 
no 8, Rogaška 6, Emo II, Izle^ 
nik 4, RSD Emo 0. ] 

Streljanje 

Slovenska liga 
Zračna puška - 8. kolo: I 

poh. bataljon - S. Šlandet 
1064:1086 (Zagoričnik 364, 
Ošep 363, Smrkolj 359), J. Jur-
kovic - Celje 1036:1105 (Rav 
nikar 379, Dobovičnik 371 
Seršen 355), Kovinar - FLV 
1014:1072 (Kočevar 343, Ces-
nik 339, Petrovič 332). g 

Umetnostno 
drsanje 

Zmalček 92 
Ljubljana - pionirji: 1. Špo-

Ijar, pionirke: 3. Kranjc, 12. 
Peunik, 14. Pfeifer, 17. Bratec 
(vsi Ce). 

Hokej 

Slovenska liga A-2 
2. kolo: Cinkaroa-Trigrlah 

7:2 (4:0,1:1, 2:1), strelci: B u l J 
tovič, Ščur Jenko 2, ŽoleM 
Podsedenšek, Lisenko 1; 3. kc^ 
lo: Olimpija ml-Cinkarna i:( 
(2:2, 0:3, 0:1, strelci: ŽolekJ, 
Lisenko, Ščurjenko, Bulatovič 
1. Vrstni red: Cinkarna (s tek
mo manj), Zagreb, Triglav 4, 
Olimpija ml. 2, Medveščak (s 
tekmo manj), Slavija 0. 

Četrtek 30.1. I 
Košarka I 

Maribor: Maribor rta 
- P. Laško (17. kolo II. moške 
SKL - vzhod, 17.30). j 

Sobota, 1. 2, I 
Kegllanje I 

Celje: Emo - Adria (12. kol« 
A ženske lige, 12), Emo D 
- Izola (11. kolo I. ženske lig& 
15.30), Ingrad - Korotan (9j 
kolo II. moške lige, 16 - v 
v Golovcu), Žalec: Žalec - K 
čevje (11. kolo I. moške lij 
16). 

Košarka 
Celje: Celje - Olimpija H 

(19), Slovenska Bistrica: O 
met - Maribor (18), Podboc 
Podbočje - Elektra (19.1 
Rogaška Slatina: Rogašl 
- Postojna (5. kolo mošl 
SKL, 20), K.Afrodita - Od« 
(17. kolo ženske SKL, 18); P« 
zela: Polzela - Slivni 
(18.30), Laško: P. Laško - Ru 
(17.30), Miklavž: Mikla' 
- Alpos (18. kolo II. mošl 
SKL, 18). 

Nedelja, 2. 2. 
Kegljanje 

N. Gorica: Gorica - Emo (If 
kolo A ženske lige. 11), Ma '̂ 
bor: Branik - Emo (9. kolo 
moške lige, 15.30). , 

Prvi gost 
Rajmpnd Debevec 

Najboljše slovenske športni
ke bomo v prihodnje na Radiu 
Celje in v Novem tedniku 
predstavili na nekoliko druga
čen način: ponujamo vam 
možnost, da športnikom s po
močjo kupona sami zastavite 
vprašanje, ki vas najbolj zani
ma, obenem pa lahko tudi iz
berete naslednjega gosta nove 
rubrike. Najbolj duhovito 
\prašanje bomo nagradili, iz
biro pa bomo vselej prepustili 

športnikom. 
Za uvodni intervju smo 

v našem uredništvu izbrali 
najboljšega strelca na svetu 
v minulem letu Rajmonda De-
bevca. 

Vprašanja (izključno na 
kuponih) bomo sprejemali do 
15. februarja, intervju z De-
bevcem pa bomo objavili 
v zadnji februarski številki, ki 
bo izšla 27. februarja ter tudi 
na Radiu Celje. 

Konjičanke se vračajo med najboljše? 
Konjiške košarkarice Cometa so si s prepričljivo zmago v odločilni tekmi proti Pomurju 

v gosteh zagotovile naslov prvakinj II. republiške lige - vzhod in se uvrstile v play-out<-kjer se 
bodo skupaj s štirimi najslabšimi ekipami SKL (Cimos, Slovan, Induplati, Jezica B) ter prvakom 
II. lige - zahod po lanskem izpadu potegovale za vrnitev med najboljše. Končnica se bo začela 
sredi februarja, zaradi velikih razlik pa bo prvoliga^ka konkurenca najbrž zmanjšana na osem 
klubov, zato Konjičanke čaka še težko delo. Na sliki: Vrečko, Pantič, Baraga, Šporar, Zdovc, 
Kranjc, trener Gosak (stojijo), Kovše, Temnik, Močnik, Koželj (čepijo, z leve). 

Foto: IVAN KACBEK 

Kupon 
Vprašanje za Rajmonda Det)evca: 

Predlog za naslednjega gosta: 

Ime in priimek 

Naslov 
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Celjskega hokeja ne ho konec 
Cinkarna se le pobrala no krail - V novi sezoni v drugI alpski llgl 

Ruski hokejisti v dresu 
Cinkarne in njihov trener 
Valentin Egorov so pred pr-
venstvont obljubljali, da se 
bodo uvrstili med štiri naj
boljše ekipe. »Bjezuslovna 
v alpiskuju ligu«, pa se ni 
uresničilo, Celjani sedaj na
stopajo v tolažilni skupini, 
kar ne glede na okoliščine 
zanje pomeni neuspeh. 

Odločilno je bilo srečanje 
med dvema ek ipama Jesenic, 
prvim moštvom Acroni in 
drugo ekipo, ki so jo slednji 
dobili z 8:5 in t ako pr ipravi l i 
»največje presenečenje« 
v prvenstvu. Teden dni p o 
tem so Acroni Jesenice p r e 
magali drugo ekipo s 14:2. 
Tako ima Jesenice dve mo

štvi v prvi skupini s lovenske 
hokejske lige. »To so ta tovi 
športa, česa takega še nisem 
videl in nikoli doživel, tega 
svet ne poma ,« se razbur ja 
Valentin Egorov, ki je od 
svojega nekdanjega igralca 
Amfjorova, ki nas topa za 
Bled, dobil informacije, da 
30 ruskega t renerja in igralce 
odstranil i , ker so hotel i igra
ti na vso moč. 

»Padli smo v kuhinjo, k i jo 
že nekaj let vodi gospod 
Smolej. Na seji p redseds tva 
Hokejske zveze Slovenije so 

-bili vsi razen Jeseničanov 
proti temu, da bi drugo jese
niško moštvo nas topi lo 
v najboljši skupini . Jeseniča
ni so se-pozivali na pravi ln ik 

Hokejske zveze Jugoslavije, 
ki je formalno še vedno ve
ljaven, dokler Slovenija ne 
bo sprejeta v mednarodno 
hokejsko federacijo. Po t em 
pravi lniku naj ne bi bilo ele
mentov za lažiranje v sporni 
tekmi«, pravi sekretar k luba 
Adolf Rozman. 

Tega sedaj ni mogoče več 
popravit i , res pa je, da bi 
lahko Celjani sami odločili 
o svoji usodi na prejšnjih 
tekmah. Še posebej na gosto
vanju prot i Triglavu, kjer so 
igrali nerazumlj ivo slabo in 
po nepot rebnem izgubili. 
Ruski igralci Pisarev, Puc 
kov (pred nadal jevanjem pr 
venstva sta odpotovala do 
mov) in Lisenko so po m n e 

nju Adolfa Rozmana v glav
nem opravičil i zaupanje , ne 
pa tudi Ščurjenko. Njegove 
igralske k\ 'al i tete so nespor
ne, vendar ni bil dobro te les
no pripravljen, saj je že 
v pr ipravl ja lnem delu zarad i 
zapletov z vizo veliko za
mudil . 

Celjani sedaj seveda š t a r -
tajo na prvo mesto, vendar 
pa so z mislimi že v naslednji 
sezoni. Trenerju Egorovu 
poteče pogodba apri la , do 
slej pa, kot sam pravi , z njim 
še niso resno govorili o nač r 
t ih za pr ihodnje leto. »Kljub 
temu sem zadovoljen s tem, 
ka r sem uspel nared i t i v teh 
šestih mesecih. Začeli smo 
prak t ično z ničle, igralci n i 
majo razvi te hokejske ku l tu 
re, t reba je bilo izboljšati d r 
sanje, t ak t ično in tehnično 
pripravl jenost , predvsem pa 
disciplino«, pove Valentin 
Egorov, ki je še ocenil p r i 
hodnost k luba . 

»Celje ima vse možnost i . 

da postane hokejski center, 
vendar ne morem razumet i , 
da nekater i v hokejskem 
vodst \ai Slovenije ne delajo 
v interesu hokeja, a m p a k 
prot i njemu, ko pr ihaja do 
takšnih absurdov.« V Celju 
je torej t reba dobro delat i 
z mladimi in vzgojiti dober 
t renerski kader , p r i čemer je 
Egorov pr ipravl jen nudi t i 
svoje usluge, vendar si želi, 
da bi bila pogodba bolj na 
tančno opredeljena. 

Adolf Rozman je povedal , 
da sta z igranjem preneha la 
v ra ta r Sodja in Sendelbach, 
da o tem razmišlja tud i Bu-
latovič in da Cinkarna tud i 
pr ihodnje leto ostaja spon
zor celjskim hokejistom. 
Najbrž bodo igrali v drugi 
alpski ligi, ki ne bo več enot
na, v njej pa naj bi nas topal i 
vsi najboljši slovenski klubi ; 
poleg Cinkarne še Jesenice, 
Olimpija in Bled. 

ROBERT GORJANC 
Foto: EDO EINSPIELER 

Beli 
zajec 
- tretjič 

v tretje gre rado , pravi 
pregovor in tudi naše u red 
ništvo upa, da tokra t ne bo 
zmanjkalo snega in da bomo 
v nedeljo, 9. februarja lahko 
pr ipravi l i na Golteh t ekmo
vanje v smuku za Belega za j 
ca. 

Tega rekreat ivnega tek
movanja se lahko udeležijo 
vsi, ki kol ikor tol iko obvla
dajo smuči. Tisti, ki bodo 
prevozili progo v določenem 
času, pa bodo prejeli m e d a 
lje. 

Sicer pa več o »lovljenju« 
belega zajca na Gol teh v p r i 
hodnji številki. 

NOVOSTI PRI PLAČEVANJU 
ZA VARO VALNIH PREMIJ 

IN VALORIZACIJI 
ZAVAROVALNEGA KRITJA 

V Zavarovalnici TRIGLAV d,d. se zavedamoy da 
pomenijo zavarovalne premije precejšnjo 
obremenitev za družinski proračun. Zato smo 
pripravili nekatere novosti: 

Za obvezno zavarovanje avtomobilske 
odgovornosti nudimo: 
- 15% gotovinski popust pri plačilu celotne 
premije ob sklenitvi zavarovanja, 
- možnost obročnega plačila premije v treh 
obrokih s čeki brez obresti. 

Za ostale vrste zavarovanj pa nudimo: 
- 20% gotovinski popust pri plačilu celotne 
premije ob sklenitvi zavarovanja, 
- možnost plačila premije v obrokih (1+3), kjer 
vam do štirih obrokov ne zaračunavamo obresti. 

Ob sklenitvi zavarovanja se lahko dogovorite za različne 
fnožnosti kritja inflacije. Izbirate lahko med rastjo 
drobnoprodajnih cen v Republiki Sloveniji ali pa se 
dogovorite za valutno klavzulo, kjer opazujemo tekoči 
prodajni tečaj menjalnice Ljubljanske banke d.d. Ljubljana. 

Vse podrobnejše informacije boste prejeli pri zavarovalnem 
zastopnikUj v predstavništvih ali na sedežu Območne enote 
v Celjuy Mariborska 1. 
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Jedrski mrak 
Nič nimam proti Zelenim. 

So celo ena od bolj simpatič
nih druščin. Toda, malce me 
stisne, ko premišljujem o nji
hovi nuklearni politiki. 
Svojčas so obljubljali, da bo
do zaplombnali atome v Kr
škem. Moram priznati.• da 
takrat v to nisem najbolj 
verjel. Še bolj me je razkači-
lo. ko sem pred jedrsko cen
tralo videl neke zelene jod-
larjc. ki so s transparenti 
krožili kot krokarji, \pili ne
kakšne proti jedrske parole 
in sc nasploh obnašali kot 
doma. dokler ni kdo izmed 
Bavčarjevih fantov koga 
nežno lopnil po malih mož
ganih. Kiasno. Pa še to je 
bilo premalo, kajti ne pred
stavljam si. da bi se s par 
frcndi odpravil pred eno od 
francoskih jedrskih central 
in tam delal zgago, ne da bi 
nas že dosti prej z oblakov 
snel kakšen uniformiran dr
žavljan. Skratka, takrat se 
pač sosednji državi nismo 
hoteli predstaviti kot repre
sivna in netolerantna pro

vinca. Potem so nas priznali 
in težko si predstavljam, da 
se pred tem gospoda Rupel 
in Mock nista dotaknila Kr
škega. »Vi pospravite JE, mi 
vodimo kampanijo za priz
nanje,« je vsekakor osnutek 
kupčije, ki sem si jo izmislil. 
Približno tako kot je bilo 
z odpadki, ki smo jih poslali 
v Bosno, da jih uničijo, to 
seveda debelo plačali, potem 
pa so jih Bosanci vrnili in 
denar obdržali. Ta čudovit 
ideal sta sčarala Peterle in 
Rejc, mino pa podtaknila 
Jazbinšku. »Da nam ne bi 
nagajali pri naših osamosvo
jitvenih korakih, smo jim 
pač plačali,« je trditev, ki 
jasno nima nič s tem. 

Nič nimam proti Zelenim. 
Ves čas se trudijo, da bi se 
monstruma v Krškem le zne
bili. Poleti naj bi bile volitve 
in približno takrat tudi refe
rendum o zaprtju jedrske 
elektrarne. Če se bo to dvoje 
terminsko nekako ujelo, ne 
bo uspel le referendum, am

pak tudi stranka Zelenih na 
morebitnih volitvah. In spet 
se vprašam, kakšen je odsto
tek ekološkega in kolikšen 
procent političnega masla? 
Kakšen je pri tem delež čiste 
humanosti in kolikšna po
vsem človeška skrb? Tisti, ki 
je Černobil videl od blizu, ne 
bi niti za hip razmišljal. 
Atomska doba pač vrača 
udarec in tovrstne moderni
zacije so spet prekleto draga 
reč: Ko sem hodil po eni od 
izseljenih vasi v t. i. mrtvi 
coni, nekaj deset kilometrov 
od Černobilske centrale, sem 
si mislil, da bi se tako lahko 
sprehajal tudi po Kozjan
skem ali po Savinjski dolini, 
če bi, bog ne daj, počilo v Kr
škem. Sicer se nesreča lahko 
pripeti še kje drugje, bližje 
od Černobila, saj še zdaleč 
nismo edina država, ki se 
greje na ta način. 

Nič nimam proti Zelenim, 
ampak v teh socialno poraz
nih časih si finančno prav 
težko predstavljam zaprtje 
centrale, ne glede na drobiž, 
ki so ga pripravljeni dati Av
strijci. Poleg tega si nas je 
lepo privoščila Hrvaška: če 
jo hočete zapreti, jo pač daj
te in sami krijte stroške. No, 
medtem so se stvari spreme
nile. In dvomim, da bi Hrva
ška na zaprtje sploh pristala, 
saj bi zaradi škode, ki jo je 
v vojni utrpelo njeno elek
trogospodarstvo, padla 
v mrak. Veliko bolje ni niti 
pri nas: pretrgana je dobava 
električne energije iz BiH in 
Srbije, vode so upadle, ter
moelektrarne pa zaradi eko
loških razlogov občasno 
omejijo obratovanje. 

Več kot jasno je, da bo 
v primeru zaprtja krške cen
trale treba poiskati nado
mestne vire energije. Poslu
šalci Rumenega CE so v pe
tek na radijskem minirefe-
rendumčku JE že zaprli (23 
za/15 proti). Od černobilske 
katastrofe je preteklo sko
rajda šest let. 

Piše Bojan Krajnc 

VABIMO K POSLUŠANJU 
četrtek, 30. januarja po 11. uri: CELJSKA KOČA. Ta 
priljubljena izletniška točka Celjanov je v zadnjih letih 
doživljala veliko sprememb, a nekako ni uspelo, da bi 
prav zaživela. Bo zdaj, ko ima novo lastnico, končno 
drugače? Ekipa Opoldanske mavrice bo predstavila novo 
ponudbo Celjske koče. 

Petek, 31. januarja po 11. uri: DAN BREZ CIGARETE. 
V Opoldanski Mavrici se bomo spomnili, da so tuzlanski 
študentje dali pobudo za dan brez kajenja. Ob tem bomo 
predstavili še akcijo, imenovano Colombo.l 
Sobota, 1. februarja po 11. uri: SPOMENKA HRIBAR. 
Sogovornica novinarja JANEZA VEDENIKA bo znana 
slovenska političarka, ki je dala svoj neizbrisen pečat 
procesu slovenskega osamosvajanja. Zanimiva bodo pred
vsem njena razmišljanja o aktualnih političnih dogodkih. 

Ponedeljek, 3. februarja po 12. uri: TEEN VAL. Najstniki 
bodo s počitnicami dobili na RC svoj kotiček. Od pone
deljka do sobote bo oddaja vsakodnevna, po počitnicah pa 
vsako soboto ob istem času. V ponedeljek bo na sporedu 
prva Teen-val. 

Ponedeljek, 3. februarja ob 11. uri: ŽEPNA KNJIGA. 
Slovenci smo slabi bralci. Da kupimo malo knjig pa so 
gotovo krive tudi njihove cene. Zakaj si torej ne znamo 
poceniti literature z bolj poceni vezavami, kot to delajo 
povsod po svetu. Zakaj žepna knjiga na slovenskem zgolj 
životari, bo skušala izvedeti MATEJA POD JED. 

Torek, 4. februarja ob 16. uri: NOVA OBČINSKA ORGA
NIZIRANOST. Slovencem se v novi državi obeta več kot 
dvesto občin. Kakšna naj bi bila bodoča organiziranost 
občin na našem območju, bomo skušali predstaviti 
v oddaji, ki jo pripravlja IVANA PTDLER. 
Sreda, 5. februarja ob 9. uri: HORTIKULTURNI KOTI
ČEK. Prvič letos bo na sporedu redna mesečna oddaja, 
v kateri strokovnjaki svetujejo vrtičkarjem in ljubiteljem 
cvetja. Gosta bo v studio pripeljala IRENA BASA. 

Hmezad 
International d.o.o 

vabi k sodelovanju 

diplomiranega ekonomista 

Od kandidatov pričakujemo, da imajo: 

- VII. stopnjo strokovne izobrazbe 
- izkušnje v zunanjetrgovinskem poslovanju 
- kreativnost in sposobnost pri delu 
- aktivno znanje angleškega jezika 

Delo je v Egiptu, osebni dohodek je po dogovoru, kvali
teto in prizadevnost dela bomo znali primerno nagraditi. 
Ce se vam zdi naše vabilo zanimivo, pošljite pisne 
prijave v 8 dneh po objavi na naslov: Grames Internati
onal d.o.o., 63310 Žalec, Šiandrov trg 20. Intormacije 
dobite na sedežu podjetja v Žalcu, tel. št. 063/71-211. 

ŠKRATKI 
Glede na splošno fibrilno stanje med Slo

venci, ko je virus gripe položil v posteljo kar 
tretjino slovenskih državljanov, se naše ured
ništvo zaenkrat (trkamo v les!) dobro drži. 
Celo škratki so zadovoljni in to pripisujejo 
dejstvu, da na radiu redno srkamo Čaj (za dva) 
vsako nedeljo. Z veliko C vitamina, seveda. 
Manj zdravstveno uspešni so honorarci, med 
katerimi seje Maje Šumej prehladni virus lotil 
v zadnjem mesecu že trikrat. 

Za zdrav duh v zdravem telesu poskrbijo 
novinarji ob ponedeljkih zvečer z rekreacijo 
v telovadnici II. osnovne šole. Škratke medtem 
zaprejo v domačo hišo, da jim na rekreaciji ne 
bi spodbijali nog. Kljub temu ima naš športni 
šef Željko Zule buško na desni nogi. Gre za 
dosežek Rada Panteliča, ki je z vzneseno in 
strastno igro pod koši botroval srečanju svoje 
leve in Željkove desne noge. Vse za zdrav duh 
v zdravem telesu! 

Škratki se ne veselijo povezave firme 
NT&RC z Va tikanom, kajti blagoslov božjega 
namestnika na Zemlji, papeža, ki ga bo kot 
članica Celjskega pevskega društva iz Rima 
prinesla Mileha B. Poklic, jim ob nekaterih 
domačih političnih konstelacijah utegne na 
svoj način zamešati predvolilni golaž. 

Šef slovenske diplomacije Dimitrij Rupel 
ima od minulega petka, ko jc gostoval na celj
skem večeru, novega občudovalca. Robert 

Gorjanc-Jimmy ni le kupil obeh njegovih knjig 
in zanju odštel celo goro denarja, ampak je 
ministra celo prosil, za posvetilo in avtogram. 
Vendar pa je veselje, ki ga vidite na sliki, 
trajalo le kratek čas. Dimsi je namreč Jimmyju 
razložil, da Slovenija še lep čas ne misli odpre
ti ambasade v Moskvi. Jimmy je svoje veliko 
razočaranje še isti večer utopil v Casablanci in 
sc potem, ko se mu je na spomin podpisal tudi 
Boris Novkovič, za vse čase odpovedal rume
nemu puloverju. 

Novost: 
Teen-val 

v ponedeljek, ko se prič
nejo zimske počitnice, bo 
ob 12.10 na RC na sporedu 
prva oddaja za najstnike, 
imenovana Teen-val. Ime 
so izbrali njeni voditelji, 
najstniki Tina, Nena in Si
mon, ki bodo v polurni od
daji skušali svojim vrstni
kom predstaviti čimveč za
nimivega in poučnega, se
veda pa bo večji del oddaje 
namenjen ti.stemu, kar 
najstnike najbolj zanima: 
glasbi. 

Teen-val bo nadomestil 
nekdanje otroške oddaje, 
ki smo jih jeseni ukinili, bo 
pa gotovo bolj pester in za
nimiv, saj ga bodo obliko
vali in vodili mladostniki iz 
generacije, ki ji je oddaja 
namenjena. Bržkone pa bo 
v njej marsikaj zanimivega 
tudi za odrasla ušesa. 

Pa še to: med počitnica
mi bo oddaja na sporedu 
vsak dan, po počitnicah pa 
vsako soboto ob istem času. 

Radio v svetu 
Kako velik Je uspešen radio? 

Na vprašanje, zastavljeno 
v podnaslovu, ni mogoče 
enostavno odgovoriti . Zato 
kaže iti po nekaj zgledov 
v radiofonsko bolj razvi te 
države. Nekaj zanimivih p o 
da tkov o tem in o razvitost i 
radiofonije v Združenih d rž -
vah Amerike je bilo mogoče 
izvedeti na medna rodnem 
seminarju Elektronski medi 
ji, tržišče in demokraci ja , na 
ka terem je predaval tud i 
eden največjih s t rokovnja
kov na področju komercia l 
nega rad ia v ZDA in p r o 
gramski d i rek tor radi jskih 
postaj WCXR in WCPT An-
dre A. Beaubien. 

Tipična radi jska postaja 
na velikem ameriškem t rž iš
ču šteje v povprečju od 30 do 
40 ljudi, upoštevanje pr i tem 
vso kadrovsko sestavo od 
spikerjev in tehnikov do no
vinarjev in vodilnih mene -
žerjev. Največje med njimi 
zaposlujejo do 60 ljudi, zelo 
dobro pa se na tržišču obne
sejo tudi radi jske postaje, 
kjer je zaposlenih le 12 ali 13 
ljudi, čeprav le-te sodijo med 
manjše. Pr i tem so upoš teva

ne komercia lne postaje, ka 
ter ih glavna filozofija je 
ustvarjanje dobička, ki je tu 
di sicer glavni motiv za ob
stoj radi jske postaje. To ve
lja tudi za začetke razvoja 
radiofonije v ZDA, zato se 
nikoli ni uveljavila radi jska 
naročnina kot vir dohodka 
kljub določeni javni funkciji, 
ki jo je na novo nas ta la r a 
dijska postaja vedno oprav
ljala. Dejstvo je pač, da je 
bila radi jska rek lama že od 
samega začetka gonilna sila 
in f inančni vir za nas tanek 
in razvoj radi jske postaje. 

Zanimivo je. da se na »go
stem« radiofonskem tržišču 
v ZDA, npr . na področju Los 
Angelesa v Kaliforniji, že 
lahko pohvali kot uspešna 
radi jska postaja t ista, ki ima 
dva odstotka poslušalcev. 
Zarad i izredne konkurence 
se izgublja ident i te ta r ad i j 
ske postaje, p rav t ako izgi
nja radi jska raznol ikost , 
kajti vse postaje skušajo 
v izredno ostrem konkurenč 
nem boju pr idobi t i zase po 
dobno ali isto ciljno publ iko , 

na ka te ro sicer »ciljajo« tudi 
vsi r ek lamni agenti . Na ta 
nač in se manjša delež poslu
šalstva na posamično rad i j 
sko postajo, vse več pa ostaja 
na robu t is t ih poslušalcev, ki 
postajajo nezanimivi : ali so 
premladi , ali pres tar i , ali 
s p remajhnim dohodkom. 

Ali bodo neusmil jene t ržne 
razmere in usmeri tve tudi 
v naš ih domačih logih poleg 
pozi t ivnih povzročale tudi 
podobne negat ivne posledi
ce, je vsekakor vprašanje, ki 
že nekaj časa n ima več samo 
teoret ične teže. Prepr ičan 
sem vsaj to, da rek lama 
v mediju ni več hudič, nas l i 
kan v najgrših barvah , am
pak nujnost, če pr isegamo na 
t rg in tržišče. Pr i tem ne po 
zabljam na osnovne mora lne 
norme in s t andarde , ki se jih 
bomo moral i tud i še nauči t i 
v medijskem poslovnem živ
ljenju, ka r na splošno izrazi
to velja še vedno in ka r na
prej za ku l tu ro naše medse
bojne človeške komun ika 
cije. 

MITJA UMNIK 

Berem, bereš, bere 
Vsako sredo na RC opozorimo tudi na nekatere novosti s knjižnih polic. Nove in zanimive 

knjige predstavlja Zlatka Mirnik, ki je med knjigami takorekoč doma, saj dela v knjigarni 
Mladinske knjige v Stanetovi ulici. Ker je Zlatka že kar lep čas naša redna sodelavka, je prav, da 
jo spoznate tudi v sliki, ne samo v besedi. 

file:///pili
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Vsak pod 
svojo odejo 
Kako bomo plačevali električno energijo po prvem februarju 

v začetku prihodnjega 
meseca se nam obeta spre
memba tarifnega sistema. 
Kaj to pomeni za odjemalce, 
smo vprašali vodjo oddelka 
za prodajo električne energi
je v celjskem Elektru Milana 
Petroviča. 

»Spremembe in dopolni tve 
tarifnega sistema za prodajo 
električne energije iz elek
troenergetskega sistema S lo
venije je v začetku januar ja 
sprejela slovenska vlada. 
V skupščinskih k lopeh teh 
sprememb še niso obra\Tia-
vali, r ačunamo pa, da bodo 
začele veljati prvega febru
arja letos. Dopolni la pome
nijo bistvene spremembe 
v primerjavi s sedanjim si
stemom. Za nekatere odje
malce elektr ične energije, 
zlasti v tarifni skupini go
spodinjstvo, pomenijo novo
sti določene olajšave, žal pa 
bo tudi nekaj zaostri tev. Ena 
najvažnejših točk dopolni la 
je uvedba nove tarifne sku
pine mali odjem v gospodinj
stvu. To so gospodinjstva, ki 
bi lahko koristi la elektr ično 
energijo na dese tamperski 
obračunski varovalki , k a r je 
skupaj dva kilovata. To je 
majhna moč, na ta dva ki lo
vata bi lahko pr ik lopih raz 
svetljavo, torej žarnice, elek
tronske apara te , po tem l i -
kalnik, h ladi ln ik ali h ladi lno 
skrinjo, drugih močnejših 
porabnikov pa se ne da p r ik 
ljučiti. Če bodo dopolnila 
sprejeta v skupščini, bodo t i 
odjemalci oproščeni p lače
vanja obračunske moči, cena 
električne energije naj bi b i 
la 15 odstotkov nižja od se
danjega dvotarifnega merje
nja v času višje tarife. Opo
zoriti pa moram na eno ome-
jitšv-odjemalci bodo l ahko 
imeli to tarifno skupino le 
tam, kjer s talno prebivajo. 
Izločene so torej poči tniške 
hiše, kleti , hiše v v inogradih 
in podobno. 

Druga neugodnost bo n a 
slednja: z novim tarifnim si
s temom se bo zmanjšal čas 
nižje tarife od sedanjih 12 na 
11 ur. Poleti bo nižja tar ifa 
veljala od 22. do 7. ure in od 
14. do 17. ure, v z imskem ča
su pa od 22. do 6. u re in od 
13. do 16. ure . Za ostale ure 
velja višja tarifa, nižja tarifa 
pa velja še ob nedeljah, če 
imajo ljudje us t rezno s t ika l 
no uro.« 

»Na vaših enotah ljudje 
v teh dneh iščejo desetam-
perske varovalke, povpraše
vanje je zelo veliko. Kaj lah
ko svetujete porabnikom?« 
»Odjemalcem, ki imajo res 
majhno prikl jučno moč, t o 
rej malo porabnikov, svetu
jem, da si te varovalke n a b a 
vijo, ker se jim bo resnično 
splačalo. Vendar sam sistem 
verjetno ne bo mogel takoj 
zaživeti, najprej morajo biti 
dopolnila sprejeta, potem pa 
DO na nekater ih mest ih n u j 
na predelava obstoječih me
ritev. Pot rebno bo zamenjat i 
ali vgradit i obračunske va
rovalke, kar pomeni spet n e -
^aj doda tn ih s troškov za 
odjemalce.« 

»Lahko poveste, kakšni 
bodo stroški in kje naj ljudje 
iščejo pomoč oziroma na
svet?« 

Kakšni bodo stroški , je 
težko oceniti , v večini p r ime
rov so obračunske varovalke 
že vgrajene, strošek za izgu
bo časa in varovalko bo okoli 
400 tolarjev. Svetujem, da se 
ljudje oglasijo na svojih n a d -
zomištvih , in t am jim bodo 
povedali vse pot rebno. Kdor 
hoče preveri t i , ali ima vgra
jene obračunske varovalke, 
naj pogleda zadnji obračun 
za elektr ično energijo, t am je 
navedeno, kakšne obračun
ske varovalke imajo. Še tole 
naj pojasnim: mal i odjem 
v gospodinjstvu se nanaša 
samo na enofazne pr ik l juč
ke. Kdor ima tr ifazni p r ik 
ljuček, kjer je t r ik ra t po de-
se tamperska varovalka ne 
pr ide v poštev pr i t em 
odjemu.« 

»S temi novimi rešitvami 
ljudem kaj dosti ne boste po
magali, dopuščate jim samo 
nekaj najosnovnejših apara
tov in priključkov. Zakaj 
sploh uvajate spremembe in 
ali menite, da je sprememba 
tarifnega sistema rešitev ozi
roma pomoč, da bi podje-
malci znižali svoje stroške?« 

Ta sistem verjetno ni ide
alna rešitev, vendar pa vsem, 
ki so plačevali sorazmerno 
veliko obračunsko moč 
a nizko porabo , v kolikor so 
imeli enega ali dva majhna 
prostora , vendar le zagotav
lja nižje r ačune za elektr ično 
energijo. Pojasnit i m o r a m še 
eno novost: uvedli naj bi po 
sebno tarifno skupino dir igi
ran i odjem. To naj bi bila 
možnost za odjemalce, ki p o 
rabijo veliko elektr ične 
energije za ogrevanje. Tisti, 
ki imajo t e rmoakumulac i j -
ske peči, naj bi v času osmih 
ur od 22. do 6. ure napolnil i 
svoje peči, cena energije bi 
bila okoli 15 odstotkov nižja 
od sedasnje cene v času 
manjše tarife. Takšni odje
malci morajo imeti svojo st i
ka lno uro. V prihodnje bo 
prišlo še do ene spremembe: 
spreminja se razmerje med 
večjo in manjšo tarifo, med 
dnevnim in nočnim časom. 
Doslej je bilo razmerje ena 
prot i dva, poslej bo nočni tok 
nekoliko dražji.« 

Vse več dolžnikov 
»Kakšni so vaši podatki 

o dolžnikih na našem ob
močju?« 

»Lani in še zlasti v zadnjih 
mesecih, se je število dolžni
kov močno povečalo. V pr i 
merjavi z letom 1990 jih je 
na našem območju za 32 od
stotkov več*.. Mi imamo do
kaj ostra navodila , da mora 
mo izklapljati elektr ično 
energijo, če ljudje ne porav
navajo računov, in ravno 
v minulem tednu smo sc mo
rali spet posluževati teh ne
pri jetnih ukrepov. Če ljudje 
menijo, da računi niso p r a 
vilni, naj se oglasijo pri nas, 
vendar prosim, da popišejo 
stanje števca ter napišejo 
številko odjemnega mesta. 
To je dvanajs tmestna števil
ka, na položnici jo bodo našli 
v rubr ik i sklicevanje na š te
vilko. Samo na ta način bo

mo lahko rešili njihove zah
teve. Povedati pa moram, da 
kljub velikemu številu p r i 
tožb v zadnjih dveh mesecih 
ugotavljamo, da je večina 
izračunov kljub visokim 
zneskom pravi lna. Le kakš 
nih 10 do 15 odstotkov ljudi 
se upravičeno pri toži . Gre za 
pr imere , ko so spremenil i 
način ogrevanja ali pr ikl ju
čili bojlerje na centra lno 
kurjavo. Samo pr i teh so bile 
reklamacije upravičene.« 

»Kakšne so natančne števil
ke o dolžnikih?« 

V letu 1990 je bilo okoli 12 
tisoč nalogov za odklop, lani 
pa 15.700. To so nalogi, od
klopov je potem manj , ker 
odjemalci večinoma porav
najo račune, v nekater ih p r i 
mer ih pa seveda moramo od
klopit i električno energijo. 
Skoraj 70 odstotkov nalog je 
izdanih za mesto Celje, na 
podeželju svoje obveznosti 
bolj dosledno poravnavajo, 
ka r po svoje kaže na resnič
no težavne razmere delav
cev. Toda svoje delo moramo 
opravljati.« 

»Ponovni priklop je potem 
spet povezan s stroški. Koli
ko morajo plačati odje
malci?« 

Stroški za odklop in pono
ven pr iklop so enotni za vso 
Slovenijo. Pr i t em se upoš te 
va uro in pol dela za odklop 
ter u ro in pol za pr iklop, 
v tem t r enu tku znašajo s t ro 
ški okoli 960 tolarjev.« 

»Govorila sva o dolžnikih 
v gospodijstvih, kako pa je 
z dolžniki in izklopi v po
djetjih?« 

»Na našem območju ima
mo nekaj sorazmerno velikih 
dolžnikov med podjetji, ven
d a r tudi za te odjemalce ve
ljajo enaki pogoji, tudi njim 
izklapljamo električno ener
gijo, če računov ne poravna
jo. Sistem je pr i teh dolžni
kih nekoliko drugačen kot 
pri pet ih velikih kroničnih 
dolžnikih, ki so d i rek tn i 
odjemalci Elesa. Teh pet ve 
likih je znanih, na našem ob
močju je to Železarna Štore, 
poleg te pa železarne Jeseni
ce in Ravme ter Ruše in Ki
dričevo. Na našem območju 
smo lani imeli nekaj izklo
pov v podjetjih, vendar so 
potem račune poravnal i in 
stvari so bile v k ra tkem času 
urejene.« 

»Cene električne energije 
močno posegajo v družinski 
proračun, počasi bo energija 
pri nas dobrina, ki vsem ne 
bo več dosegljiva. V Celju ni
mate vpliva na oblikovanje 
cen, pa vendar, kako si pred
stavljate, da bodo ljudje 
sploh še zmogli visoke raču
ne za električno energijo?« 

»Podjetja za distr ibucijo 
elektr ične energije, ki jih je 
v Sloveniji pet, nimajo nobe
nega vpliva na oblikovanje 
cen. Je pa jasno, da so seda
nje gospodarske razmere ka
žejo tudi pri plačilu energije. 
Res so cene visoke, vendar še 
zdaleč ne dosegajo nivoja, ki 
je bil zastavljen v gospodar
skem načr tu . Predvideno je 
bilo, da naj bi bila cena ener
gije izenečena s ceno v petih 

evropskih državah, sedaj do 
sega le polovico te p l an i r ane 
cene. Takoj mi boste opore
kali, da tud i naše plače ne 
dosegajo evropske ravni . 
Težko bi povedal , kako si 
predstavl jam plačevanje 
elektr ične energije. Morda 
bo zvenelo cinično, toda 
vsak se bo mora l pokr iva t i 
z odejo, ki jo ima. Elektr ična 
energija je dobr ina kot vsaka 
druga. Če greste v trgovino, 
ne dobi te nobenega izdelka 
brez plačila. Ravno t ako je 
z energijo.« 

»To drži, toda ali menite, 
da so za težave elektrogo
spodarstva kriva samo go
spodinjstva, ne pa tudi veli
ka podjetja, ki ne poravna
vajo računov. Vsa bremena 
potem ostajajo na plečih 
ljudi.« 

»Težko bi rekel. Te s tvari 
posegajo v gospodarsko pol i 
t iko države. Republ ika sama 
mora določiti , kakšno indu
strijo bo podpira la , kakšno 
industr i jo potrebuje in k a k š 
no ceno bodo plačevali . J a s 
no pa je, da potrošniki v go

spodinjstvu pr i nas in v sve
tu plačujejo najdražjo ener
gijo, ker povzročajo tudi n a j 
večje stroške. Gospodinjstva 
so razpršena na velikih ob 
močjih, za dovod energije je 
po t rebno veliko naprav , 
medtem ko za nekaj velikih 
podjetij rab imo tri do š t i r i 
k ra t manj naprav , da energi
jo pripel jemo do p o r a b 
nikov.« 

»Kaj svetujete porabni
kom, kako čimbolj zmanjšati 
stroške in s tem račune za 
električno energijo?« 

»Odjemalcem bi svetoval 
naslednje: naj poskušajo ko
ristiti čimveč energije v času, 
ko je skoraj 40 odstotkov ce
nejša. Uporaba naj bo rac i 
onalna. To pomeni, da naj 
uporabljajo apara te , ki so t e -
st irani , ki imajo nižjo porabo 
za enako opravljeno delo. 
Danes se dobijo na tržišču 
hladi lniki , pralni stroji 
z varčevalnimi programi in 
podobno. Spet boste rekli 
- še s tar ih ne moremo ob
navljati , kako naj kupujemo 
nove! Edino, kar lahko re 
čem v tem t renutku , je: upo
rabljajte elektr ično energijo 
takra t , ko jc to res nujno po
trebno.« 

IRENA BAŠA 

Uvedli naj bi posebno tarif
no skupino dirigirani odjem. 
To naj bi bila možnost za odje
malce, ki porabijo veliko elek
trične energije za ogrevanje. 
Tisti, ki imajo termoakumula-
cijske peči, naj bi v času osmih 
ur od 22. do 6. ure napolnili 
svoje peči, cena energije bi bi
la okoli 1.5 odstotkov nižja od 
sedanje cene v času manjše ta
rife. 

KOMENTIRAMO 

Zilogom, pralni stroj 
čez kakšen teden dni se 

skoraj dvema milijonoma 
Slovencev obeta nič kaj pri
jazno darilo. Dobili bomo 
nov tarifni sistem, ki bo do
brodošla sprememba in olaj
šava samo za tistih nekaj 
srečnežev, ki se bodo zado
voljili le s kakšno žarnico in 
radijskim aparatom, za na
meček bodo lahko kdaj pa 
kdaj zlikali staro obleko in 
celo zamrznili kos mesa. 

Naj predstavniki vlade in 
elektrogospodarstva vlečejo 
na dan takšne ali drugačne 
argumente, nedopustno je, 
da novi tarifni sistem ne 
predvideva olajšav za tako 
osnovne aparate, kot sta de
nimo pralni stroj ali elek
trični bojler. Očitno postaja
ta ta dva aparata privilegij 
tistih z nekoliko debelejšo 
denarnico. Vsi ostali - in dr
žavljani žal v večini, pa bodo 
obujali nostalgične spomine 
na čas svojih babic. Tokrat 
za spremembo nekoliko dru
gače: tako kot naše babice se 
bomo temeljito okopali spet 
enkrat na teden, si ob tem 
privoščili sveže perilo in če 
bo bog dal, se greh ob topli 
peči. Bomo že zdržali. Saj 
bomo v Evropi. 

Sicer pa imate odjemalci 
še druge možnosti. Uporab

ljajte električno energijo ta
krat, ko jo resnično potrebu
jete. Če ste na delu do tretje 
ure, drage gospodinje, potem 
brž domov, mimogrede še po 
kruh in mleko, po enega 
otroka v ta in drugega v dru
gi vrtec. Ni vrag, za kakšno 
minuto boste ujele za rep ce
nejši tok, pripravile kaj za 
pod zob in spravile v red 
umazane cunje. Brez panike, 
če vam ne uspe. Dela se lah
ko lotite tudi po deseti zve
čer, vsaj tako dolgo, dokler 
imate službo. Ko boste ostale 
brez nje, bo časa za korišče
nje cenejše energije več kot 
dovolj. 

Sicer pa na Elektru pravi
jo, da to sploh ne drži. Tisti, 
ki imajo čas, med njimi pa 
naštevajo brezposelne in 
upokojence, menda sploh ne 
upoštevajo te možnosti. Sve
tijo in ogrevajo si ravno ta
krat, ko je energija najdraž
ja. Nam vsem skupaj pa se le 
zdi, da so gospodinjstva 
grešni kozli za vse dolgove 
industrije, njihove neporav
nane račune, monopolističen 
položaj elektrodistribucij-
skih hiš in vseh privilegijev, 
ki jih hiše imajo na ta račun. 
Nekoč bo Evropa veljala tu
di za vas, gospodje z elektro
gospodarstva ! 

IRENA BAŠA 

SKUPŠČINA OBČINE C E L J E 
KOMISIJA ZA OBČINSKA PRIZNANJA IN 
ODLIKOVANJA 
r a z p i s u j e priznanje 

»ZLATI CELJSKI GRB« 
ZA LETO 1992 

Skladno z odlokom o priznanjih občine Celje (Ur. list RS št. 
1/1 - 1992) podeljuje Skupščina občine Celje 
ZLATI CELJSKI GRB 
- za izredno življenjsko delo ali za vrhunske uspehe in 

dosežke, ki so pomembni za razvoj in ugled občine 
Celje. 

»Zlati celjski grb« lahko dobi: 
- posameznik 
- skupina posameznikov 
- podjetje ali zavod 
- druga organizacija in skupnost 
- društvo 
Pobude za podelitev »Zlatega celjskega grba« morajo 
vsebovati: 
- podatke o pobudniku 
- podatke o kandidatu 
- natančno utemeljitev predloga s predložitvijo 

strokovnega elaborata s področja, na katerega se 
pobuda nanaša 

- podatke o osebah ali ustanovah, ki podpirajo pobudo 
- datum pobude 
Komisija bo sprejela pobude za podelitev »Zlatega 
celjskega grba« za leto 1992 do vključno 20. 2. 1992 na 
naslov 
Skupščina občine Celje, Komisija za občinska 
priznanja in odlikovanja, Trg svobode 9, 63000 Celje. 



v gosteh pri 
Magdaleni 
Mariborsifi 
uiavna aiiKa za uspen je usta, KO moraš premagan 
miselnost, tla Je v nekem mestu ¥se zanič. Je prepričana' 
županja Tovornikova I 

Pozno ponedeljkovo po
poldne. Nekaj ljudi sedi na 
oblazinjenih stolih na hodni 
ku pred njeno p isarno. Vsto
pajo in izstopajo posamično. 
Vsakdo nosi s sabo svojo t e 
žavo ali težavico, o kater i že
li pokramlja t i s prv im člove
kom svojega mesta , z mate r 
jo županjo, kot ji pravijo 
Mar iborčani . 

Ob pe t ih se popoldne, n a 
menjeno s t ikom z občani , iz
teče. Človek bi pr ičakoval , 
da je ženska na moč u t ru je 
na, saj je za njo deset ur n a 
pornega dela. Pa te pr i je tno 
preseneti jo njena vitakiost , 
gorečnost in humornos t . 

Delovna soba je polna 
drobnih predmetov, neš te t ih 
spominkov s srečanj in s luž
benih pot i ter d robn ih da 
rilc, ki so jih zanjo izdelali 
otroci v vr tc ih in šolah. Ži 
vahnost in topl ina njene du 
še se zrcali ta v prostoru, kjer 
smo se pogovarjali z Magda
leno Tovornik, predsednico 
mar iborske mes tne občinske 
skupščine. 

Na vrhu lestvice 
Pred koncem minulega le

ta je mar iborsk i SPEM opra 
vil anketo , ki naj bi odgovo
rila na vprašanje , koliko o b 
čani cenijo svojo županjo 
oziroma kako ocenjujejo nje
no delo. Kar 75 odstotkov 
v^jrašanih je odgovorilo, da 
je delo Magde Tovornik zelo 
dobro. Tistih, ki so z njenim 
delom manj zadovoljni, je 
bilo le za tri odstotke. P red-
novoletno lestvico naj p o p u 
larnih Slovencev so izvedli 
tudi v Radiu Maribor. Prvo 
mesto je zasedla Magda To
vornik, d rugo je osvojil šef 
države Milan Kučan, in t re t 
je mesto popula rn i mar ibor 
ski novinar Jože Jagodnik. 
Tovornikova je bila tudi med 
f inal is tkami Jan ine akcije, 
v kater i so iskali in našli Slo
venko leta. Zdi pa sc, da je 
najbolj ponosna na naziv 
»mati županja«, saj ljudje 
s tem na najbolj pr is ten n a 
čin izjavljajo, da je njihova, 
da jo imajo radi . Seveda je 
Magda Tovornik tud i komu 
v napoto , ker je v skupščin
sko delo vnesla kup novosti, 
ki jim vsakdo ni dozorel. 

»Vem, da sem mars ikomu 
odveč, a m p a k jaz sem se od
ločila, da ne bom ljubljena, 
a m p a k da bom po svojih de 
lih prepoznavna,« je njen od
govor, ki veliko pove. Zaen
kra t ji uspeva oboje: je p r i 
ljubljena in je prepoznavna . 
Oboje pa si je izborila v do 
brem letu in pol p redsedni -
kovanja. Sicer pa o svojem 
delu rada govori, ob tem pa 
takoj pr is tavi : »Nikoli ne 
hvalim sebe, ampak vedno 
hval im le svoje delo.« 

Gospa župan 
Na voli tvah je nastopi la 

kot k a n d i d a t k a socialistične 

s t ranke . Je ta s t r anka v Ma
r iboru tako zelo močna? 

»Po mojem je bila l ista te 
s t r anke edina normalna , n a 
rejena po sis temu ona-on, 
vendar pa ljudje niso volili 
s t ranko, ampak mene. Tega, 
da je na listi pr ibl ižno polo
vica ženskih imen, še opazil i 
niso. Naša d ružba pač še ni 
zrela za ona-on sistem. P ro 
blemi že nastanejo pr i i ska
nju izraza za žensko - pol i t i 
ka. Težave so s končnicami. 
Napr imer : županja je izraz 
za županovo ženo, županka 
pa bi bil pravi len slovenski 
izraz, ki pa je l judem tuj . 
Zavzemam se za naziv »go
spa župan«, podobno, kot so 
ta problem rešili na evrop
skem Zahodu. V Italiji je žu
pan il Sindaco, za žensko na 
tem položaju pa imajo naziv 
signora il Sindaco, torej go
spa župan.« 

Vsakomur nekaj 
Nekoč štir i mar iborske 

občine so zdaj združene 
v eno mestno, ki šteje nad 
150 tisoč prebivalcev. S tem 
je to največja slovenska ob
čina, ki je s t r ankarsko zelo 
pestra . V njej ima mesto de
set pol i t ičnih s t rank in 
s t r anka neodvisnih. Poseb
nost mar iborskega pa r l a 
menta je v tem, da v njem 
nima nihče večine, pa tudi 
nihče ni z n ikomer sklenil 
kakšne u r a d n e koalicije. Da 
bi se ognili p roblemom pri 
vodenju skupščine, so na jpo
membnejše funkcije s t r an 
karsko razdelili . Tako je 
predsednik družbenopol i t ič 
nega zbora iz vrst Demosa, 
predsednik zbora krajevnih 
skupnost i je socialist, zbora 
združenega dela pa p red 
stavnik neodvisnih. P red
sednica občinske skupščine 
je preds tavnica socialist ične 
s t ranke, prvi podpredsednik 
je iz vrst prenoviteljev, drugi 
podpredsednik pa je k rščan
ski demokra t . Takšen sestav 
vodstva omogoča s t r anka r 
sko neobremenjeno delo pa r 
lamenta . 

Ene same resnice ni 
To je glavno načelo in živ
ljenjsko vodilo Magde To
vornik. Ker je po naravi ši
rok človek, se nikoli ne zado
volji z eno samo resnico. Za 
to se je tudi odločila za študij 
naravoslovja in posta la d i 
p lomirana inženirka kemije. 
Sicer pa je mar iborska gospa 
župan rojena na Pr imor 
skem, deset let je živela 
v Kočevju, osem let v Izoli, 
pet let v Ljubljani, zdaj pa je 
že dvaindvajset let Mar ibor 
čanka, žena in mat i dveh 
hčera, š tudentke in srednje
šolke. Je torej ženska, ki zna 
slovensko razmišljati , razen 
Slovenije pa je spoznala do 
bršen del Evrope. 

»Po izvolitvi nisem le go
vorila o Evropi , ampak sem 
v Evropo hotela tudi pr i t i na 
ravni županje. Mar ibor je že 

v preteklost i intenzivno so
deloval s pri jatel jskimi mesti 
kot so angleški Greenwich, 
nemški Marburg , i tal i janski 
Videm, avstri jski Gradec in 
madžarsk i Sombathey . Ta
koj po izvolitvi sem se začela 
vključevati v institucije, ki 
v Evropi združujejo p red 
s tavnike lokalnih in regi
onalnih oblast i . E n a takšn ih 
deluje v okviru Sveta Evro 
pe. To je s ta lna konferenca 
lokalnih in regionalnih obla
sti s sedežem v S t rassbour -
gu. Druga obl ika sodelova
nja je v okviru E G S , kjer de 
luje svet lokalnih in regi
onalnih oblast i . V tem svetu 
sem s ta lna članica komiteja 
predsednikov. Takšno vkl ju
čevanje p r inaša nešteto mož
nosti za pogovore, pr imer ja
ve in za nabi ranje izkušenj 
ter idej s področja lokalne 
samouprave evropskega t i 
pa. Po drugi s t ran i pa sem 

v tem k r a t k e m času precej 
dobro izkorist i la te st ike za 
promocijo Slovenije in Mar i 
bora v Evropi.« 

Pozneje je prva dama Ma
r ibora opravi la še izpite na 
Ekonomski fakultet i v Ljub
ljani, ki so pogoj za podi 
plomski š tudij . Na l jubljan
ski Filozofski fakultet i pa je 
opravila tudi vse izpite, p o 
t r ebne za pr idobi tev pedago
ške izobrazbe. Aktivno go
vori št ir i svetovne jezike: 
francoščino, i tali janščino, 
angleščino in nemščino. 

V Evropo tudi 
z jeziki 

Kako zelo pomembno je 
znanje tujih jezikov za vstop 
v Evropo, se Magda Tovor
nik dobro zaveda. 

»V Sloveniji prevladuje 
zmotno prepričanje, da je 
pomembna predvsem nemš
čina. V državah Beneluxa 
napr imer , je še kako dobro
došlo znanje francoščine. 
Za to bomo v Mariboru že 
pr ihodnje šolsko leto uvedli 
že v prvem razredu osemlet
ke tuj jezik, ki se mu bo poz
neje pr idruži l drugi tuj jezik 
in na to v srednji šoli še tretji. 
Majhni narodi imajo na jezi
kovnem področju dve veliki 
nalogi: ohrani t i in negovat i 
lasten jezik ter nauči t i se je 
zike Evrope. Brez znanja t u 
jih jezikov tud i tujih invest i
torjev ne bomo mogli p r iva
biti . Za to bodo šli vodilni 
mar iborsk i ljudje v intenziv
ne tečaje tujih jezikov, kjer 
se bodo naučil i komunic i ra 
nja, vsak na svojem področju 
dela. V Mariboru, mestu 
znanja in ustvarjalnost i , smo 
ustanovil i poseben »župa-
njin sklad«, ki je lani r azpo
lagal s t remi milijoni to lar 
jev. Tako smo lahko poslali 
v Nemčijo, Anglijo in F r a n 
cijo okoli dvesto srednješol
cev in osnovnošolskih uč i te 
ljev angleščine ter srednje
šolskih učiteljev angleščine 

in francoščine. Te aranžmaje 
smo izvedli p reko a m b a s a d 
in jih s tem pocenili ter s t r i -
pa r t i tn im financiranjem 
z udeležbo omenjenega skla
da, učiteljev in učencev ter 
posameznih šol. Novost je 
tud i projekt, imenovan 
S k u p n a predavalnica , kjer 
sodelujeta mar iborska Peda
goška akademij a-oddelek za 
germanis t iko in Inšt i tut za 
tuje jezike o okviru graške 
Univerze. Tako se mar ibor 
ski š tudentje vsako sredo od
peljejo v Gradec , kjer z inš t i 
tu tom sodelujejo ves dan, 
mesto Gradec pa vsako leto 
sprejme na las tne s troške po 
dva š tudenta iz Maribora . To 
sodelovanje naj bi bilo v b o 
doče vsakodnevno, Mar ibor 
pa bo že jeseni poskrbel za 
dva graška š tudenta , ki b o 
sta pr i nas š tud i ra la slovenš
čino. V nač r tu imamo še red
ne pogovore z gospodars tve
niki Mar ibora in avstr i jske
ga Gradca , ob pomoči obeh 
Gospodarskih zbornic in za 
sebnih podjetnikov.« 

Strali pred 
centralizmom 

Magda Tovornik je med 
stiki s tujino pr iš la do p o 
membnega spoznanja. Ugo
tovila je, kako zelo se evrop
sko razumevanje regionaliz
ma razlikuje od našega. Pr i 
nas naj bi bila regija nek 
skupek občin, ki se med sabo 
dogovori in ustanovi neko 
višjo obliko. Kako pa Evropa 
razume regijo? 

»Razume jo kot poli t ično 
odločitev neke države, da 
prenese del svojih pr is tojno
sti na nižjo raven. V Evropi 
se ta h ip odvija močna de 
centralizacija z regionalnih 
na mestne ravni , in to ne gle
de na velikost države. Lep 
pr imer za to je Švica, kjer 
kan ton Jura , ki šteje le 45 
tisoč prebivalcev, prav lepo 
funkcionira. Centralizacije, 
ki je v Sloveniji očitno na 
pohodu, me je s t rah. Mislim, 
da se ne bo obnesla, zato d r 
žavi Sloveniji napovedujem 
stalen boj. Mar ibor je čisto 
dovolj velik, da je lahko tudi 
glasen.« 

Maribor jutri 
Pred pr ihodom na župan

sko mesto se je Magda To
vornik osem let vneto ukvar 
jala z anal izo stanja mar i 
borskega oziroma podrav-

skega gospodarstva. Torej ga 
dobro pozna, pozna pa tudi 
mar iborsko in te lektualno in 
raziskovalno sfero, saj je so
delovala pr i nastajanju p r o 
jekta Mar ibor 2000. Na tej 
osnovi je nas ta l nov projekt, 
imenovan Mar ibor jutri , ki 
ga je sedanja mar iborska 
mes tna vodstvena garn i tu ra 
zaupala s troko\mjakom 
ameriškega inš t i tu ta SRI iz 
Stanforda v Kaliforniji. 
V zvezi s tem projektom, ka 
terega realizacija je v teh 
dneh stekla, je gospa Tovor
nikova povedala: 

»Projekt Mar ibor ju t r i bo 
pokazal , kaj je pri nas, glede 
na evropske in svetovne k r i 
terije, t reba opusti t i , kaj 
ohrani t i ter v ka te ro smer in 
s kakšn imi l judmi vodit i to 
gospodarstvo. Projekt naj bi 
bil v pomoč tudi drugim me
stom oziroma občinam.« 

Rad imam toto naše 
mesto 

s tem sloganom so šli 
v Mar iboru v duhovno in 
ustvarjalno razgibavanje 
ljudi, prepr ičani , da lahko 
poli t ika ponudi l judem obi
lico možnosti in da jih lahko 
motivira za akcije po načelu, 
da je sleherni občan dolžan 
nekaj pr ispevat i za lepše in 
prijaznejše življenje mesta. 

»Grozno je, če imajo ljudje 
občutek, da so eni t am zgoraj 
in drugi nekje spodaj. Zbl i 
ževanje se da doseči tud i 
s projekti , ki so vezani na 
posebne, emocionalne t r e 
nutke . Silvestrovanje na Tr
gu svobode je moja zamisel 
izpred t reh let, ko sem delala 
še na Socialistični zvezi. 
Spominjam se, koliko p ro t i -
argumentov sem t ak ra t mo
rala slišati. Pa se je potem 
pokazalo, da ljudje prav to 
potrebujejo, in krasno je, da 
so bili opolnoči na ul icah 
preds tavniki vseh slojev. 
Zdaj Mariborčani čutijo, da 
na Silvestrovo morajo bil i na 
Trgu svobode. Zdaj je takšno 
silvestrovanje postalo t r ad i 
cionalno.« 

Maribor, mesto 
možnosti 

Tako se je imenoval volilni 
p rogram Magde Tovornik, ki 
je bil zelo konkre ten . 

»Moje načelo je, da se je 
t reba ukvarja t i le s t is t imi 
s tvarmi, na ka tere imamo 
Mariborčani možnost vpl i 
vati , kjer lahko, povsem 

konkre tno , kroj imo življenje 
v našem mestu. S tem, ko 
smo Mar ibor u r adno po ime
novali Univerz i te tno mesto, 
pa smo hoteli poudar i t i vlo
go znanja. Decembra lani 
smo odprl i Hišo Evrope in 
s tem nakazal i našo odloči
tev, da gremo v Evropo 
s t reznim presojanjem, kaj 
nam ta Evropa nudi . V Evro
pi je zdaj okoli 80 evropskih 
hiš in naša n a m daje še eno 
možnost za vs top v to d ruž 
bo. Na otvoritev Hiše Evrope 
pa smo povabil i vse evropske 
konzule, ki imajo sedež 
v Ljubljani, pa Kučana smo 
povabil i in d ruge p o m e m b n e 
ter znane Slovence. Mi v Ma
r iboru se znamo razveseli t i 
vsakega uspeha in ga p r i 
m e m o obeležiti . Mi na red i 
mo vse zelo pompozno.« 

Faust mora 
v Mehiko! 

Da mora ta pol i t ika in ku l 
tu ra hodi t i z roko v roki, je 
vodi lnim ljudem v Mar iboru 
zelo jasno. S p rob lemom d e 
narja za gostovanje S N G 
Maribor in preds tave Faust , 
so se ukvarjal i predvsem po
litiki. 

»Naredili smo vse, samo 
da je l ahko šel naš Faus t 
v Mehiko. In ko se je a n s a m 
bel vračal s tega gostovanja, 
sem jih šla ob enih ponoči 
p r ičaka t na graško letališče. 
Spomnim se, ko sem prišla, 
takoj po izvolitvi za županjo, 
na prvo premiero v gledal iš
če. Vodilni v SNG so me t a 
k ra t pr ičakal i s šopkom rož 
in se mi zahvalil i , ker sem 
prišla. Jaz pa sem j im odgo
vorila, da mora bi t i s tvar 
obra tna . Jaz se j im moram 
zahvali t i , in jaz sem t ista, ki 
mora pr i t i s šopkom za zah
valo. Noben Mar iborčan si 
ne sme privoščiti , da bi ne 
videl našega Hamleta .« 

Tudi olimpiada vin 
Da se Mar ibor odpira 

Evropi in da vanjo vstopa 
vse hitreje, govorijo p r i red i 
tve, na ka te re se to mesto 
pripravl ja . P r avka r so bili 
uspešni organizatorj i in go
stitelji Z la te lisice, konec fe
bruar ja pa bo v mes tu pod 
Pohorjem svetovno mlad in 
sko prvenstvo v s la lomu in 
veleslalomu. Apri la bodo or
ganizatorj i svetovnega p r 
venstva v moto crossu, v m a 
ju bo Slomškova razs tava 
z udeležbo dežel ve Južne 
Evrope. Oktobra imajo v na 
čr tu pr i redi tev Cvetje-sadje-
vino 92 in podobno pr i red i 
tev, imenovano Vino forum. 
Mariborčani , ki so las tniki 
najstarejše vinske t r t e na 
Slovenskem, pa že r azmi 
šljajo o veliki pr i redi tvi , ki ji 
bodo dal i ime Ol impiada vin. 

»V času od 3. do 5. febru
arja bo v Mariboru , v o rgani 
zaciji Sveta Evrope, znan
stveno srečanje na temo 
Majhni evropski na rod i in 
na rodnos tne manjšine. In t a 
ko bo ta naš mali Mar ibor 
v družbi s S t rassbourgom, 
Brusljem, Parizom, Barcelo
no. Okoli dvesto ljudi iz vse 
Evrope bo prišlo k nam. 
S takšnimi in podobnimi 
pr i red i tvami se krog ljudi, ki 
so željni ustvarjalnost i , širi. 
Glavna bi tka za uspeh je t i 
sta, ko moraš p remaga t i mi 
selnost, da jo v nekem mestu 
vse zanič. Treba je le vedeti , 
na kaj moraš stavit i . Mi 
v Mar iboru t akšno miselnost 
uspešno premagujemo, 
s skupnimi močmi, in zave
dajoč sc, da se po prvem člo
veku vse pozna. V dobrem in 
v slabem,« je še povedala 
mar iborska gospa župan, 
katere uspehi se skrivajo 
p rav v sloganu: Rad imam 
toto naše mesto. 

^ MAfiJELA,AGREŽ. 

Magda Tovornik: »Po izvolitvi nisem le govorila o Evropi, 
ampak sem v Evropo hotela tudi priti na ravni županje.« 
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fračami 
l i t i vojsko 
spanja po Slavoniji 

dpravil na potep po Slavo-
ni pod srbsko okupacijo, je 
nalahno je naletaval sneg, 

zapihal mrzel veter, zato je 
injc bolj varno in bilo je na 
»rnost. Obiskal sem Džako-
jn Vukovar. 
' srednje veliko mesto s p r i -

tisoč prebivalci , ki se veči-
; kmetijstvom in kmeti jsko 
ndustrijo. Mesto se je pona -
ema velikima vojašnicama, 
gonom in z velikim voja-
m , polnim orožja, 
si štejejo v veliko čast, da 

z golimi rokami petnajstega 
vzeli vojašnico ter zaplenil i 
Na lastne oči sem videl (sli-
em smel), kako so bile izde-
mate. Vžigalnik je bil izde-
e vrvice, da pa so g r ana t e 
sto metrov, so pr ipomogle 

h napravili iz velikih t r a k -
ic. Tako narejeno orožje so 
okna in od tam tudi strel ja-
lejanja pa Džakovčani niso 
i, a Tudžmana niso ubogal i 

ditvijo vojašnic nadaljevali , 
ojska iz vojašnic v Džakovu 
ak je klavrno zbežala. Hr -
mestom sestrelili petnajs t 

'li Iva helikopterja in večino 
isvoboditev mesta je pad lo 
prebivalcev. 

je bilo srečanje z Melito 
žakova, ki ima med b ran i t e -

Kruna, Maria in S tanka , 
oložajih nekje okoli Džako-
•ani Vinkovce, Mario pa je 

ika se je ustraši la , ker je 
da smo prišli sporočit smrt , 
)sila katerega izmed sinov, 
stekel pogovor o Melit inih 
"i bi se moral i zbra t i ob 
line smrti pri Meliti, pa j ih 
t o Anko, ki živi v Beogradu, 
t ali je še živa ali mrtva , ker 

Bružinskih tragedij , ko sc 
Ijo na različnih s t raneh za 
I Srbijo ali za Hrvaško jc 
'veliko. 

popotovanju po Slavoniji 
I tudi v Vinkovcih, ki so zelo 
t^ležijo veliko žrtev. Iz Vin-
ukovarja je slabih petnajs t 
)d tam so prihajali streli iz 

pa sem se mudi l na av to-
je bilo zelo vroče povsod. Ta 
i vojaki obstreljevali tud i 

LOJZE OJSTERŠEK 

\o\a čaka svoje tri sinove. 

Namesto plakatov visijo v Vinkovcih osmrtnice padlih za domo
vino. 

Ena izmed ulic v Osijeku. 

Streljaj od porušene katedrale je ostal nepoškodovan izvesek 
s slončkom. 

Običajen posnetek iz Slavonije, narejen ob poti v Osijek. 

Steber na sliki je ostanek pravoslavne cerkve v Vinkovcih. 

Hiša strahov v Vinkovcih. 

Razdejanje, kot ga je v Džakovu pustilo sestreljeno letalo. 



Odgovor za 
bralce 

Ne vem, zakaj si nekateri 
dopisujejo le preko časopisa in 
pri tem »izključujejo« bralce, 
zato ta prispevek smatrajte 
kot odgovor za bralce. Sicer pa 
mislim, da že način odgovora 
prof. Šepelavca pozornemu 
bralcu zadovoljivo odgovori 
vsaj na glavna vprašanja, kajti 
v njem povsem zavestno od 
svojega pi-vega do poslednjega 
HA (AH!?) verzirano občuje na 
nivoju nižje »kaste«. Ni kaj, 
prvmrsten pedagoški in poli
tični prijem vendar ne za 
prava ušesa. 

V \sakdanjem življenju, še 
posebno na področju varstva 
okolja, so pomembna pred
vsem konkretna dejanja. Gle
de na to, da se v stranki v tem 
smislu ni izrazil, pričakujemo, 
da bo končno že enkrat argu
mentiral, kaj konkretnega je 
do sedaj naredil za varstvo 
okolja kot občan, poslanec in 
član številnih skupščinskih 
komisij; ali pa misli še naprej 
zgolj žugati v senci svoje po
klicne DIPLOME. Sicer njego
vi francoski profesuri »kapo 
dol«, saj nihče od nas ne zna 
francosko niti toliko, da bi se 
delal Francoza, kaj šele, da bi 
tako dobro učil tudi druge, da 
bi ga po vrhu imeli še vsi radi. 

Vsaj zadnjih deset let sem 
imel srečo, da sem opravljal 
razna praktična dela v okviru 
resnih raziskovalnih projek
tov, ki so jih vodili naši naj
vidnejši strokovnjaki - tudi 
doktorji znanosti in akademi
ki, od katerih sem se na terenu 
iz prve roke veliko naučil. Ni
koli in nihče od njih ni oviral 
moje samoiniciativnosti, celo 
nasprotno, znali so jo koristno 
usmeriti v dobrobit celotnega 
projekta. Nikoli ni bilo niti za
visti, ko sem na podlagi zna
nja, ki so mi ga nesebično po
sredovali, imel tudi nekaj last
nih (celo svetovno pomemb
nih) najdb in odkritij. 

Ob tem želim povdariti, da 
nad nami nikoli ni bilo nasilno 
čutiti niti dejanskega strokov
nega niti formalnega titular-
skega prepada. Kljub vsemu 
smo spontano in iskreno čutili, 
kdo je kaj, ne da bi nas s tem 
kdo obremenjeval. O tem je 
odločalo opiavljeno delo, zna
nje in sposobnost. In nenazad
nje, nihče od njih ni delal vetra 
s svojimi doktorati in diplo
mami, pa so tudi znali franco
sko in latinsko, pa še kaj več. 
Vsekakor so diplome in aka
demski naslovi odraz priza
devnosti, sposobnosti, kvalite
te in zaupanja do nosilca, ven
dar pa se kot vse tudi ti merijo 
z rezultati ~ kvalitetnimi pre
vodi, uporabnimi projekti, 
strokovnimi rešitvami in ne
nazadnje tudi z odnosom do 
ostalih ljudi, ki jih prof. Šepe-
tavc z načinom svojega ekspo-
niranja formalno deli vsaj na 
dve »kasti«. 

Torej vse spoštovanje tistim, 
ki se jim za dobro ime in spo
sobnost ni potrebno vedno 
sklicevati na en sam dokument 
in priimek. 

Pa še to, mi iz nižje »kaste« 
res povsem ne razumemo, za
kaj si je potrebno ugled in av
toriteto graditi tudi na moči 
mrtvega jezika. Če je pa tako 
prav, bomo v prihodnje tudi 
mi pobrskali po tisti knjigi la
tinskih pregovorov in kakega 
prepisali, ali pa prefotokopi-
rali celo kak francoski citat. 

Povrnimo se zopet k ekolo
giji in varstvu okolja. Z njo 
sem se tako ali drugače po
drobneje seznanjal na fakulte
ti, še več na terenskem delu, 
zelo veliko sem spoznal med 
svojim dvoletnim službova
njem na republiški naravovar
stveni instituciji itd. Tako sem 
med drugim dalj časa pouče
val naravoslovne predmete 
- tudi ekologijo, izvedel večje 
število predavanj, vodil več 
strokovnih ekskurzij (tudi za 

učiteljski zbor, republiške in
stitucije in Naravoslovno dru
štvo Slovenije), izvedel več na
ravoslovnih in ekoloških dni 
po šolah, uspešen ekološki ta
bor, bil sem avtor in mentor 
raziskovalnih nalog, opravil 
sem več pismenih ovrednotenj 
posegov v okolje in organiziral 
ali sodeloval na ekoloških raz
pravah po KS; sodeloval sem 
pri dokumentiranju, prezenti-
ranju in reševanju lokalne in 
širše ekološke problematike 
itd. 

Svoje znanje, ki ga bo vedno 
premalo, vsak res ne okrona 
z diplomo ali doktoratom, 
vendar pa je pomembno pred
vsem kako umno uporabiti 
svoj ščepec soli življenja, ker 
je vsi nimamo na razpolago ce
lih vreč, da bi z njo solili vse 
povprek - ne vem pa zakaj bi 
se moral zato kdo kar nap'ej 
posipati s pepelom in stvari, ki 
jih obvlada prepuščati neko
mu, ki se ukvarja z povsem 
drugimi rečmi (zaradi njegove 
poklicne diplome!?, ali pa. . .?) . 

Je že tako, da se se časi in 
vrednote spreminjajo, crkniti 
je morala celo Krpanova kobi
la, ki je pridno tovorila nekdaj 
tako cenjeno angleško sol. 

Kakorkoli že, za uspešno 
razreševanje ekološke proble
matike je žal premalo zgolj 
šolsko znanje francoščine in 
latinskih pregovorov, zato: »O 
ekologiji (v glavnem) sodijo 
naj ekologi!« 

PAVEL KAVŠEK 

Šentjurski 
»Demos« smo 
ukinili, ostane 
naj prijateljstvo! 

v četrtek 10. 1. 1992 smo se 
zbrali koalicijski partnerji 
šentjurskega Demosa na od
kritem pogovoru kako naprej. 
Tako smo se zbirali točno dve 
leti, veliko pogovarjali, malo
krat kaj dogovorili, kljub temu 
pa kar precej dosegli. To se 
mogoče čudno sliši, je pa res
nično. 

Kot prvo je uspela na voli
tvah porušiti monopol part i j 
ske oblasti, ki si je kljub sesto
panju močno trudila - in se še 
- to oblast obdržati. To ni bilo 
lahko. Bilo je veliko truda, da 
smo uspeli opogumiti ljudi, da 
niso glasovali v toliki meri za 
prekaljene in zvite partijske 
ljudi in njihove podanike, am
pak v večji meri za nove, ne 
popularne člane strank SKZ-
LS, SKD in SDZ, ki so tvorile 
koalicijo Demos. Dobili smo 
skromno večino in tako je 
avantgardna samozavest mo
nopolne partije padla, ne pa še 
njena moč. Tako smo se začeli 
kot ljudje bolj normalno pogo
varjati. 

Na ta način smo uspeli dose
či nekaj političnih sprememb, 
podlago za potrebne temeljne 
gospodarske spremembe, ki 
omogočajo utrditev političnih 
dosežkov. To so bile najprej 
kadrovske spremembe. Dose
gli smo, da so nekatere po
membne funkcije v rokah lju
di, ki niso bili člani partijske 
strukture, prav tako so postali 
odborniki skupščine ljudje, ki 
niso bili izbrani po kriterijih 
negativne partijske selekcije, 
ampak po kriterijih vrednot 
civilne družbe (prostovoljno
sti, poštenosti, prizadevnosti 
in neodvisnosti). Po novem so 
vsi odborniki funkcionarji, 
pomembne funkcije pa so 
predsednik skupščine, pred
sednik kadrovske komisije, 
podpredsednik IS in te so vse 
v rokah SKD. Tako smo spre
menili termin in smisel občin
skega praznovanja z 18. avgu
sta na 24. september, kar 
predstavlja rojstni datum me
sta Šentjur, ki je občinsko sre
dišče in na ta način predvideli 
drugačen scenarij tega občin
skega praznovanja. Nadalje 

smo vpeljali tradicionalno 
kulturno prireditev Ipavčeve 
kulturne dneve, kot del bodoče 
turistično gospodarske ponud
be Šentjurja, ki bazira na bo
gati naravni in kulturni dediš
čini. Ob tem moram omeniti 
tudi začetek tradicionalne 
kulturno zgodovinske, etnične 
in etične prireditve na Rifniku 
z sv. mašo na prostem v antični 
baziliki. V predvolilni gospo
darski program smo dali pov-
darek na kmetijstvu in turi
stičnem gospodarstvu. To so 
torej začetni temelji te dejav
nosti. V sklopu tega je tudi 
pripravljen projekt tržnice, ki 
jo mesto, ki želi biti turistično, 
mora imeti. Zaradi izgleda in 
urejanja mesta smo opozorili 
na potrebo ureditve dovoza na 
avtocesto, to je takoimenova-
na komunikacija sever jug 
z železniškim nadvozom za to
vorni promet in podvozom za 
osebni promet. Tako kot je se
daj, je iz varnostnih in ekolo
ških razlogov nedopustno. 

Za poživitev turističnega 
gospodarstva smo se aktivno 
vključili tudi v dejavnost sve
tovnega slovenskega kongresa. 
V okviru tega smo predvideli 
v sodelovanju z mechiarodnim 
združenjem slovenskih razvoj
nih partnerjev osnovati fonda-
cijo za turistično gospodarski 
projekt Rifnik, ki bi z ohrani
tvijo grada ter njegovo vklju
čitvijo v gostinsko turistično 
ponudbo, omogočil še bolj pri
bližati ljudem evropsko zani
mive rifniške izkopanine in 
njihov pomen. V tem smislu 
smo dali pobudo za navezavo 
partnerskih odnosov z avstrij
sko Štajersko in Koroško, na 
osnovi dosedanjega sodelova
nja in kulturno zgodovinskih 
temeljev. 

Za zaključek in napotek, pa 
še malo kritike. Bilo je veliko 
govorjenja in tudi neprijetnih 
in nezaželjenih dogodkov. 
Vzrok za to je bila komodnost 
in neodgovornost, ki je bila 
vzgajana in zaželjena v realso-
cializmu, saj se je na ta način 
najlažje manipuliralo z ljud
mi. To je ostalo in še ostaja 
med nami. Zaradi tega je bilo 
v naši koaliciji Demos nekaj 
trojanskih konjev, lažnih spre
obrnjencev, nezavedne vdano
sti starim strukturam (hlap
čevstvo iz koristi) in nezvesto
be volilnim programom. To 
vse se je lahko spoznalo in ti
sti, ki so v stanju in voljni to 
spoznavati, tudi vidijo. Zaradi 
tega je dobro, da smo koalicijo 
Demos ukinili z vsem spošto
vanjem, da bi ostalo prijatelj
stvo in sodelovanje na osnovi 
programov med tistimi stran
kami, ki imajo sorodne pro
grame. 

Le na ta način se bodo zače
le krepiti vrednote kot so sa
mostojnost, odgovornost in 
spoštovanje človeka in različ
nosti, ki so pogoj za politično 
(družbeno) delo po vesti. Na ta 
način se bodo krepile stranke 
in sposobnost demokratičnega 
obvladovanja situacij v politi
ki in gospodarstvu. Stranke so 
pogoj demokracije, v skupšči
ni pa mora biti pozicija in opo
zicija. Te sedaj, po izjavi pred
sednika skupščine, ni. Če bi 
bilo tako, potem bi umrla tudi 
demokracija in nastopilo bi 
staro enoumje. Toda kali opo
zicije so kljub vsemu, čeprav 
zaradi odborniške in strankar
ske nediscipline dokaj neorga
nizirane. Demokracija namreč 
zahteva spoštovanje pravil, ki 
so demokratično sprejeta, in 
tozadevni red, zaradi uspešne
ga delovanja. Tega sedaj ni bi
lo, zaradi SZDL-jevske politi
ke, ki so jo vodili trojanski ko
nji v Demosu. Zaradi tega je 
moral Demos umreti. Opravil 
je svoje in v spominu bo živel. 
Nas pa čaka resno in odgovor
no delo, zato naj živi strankar
sko prijateljstvo in sodelova
nje, zlasti med sorodnimi 
strankami. 

Koalicija Demos je ustvarila 
samostojno in demokratično 
državo Slovenijo. Hvala ji! Se
daj naj živi in se razvija samo
stojna in demokratična država 
Slovenija in strankarski plu
ralizem s kulturnim dialogom. 

ki je mogoč v spoštovanju svo
bode in odgovornosti, poštenja 
in resnice. V tem duhu vsem 
sodelujočim in aktivnim 
strankam in posameznikom 
v demokratizaciji naše družbe; 
»Hvala, v naprej pa še veliko 
dobrih programov, sreče in 
uspehov.« 
FRANC ZABUKOŠEK dr. stom. 

SDZ-narodnademokratska 
stranka Šentjur 

Demokracija po 
receptu Janeza 
Črneja 
Spoštovani volilci iz Celja! 

Domnevam, da je glas po
slanca v parlamentu glas vo
livcev. Zato se obračam na 
vas. 

Dne 16. jan. 1992. je vaš po
slanec Janez Čmej 
(SDZ-NDS) pri obravnavi za
kona o zaposlovanju tujcev (o 
tem so poročali dopisniki 
»DELA« dne 17. jan. 1992.) 
povedal naslednjo žaljivo »do
mislico«. 

»Jazbec je čista žival, skrb
na, nenapadalna, navezana na 
svoje bivalno okolje, gosto
ljubna. Pogosto pa se dogaja, 
da svoje pribivališče prepusti 
lisici, ki ga osmradi, sam pa 
gre drugam.« 

Smatram, da takšen nastop 
poslanca ni samo žaljiv, tem
več tudi primitiven, z rahlim 
spominom na ideologijo čiste 
rase. 

Zvedel sem, da je g. poslanec 
lovec. Zato nam bi moral bolj 
natančano pojasniti nekatera 
pravila ponašanja v živalskem 
svetu. Ce smo pravilno razu
meli: Žival, ki prinaša v brlog 
znanje in kapital, je čista. Ži
vali, ki prinašajo samo svoje 
delo, pa so nečiste. Ali to po
meni, da bodo živali s severa, 
ki se naselijo v celjske brloge, 
čiste - čeprav imajo npr. ste
klino in ogrožajo živali 
v Celju? 

Pred dobrimi dvajsetimi 
dnevi je naš parlament, v istih 
prostorih, v katerih je bila 
izrečena »globoka« domislica 
vašega poslanca, sprejel usta
vo Republike Slovenije, po ka
teri je protiustavno vsakršno 
spodbujanje k narodni neena
kosti in nestrpnosti. Očitno je, 
da je bil nastop vašega poslan
ca klasičen primer takega pro
tiustavnega dejanja, kar je po
kazal že neprijeten zaplet 
v zboru občin. 

In kaj poreko na ve to njego
vi volilci? 

ALIJA BEGOVIČ 
Ljubljana 

Izjava 
Demokratična stranka upo

kojencev Slovenije, Delavska 
stranka Slovenije in Stranka 
krščanskih socialistov Slove
nije ugotavljajo, da so pro
gramska izhodišča strank 
usmerjena v varstvo zaposle
nih in upokojencev. Vsaka 
s svojega vidika ugotavlja, da 
v sedanjem strankarskem in 
parlamentarnem delovanju ni
so v ospredju vprašanja, ki bi 
zagotavljala vsaj dosedanjo 
raven življenja, saj vsi vedno 
bolj občutimo nazadovanje 
gospodarstva, padec standar
da, brezglavo rast cen, vedno 
bolj napete odnose med ljudmi 
in nespoštovanje pravic, ki so 
si jih ljudje, tudi upokojenci, 
delavci, invalidi in drugi že 
pridobili. 

Kljub programskim zagoto
vilom vseh sedanjih parlamen
tarnih strank, da se bodo zav
zemale za reševanje teh vpra
šanj, skupaj ugotavljamo, da 
temu ni tako. Zato se moramo 
skupno vključiti v letošnje vo
lilno leto in zagotoviti, da bo
do predstavniki vseh strank 
prišli v vse parlamente na 
ozemlju republike Slovenije. 

Po skupnem prepričanju je 
to edini način, da predstavniki 
vseh strank v parlamentih za
stavijo vse svoje moči za boljše 
reševanje vseh vprašanj, ki za
devajo status delavcev in upo
kojencev. Podpirali bomo pri
zadevanja vsakokratne vlade 

v njenem delovanju, oziroma 
skupno zastavljali vprašanja 
odgovornosti, če pristojni dr
žavni in drugi organi teh vpra
šanj ne bodo zadovoljivo reše
vali ali jih bodo reševali v na
sprotju teženj in potreb delav
cev, upokojencev, starostnikov 
in drugih. 

Stranke ugotavljajo, da za 
razliko od drugih parlamen
tarnih strank nam ne gre za 
izvršno oblast, sodelovali in 
odločali pa bomo pri podpori 
tistih odločitev v parlamentih, 
ki bodo zagotavljale varnost in 
dostojno življenje prebivalcev 
Slovenije. Zavedamo se, da je 
predpogoj uspešnega reševa
nja vseh problemov, s katerimi 
se srečujemo, rast proizvodnje 
in dobro gospodarjenje, saj 
oboje zagotavlja varstvo vseh 
pravic, za katere se zavze
mamo. 

Spoštovani G. predsednik 
France Bučar! 

Na Vas se ob tej izjavi obra
čamo s prošnjo, da predstavni
ke naših strank vključite v po
stopek oblikovanja volilne za
konodaje in nam iz sredstev, ki 
so določena za delovanje 
strank zagotovite tisti del 
sredstev, ki je namenjen za 
predvolilno delo strank. S tem 
bi nam zagotovili enake mož
nosti delovanja v slovenskem 
prostoru, kot jih imajo sedanje 
parlamentarne stranke. 

Predsednik Demokratične 
stranke upokojencev Slovenije 

Drago Lipič 
Predsednik Delavske stranke 

Slovenije 
Vlado Rančigaj 

Predsednik Stranke krščan
skih socialistov Slovenije 

Matija Kovačič 

Izjava 
šentjurskih 
narodnih 
demokratov 

z mešanimi občutki spreje
mamo razpust koalicije DE
MOS na državni ravni. Meni
mo namreč, da koalicija volil
nega programa ni v celoti iz
polnila in se je tako v določeni 
meri izneverila svojim volil-
cem. Sprejeta ni privatizacij
ska zakonodaja, ni izvedena 
reorganizacija in racionaliza
cija občinskih in državne 
uprave in niso še oživeli ugod
nejši gospodarski tokovi. Pred 
razpustom bi DEMOS moral 
preveriti podporo vladi v par
lamentu in nato ustrezno 
ukrepati. V zvezi z blokado 
lastninske zakonodaje, bi mo
rali predlagati referendum, 
v zvezi z odločnejšimi ukrepi 
za gospodarske politike, reor
ganizacijo uprave ter za spre
membo bi moral predsednik 
vlade poseči po resnih ukrepih 
ter po rekonstixikciji svoje vla
de. Če za svoj program ne bi 
v parlamentu dobila podpore, 
bi morala takoj odstopiti. Se
danje stanje, ko imamo vlado, 
v kateri kompetentnost odkri
to dvomi cela vrsta lastnih mi
nistrov, vlado, ki ne upa pre
veriti svoje podpore, je seveda 
tako za Slovenijo kot celoto, 
kot zlasti za stranke bivše ko
alicije, povsem nevzdržno. 
Očitno namreč je, da volitev ni 
mogoče korektno izvesti do je
seni. 

Narodni demokrati Šentjur
ja zavezujejo svoje predstavni

ke v svetu stranke ter posla 
ca, da to stališče uveljavliaj( 

V občinskem merilu koali( 
ja DEMOS ni uspela ustrea 
organizirati svoje oblasti. D 
jansko je tudi razpadla že pn 
letom, ko ni ustavila samov 
Ije občinske uprave in ji dovi 
lila nezakonito razsipavan 
proračunskega denarja j 
sumljiva vlaganja in za plai 
občinskih uradnikov, oziroa 
je dovolila prevlado različn 
posameznih interesov nj 
skupnimi. Od takrat dalje ot 
činska skupščina ne deluje v! 
kot učinkovit politični deja 
nik, temveč le kot skupina r; 
zličnih posameznikov, ki lal 
ko služijo le pragmatični 
parcialnim oziroma osebni; 
interesom, zavezanosti politi! 
nim programom ni čutiti. 

Tako sedanji formalni ra: 
pad DEMOS-a na občinst 
politiko nima nobenega vp[ 
va. Narodni demokrati Šck 
jurja menimo, da bi bi; 
skupščinske volitve v občii 
nujne. Podpira tudi pobude: 
takojšnje temeljite spremenii 
v občini. 

SDZ-NDS Šentjur se kiji 
nrnogim razočaranjem, še v« 
no čuti zavezana načelom D 
mosovega volilnega progran 
in se bo še nadalje zavzema 
za njihovo uresničevanje. Pi 
pravljena je sodelovati z vs 
mi, s posamezniki in stra^nki 
mi, ki imajo podobne pr 
gramske cilje. 

Narodni demokrati Šentju 
ja opozarjajo, da so se tui 
v šentjurskih družbenih deb 
nih organizacijah pojavila I 
by-pass podjetja, s pomoč 
katerih skupine vodilnih d 
lavcev lastninijo družbeni fc 
pital. Pozivamo občinsl 
upravo in zlasti še sindikat 
da zagotovijo javnost in leg 
timnost teh procesov. 

lO NDS Šentii 

Kako sem postal 
šovinist 

Po treh letih člansti 
v SDZ, v prvi naj-pošteni, i 
mokratični itd. stranki, sol 
nenadoma moji, sedaj že bi\i 
strankarski voditelji enost« 
no proglasili za takšnega. Zj 
pustilo me je domala celo vo 
stvo, za katerega sem v pi* 
volilnem boju prelil obilo z» 
ja in zapravil kaj svojih deni 
cev, zapustilo ni le mene at 
pak kar vse volilce, ki so t 
volitvah pokazali, da mi, o! 
roma da nam, zaupajo. 

Za g. Rupla, g. Bučarja in 
celo za cenjenega filozofa T 
neta Hribarja sem nenadoff 
postal sramovanja vreden joj 
lar z irharcami, Avsenik, zaj 
primitivec, ki nima pojma 
ko se je treba vdinjati liber* 
no prosvetljeni Evropi - iDJ 
me enostavno zamenjali 
drugo bazo, za druge ' 
seveda kar brez volitev, 
je bila le njihova lastna p', 
sveti jena misel. Potem mi }f] 
zboru ljubljanskih dem(M 
tov zunanji minister DEM| 
ove vlade odkrito p o v e d a l 
je njegova in moja vlada tol 
no fuč, vendar iz nje ni iz^ 
pil, niti ga ni iz te fuč-vl^ 
vrgel njegov obrekova: ' 
g. Peterle. Posebno me 
zadela tudi njegova gi 
misel, da sem kot poslanec^ 
voljen na DEMOS-o\i 
pravzaprav povsem n 
men, ker vse ankete kaz 

Sporočila uredništva 
Prejeli smo več pisem, v ka te r ih nas bralci sprašujejo 

za naslov Združenja žr tev komunis t ičnega nasil ja. Pri . 
spevek o tem smo objavili v Novem tedniku , ki je izšel 
16, januar ja . Naslov združenja: Združenje žr tev komu-
nist ičnega nasilja, Adamič Lundrovo nabrežje 2, 61OO0 
Ljubljana. 

Pros imo avtorja pisem: Klic v sili - usoda delavcev 
v Topru Celje, Ko si bolan in avtorja, ki je podpisal 
»Hipokratov duh«, da n a m sporočijo svoje polne našlo, 
ve oziroma se oglasijo v uredniš tvu. Pisem in prispev
kov, ki niso podpisani s polnim naslovom in las tnoroč. 
n im podpisom ne objavljamo. 

Zarad i številnih pisem naprošamo vse avtorje, da se 
omejijo na največ 45 vrstic, sicer bomo pi is i l jeni pisma 
krajšat i oziroma zavrni t i objavo. 
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23 
je legitimen on, ker ga je očit
no nenadoma, toda gotovo 
pravočasno razsvetlil sveti 
duh. Vse to so mi potem pove
dali še neštetokrat preko časo
pisov in televizije in sedaj celo 
na ulici v mojem »Kramber-
ger-citiju« kažejo za mano 
- gl^j zadrteža! In to kljub 
temu, da ima moja Narodno 
demokratska stranka domala 
dobesedno isti program, kot 
v nebo leteči kozmopoliti de
mokrati. 

Izvirno sem zagrešil namreč 
že davno pred usodnim kon
gresom razkola, ko sem se od
ločil za novo ime svoje stranke 
- za kasnejšo stranko pravo-
sodnika P imata in ne za kas
neje odcepljeno, toda razsvet
ljeno bodočo vladno stranko 
policijskega, oziroma zunanje
ga in informacijskega mini
stra. 

Vsi ti pa se med seboj, sam 
vrag vedi zakaj - živi ne pre
našajo ! 

Resnici na ljubo moramo 
priznati, da sem se takrat na 
kongresu čvrsto odločil, da 
vzamem za svojega predsedni
ka hladnega in trdrio-sredin-
skega Janšo, toda, ker me je 
nenadoma sredi kongresa za
pustil tudi on, mi je kot opre-
jemljiva orientacija ostal edi
no še moj DEMOS-ov izvor. 
Tako sem potem, ko so tik 
pred Novim letom tudi Pučnik 
in njegovi sklenili razpustiti 
svojo volilno bazo in seveda 
z njo tudi mene, pristal do
končno med šovinisti. Res je, 
da nimam naravnih sovražnih 
narodov, ne mrzim niti Ro
mov, niti Srbov, celo Mile ŠE
TINC in Ciril RIBIČIČ sta mi 
po svoje simpatična, toda, če 
sem šovinist, sem šovinist. 

Tako so mi našli mojo iden
titeto in nazadnje sem celo ve
sel, ker sem nenadoma razpoz
naven v tej množici vseh vrst 
samih že nevarno, super de
mokratično SLOVENCEV! 

mag. FRANC KOVAČ 

Česar ne veste 
o Marjanu 
Pojavniku 

Po najrazličnejših dogovo
rih in pogovorih smo se člani 
sveta šole OŠ Vojnik odločili, 
da vsaj delno predstavimo 20-
lelno pedagoško delo, pred
vsem pa osemletno delo šole 
Vojnik in njenega ravnatelja 
Marjana Pojavnika. S tem ne 
želimo nobene polemike, želi
mo le, da povemo to, česar 
marsikdo ne ve. 

Marjan Pojavnik ima višjo 
izobrazbo pedagoške smeri, 
smer telesna vzgoja - geogra
fija ter opravljen strokovni iz
pit. Leta 1971 se je zaposlil na 
OŠ Frankolovo. Po uspešnem 
dveletnem delu se je leta 1973 
zaposUl na naši osnovni šoU. 
Poučeval je geografijo, telesno 
vzgojo, družbenomoralno 
vzgojo, opravljal delo razred
nika, vodil razne interesne de
javnosti in skupaj s sodelavko 
Francko Tanc športno dru
štvo. Leta 1974 sta s prof. To
plakom uvedla redne plavalne 
in smučarske tečaje. 

Leta 1978 se je zaposlil v to
varni tehtnic Libela in si v letu 
dni nabral veliko novih delov
nih izkušenj. Leta 1979 se je 
vrnil v kolektiv OŠ Vojnik, 
kjer je ponovno opravljal svoje 
uspešno pedagoško delo, vodil 
finančne posle kuhinje in na
učil veliko otrok smučanja, 
prek tisoč pa plavanja. 

Sodeloval je v raznih orga
nih šole kot predsednik sveta, 
predsednik zbora delavcev, 
vodja delegacije za TKS v šoli, 
delegat v svetu KS Vojnik, 
član komisije za štipendiranje 
pri CIS, predsednik razpisne 
komisije, komisije za OD, 
upravitelj ON, član komiteja 
za SLO in DS, član komisije za 
pravilnike v OD v ZOŠ ipd. Še 
vedno je član komisije za 
amortizacijo, član aktiva uči
teljev telesne vzgoje ipd. 

Poleg sodelovanja v organih 
šole je opravljal razne funkcije 

kot aktiven član PK Neptun in 
AD Kladi \ar (zastopal je me
sto Celje in klub tudi v tujini), 
vodja mladinskih plesov v Ce
lju od 1964 do 72, predsednik 
KUD France Prešem Vojnik 
od 1977 do 1980, sekretar KK 
SZDL Vojnik od 1980 do 1982, 
predsednik sveta KS, predsed
nik skupščine KS Vojnik od 
1986 do 1990 ter član razUčnih 
komisij in režijskih odborov. 

Za svoje delo je dobil razUč-
na športna in družbena priz
nanja, v zadnjem času pa na
slednja: priznanje občinske 
izobraževalne skupnosti za 
posebne uspehe pri razvijanju 
vzgojnoizobraževalne dejav
nosti in za uspešno sodelova
nje pri izvajanju celovitega 
procesa vzgoje in izobraževa
nja (1. 1989), priznanje skupš
čine občine Celje in sveta za 
SLO za izredne dosežke na po
dročju razvoja, krepitve in p>o-
družbljanja SLO (1. 1990), 
priznanje SO Celje in ZTKO 
za izrechie zasluge pri razvoju 
športa v Celju (1. 1990) in priz
nanje KS Vojnik za sodelova
nje pri razvoju KS Vojnik. 

Leta 1983 je bil Marjan Po
javnik izbran za ravnatelja OŠ 
Vojnik. Svoje dragocene iz
kušnje iz pedagoškega sveta in 
življenja izven šole je začel 
prenašati na novo delo\Tio 
mesto. 

Šola Vojnik je sestavljena iz 
centralne šole razredne in 
predmetne stopnje v Vojniku 
ter podružničnih šol Šmartno 
v Rožni dolini. Strmec in 
Socka. 

Da je delo lahko potekalo 
dobro, je bilo treba izdelati in 
tudi izpolniti delovne načrte 
(plan oddelkov kadrov, inve
sticij, vzdrževalnih del, opre
me, novih izgradenj, strokovne 
načrte, koledar dela, plan po
vezave z okoljem ipd.). Plani 
so bili nmogokrat tudi prese
ženi. 

Na pedagoškem področju je 
vsako leto izdelan letni delov
ni načrt, ki je v skladu z zah
tevnimi predpisi, sprejet na 
vseh ustreznih organih, dan na 

vpogled članom kolektiva, čla
nom širše družbene skupnosti 
in raznim strokovnim orga
nom. Vsako leto je narejena 
analiza dela, dane so nove 
usmeritve, ki postajajo pred
nostne naloge za sestavo novih 
letnih delovnih načrtov. 

Pedagoški delavci se stalno 
strokovno izpolnjujejo z indi
vidualnim študijem, v aktivih 
šole, občine, republike. Izpo
polnjevanja so se udeležili tudi 
v tujini (Nemčija, Avstrija, 
Švica ipd.). Delo temelji na 
spoznavanju novosti, tehnik in 
prilagajanju pouka sodobnim 
trendom. To omogočajo tudi 
pogoji dela, saj smo v tem ob
dobju opremili učilnice z ra
zličnimi didaktičnimi pripo
močki, pridobih nove prostore 
in objekte (500 manjših in 
okoli 100 večjih didakt. pripo
močkov, ki omogočajo sodo
ben pouk). Urejenih je bilo 
preko 120 investicijskih sklo
pov, med njimi: knjižnica z vi-
deoteko, računalniška učilni
ca, kompleti tele\dzorjev in vi-
deotehnike po razredih pred
metne in razredne stopnje, 
elektromotoma zavesa v telo
vadnici, ki omogoča nemoteno 
delo dveh skupin hkrati , dre-
nažirano nogometno igrišče, 
zgrajena igrišča za košarko, za 
odbojko, urejena igrišča na ra
zredni stopnji in v Socki, dve 
igrišči za tenis, prenovljena 
streha, nova okna na zgornji 
šoli, centralna kurjava v Strm
cu itd. Pri delu je sodelovala 
strokovna služba in zimanji 
sodelavci. 

Na šoli je urejeno informira
nje (tudi za podružnice), ize
načenje pogojev dela, skupne 
konference, ak t iv i . . . 

Šola ima vidne pedagoške 
uspehe v občini in republiki, 
kar je plod organiziranega de
la od začetka do konca šolanja 
učencev v osnovni šoli, uspešni 
pa so tudi v nadaljnjem šo
lanju. 

V zadnjih štirih letih smo 
dobili okoli 150 raznovrstnih 
priznanj s tekmovanj na vseh 
področjih v različnih starost

nih skupinah. Najodmevnejši 
so naslednji: glasilo Aha sodi 
med najboljše časopise v Slo
veniji, organizirali smo Veseli 
tobogan, uspešno smo sodelo
vali na republiških srečanjih 
gasilcev in likovnikov, na RTV 
Ljubljana je bila oddaja naših 
novinarjev, deklice so osvojile 
2. mesto na republiškem tek
movanju v košarki, zelo uspeš
ni so bili učenci na fizikalnem 
in matematičnem področju, 
dobili so priznanja KS Vojnik, 
priznanje za organizacijo iz
jemnih proslav v šoli in kraja 
za različne prireditve občin
skega ali repubUškega značaja 
itd. 

Delo učencev poteka v od
delčni skupnosti, šolski skup
nosti, v razhčnih krožkih in 
društvih od 1. do 8. razreda na 
matičnih in podružniških 
šolah. 

Učenci sodelujejo pri načr
tovanju raznih dejavnosti, 
skrbimo za vsestranski razvoj 
učenca, imamo dobro poveza
vo z zdravstveno službo, 
z okoljem, z društvi. Med 
učenci je prisotno medsebojno 
zaupanje. Skupne težave rešu
jemo z učenci, socialno službo, 
pK)stajo Milice, KS ter ostahmi 
strokovnimi službami. 

Zelo dobro sodelujemo 
z obrtniki, delovnimi organi
zacijami, s starejšimi krajani. 
Imamo razne delo\Tie akcije. 
Sodelovanje temelji na medse
bojni pomoči. 

Na področju obrambe in 
zaščite so realizirane vse nalo
ge na področju šole, KS in šir
še. Zaščita objektov je urejena 
s pomočjo PM Vojnik in Mar
jana Pojavnika, ki delujeta us
klajeno. V času vojne na Slo
venskem je Marjan Pojavnik 
neprestano sodeloval s TO in 
ostahmi dejavniki, večino časa 
je preživel kar v šoli. 

Zelo pomembno se nam zdi 
poročilo Zavoda za šolstvo OE 
Celje z dne 27. junija 1985, ko 
smo imeli celostni pregled dela 
OŠ Vojnik, ki so ga opravljali 
pedagoški svetovalci. Citat: 
»Pregledano je bilo 28 (68%) 

pedagoških delavcev. Pedago
ški svetovalci so opravili raz
govore s pedagoškimi delavci 
po hospitacijah in jim dali 
priznanje za delo in usmeritve 
za vnaprej. Pri razgovorih je 
sodeloval tudi ravnatelj. 

Delo večine učiteljev obli
kuje umirjenost, pozitivno pe- ; 
dagoško vzdušje v oddelkih, ' 
nekatere izreden jezik in skrb 
zanj, precej pripravljenih ma
terialov za delo z učenci, uva
janje novosti, dobro samostoj
no in diferencialno delo ter iz
vajanje praktičnega dela. 

Sola dela v težkih pogojih 
(okoli 400 učencev se vozi), 
a kljub temu izvaja predpisan 
predmetnik z vsemi dejavnost
mi. Zelo dobro je povezana 
s krajem, delovnimi organiza
cijami, društvi in obrtniki. 
Preko ravnatelja in drugih pe
dagoških delavcev uspešno re
alizira mnoge akcije. 

V zadnjem času sta bili 
adaptirani stara šolska stavba 
v Vojniku (razredna stopnja) 
in podružnična šola v Strmcu. 
Tudi sicer je na vsakem kora
ku \ddna skrb pedagoških de
lavcev in učencev za lepo ure
jene učilnice.« 

Marjan Pojavnik je človek, 
ki je kljub temu, da je imel 
vehko pedagoškega in organi
zacijskega dela, vedno znal 
prisluhniti sočloveku, vedno 
pomagal učencem ah sodelav
cu v težavah ali stiskah. 

Zanj je bil delovni dan tudi 
sobota in nedelja, pa ni bilo 
pomembno, koliko je ura. 

SVET ZAVODA 
OŠ VOJNIK 

Za Šentjur 
- mesto nade 

Najmlajše slovensko mesto 
Šentjur z okolico ima bogato 
kulturno dediščino, ki lahko 
omogoči donosno turistično 
gospodarstvo. Kljub temu ga 
sedanjost bremeni z najgroz-
Ijivejšo dejavnostjo - samomo
rom, ki je resen problem in 
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POLJUBI SMRTI 
Spomini Celiana Karla Kuneja 

Pobeg 
Spet smo korakali v strnjeni koloni. Bilo je rahlo oblačno 

in ne preveč tenrna noč, začelo je narahlo rositi. Zdaj ali 
nikoli - mi ješinilo v glavo. Ne smem iti predaleč! Pogledal 
sem naokrog: na eni strani ceste hrib, na drugi hiša, za njo 
pa travnik in spet gozd. Poprosil sem tovariša v koloni, naj 
pridrži nosila, ker se mi mudi na stran, nato pa sem jo naglo 
ubral za hišo in po travniku do gozda. Toda ob robu trav
nika se je vijugal kake tri metre širok potok. Le kako naj 
pridem čez, ne da bi bil ves moker? Za sezuvanje in slačenje 
ni bilo časa, zato sem vzel puško, porinil cev na sredino 
potoka in se pognal čez. Uspelo mi ga je preskočiti, ne da bi 
se zmočil. Približal sem se cesti, po kateri smo prišli, jo 
previdno prečkal in začel lesti v hrib, imenovan Kuna gora.^ 
Puško sem napolnil s petimi naboji - zdaj se nisem bil več 
pripravljen predati, če bi mi kdo oviral pot v prostost. 

Hodil sem previdno, da ne bi kje padel v zasedo. Zdaj, na 
začetku vojne, jih sicer še ni bilo veliko, a previdnost ni 
nikoli odveč. Nekje nasredi hriba sem si naredil ležišče, se 
zavil v odejo in v hipu zaspal. Zjutraj, moralo je biti okrog 
sedmih, me je prebudilo nemško letalo, ki je brnelo nad 
mano. Takoj sem se odpravil na pot. 

Na vrhu hriba sem se razgledal naokrog. Bil sem na pravi 
poti, vračati se moram v smeri, iz katere smo prišli, toda 
samo po samotnih krajih! Izogibati se moram cest. Če bi me 
naši dobili, bi me takoj ustrelih! 

Čez dan je bilo vreme še kar v redu, proti večeru pa je 
začelo narahlo snežiti. Dobro bi bilo najti prenočišče kje 
pod streho, a blizu gozda, da bi se lahko hitro skril, če bi bilo 
treba. Pa še hudo žejalo me je, ker sem jedel le suho hrano, 
vode pa ni bilo v bližini. Sicer pa - voda že za v čevelj ni 
dobra, rajši bi pil kaj boljšega. K mesu se vino najbolj 
prileze! 

Približal sem se neki hišici, ki sem jo opazil ob robu gozda, 
nekoliko stran od drugih hiš. Nisem razmišljal, kako me 
bodo sprejeh neznani ljudje iz teh revnih hrvaških krajev, 
^ako bodo ravnali glede na to, da sem bil v uniformi in 
\ popolni bojni opremi. Previdno sem odprl vezna vrata. 
Ženska srednjih let me je pogledala - in zavreščala: »Joj, 
joj! Ah ste prišh po mojega moža, ki ni šel k vojakom?« 
Odleglo mi je: »O, to pa ne, tudi sam sem begunec. Dajte, 

prinesite kakšen liter ali dva, jaz plačam, pili bomo vsi, jaz 
sem strašno žejen. Kje pa imate moža?« Ženami je povedala, 
da je pri sosedu, in odšla ponj. Kmalu sta se vrnila, z njima 
pa je prišel tudi sosed z dvema litroma vina. Pili smo in se 
pogovarjali o vojni. Tudi mnogi Hrvati se niso odzvali 
pozivu k orožju, ampak so čakali doma, da bi videli, kako se 
bodo stvari razvijale. 

Prenočil sem na seniku, kjer pa so imeli le slamo. A tudi 
s tem sem bil zadovoljen, saj sem bil pošteno utrujen. Drugo 
jutro mi je gospodar prinesel skodelico kislega zelja in 
koruznega zdroba, a brez zabele - najbrž so bili zelo revni. 
Meni pa je zadoščalo - samo da preživim in pridem do 
doma! 

Ostal sem še en dan. Druga noč ni bila več tako mirna 
- slišati je bilo oddaljene detonacije in streljanje. Nemci so 
torej prodirali vedno bolj v notranjost. Nisem se smel več 
zadrževati. Gospodar mi je posodil civilno obleko, obljubil 
sem, da mu jo bom prinesel nazaj čez kakih štirinajst dni, ko 
se bo malo pomirilo; pokazal mi je pot in odpravil sem se 
proti Sotli. 

Po treh urah hoje sem prišel do Sotle. Takrat mi je nekaj 
reklo, naj se ne približam mostu pri Sotlarjevem mlinu, ker 
bi tam lahko bila straža, zato sem nadaljeval pot po hr\'aški 
strani do zasilnega mostu malo više, kjer so zdaj Atomske 

toplice. Tam ni bilo nikogar, varno sem prišel čez most in 
v Podčetrtek, kjer so mi povedali, da imam srečo, ker se že 
temni - čez dan so povsod oborožene straže, zvečer pa se 
umaknejo, ker se nočejo izpostavljati nevidni nevarnosti. 

Neka ženska mi je pokazala pot do vasi Žegar, kjer je 
doma moja žena. Rekla mi je še, naj raje vprašam, če se mi 
bo zdelo, da ne hodim prav, kajti ponoči v gozdu hitro 
izgubiš orientacijo. Hodil sem torej s hriba v dolino in zopet 
nazaj v hrib, pa spet v dolino, pa se mi pot ni zdela prava. 
Končno sem prišel do neke samotne kmetije, kjer so mi 
povedali, da res nisem na poti v Planono oziroma Žegar. 
Moral sem zaviti močno v desno. Počasi sem nadaljeval pot. 

Ko sem se spet narahlo vzpenjal, sem nenadoma zaslišal 
topotanje konjskih kopit, takoj nato pa močan klic: »Stoj!« 
To bi lahko bilo nevarno, toda naredil sem sc, kakor da 
nisem nič slišal. Še bolj počasi sem stopal dalje, toda klic se 
ni več ponovil. Očitno se vojaku, ki je najbrž peljal konja 
napajat, ni zdelo nič nenavadnega! 

Prispel sem do prvih vinogradov. Na levi sem razpoznal 
obrise Bohorja - zdaj sem se torej lahko nekoliko orientiral. 
Že sem prepoznal tudi greben, po katerem bom prišel do 
Žegra - nekako na 600 metrov nadmorske višine. Previdno 
sem prekoračil cesto, ki vodi v Kozje, Podsredo ali Bistrico 
ob Sotli, in se spet začel vzpenjati: Kar dobre volje sem 
postal, saj sem vedel, da je pred mano le še dobre četrt ure 
hoje do hiše staršev in bratov moje žene. Skoraj sem že 
pozabil na previdnost, a sem se še pravočasno zdramil: 
spodaj na cesti je bilo slišati močan topot konjskih kopit in 
ropotanje voz. Očitno so vojaške enote še kar naprej odha
jale proti vzhodu, na fronto, če je še kje. Torej še vedno 
lahko izgubim glavo, zato le previdno! 
Okrog štirih zjutraj sem dosegel vrh Žegra. Skrit za grmov
jem sem čakal, da so šle mimo še zadnje kolone vojakov, šele 
potem sem prečkal cesto in pohitel skozi gozdič do hiše 
mojega tasta. Kar celo noč sem potreboval, da sem prehodil 
ta štajerski »Urwald« (pragozd), kakor bi ga po vsej pravici 
lahko imenovali. 

V hiši so še spali. Na trkanje se je prva oglasila mama 
- vedra in prijazna ženska. Povedal sem ji, kdo sem in da 
prihajam iz vojske. Takoj mi je odprla. Prebudili so se tudi 
ostali - oče in bratje. Pozdravljali smo se in objemali ter si 
pripovedovali, kaj vse smo doživeli. 

Drugi dan me je eden od sosedov, Polšakov, s konjem in 
vozom odpeljal v Celje. Ženin brat Konrad je šel zraven. Na 
cesti je bilo tisti dan kar precej prometa, tudi nemško vojsko 
smo srečali. 

Oče in žena seveda nista vedela, kje sem in kaj se z menoj 
dogaja. Kako srečna sta bila, ko sta me zagledala! Meni pa 
je veliko pomenilo tudi to, da sem se zdrav vrnil domov 
- mnogim to ni bilo usojeno. 

In življenje je teklo dalje. Jaz sem se moral prijaviti na 
Prija\mem uradu (Meldeamt) in se tam javljati vsak dan. 
Tako so preverjali, če je nisi kam pobrisal. Potem so nas 
začeli razporejati na različne dolžnosti. Ob nedeljah je bila 
od osmih do enajstih vedno služba (dienst). Prvo nedeljo so 
nas poslali na Mestno pokopališče čistit grobove vojakov, 
padlih v 1. svetovni vojni. 

Vojna seje vedno bolj zaostrovala, zaživelo je partizansko 
gibanje, Nemci so začeli postavljati do zob oborožene nočne 
straže. Pripravili so tudi nabor (Musterung), da bi lahko 
izbrali najboljše fante za svojo vojsko. 

Na ta nabor sem se skrbno pripravljal. Dva dni in dve noči 
si nisem privoščil ne spanja ne hrane, pil sem le močno črno 
kavo in kadil slabe cigarete. Tik pred naborom sem se ves 
tresel, šlo mi je na bruhanje in zdravnik dr. Herman, ki meje 
pregledoval, je dejal: »Vi imate pa zelo slabe živce!« Tako 
sem preskočil a ni befund (sposobnost) ter pristal pri 
C - sposoben le za stražo. Dve leti sem moral vsako cesto noč 
hoditi na stražo v Zgornjo Košnico, končno pa so partizani 
napadli stražarnico. Nekajkrat sem moral stražiti pri vodo
vodnih napravah v Medlogu, potem pa je bilo tudi tega 
konec. 
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znak neke brezizhodnosti ali 
nesmisla življenja. Življenje 
pa je kakršno koli že je, edini 
smisel; upanje in ustvarjanje 
v sožitju pa mu daje čar in 
zanimivost. 

Začeli smo novo leto, prvo 
leto v samostojni slovenski dr
žavi in leto drugih demokra
tičnih volitev, s katerimi želi
mo izbrati bolj kompetentne 
in odgovorne ljudi za vodenje 
naše mlade drža \e in lokalne 
samouprave. Vse to bomo po
čeli z upanjem, da se naše že
lje, ki smo jih ob prehodu v no
vo leto 1992 izrekali drug dna-
gemu. tudi v največji meri 
ust\ai i jo. Želimo torej srečo, 
zdra\ je in uspehe. V slovenski 
pesmi je zapisano, da kdor želi 
v ži\ljenju srečo imeti, naj 
pridno dela in moli naj vmes. 
Ce se ob tem spomnimo dej
stva, da kdor poje. d \akra t 
moli. potem nismo daleč od 
sreče, ki je v perspektivi turi
stičnega gospodarstva, ki jo 
pogojuje kulturna preteklost, 
njeno negovanje in dejavnost, 
ki omogoča njeno prodajo; to 
je lepa narava, gostinstvo in 
uslužna obrt. Za vse to imam 
čudcnite možnosti, ki jih lahko 
ustvarimo z solidarnostjo 
vseh, kar pa tudi najbolj osre
čuje ljudi, saj se krog dajanja 
in prejemanja najlepše vrti in 
izmenjuje. Za to je potrebno 
izdelati projekt, ki nas bo 
združeval in hkrati omogočal 
tudi smisel, veselje in do
hodek. 

Krajevni odbor Svetovnega 
slovenskega kongresa za Šent
jur, daje pobudo za izdelavo 
turistično gospodarskega pro
jekta Rifnik, ki bi naj dolgo
ročno omogočil ohranitev in 
obnovo vseh arheoloških ob
jektov (grada in izkopanin) in 
dostopnost z vsemi komunika
cijskimi in gostinskimi mož
nostmi. 

Vrh Rifnika (577 m/m) pred
stavlja pomembno slovensko 
in evropsko kulturno zgodo
vinsko najdišče, ki hrani do
kaze o življenju ljudi od kame
ne dobe naprej. Tu so najdeni 
sledovi nadaljnje železne do
be, pa vse do prihoda Rimlja
nov. Med domačini so takrat 
prevladovali Kelti. Tu so na
dalje vidni temelji slovenske 
kulture in katoliške vere od 5. 
stoletja naprej. Zato ni slučaj, 
da je leta 1990 začel celjski 
opat gospod Friderik Kolšek 
v krščanski baziliki po nekako 
1400 letih tradicionalno 
sv. mašo. Vse to so omogočila 
20-letna izkopavanja, ki jih je 
vodil celjski arheolog pro-
f. Lojze Bolta. Razpadajoča 
srednjeveška graščina pa lah
ko predstavlja zanimivo ko
munikacijsko točko, ki lahko 
z gostinsko preureditvijo po
veča možnost ogleda te zani
mivosti. 

To so vsekakor pomembni 
elementi za Rifniški turistično 
gospodarski projekt, ki ga 
z zasnovo fondacije v okviru 
mednarodnega združenja slo
venskih razvojnih partnerjev, 
ki deluje v okviru SSK (Sve
tovnega Slovenskega Kongre
sa) verjetno lahko realiziramo. 

KO SSK Šentjur je za za
ključek leta 1991 organiziral 
koncert Kamniških koledni-
kov v farni cerkvi z namenom 
vzbuditi interes pri meščanih 
Šentjurja za rifniški projekt. 
Sponzorji koncerta (Elba 
- Koželj Anton, Eurosport 
- Amon Martin, Gradbena me
hanizacija - Hajnšek Martin, 
Frizerstvo - Janežič Jani, 
Kamnoseštvo - Martin Pevec, 
Gradbena mehanizacija - Mi
lan Frece, Gostilna - Bohorč 
Jani, Cvetličarna - Majde Ma-
uer, Mizarstvo - Milan Tovor
nik, Trgovina KEA - Darko 
Kukovičič, TIP - Lipa Šentjur, 
Skupščina občine Šentjur), ki 
so bili napisani na program
skem listu, so vsi pozitivno 
sprejeli spremljevalno pismo 
s pobudo za fondacijo Rifnik, 
poslušalci koncerta pa so pri
spevali 972 tolarjev kot pro
stovoljni prispevek. Upamo, 
da bo pobuda za ohranitev te 
bogate kulturne dediščine na
letela na splošno odobravanje. 

zato pričakujemo še odmeve 
poslušalcev koncerta s pisnim 
soglasjem prejemnikov pisma 
in ostalih oblastnih, kulturnih 
in društvenih dejavnikov. (Do-
sedaj je dalo soglasje 20 ugled
nih meščanov, poleg našega 
uglednega rojaka podjetnika 
v Avstraliji g. Alfreda Brezni
ka). Vsa soglasja zbira g. Lojze 
Arlič na mestni (krajevni) 
skupnosti Šentjur. 

Člani KO SSK Šentjur sma
tramo, da se na ta način šent-
jurčani lahko povzpnemo na 
višji nivo po gospodarski kot 
kulturni lestvici v naši mladi 
državi in omogočimo več smi
sla in upanja za ustvarjalno in 
zadovoljivo življenje v našem 
mladem mestu. Da bi postalo 
perspektivno tudi bolj zdravo 
mesto, priporočamo tudi 
vključitev v gibanje WHO za 
zdraya mesta in tako ustv^ii-
mo Šentjur kot veselo in par
kovno mesto. 

V tem smislu želimo srečno, 
zadovoljno in uspešno leto 
1992 vsem simpatizerjem slo
venstva in priporočamo aktiv
no sodelovanje! 

FRANC ZABUKOŠEK, 
dr. stom. 

KO SSK Šentjur 

Skupina 
Zimzelen 

Vedno več prostora človek 
namenja skrbi za zdrav način 
življenja v vseh starostnih 
skupinah ljudi. V družbi smo 
ustvarili pogoje, da človek živi 
dalj, nismo pa še dovolj močni 
in tenkočutni pri njegovi inte
graciji v družbo, ustvarjanju 
pogojev za njegov nadaljni 
razvoj, za človečnost in ljube
zen, ki združuje in ustvarja to
plino, sožitje in sodelovanje. 

V mestu Žalec, ki šteje 5860 
prebivalcev je kar 602 ljudi 
starejših od 60 let. Društvo 
upokojencev, Planinsko dru
štvo Društvo invalidov, Ša
hovsko društvo idr. pripomo
rejo k njihovi aktivnosti. V ja
nuarju 1991 pa se je na novo 
ustanovila skupina Zimzelen. 
To je skupina ljudi v 3. živ
ljenjskem obdobju, kjer se po
vezujemo, si postajamo prija
telji. Telesno kondicijo krepi
mo z usmeritvijo v redno teles
no aktivnost in vsakomeseč-
nim planinskim pohodom. Ži
vahno duševnost pa ohranja
mo z razmišljanji, debatiranji 
o slovenskih običajih, prebira
njem leposlovja, seznanjanjem 
z našimi kulturniki ipd. Radi 
tudi skupaj zapojemo sloven
ske narodne pesmi. Tako osta
ja človek dolgo ustvarjalen, ži
vahnega telesa ter po srcu 
mlad. 

V Sloveniji obstaja zlasti na 
Primorskem več podobnih 
skupin. Redno planiranjenje 
pa je značilnost naše skupine. 
Planinstvo je bistveno prispe
valo ne le na krepitev srca in 
prožnost ožilja ampak tudi na 
prijateljsko zbliževanje ter 
ustvarjanje toplega diTižinske-
ga vzdušja. 

Kako naj starejši človek 
ohrani telesno in duševno 
zdravje ter ustvarjalni zanos, 
ko ga družba z upokojitvijo 
porine v podrejen položaj in je 
kljub napredku gerontologije 
še vedno hudo zapostavljen ta
ko, da je samo v izjemnih raz-
merih možna usmeritev v člo
veka vredno življenje. Stagna
ciji in naglemu upadu vitalnih 
osebnostnih interesov se lahko 
izogne če razvija in plemeniti 
svojo osebnost ter napravi vse 
za boljše, bolj človeške odnose 
med ljudmi. Program dejavno
sti skupine Zimzelen zajema te 
elemente in eden od pomemb
nih je prav planinstvo. 

Velik poudarek dajemo gi
banju, planinarjenju, ki je že 
stoletja nesporno kot zdrav
stveno koristno. Skrbimo, da 
bomo tudi v visoki starosti ČI
LI ter NEODVISNI od pomoči 
drugih. 

Človek s hojo, planinstvom 
pridobiva osnove za telesno 
zmogljivost ter globlji stik 
z naravo. Umaknjen od mest
nega hrupa v prijetni družbi 
prijateljev ali v samotni hoji 

najde duševni mir ter energijo, 
moč za nadaljno bivanje 
v vsakdanjem hrupu mestnega 
življenja. 

V primerjavi z drugimi špor
ti je planinstvo tisto, ki ga lah
ko gojimo od mladosti do glo
boke starosti, ko še prihajamo 
do vznožja gora ter obujamo 
spomine na osvojene vrhove 
ter prisluhnemo notranjemu 
klicu. 

Človek si v gorah utrjuje, 
krepi zdravje, njegova duša pa 
srka čistost, ki razliva v njem 
lahkoten prijeten nemir. 

V kratkih mesecih srečeva
nja smo obiskali več planin 
- sprva nižje nato višje. Na 
planinskih poteh smo na naj
bolj naraven način krepili 
sproščene, pristne medčlove
ške odnose, se zbližali in pove
zali. 

Na Okrešelj smo se povzpeli 
v prečudovitem nedeljskem 
jutru meseca oktobra. Navdu
šenje nad tem, da se povzpne
mo na Okrešelj je rasel bolj ko 
smo se približevali Logarski 
dolini in goram. Nekaj, ki jih 
je prej razmišljalo, da bodo 
ostale pri Orlovem gnezdu se 
jih je odločilo povzpeli se na 
Okrešelj. Tako so le 3 ostale, 
drugih 11 pa se nas je povzpe
lo. Od tega je bilo kar 8 starej
ših od 60 let, Marija R. pa jih 
ima že 78. 

Tako prijetno se že dolgo ni
smo počutili. Srca so nam vri
skala od navdušenja in sreče, 
da nam je uspelo. Na vrhu smo 
skupaj zapeli, pa tudi v dolini 
- Zakrivljena palica v roki pa 
je bila za tisti dan naša himna. 

Ta vzpon nas je vzpodbudil 
tako, da se bomo v letu, ki pr i
haja povzpeli na Triglavska 
jezera, ki si jih želi vsak vsaj 
enkrat v življenju osvojiti, vi
deti, podoživeti. Preizkusili 
smo se in sedaj vemo, da zmo
remo več kot smo sami mislili 
in več, kot mislijo drugi, da 
zmoremo. 

Usmeritev v SOŽITJE 
Z LJUDMI v življenje z drugi
mi je naše vodilo dejavnosti 
skupine ZIMZELEN. Duhov
no, telesno kondicijo terjamo 
od sebe ter se usmerjamo 
v zdrav način življenja. Le ta
ko smo sposobni nuditi pomoč 
drugim, prenašati znanje, iz
kušnje, modrosti mlajšim ge
neracijam s katerimi živimo in 
se z njimi srečujemo. 

To dejavnost podpira Center 
za socialno delo Žalec, vodiva 
pa jo Irena Potočnik in Štefka 
Starkel - socialni delavki 
v Centru za socialno delo Ža
lec. Vzpodbude, ideje in učenje 
teh oblik dela dobivamo ob 
povezovanju z dr. J. Rugljem 
in dr. J. Ramovšem ter nekate
rimi voditelji podobnih skupin 
zlasti Knific Branke in Klad-
nik Toneta iz Primorske. 

IRENA POTOČNIK, 
Žalec 

Spomin na 
Fuclisa 

Ko sem v NT prebral repor
tažo Irene Baša o usodi druži
ne Fuchs, sem se odločil, da 
vam posredujem še nekaj spo
minov na Fuchsa mlajšega. 

Žena je bila pred vojno na
meščena pri njegovem očetu, 
ki ga opisuje kot izredno do
brega delodajalca. Njegov sin 
Franc je bil v celjski meščan
ski šoli moj sošolec. 1945. leta 
me je vojaško sodišče obsodilo 
na leto robije. V taborišču Te
harje so bili v prvi baraki her-
metično zaprti višji duhovniki 
iz Ljubljane, ki so neko noč 
izginili neznano kam. Njihovo 
sobo so potem prezidali v pra
vi bunker, ki je imel namesto 
okna le malo lino. Tja so natr
pali na smrt obsojene. Ko so 
nas nekega dne peljali v kuhi
njo po običajno koruzno juho, 
se mi je izza te line nenadoma 
oglasil Fuchs in me prosil, naj 
njegovi ženi dostavim pismo, 
ki ga je napisal. Z neko delov
no skupino sem namreč vsak 
dan hodil v Celje na prisilno 
delo. Fuchsova žena je za to 
izvedela in si našla skrivno pot 
do mene. Tako sem postal po
sredovalec med zakoncema. 

Bodrila ga je, naj ne obupa, saj 
se trudi, da bo njegova smrtna 
kazen razveljavljena. Kljub 
temu, da sem bil previden pri 
stikih s Fuchsom, so me odkri
li in odgnali v pisarno. Tam me 
je nadrl kruti partizanski po
ročnik, ki mi je v obraz izlcri-
čal, da ve za moje stike s Fuch
som. Ko sem očitku pritrdil, ga 
je to osupnilo, še bolj, ko sem 
mu zabrusil, da vem, da sem 
mu izročen na milost in nemi
lost. Toda, sem dejal, moja člo
veška dolžnost je, da poma
gam sošolcu v stiski, še zlasti, 
ker se mi zdi, da v svojem obu
pu ni več normalen. 

Zgodil se je čudež. Po dol
gem, mučnem molku mi je po
ročnik dejal, da se je premislil 
glede moje kazni, da pa odslej 
ne smem več na prisilno delo 
v Celje. Ostal sem živ, toda po-
ročnikova prepoved me je hu
do prizadela. Res sem se rešil 
nečloveškega trpljenja, pri ka
terem sem si pokvaril hrbteni
co. A k sreči me je botra iz 
Trnovelj pri delu zalagala 
z zdravili, da sem lahko pre
živel. 

Fuchsovi ženi se je posrečilo 
dokazati moževo nedolžnost in 
smrtna obsodba je bila razve
ljavljena. Toda Fuchsa kljub 
temu niso izpustili, le presta
vili so ga k nam v barako. Po
vedal mi je, kako je nekega 
dne, ko so ga gnali v Celje na 
zaslišanje, ušel stražarjem in 
hotel preko Savinje izginiti 
v gozd, pa so ga ljudje, ki so 
mu na brvi prišli na.sproti za
jeli in ga predali zasledoval
cem. Med potjo nazaj so ga 
strašno pretepali, da je bil po
vsem polomljen. Baje se je 
takšna kazen še večkrat pono
vila. 

Zaradi neprevidnosti stra
žarjev se je končno Fuchsu po
srečilo pretihotapiti v delovno 
skupino, od koder je pobegnil 
v mestni mlin in od tam izgi
nil. V taborišču je bilo zaradi 
tega veliko razburjenje, 
a k sreči brez posledic za nas. 

JOSEF EHRGOTT, 
Graz 

Eiektro 
- monopol 

Ko se šampanjec še ni izpral 
iz kozarcev, iz katerih so pili 
naši poslanci ob priznanju na
še države, so le-ti že vedeli, 
kakšno poslastico so nam - dr
žavljanom z tankimi denarni
cami - pripravili kot desert ob 
njihovem (zelo pogostem) naz
dravljanju. Lahko njim, ki se 
niti na daleč ne morejo pri
merjati z našimi dohodki in si 
ne znajo predstavljati, kako 
bomo SLOVENCI živeli ob ta
kih podražitvah. Namesto, da 
bi od ELEKTRO zahtevali po
polno analizo dohodkov, ki jih 
ta monopolna ustanova potre
buje, da bi se vedelo, kam je 
šel denar, za kaj je bil porab
ljen itd. in da bi to v javnem 
časopisju tudi predstavili nam 
ponižnim plačnikom njihovih 
položnic, pa kar tja v en dan 
barantajo iz vrtoglavih zahtev 
ELEKTRA do znižanja za tri 
četrtine, kar pomeni, da so na 
ELEKTRU že predvideli tako 
kombinacijo. 

Pred sabo imam obračun 
elektrike, ki je bil izstavljen 
dne (ne piše) za obdobje 9. 5. 
1990 do 6. 5. 1991. Po tem 
obračunu bomo plačevali 
akontacije do maja 1992. Ta
krat naj bi zopet izstavili 
obračun za obdobje od maja 
1991 do maja 1992. Ob eri 
kompjuterjev, ki delujejo na 
vseh področjih nam ELEK
TRO ni sposobno obračunava
ti kilovatnih ur vsaj tromeseč-
no, kar delajo na primer za 
vodo, kjer dobimo tri položni
ce in nato obračun. Ampak te 
položnice so mesečna poraba 
ne pa kot od ELEKTRO za dva 
meseca. Mislim, da nima nih-
čer dovoljenja, da danes v teh 
časih, ko se komaj prebijamo 
skozi življenje, plačujemo le
nobo nekega podjetja, ki se mu 
ne da uvesti mesečnih položnic 
kot akontacij za porabljeno 
energijo. Čudi me tudi, da ob 
teh položnicah lahko za tako 

visoke zneske pride zraven 
obrazložitev kot račun v VE
LIKOSTI DVEH CENTIME
TROV. Iz tega moraš potem še 
sam dobiti pomnoženo z dva 
(ker je obračun akontacije sa
mo za en mesec) razumljiv 
znesek, napisan na položnici. 
Niti navaden obrtnik ne sme 
izdati takega obračuna, samo 
naš monopolist si lahko to pri
vošči. Silimo v Evropo, toda 
v vsaki zahodni državi bi vrli 
tak sistem v koš in se o njem 
na široko razpisali, da lahko 
danes v letu 1992 plačujemo 
kilovate po porabi iz leta 1990. 
Na telefonsko vprašanje mi je 
odgovoril en gospod iz ELEK
TRO CELJE, da so dvomesečni 
akontacijski zneski izdani 
z dovoljenjem Izvršnega sveta 
republike. Ko sem ga vprašala, 
katerega Izvršnega sveta sta
rega ali sedanjega, mi je odgo
voril, da oba. Torej so zaščite
ni kot medvedje, a mi . . . ? 

Po takem sistemu, ki ga vodi 
ELEKTRO sedaj, bi naj prišh 
popisat števce samo dvakrat 
v letu, za zimsko in letno pora
bo. Toda števce popisujejo kar 
naprej ob vsaki podražitvi. Če 
to zmorejo, potem lahko izde
lajo tudi obračune za krajši 
čas, na primer za tri mesece 
- od tega tri enomesečne po
ložnice. Tako lahko sami kon
troliramo na kratek rok vsaj 
KW, če že cen ne dohajamo. Po 
starem obračunu pred menoj 
niti en mesec ni enaka cena 
z drugim. Se pravi, da je letna 
in zimska tarifa lari-fari in naj 
se že enkrat uskladi, ker še ni
smo nikoli plačali manj od 
prejšnjega meseca. Ker sem 
doma iz bližine Šoštanja, ne
posredne bližine Velikega vr
ha, kjer že dve leti prevladuje 
v našem okolju najvišja kon
centracija in kaže v predelih, 
ki niso obremenjeni z izpušni
mi plini avtomobilov, 10 do 19 
kratno povečanje SO2 iz ter
moelektrarne Šoštanj in ta 
zrak vdihujemo, z predrago 
elektriko si pa še plačujemo 
nastanke raznih bolezni, ki jih 
v naši dolini ni malo, se ti pa 
zdi, da je vse skupaj ena sama 
norost. Namesto, da bi ogrože
nim krajem, ki življenjsko in 
gospodarsko na periferiji Ve
lenja plačujejo skozi visoki 
dinrmik uničujoči davek in bi 
morali to elektriko malo poce
niti, pa je bolje, da jo kar pla
čaš če hočeš, da je ne odklopi
jo. To pa znajo prav dobro za 
gospodinjstva, le za tiste to
varne, kjer pravijo da nimajo 
denarja, to ne velja. Zato pa 
imamo večjo ceno elektrike 
v gospodinjstvu, da pokrivamo 
zgubaše. Ali bo šlo še vedno 
tako naprej? PA NA ZDRAV-
LJE VLADA! 

Pa na zdravlje vlada! 
MARINKA OBU, 
Šmartno ob Paki 

Kdo mi iaiiko 
pomaga? 

Sem dvajsetletno dekle. 
Mimo, zaposleno. Doma pa 
imam takšne težave, da se ne 
da povedati. Bojim se, da me 
bodo psihično popolnoma uni
čile. 

Živim s starši. Oče je grob 
alkohohk. Ob njem najbolj t r 
pi mama, še posebej, ker se 
poteguje zame in bi mi rada 
pomagala, pa mi ne more. Obe 
z mamo se zelo trudiva, da bi 
dobili kje kakšno skromno 
stanovanje, opremljeno ali 
prazno. V njem bi se lahko 
umirile in lahko bi se lotila 
študija, česar sedaj doma ne 
morem. Preveč sem napeta, pa 
tudi prostora nimam, saj me 
oče povsod preganja. 

Ne znam si pomagati, zato 
sem se obrnila na pisma bral
cev. Mogoče pa ima kdo praz
no skromno stanovanje? Saj bi 
ga redno plačevala. Samo da 
rešim sebe in mamo iz te živč
ne napetosti. 

OBUPANA 
Uredništvo: 

Izjemoma smo se odločili za 
objavo pisma, ki bi sicer vse
binsko bolj sodilo med Male 
oglase. Če kdo lahko in želi 
pomagati, dobi naslov v ured
ništvu. 

Predlog za 
sanacijo tal | 

v zvezi z nameravano j; 
gradnjo avto ceste na relac; 
Arja vas - Vransko, ZC prej 
lagamo, da se vsa huniostj 
plast avtomobilske trase pĵ  
pelje na onesnažene zemljiš| 
površine v občini Celje, orie 
nažena prst pa odpelje ^ 
ustrezne deponije. Menimo, ^ 
je predlagana ideja sprejenil| 
va, saj praktično vsi Savinjči 
ni onesnažujejo celjsko kot[ 
no, koristijo infrastruktit 
občine Celje, šolski sistet 
kulturno dediščino in da je a 
to lahko vsaj to, da se omenjf 
na prst navozi v Celje, šte 
v odkup ekološke rente mesi 
Celja. 
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Manjši »zeleni« 
prometni davek 

Skupščina RS je 22. januaj 
ja 1992 sprejela Zakon o pi 
metnem davku, ki je za Zelei 
predvsem pa za državlja 
(tudi občine Velenje) zelo p 
memben, saj praktično in n 
posredno dokazuje ekološi 
naravnanost gospodarske p 
litike Slovenije in dejanj 
moč Zelenih Slovenije v repi 
bliškem parlamentu. ZS SB 
namreč k predlogu Zakot 
vložili kar 23 amandma]« 
sprejetih pa je bilo 10. Tô  
velik dosežek, saj bomo žara 
»zelenih« amandmajev posi 
plačevali le 5-odstotni (ini 
10%, kot je predlagala vlad 
davek za solarne vodne grel: 
ke, kolektorje, toplotne črps 
ke in druge toplotne naprav 
ki so konstmirane za nep 
sredno in posredno uporal 
sončne energije. To je z gosp 
darskega vidika pomembi 
predvsem za velenjsko (Gor 
njevo) tovarno, ki proizva 
toplotne črpalke. 

Sicer pa bomo manjši (pr 
tako 5%) davek zaradi »z 
nih« amandmajev plačevali 
fluorescenčne žarnice, tem 
statske radiatorske ventile,? 
kupetatorje in regenerator 
toplote, ki izkoriščajo odpa: 
no toploto, mline in kosmiča 
je za mletje žita, gradbeni ii 
lacijski material, izdelan 
mineralnih materialov, stekl 
ne volne, sintetičnih matei 
alov in plute, za tiste barve (: 
fasade, zidove, okna in vrat; 
ki ne vsebujejo zdravju ško 
Ijivih snovi. Pa tudi za otroši 
igrače, ki nosijo oznako »D 
bra igrača« 

»Zeleni« amandmaji pa i 
žavljanom prinašajo še 6 
prijazno presenečenje: po 
februarju se v osnovo za plai 
lo davkov za nove uvožene i 
tomobile ne bodo več vštevi 
carinske in druge uvozne daj 
tve, kar bo te avtomobile 
dodatno pocenilo, saj bodo p 
slej skupne (uvozne in davč 
dajatve znašale le 46%.. Mor 
se boste vprašali, zakaj smo 
predlagali ZS? Preprosto za: 
ker Slovenci potrebujemo l 
ve (cenejše) osebne avtomo* 
le. Stari (brez katalizatorje' 
onesnažujejo okolje, porab 
preveč goriva, uničujejo ceŝ  
povzročajo nesreče ipd. DoJ 
gli smo še več: davčna osnO' 
za nove avtomobile s katali* 
torji bo s 1. februarjem zmsi 
šana še za dodatnih 20%. 1; 
varniška cena novega uvozJ 
ga avtomobila, opremljen« 
s katalizatorjem, bo ifi 
obremenjena le z 327o. m 

Naj na koncu dodam, 31 
bili amandmaji k Zak«* 
o prometnem davku praV 
prav »rojeni« v Velenju in* 
radi podpore, ki .so jo velenj' 
volilci na zadnjih volitvahp 
delili Zelenim, tudi uresnič*, 
v republiški skupščini. 

V ANE GOŠI* 
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• V ponedeljek, 20 janu
arja zvečer so za policijsko 
posredovanje zaprosili iz 
celjske blagovnice Teko. 
V tamkajšnji bife se je na
mreč zatekel moški, ki je 
lačne in žejne občane ob
metaval s psovkami in se 
sploh grdo obnašal. Raz-

frajač je bil Valentih G. iz 
tor, ki bo svoje grehe po

ravnal pri sodniku za pre
krške. 

• Istega dne so se ustra
šili v samskem domu na Ri-
barjevi ulici v Celju. Tam 
sta se namreč spopadla 
dva, z odvečno energijo na
bita samca. Tudi Miladin J. 
in Muhamed S. bosta stopi
la pred obličje sodnika za 
prekrške. 

• Zofka P. in Marija G. 
sta sosedi, ki se očitno ne 
marata. V sredo, 22. janu
arja dopoldne je Zofka po
klicala na policijsko posta
jo in svojo sosedo Zofko za-
tožila. Povedala je, da jo je 
Marija pričakala v zasedi 
in jo z metlo kresnila po 
hrbtu. Ker pa sta za vsak 
špetir potrebna dva, bosta 
k sodniku za prekrške sto
pili obe. Hladno orožje ob 
policijski intervenciji Ma
riji ni bilo odvzeto. 

• Eni so bili prestrašeni, 
drugi so se zgražali. V pe
tek popoldne je na Dečkovi 
cesti, pred tovarno Aero, 
ležal neznan moški. Ker se 
na javnih površinah ne 
spodobi ležati, so občani 
poklicali na policijo. Možje 
v modrem so potem ugoto
vili, da si je Čedo B. privoš
čil le krajši počitek, ko je 
čakal na svojega lokalca. 
Znakov alkoholne utruje
nosti ni kazal. 

• V petek zvečer se je 
pred policijsko postajo pri
peljal Miha H. in povedal 
svojo razburljivo zgodbo. 
Tik pred tem so njegovo 
vozilo prehiteli neznanci, 
ga z bliskovito akcijo prisi
lili, da je ustavil, nakar so 
stopili proti njemu, grdih 
obrazov in s stisnjenimi 
pestmi. Ker se mu ni obeta
lo nič dobrega, se je zatekel 
k možem postave. Ti so 
kmalu odkrili skupino 
agresivcev v zasedbi: Fran
ci V., Drago S. in Ivan K., 
vsi pristni Celjanarji. M. A. 

Pešci, žrtve v naseljih 
Prometna varnost na naših 

cestah v minulem letu ni bila 
takšna, da bi bili lahko z njo 
zadovoljni, saj smo se prepo
gosto soočali s takšnimi po
sledicami nezgod, ki so ter
jale človeška življenja. 

Čeprav se je lani število 
smr tn ih žrtev nekoliko 
zmanjšalo, ne gre prezret i 
dejstva, da smo tudi lani za
beležili dve hud i nezgodi. 
Št i r i mr tve udeležence je 
vzela h i t ra cesta v Celju, 
v gotoveljskem križišču pa 
so izgubile življenje t r i 
osebe. 

Po s ta t is t ičnih poda tk ih je 
bila lanska prva polovica le 
ta razmeroma ugodna, saj 
smo v primerjavi s prejšnji

mi leti v tem obdobju prvič 
zabeležili zmanjšanje števila 
p rometn ih nezgod za 10 od
stotkov in s tem dosegli cilj 
znane prometne akciie »mi

nus 10«. V drugi polovici leta 
pa se je število nezgod v p ro 
metu močno povečalo, t ako 
da smo ob koncu leta zabele
žili 5,7 odstotno povečanje. 

Ob teh ugotovi tvah pa je t r e 
ba povedat i , da podobne p o 
da tke beležijo tudi v ostal ih 
regijah, na pr imer na ob 
močju Kopra, kjer se je š te
vilo prometn ih nezgod pove
čalo za 23 odstotkov, med
tem ko so na murskosobo-
škem območju beležili 10 od
stotno povečanje. 

V lanskih prometn ih nez
godah je 64 oseb izgubilo 
življenje, kar je za 7,2 od
s totka manj kot leta 1990 (69 
smr tn ih žrtev), 972 oseb pa 
je bilo huje ali lažje telesno 
poškodovanih oziroma za 
poldrugi odstotek več kot 
predlani . Med poškodovani 
mi je bilo 377 oseb s hudimi 
telesnimi poškodbami in 594 
z lažjimi. Skupnemu številu 
p rometn ih nezgod (786) pa je 
t reba pr iš te t i še več kot 3 t i 
soč takšnih , ki so se končale 
le z večjo ali manjšo gmotno 
škodo. 

Enote prometne milice so na 
celjskem območju v letu 1991 
obravnavale 786 prometnih 
nezgod z mrtvimi in telesno 
poškodovanimi osebami, kar 
je za 5,7 odstotka več kot 
predlani. 

Zlasti je zaskrbljujoč po 
datek, da je med smrtn imi 
žr tvami kar 14 pešcev, kar 
opozarja na dejstvo, da mo
tor izirani udeleženci tej ka 
tegoriji udeležencev v p r o 

metu posvečajo p remalo p o 
zornosti . Govorimo lahko 
o zelo nizki ku l tu rn i ravni in 
nespoštovanju odgovornosti 
do starejših ljudi, saj je bila 
povprečna starost pešcev, ki 
so lani umrl i na naših cestah 
ka r 66 let, večina teh nezgod 
pa se je pr ipet i la v naseljih. 

Med vzroki p rometn ih 
nezgod je spet na prvem me
stu nepr imerna oziroma p r e 
koračena hitrost , na d rugem 
mestu je izsiljevanje p r edno 
sti in na tretjem vožnja pod 
vplivom alkohola. S ta t i s t ič 
ni poda tk i sicer uvrščajo a l 
kohol na tretje mesto med 
vzroki, dejansko pa je slika 
drugačna . Upoštevat i je t r e 
ba, da je pri vsaki četr t i p r o 
metni nezgodi s telesno p o 
škodbo vsaj eden od ude le 
žencev vozil pod vplivom a l 
kohola ali pa je bil alkohol, 
poleg glavnega vzroka, na 
veden le kot posredni vzrok. 

Najslabša p rometna va r 
nost je bila lani na cestah 
v celjski občini, kjer se je 
število nezgod povečal za 18 
odstotkov. Sledi konjiška 
občina s 16 ods to tn im pove
čanjem in žalska s 5,6 od
s to tn im povečanjem števila 
nezgod. Največ oseb, k a r 19, 
je lani izgubilo življenje na 
območju občine Žalec. 

MARJELA A G R E Ž 

V smrtnih prometnih nezgo
dah je lani umrlo 64 oseb. Med 
temi je bilo 17 voznikov oseb
nih avtomobilov, 14 pešcev, 12 
sopotnikov v vozilih, 9 vozni
kov koles z motorjem, 7 vozni
kov motornih koles, 4 kolesarji 
in en voznik tovornega avto
mobila. 

Smrtna nezgoda 
v Šempetru 

v torek, 27. januarja se je ob 
21. uri pripetila prometna nez
goda na magistralni cesti 
v Šempetru. Ena oseba je umr
la, ena pa je bila hudo telesno 
poškodovana. 

Voznik osebnega avtomobi
la Milan Videnšek (27) iz Celja 
je vozil iz smeri Celja proti 
Ljubljani. V naselju Šempeter 
je v križišču za Podlog zavil 
v levo, v trenutku, ko je iz 
ljubljanske smeri pripeljal to
vornjak s priklopnikom, ki ga 
je vozil avstrijski državljan 
Erich Seidel (54) iz Lipnice. 
Med voziloma je prišlo do tr
čenja, po tem pa je tovornjak 
osebni avto potiskal pred sabo 
še 45 metrov. Na osebnem vo
zilu se je vnel ogenj, ki so ga 
pogasili vozniki tovornjakov, 
ki so stali na cesti. V nezgodi je 
na kraju, poškodbam podlegel 
sopotnik v Videnškovem vozi
lu, 20-letni Mirko Križan iz 
Galicije, hude telesne poškod
be pa je utrpel voznik Milan 
Videnšek. 

V megn zadel 
pešca 

v soboto, 25. januarja 
zjutaj se je na magistralni 
cesti Celje-Vransko, izven 
naselja Sentrupert, pripe
tila nezgoda, v kateri je bi
la ena oseba hudo telesno-
poškodovana, gmotna ško
da pa znaša okoli 50 ti.soč 
tolarjev. 

Stanislav Križanec (30) 
iz Dobrovelj je vozil osebni 
avto iz smeri Šempetra 
proti Vranskem. Ko je pri
peljal izven naselja Sentru
pert, je v gosti megli nena
doma zagledal pešca Tara
sa Kurmanška (20) iz Na-
zarij, ki je hodil po sredini 
vozišča. Voznik je poskušal 
trčenje preprečiti, a mu to 
ni uspelo. Pešca je zadel 
z desnim delom in ga zbil 
o vozišču. 

Disco akciji 
V noči od sobote na nedeljo 

so policisti UNZ Celje izvedli 
dve varnostni akciji, ki sta 
močno presenetili obiskovalce 
disco klubov. Najprej je skupi
na uniformiranih mož - speci-
alcev - vstopila v prostore di
skoteke Queen v Kasazah, na
to pa še v disco klub v prosto
rih hotela v Preboldu. 

Obe akciji sta imeli pouda
rek na kršitvah javnega reda 
in miru, nedovoljenem nošenju 
orožja in posedovanju mamil. 
Sodelovalo je 54 policistov, 10 
kriminalistov ter dva vodnika 
službenih psov. 

Del moštva je najprej vstopil 
v diskoteko v Kasazah, za ka
tero je že dolgo znano, da last
nik nima dovoljenja za obrato
vanje. Zato so policisti, sklad
no z zakonom o javnih shodih 
in javnih prireditvah, priredi
tev v Kasazah prekinili oziro
ma nadaljnje nočne življenje 
prepovedali, okoli osemdeset 
gostov pa se je mimo razšlo. 

V nedeljo okoli dveh ponoči 
pa so policisti vstopili v disco 
v Preboldu. Postaja milice 
v Žalcu je namreč že trikrat 
prejela peticijo krajanov Žal
ca, ki so se pritoževali nad ka-
Ijenjem nočnega miru, popiva
njem, poškodovanjem vozil in 
kraje iz vozil ter nad onesna
ževanjem okolja. Tudi sestan
ki na sedežu krajevne skupno
sti niso pripomogli k odstrani
tvi tega problema občanov, 
zlasti tistih, ki živijo v bližini 
preboldskega hotela oziroma 
disco kluba. 

Discoteka je bila to noč na
bito polna. Med okoli 500 obi
skovalci so bili večinoma mla
doletniki, stari od 16 do 18 let, 
pa tudi še mlajši. Pri okoli 200 
osebah so policisti opravili 
osebni pregled. Pri enem obi
skovalcu so našli naanjšo koli
čino lahke droge, nekaj jih je 
bilo »oboroženih« s plinskimi 
razpršilci, orožja pa ni imel 
nihče. 

Okoli treh je bila akcija 
končana. Tokrat so se odločili 
za »mehkejšo« varianto, saj so 
imeli opravka predvsem 
z mladoletnimi osebami, po
udarek akcije pa je bil na pre
ventivi. Ob tem pa se vsakemu 
razumnemu človeku postavi 
vprašanje, kakšno vlogo od
igravajo tiste družine, katerih 
otroci so ob treh zjutraj popi
vali in se veselili v diskoteki. 
Petnajstletniki so vendarle še 
otroci! 

M. AGREŽ 

Kriva malomarnost 
Kriminalisti celjske UNZ so 

napisali kazensko ovadbo zo
per Miroslava Ž., delavca 
v celjski Cinkarni. Osumljen je 
malomarnosti pri delu, zaradi 
česar je nastala precejšnja 
ekološka škoda. 

Enaindvajsetega decembra 
lani je prišlo do izlitja kisline, 
ki je preko tovarniškega jaška 
iztekla v Hudinjo in Voglajno. 
Do izlitja je prišlo zaradi ok
vare na elektroniki. Kasnejša 
preiskava pa je pokazala, da bi 
moral delovanje te naprave 
oziroma varnostne nivojske 
sonde nadzorovati omenjeni 
delavec, ki pa se očitno ni za
vedal svoje delovne dolžnosti. 

Zaradi izlitja kisline v obe 
reki je prišlo do pogina rib, po 
oceni ribičev iz Celja in Štor 
pa je nastala škoda za okoli 
230 tisoč tolarjev. 

min i KR IMIC I 
Vlomil v šest 
Vikendov 

Prejšnji teden je nekdo 
vlamljal v vikend hišice v Ra-
degundi v mozirski občini. Iz 
šestih vikendov je odnesel tri 
televizorje, en radiokasetofon 
in več drugih uporabnih pred
metov. 

Odnesel trezor 
v noči na 24. januar je nek

do vlomil v zasebno mesnico 
Am-am v Rogaški Slatini. Pa 
se korenjak ni zagledal v meso 
in salame, ampak v zidni tre
zor, ki ga je odnesel, z vso vse
bino vred. S tem je lasntika 
oškodoval za okoli 200 tisoč 
tolarjev. 
Občani z nevarnimi 
'»igračkami« 

PoUcisti iz Žalca so 23. ja
nuarja Dragu G. iz Žalca zase
gli revolver magnum, za kate
rega pa ni imel dovoljenja. 

Konjiški policisti so istega 
dne pri Marjanu P. iz Polene 
našli in mu zasegli pas z naboji 
7,9 nam za puškaomitraljez. 
Tudi Marjan ni imel dokumen
ta za posedovanje streliva. 

Zabodel ga le 
v četrtek, 23. januarja zve

čer je Hinko Ž. (28) iz Pijovcev 
med prepirom prijel za ku
hinjski nož in z njim zabodel 
v trebuh Henrika Z. (52) iz iste 
hiše doma. 

Izginil 
rdeč Citroen 

v noči na 25. januar je nez
nanec odpeljal osebni avto ci-
troen AX, ki je stal na parki
rišču pred stanovanjskimi blo
ki na Polzeli. Rdeče vozilo 
z reg. št. CE 309-361, last Ro
mana G. iz Pariželj, je vredno 
okoli 800 tisoč tolarjev. 

M. A. 

Mladoletni ropar 
Na Titovem trgu v Celju je 

mladoletni A. O. iz Celja v .so
boto opoldne zvabil v hodnik 
svojega vrstnika, ga izsiljeval 
in mu grozil z nasiljem, če mu 
ne izroči denarja, ki ga ima pri 
sebi. Po opravljenem delu je 
bil A. O. »bogatejši« za 200 to
larjev. 

Smrt pri delu 
Pri delu se je smrtno pone

srečil Milan Dragar (40) iz 
Škal pri Velenju, ki je 26. ja
nuarja dopoldne v svoji garaži 
popravljal starejše osebno vo
zilo znamke daccia. Vozilo je 
na eni strani dvignil z ročno 
dvigalko in potegnil ročno za
voro, za dodatno zavarovanje 
pa ni poskrbel. Ko se je ulegel 
pod avto in ga začel popravlja
ti, se je dvigalka zagozdila 
v rjavečo pločevino vozila, ki 
je pri zdrsu nesrečnega Milana 
stisnilo in smrtno poškodo
valo. 

Umrl pod traktorjem 
v četrtek, 23. januarja zve

čer je Friderik Ferk iz Lokavi-
ce vozil traktor. Ko se je po 
dovozni cesti vračal domov, je 
na zasneženem delu vozišča 
traktor zdrsnil in se prevrnil 
po pobočju ter voznika poko
pal pod sabo. 

Ukradli goro sira 
v prejšnji številki tednika 

smo zapisali, da je iz skladišča 
Mlekarne v Arji vasi izginila 
tona sira edamec, vTedna okoli 
500 tisoč tolarjev. V tednu dni 
pa se je ukradena količina sira 
povečala na skoraj 5 ton. Ra
zliko so ugotovili pri naknad
nem popisu blaga. Sir je na
mreč izginjal v treh obrokih 
oziroma v desetih dneh. 

Kriminalisti so zbrali dovolj 
podatkov in dokazov, da bodo 
lahko sestavili kazensko ovad
bo zoper osumljenega varnost
nika Rajka D. iz Celja, ki je pri 
trikratni kraji dal tatovom na 
razpolago ključ skladišča, za 
to »uslugo« p« prejel primerno 
plačilo. Tatvine so osumljeni 
skladiščni delavec Ivan M. iz 
Žalca ter avtoprevoznika in 
nekdanja šoferja v Mlekarni, 
Andrej I. in Danilo P., oba iz 
Celja. 

Doslej je bilo zaseženo 
2.280 kg ukradenega sira, ki so 
ga preiskovalci našli na domo
vih osumljencev, tono sira pa 
so našli pri lastniku pizzerije 
Julči v Ljubljani. 

Zoper osumljenega Ivana M. 
bo podana še dodatna kazen
ska ovadba, saj naj bi podoben 
»greh« storil lani, ko je iz skla
dišča mlekarne iziginilo 1.600 

pudingov, krajo pa naj bi mu, 
z izročitvijo ključev, omogočil 
isti varnostnik. 

M. A. 

Lep uspeh 
v samoobrambi 

v Ljubljani je bil minulo 
nedeljo policijski turnir 
v samoobrambi, katerega 
sta se udeležili tudi dve 
ekipi UNZ Celje. 

Med osmimi ekipami je 
prva celjska ekipa (Marko 
Gaber, Vladimir IIič, Karel 
Zaveršnik) zasedla odlično 
tretje mesto, saj je bila 
boljša celo od specialne 
enote Ministrstva za notra
nje zadeve Slovenije. 

M. A. 

Za večjo varnost 
Zdmženje šoferjev in avto-

mehanikov Žalec se je odloči
lo, da svoj delež prispeva 
k večji varnosti vozil v prome
tu. Tako opravljajo vsako so
boto od 10. do 14. ure v prosto
rih tehnične baze na avtopoli-
gonu v Ločici pri Šempetru 
brezplačne preglede vozil. 
Pregledujejo dimljenje, krelni 
mahanizem, kolotek koles, na

stavijo luči ter preizkušajo za
vore. Brezplačno odpravijo tu
di kakšno pomanjkljivost. 

V mesecu januarju so pre
gledali okoli sto vozil, z akcijo 
pa bodo nadaljevali tudi v me
secu februarju. Na sliki: Pavle 
Rozman, sicer inštruktor pri 
ZŠAM Žalec, pri merjenju iz
pušnih plinov. 

T. TAVČAR 



26i 
Ceneje za bogate, dražje za uboge 
Prvega iebruarla botio v Sloveniji pričeli veljati novi prometni davki 

Ena izmed bistvenih novo
sti je, da se bo dosedanji te
meljni prometni davek, ki je 
znašal 35,5 odstotka zmanj
šal na dvajset odstotkov. 

To pomeni , da se bodo ob
ču tno zmanjšali davki za ne 
ka te re izdelke, ki so bili se
daj obdavčeni več kot 
s 33,5"/,,. Sem sodijo na p r i 
mer kava . pivo in osvežilne 
pijače. Nižji, 10 odstotni da 
vek bo odslej veljal za g rad 
beni mater ia l , kopalniško 
opremo, s tavbno pohištvo, 
za opremo, ki pr ispeva 
k \ a ivevan ju z energijo ter 
za obutev in oblačila za 
odrasle. Nižji bodo - le 5-
odstotni davki za otroško 
opremo, oblačila in obutev. 
Po takšni stopnji bodo ob 
davčena tudi živila, ki so 
prej bila obdavčena le s t r e 
mi odstotki , pe tods to tn i da 
vek pa, bo tudi na živila, ki 
doslej sploh niso bila obdav
čena. To med drug im velja za 
kruh, mleko in olje. Za vse 
luksuzne izdelke bo po n o 
vem veljala 32 odstotna 
davčna stopnja, k a r v bis tvu 
pomeni , da se bodo ti izdelki 
močno pocenili . Višji kot do 
slej pa bodo davki za tako 
imenovane monopolne izdel
ke. Sem sodijo tobak in to 
bačni izdelki, za ka te re bo 
veljal 45 odstotni temeljni 
p rometn i davek, za žgane p i 
jače bo 80 odstotni davek, za 
naf tne der ivate pa 90 do 190 
odstotni . 

Odslej bodo cenejši tudi 
avtomobil i . Po 20 odstotni 
davčni stopnji (prej 33,5) b o 
do obdavčeni avtomobil i 
z delovno pros tornino do 1,8 
l i tra in dizelskega motorja 
do 1,9 l i tra. Cenejša naj bi 
bila tudi pivo in kava, ki sta 
bila prej obdavčena z 68 ozi
roma 50 odstotki , sedaj pa 
bo zanju veljala 20 odstotna 
davčna stopnja. Po najnižji 
davčni stopnji bodo obdav
čeni tud i izdelki domače 
obrt i , šolske potrebščine, sl i
karski in k iparsk i mater ia l , 
kopije eksponatov, ki jih 
prodajajo muzeji, izvirna 
umetn i ška dela, računaln ik i 
in računa ln i ška oprema, 
zdravi la ter nosilci besede, 
slike in zvoka, ki so znan
stvenega, umetniškega, ku l 
turnega , izobraževalnega in 
informat ivnega pomena. 
Pe tods to tn i temeljni p r o 
metni davek bo veljal tud i za 
drva, zemeljski in mestni 
plin, vodo in toplo vodo, 
ras t l inska zašči tna sredstva 
ter o rganska in minera lna 
gnojila, pa za gradbeni te r -
moizolacijski mater ia l . 

Osnova za davek od p r o 
meta proizvodov je prodajna 
cena proizvoda, ki ne vsebu
je davka od prometa pro iz
voda. S prodajno ceno proiz
voda, ki je osnova, od ka te re 
se obračunava davek, je mi 
šljeno celotno b ru to plačilo, 
v ka te ro se vštevajo tud i od
visni stroški, ki jih je p r o d a 
jalec za računa l kupcu. V os
novo za davek se ne vštevajo 
prevozni stroški . Vrsta je t u 

di davčnih oprosti tev. Davka 
ne bo t reba plačevat i od iz
delkov, ki jih izvažajo p r a v 
ne osebe in zasebniki , ter od 
proizvodov, ki j ih iz države 
izvažajo fizične osebe. Po 
t reben bo le pisni dokaz, da 
so jih kupil i v Republiki S lo
veniji. Tudi od proizvodov, 
ki j ih prodajajo v pros t ih ca
r inskih proda ja lnah ne bo 
t reba plačevat i davka od 
prometa proizvodov. Plačila 
davka bodo med drugim 
oproščeni tud i invalidi , ki 

bodo kupi l i nov osebni av to 
mobil in to največ enkra t 
v t reh letih. Imeti bodo m o 
ral i le vozniško dovoljenje 
ali pa pot rd i lo , da j im je po 
t rebna nega in pomoč drug ih 
oseb, ki imajo vozniško do
voljenje. V prometno dovo
ljenje t ako kupljenega av to 
mobi la bo vpisan podatek , 
da je vozilo namenjeno izk
ljučno za prevoz inval ida. 
Zanimivo je, da bodo odslej 
oproščeni temeljnega p r o 
metnega davka tud i tu r i s t i č 
no p ropagandne in informa
t ivne publikaci je , ki so n a 
menjene za brezplačno del i 
tev in jih določi republ iški 
upra\'Tii o rgan za f inance 
v soglasju z republ i šk im 
up ravn im organom za t u r i 
zem. Davčne oprost i tve med 
drug im veljajo še za zdrav i 
la, ki j ih določi republ iški 
up ravn i organ za f inance 
v soglasju z republ i šk im 
u p r a v n i m organom za 
zdravstvo, za mleko za d o 
jenčke, hk ra t i s h r a n o za d o 
jenčke iz mleka, mlečnih iz
delkov in posameznih mleč
nih sestavin in za p redmete 
vseh vrst , ki j ih kot muzejske 
vrednost i odkupujejo muzeji 
in galerije. 

Dokaj ostre so tud i kazen 
ske določbe za krši tev z a k o 
na o p rome tnem davku. 100 

tisoč tolarjev bo, denimo, 
kazni za pr imer , da koga za
lotijo, da uporabl ja eks t ra 
l ahko kur i lno olje ali speci
alno kur i lno olje ter rdeče 
oba rvan motorn i petrolej 
v druge namene , kot pa je to 
p redpisano . Takšna kazen 
bo doletela tud i t istega, ki bo 
prodaja l c igarete brez oz
načbe ali pa cigarete, ki so 
nezakoni to prenesene v S lo
venijo. 

To je le neka] najbolj b i 
stvenih novosti novega Za 
kona o p rometnem davku. 
Na k ra tko bi lahko ugotovili, 
da se bo večina stvari , ki j ih 
potrebujemo vsak dan in do 
slej niso bile obdavčene, po 
dražila, na drugi s t ran i pa se 
bodo občutno pocenili luk
suzni predmet i . Če bodo ob 
veljale nove davčne stopnje 
za nafto in naftne der ivate , 
potem se bodo tud i ti močno 
podraži l i , kot vse kaže pa se 
bosta izenačili ceni bencina 
in nafte. Seveda lahko repu
bliška v lada še vpliva n a to. 
V vsakem pr imeru pa bo 
marsikaj odvisno od pro iz 
vajalcev in trgovcev. Kaj p o 
magajo nižji davki , če bodo 
trgovci povečali marže? No, 
država pa si je vzela večji 
kos pogače tam, kjer to še 
lahko. 

J A N E Z VEDENIK 

Po najvišji, torej 32 odstotni 
stopnji pa bodo obdavčeni 
luksuzni predmeti kot so krz
no, usnje in izdelki iz plazil
cev, okrasni kamni, dražji av
tomobili, dragi kamni in biseri 
in ne nazadnje pornografija. 
V bistvu pa to pomeni, da so se 
davki za te izdelke občutno 
zmanjšali. 

Obnavljajo 
Savinovo hišo 

v Žalcu bodo 8. februarja 
slavnostno odprli stalno gale
rijo Doreta Klemenčiča, zna
nega slikarja iz Savinjske do
line, rojenega v Galiciji pri 
Žalcu. Galerija bo v prostorih 
salona Rista Savina, ob tem pa 
bodo na novo uredili tudi skla
dateljevo spominsko sobo. 

Na slovesnosti, ki bo 8. fe
bruarja ob 18. uri, bo govoril 
dr. Matjaž Kmecl. T. T. 

Pestro v Zdravilišču Laško 
v Zdravilišču Laško so pripravili obširen program 

prireditev s katerimi želijo popestriti bivanje bolni
kom in*tiiristom ter naključnim obiskovalcem. 

Od januar ja do konca decembra bo v zdravil iški 
dvorani več kot petdeset razl ičnih kul turnih , zabavnih 
in kul inar ičnih priredi tev. Med pr i redi tvami v posa
meznih mesecih gre omenit i naslednje: danes (30. 
januar ) bo nastopi la folklorna skupina iz Kompol, 
februarja in marca bodo pustovanja ter kul inar ične 
special i tete z Madžarske in Prekmurja , apr i la sc bodo 
spomnil i cvetne nedelje in dobrot velikonočne kuhinje, 
pripravljajo pa tud i t rad ic ionalno klobasi jado. Maja 
bo občinska revija pevskih zborov in folklornih sku
pin, junija pr ikaz s tar ih šeg in običajev, julija Pivo in 
cvetje, avgust in september bosta poletno obai-vana, 
ok tobra bo tud i mednarodn i kongres t ravmatologov, 
novembra Mart inova nedelja in decembra Božični 
koncert . To je samo nekaj pr iredi tev, saj smo omenili, 
da jih je v p rogramu več kot petdeset . 

Skupa j z ZKO Laško bodo pr ipravi l i več razstav, ob 
vsem tem ku l tu rno-zabavnem u t r ipu pa bo gostom na 
voljo še termalni bazen s sauno, solarijem in drugimi 
ponudbami . Rednim gostom in občasnim obiskoval
cem t ako v laškem zdravil išču res ne bo dolgčas. 

TV 

Zrak v Celju 
Na mer i lnem mestu v Mi

klošičevi ulici, kjer meri tve 
izvaja Z S M H Celje, so 24-
u rne povprečne koncent rac i 
je SO2 v z raku v času od 21 . 
do 27. januar ja t r ik ra t prese
gle najvišjo dovoljeno vred
nost, ki znaša 125 mikrogra-
mov S02/m'' z raka . P rekora 
čitve smo izmerili 23., 24. in 
27. januarja . Najvišjo pov
prečno dnevno koncent rac i 
jo smo v pre tek lem tednu iz
meril i v petek 24. 1. in sicer 
200 mikrogramov SO-^/m'* 
zraka . 

V istem merUiiem obdpbju 

so tud i enourne povprečne 
koncentraci je nekajkra t p r e 
segle najvišje dovoljeno eno-
u rno povprečje. Najbolj je 
bil zrak onesnažen 23. 1., ko 
se je enourno povprečje med 
9. in 10. uro povzpelo na 570 
mikrogramov SO^/m'^ zraka . 
Ker je povišana onesnaže
nost trajala dlje časa, smo 
preko radia Celje objavili 
obvestilo, da bolnikom od
svetujemo gibanje na p r o 
stem. Prekorači tve najvišje 
dovoljene enourne povpreč
ne imisijske koncentraci je 
smo izmerili še 24. in 27. ja
nuar ja . 

PISMO IZ NEKDANJE 
PRESTOLNICE 

Kdo vlada v Srbiji? 
Resno je omajano zaupa

nje srbskega naroda v vod
stvu Srbije in v predsedstvo 
Jugoslavije, še bolj pa v vrh 
Jugoslovanske vojske. Nobe
ne pogodbe z oblastniki 
v Srbiji, ki nimajo mandata 
za zastopanje celotnega srb-
stva jugoslovanske federaci
je oziroma s poveljniškimi 
strukturami jugoslovanske 
vojske ne zavezujejo srbske
ga ljudstva kot celote brez 
njegovega soglasja in brez 
blagoslova njegove duhovne 
matere Pravoslavne srbske 
cerkve. Mirovne sile ZN ne 
sme nihče zlorabiti za preju
diciranje političnih in držav-
no-pravnih rešitev, ampak 
morajo razmejiti vojskujoči 
se strani. 

Da bodo ta več kot ostra 
opozorila zapisana v sporo
čilu srbskemu narodu in 
mednarodni javnosti z izred
nega zasedanja Svetega ar-
hierejskega sabora Srbske 
pravoslavne cerkve v Beo
gradu, so očitno vnaprej zve
deli predsedniki vseh »srb
skih držav«, saj so kar štirje 
potrkali na vrata Srbske pa-
triarhije med samim zaseda
njem sabora. Najprej je pri
šel Milan Babic iz »kninske 
republike«, zatem Radovan 
Karadžič iz »srbske BiH«, iz 
SAO Vzhodna Slavonija so 
poslali »ministra za zunanje 
zadeve« Časlava Ociča, iz 
zaenkrat še »normalne« Sr
bije pa je prišel osebno 
- Slobodan Miloševič, ki se 
je zadržal najdlje, vendar mu 
očitno ni uspelo nagovoriti 
patriarha Pavla, da spreme
ni ostre obtožbe na račun 
njegove politike in načrta 
Cvrusa Vancea. 

Vsi tukajšnji komentatorji 
so si edini, da se je patriarh 
v »korespondencnem« sporu 
med Miloševičem in Babi-
čem postavil na stran sled
njega in da Miloševič izgub
lja še eno oporo. Nekako ob 
istem času kot omenjeno 
sporočilo je SPC objavila 
svetosavsko poslanico in si
cer kar teden dni pred veli
kim cerkvenim praznikom 
Svetega Save. V njej svetuje 
slehernemu Srbu, »naj iz
praša svojo vest in svoja dela 
in se tako prepriča, ali ni 
morda s kakšnim svojim gre
hom tudi sam prispeval k tej 
naši splošni nesreči«. Po tem,-
kakoje Sveti Sava raztolma-
čil Kristusovo misel, bi mo
rali naše sodobne probleme 
po poslanici razumeti ta
kole: 

»Narodna država - domo
vina -je dežela naših očetov. 
Narodna država ne more se
gati do koder seže meč, am
pak sme iti meč le do meje 
ene narodne države tj. do
movine. Če bi dovolili, da se
ga država do tam, do koder 
lahko seže meč, potem drža
va neha biti narodna, neha 
biti domovina in postaja im
perij, v tem primeru pridobi 
teritorialno, izgubi pa mo
ralno. Pokoriti ali biti poko
ren je enako katastrofalno za 
nacionalno državo.« 

Nekateri komentatorji 
menijo, da pomeni izredno 
zasedanje sabora SPC več : 
kot le navadno politično ar
bitražo in da verjetno napo
veduje prihod cerkve na po
litično prizorišče morebiti 
celo tako neposredno, kot ji 
bilo v času Konkordata. 

ŠTEFAN NOVAK 

PRIREDITVE. 

V prostorih SLG Celje bosta v sredo in četrtek, obakrat ob 
14. uri, zaključeni predstavi Shafferjeve Črne komedije za 
dijake Srednješolskega centra Ptuj. 

V Likovnem salonu Celje bo danes, ob 19. uri, otvoritev 
razstave slik in risb akademskega slikarja Hermana Gvard-
jančiča. 

V knjižnici Laško bo danes, ob 18. uri, predavanje prof. 
Miloša Ribara o Zgodovini Laškega do 17. stoletja. Nastopil 
bo oktet Odmev. 

V domu kulture Velenje si bodo danes, ob 19.30, lahko 
ogledali predstavo Johna Millingtona Synga, svetniški vrelec, 
v režiji Georgija Para (gostovanje ljubljanske Drame). 

V kulturnem domu Trnovlje bodo jutri proslavili slovenski 
kulturni praznik s koncertom otroškega pevskega zbora pod 
vodstvom Anice Mernik, ženskega pevskega zbora pod vod
stvom Vide Bukovac ter moškega pevskega zbora pod vod
stvom Alojza Kostanjška (sekcije KUD Ljubečna). 

V CID Celje (dosedanji Pionirski dom) bo jutri, ob 17. uri, 
otroška lutkovna predstava Lidije Artelj, Zimska pravljica. 

V Razstavnem salonu Zdravilišča Rogaška Slatina bo jutri, 
ob 20. uri, »Večer folklore« s folklorno skupino »France Pre
šeren« . 

V Muzeju novejše zgodovine Celje bo v ponedeljek, ob 18. 
uri, otvoritev vsakoletne pregledne likovne razstave Društva 
likovnih ustvarjalcev Celje. Pripravljajo tudi kulturni pro
gram. 

V galeriji Izba Celje je stalna prodajna razstava kakovost
nih likovnih del, ki si jih lahko ogledate ob delavnikih od 10. 
do 13. in od 14. do 17. ure, ob sobotah pa od 10. do 12. ure. 

V Osrednji knjižnici Celje vabijo k ogledu razstav o Starih 
celjskih tiskih. 

V Razstavnem salonu Zdravilišča Rogaška Slatina si šc 
lahko ogledate akrile slikarja Antona Wolfa. 

V Muzeju grafičnih umetnosti Rogaška Slatina predstav
ljajo flarnskc in holandske mojstre grafike, razstava pa je na 
ogled ob torkih, četrtkih in sobotah (od 10. do 12. ter od 16. do 
18. ure). 

V galeriji Kulturnega centra »Ivan Napotnik« Velenje je 
razstava likovnih del Božidarja-Teda Kramolca, kanadskega 
Slovenca iz kulturnih krogov povojne emigracije. 
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Nipic na zimski oiimpiadi 
Slovenski minis ter za in

formiranje Jelko Kacin je iz
bral ekipo glasbenikov, ki 
bodo nastopi l i na promociji 
Republike Slovenije na za
četku zimske ol impiade 
v Albertvil lu. Poleg kvar te ta 
Fabiani in Vlada Kresl ina 
z Belt inško bando bo nas to 
pil tudi t r enu tno na jpopu
larnejši pevec na področju 
domače glasbe Alfi Nipič 
s svojimi muzikant i . »To je 
veliko pr iznanje in po t rd i 
tev, da je moja odločitev, da 
sam nadaljujem glasbeno 
pot, pravilna,« je Alfi k o 
mentiral vest o tej zanimivi 
odločitvi. 

Izjemen t renutek, ki se po 
nuja ka r sam od sebe, je t r e 
ba izkoristi t i in to Slovenci 
bodo. Pripravi l i bodo več 
glasbenih pr i redi tev in t ako 
v glasbi predstavi l i naš svet. 
In svet pozna Avsenika, ka 
terega uspešno pot sedaj n a 
daljuje njegov član Alfi 
Nipič. 

»Izredno veliko de lamo in 
tega sem vesel, saj so d ruga 
če za našo zvrst glasbe t r e 

nu tno bolj resni časi. Zdaj se 
bomo temeljito pr ipravi l i za 
nas top v Francij i , ob tem pa 
čakamo na video kaseto, ki 
smo jo posneli po razl ičnih 
kraj ih Slovenije. Promocija 

bo 1. maja na Rogli. VeseUm 
se tud i velikega Marjančine-
ga finala v Mariboru, kjer 
bomo lahko pokazal i t isto, 
česar nismo mogli na finalu 
Lojtrce domačih, ker ga eno
s tavno ni bdo.« 

Kaj pa bo s kaseto NT-RC 
za 20. izlet 100 kmečkih 
žensk na morje, smo še pov
prašal i? 

» »Čeprav sem v časovni s t i 
ski, bom obljubo izpolnil in 
napisal melodijo za jubilejni 
izlet. Takoj po povra tku 
z o l impiade jo bomo posneli 
v s tudiu v Gradcu, potem pa 
jo bodo v s tudiu Zlat i zvoki 
v Kisovcu dodal i ostalim 
sk ladbam. Tudi tokra t bom 
zraven na izletu, česar se še 
posebno veselim, saj vem, 
kako je bilo lani prijetno.« 

T. VRABL 

Pripravilajo ptulski festival 
Radio Tednik Ptuj in ZKO 

Ptuj sta že pripravila razpis za 
23. festival domače glasbe, ki 
bo letos od 4. do 6. septembra 
na Ptuju. 

Po besedah enega izmed čla
nov lanske strokovne komisije, 
ki je spremljala festival, Iva 
Cianija, tudi pri letošnjem ne 
bo večjih vsebinskih spre
memb. Prva dva dneva bosta 
namenjena srečanju ansam
blov, ki se bodo borili za zlate, 
srebrne in bronaste Orfeje, 

zadnji dan pa bo festival viž, 
ki jih bodo napisali najboljši 
glasbeniki s tega področja. 

Organizator sprejema prija
ve do 1. aprila, notni material 
in besedila v petih izvodih 
z morebitnimi izvajalci pa je 
treba poslati do 15. aprila. Po
leg tradicionalnih nagrad bo
do letos podelili tudi Koreno-
vo plaketo najboljšemu pevcu 
ali pevki, najboljši vokalni 
skupini in debutantu. 

TV 

Sedma kaseta Nika Zajca 
Niko Zaje, ki je prej snemal 

pri RTB, se je po znanih zaple
tih s tržišči na jugu presta\dl 
k slovenskemu Helidonu, kjer 
je prejšnji teden posnel zadnje 
melodije za svojo sedmo ka
seto.. 

»Avtor vseh melodij sem 
sam, medtem ko mi je tekste 
napisal Ivan Sivec,« je povedal 
Niko Zaje. Zdaj bodo posnete 
viže v studiu ustrezno opremi

li, tako da bo kaseta nekje 
marca prišla na tržišče v na j 
lepšem sijaju. Ob kaseti ima 
Niko Zaje, ki je dobro poznan 
tudi na Štajerskem, v pripravi 
še sodelovanje v Videomehu in 
radijskih oddajah Koncerti iz 
naših krajev. »Komaj pa ča
kam pravih veselic, kajti tam 
je najbolj prijetno,« zaključi 
Niko, ki je pravi slovenski 
glasbenik. Naslov nove kasete 
bo »Na zdravje sosed«. 

Pod Mengeško marelo 
Prva večja letošnja prire

ditev domače glasbe bo 
v Mengšu, kjer bodo tudi le
tos pripravili tradicionalno 
srečanje »Pod Mengeško ma
relo«. 

Poleg godbe na pihala b o 
do nastopili številni ansam
bli, ka ter ih glasbeniki so iz
šli prav iz te godbe. Tako bo

do znova na odru odlični a n 
sambli Alpski kvintet , Mare -
la Internacional , Nagelj , 
Stoparj i in drugi. Zraven b o 
do tudi znane Zupanove h a r -
monikar ice . Tudi tokra t b o 
do zaradi velikega zan ima
nja pr ipravi l i dva koncer ta 
v veliki špor tni dvorani . Le 
tošnje srečanje »Pod Menge
ško marelo« bo 15. februarja. 

Ukrep: na potep 
Kot da bi hotela prekriti 

mračno slutnjo, je zima pobe
lila deželo in se je deca kričavo 
zapodila v počitnice. V dolgih 
sprehodih v oceanu snežink je 
blagodejne spomine na brez
skrbno otroštvo spodrival 
svinčeni občutek elementarne 
samote. Sneguje. Izstreljen 
v brezčasnost, sem moral na 
potep in s Cenetom sva Mareta 
prestregla pri skoku v toplo 
domačo posteljo. Uteži so ra
hlo popuščale, ko smo rezali 
meglo ob zvokih Nirvane in 
s Toxedomoon neopazno sto
pili v semaforski režim Ljub
ljane. Cilj je bil določen: obi
skati mini revijo tričlanskih 
strupenih ročk zasedb Polska 
malca, Space cakes iz Umaga 
in ljuljanskih 2227. Organiza
cije se je lotila Katra, kot po
žrtvovalna vlečna žival Strip 
core sekcije, ki se je doslej od
likovala s predstavitvijo neka
terih tujih skupin, katerim je 
vedno ob bok postavila kakšno 
domačo zasedbo. Ker nisem 
poslušal radia, sem šele od 
Uroša izvedel, da s Polsko 
malco ne bodo nastopili zaradi 
Danijeve hude gripe. Želim 
čimprejše okrevanje. 

Prerivanje okoli sanka 
v KUD Prešeren je bilo duho-
morno in reka teles v plaščih, 
usnjenkah in vietnamkah nas 
je počasi naplavila v galerijo, 
ki jo je krasila razstava pisa
nih slik, ki imajo baje nekaj 
skupnega z grafiti, ki jih je bi
lo videti na enem projektorju. 
Tudi tu se ni dalo dolgo zdrža
ti in končno so na oder prišli 
fantje iz Umaga. Glede na bor
ne nastopne izkušnje so priko
rakali zelo sproščeno, vendar 
so si oder hitro prikrojili v svoj 
prostor za vaje. Precej intro-
vertno so klubovali začetni to
pi radovednosti poslušalstva 
in vztrajali na svojem celo uro. 
Pomanjkanje plinov kot so ki
sik in podobni planinski alka
loidi, je del občinstva za kra
tek čas odneslo ven, kjer je 

mraz poskrbel, da je tudi vrni
tev učinkovala blagodejno. 
Space cakes pa so kitarirali in 
kitarirali, da je bilo že malo 
predolgo. Redko a takrat osve
žilno, so skočili iz kalupa, 
v katerem so se znašli in to je 
občinstvo osvobodilo od ča
kalne paralize, da so tudi 
aplavzi postajali večglasni. 
Dobro uigrana trojki je zagri
zla v kislo jabolko nepoznano-
sti in odigrala finale, ki ni iz
stopal. Po drsalnem istermez-
zu na dvorišču smo pristopili 
bliže k odru, na katerem so 
zapjčili kopja 2227, kot edini 
predstavniki strip cora na 
glasbenem teritoriju. Za razli
ko od predhodnih, so zveneli 
krepko in razuzdano, čeprav 
gibanje na odru temu ni sledi
lo. Kitarerosa sta se še kar trd
no postavila nasproti čvrste
mu in inventivnemu bobnarju, 
ki je tudi najtežje sekvence rit
mičnih akrobacij lahko izve
del s čim v ustih. Zelo razgiba
no in še kar amerikansko je 
izgledal tloris instrumetalnega 
prehajanja iz teme v temo, 
medtem ko mikrofonov sploh 
niso pogrešali. Glede na to, da 
so nastopili kot zadnji, je bil 
njihov nastop kratek, a jedr
nat. Ker je bilo to vse, smo 
skočili še v Marjanov bunker 
na Gerbičevi. Tokrat je vrtel 
boljšo glasbo in Silve ni bilo, 
Lebi in Suza pa sta imela srečo 
da smo žejni za las zamudili 
zadnjo pijačo ob vrnitvi. 
Smrk! 

CD ALEKSANDER MEŽEK 
- SIVA POT 

CD TOMAŽ DOMICELJ 
- NA PLANINI J E ŽIVEL 

CD SIMONA WEiSS 
- NAJVEČJI USPEHI 

CD DAMJANA & HOT HOT HOT 
- POKLONI SI S R E Č O • 

Lestvice Radia Celje 
Tuje zabavne melodije: 

1 . T H E F L Y - U 2 ( 4 ) 
2 . B L A C K O R V V H I T E - M I C H A E L J A C K S O N (6 ) 
3 . N O S O N O F M I N E - G E N E S I S ( 7 ) 
4. D O N T C R Y - G U N S ' N ' R O S E S ( 8 ) 
5 . S H O W M U S T G O O N - O U E E N ( 9 ) 
6 . J U S T I F I E D & A N C I E N T - K L F ( 2 ) 
7 . M A R T I K A S K I T C H E N - M A R T I K A (4 ) 
8 . E M O T I O N S - M A R I A H C A R E Y ( 3 ) 
9 . R E A L L O V E - L I S A S T A N S F I E L D ( 3 ) 

1 0 . D O N T L E T T H E S U N G O D O W N O N M E - E L T O N J O H N 
& G E O R G E M I C H A E L ( 1 ) 

DomaČe zabavne melodije: 
1 . N O C O J - H E L E N A B L A G N E ( 4 ) 
2 . V E M , D A D A N E S B O S R E C E N D A N - T O M A Ž D O M I C E U ( 4 ) 
3 . K O B O Š N E K O Č P O Z A B I L A M E - D O N J U A N ( 8 ) 
4 . P R I Z N A J - B O Ž I D A R V O L F A N D - V V O L F ( 1 0 ) 
5 . M I S L I Š , D A S E M S E K S I - A G R O P O P ( 2 ) 
6 . U R A S T R A S T I - B A Z A R ( 7 ) 
7 . P E L J I M E S T R A N - C O N T I N E N T ( 3 ) 
8 . N A S M E H P O L E T J A - D A D A & M A R K O ( 2 ) 
9 . R D E Č A M A S N A - Č U K I ( 1 ) 

1 0 . T I - D U O R E G I N A ( 1 ) 

Narodnozabavne melodije: 
1 . K U H A R - O B Z O R J E ( 7 ) 
2. V S E Ž I V L J E N J E S A M E Ž E U E - A V S E N I K ( 5 ) 
3 . F R A N C E L J , L U M P S I T I - S T U D E N Č E K I N V I K I A Š I Č St. ( 3 ) 
4 . M O J A B R A H A M - F A N T J E T R E H D O L I N ( 9 ) 
5 . S A N J E N O V E G A L E T A - M A R E L A I N B O R I S K O P I T A R (5 ) 
6 . S L O V O O D D O M A - K M E T E C (4 ) 
7 . V A B I J O P L A N I N C I - S L O V E N S K I M U Z I K A N T J E ( 4 ) 
8 . O Č E , V O Š Č I M O T I - A L F I N I P I Č ( 1 0 ) 
9 . L J U B E Z N I v S L O V O - P U G E L J ( 8 ) 

1 0 . U U B E Z E N N A P R V I P O G L E D - K A R L I G R A D I Š N I K ( 1 ) 

Predlogi za lestvico tujih zabavnih 
melodij: 
D I A M N O D S A N D P E A R L S - P R I N C E & N P G 
B L O W I N G K I S S E S I N T H E W I N D - P A U L A A B D U L 

Predlogi za lestvico domačih zabavnih 
melodij: 
N O V O J U T R O - 1 X B A N D 
A L I L J U B I Š M E D O V O U - U L T R A S O U N D S 

Predlogi za lestvico narodnozabavnih 
melodij: 
D O P U S T N I K J O Ž A - E K A R T 
C I G A N K A - S L A K 

NAGRAJENCA: JOŽE BREČKO, PREŽIHOVA 5, ŽALEC 
TAJA GROŠELJ, CANKARJEVA 2 A, VELENJE 

NAGRAJENCA DVIGNETA PLOŠČE V PRODAJALNI MelodUa 
V CANKARJEVI ULICI V CELJU. •* 

KUPON 
lestvica lujih zabavnih melodij 
izvajalec '• 
lestvica domačih zabavnih melodij 
izvajalec _— . 
lestvica narodnozabavnih melodij -. ^ 
izvajalec —— — 
ime in priimek: 
naslov: . _ 

DINOS C E L J E 
podjetje za 
reciklažo surovin, d. d. 
Spodnje Trnovlje - Gaje, Celje 

Upravni odbor Dinos Celje d. d. 
razpisuje prosto delovno mesto 

direktorja 
Pogoji: - višja (VI. stopnja) ali visoka (VII. stopnja) 
strokovne izobrazbe ekonomske, orgnizacijske ali tehnične 
smeri, 

pasivno obvladovanje enega svetovnega jezika, 
~ najmanj 2 leti delovnih izkušenj na vodilnih ali vodstvenih 

mestih v panogi recirkulacije surovin 

Kandidati naj predložijo program dela. 

Kandidati naj pošljejo vloge v 15 dneh od objave na 
naslov: Upravni odbor Dinos Celje d.d., Ljubljana, Titova 
118, z oznako »za razpis«. 

Kandidat^.bemo o izbiri obvestili v 15 dneh po odločitvi. 

» C O C E J « d . o . o . 
podjetje za prevoz potnikov 
in turistično dejavnost 
Ul. XIV. divizije 6, 
ŠENTJUR 

Nudi prevoze po Sloveniji in tujini 
z visol<opodnimi turističnimi 
avtobusi (kuhiinja, hiladilnil<, WC). 

Organizira eno in več dnevne izlete, 
vključno z različnimi penzionskimi 
uslugami. 
Udobna in varna vožnja z avtobusi 
SETRA. 

Informacije na tel. (063) 741-646. 
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Toulouse-Lautrec v Londonu 

v londonski galeriji H a y -
ward . ki je del velikega k u l 
turnega kompleksa na juž
nem bregu Temze, so sredi 
oktobra odprl i re t rospekt iv
no razs tavo del francoskega 
slikarja Henrija Toulouse-
Laut reca (1864-1901). Na 
ogled je vsega skupaj več kot 
70 slik in čez sto risb, skrbno 
izbranih iz raznolikega sli-
karjcvega opusa - od na h i 
t ro nar i san ih ka r ika tu r do 
veličastnih slik prizorov 
z nočnega življenja na Mont-
mar t ru . por t re tov družine in 
prijateljev ter i lustracij za 

revije in gledališke p rogra 
me. Razstavljena dela p r ika 
zujejo slikarjev razvoj do 
zanj t ipičnega stila ter as i 
milacijo razl ičnih vplivov, 
med ka ter imi so najmočnejši 
impresionizem, a r t nouveau, 
fotografija in japonske g ra 
fike. Velik del razstavl jenih 
umetnin , last muzejev in p r i 
va tn ih zbirk z vsega sveta, se 
prvič predstavl ja na b r i t an 
skih t leh; d ruga so leta 1898 
pr ikazal i na razs tavi v lod-
nosnki galeriji Goupil , ki jo 
je obiskal tud i sam To
u louse-Laut rec . 

Širši namen razstave 
č e p r a v je danes znan 

predvsem kot oblikovalec 
p lakatov, je bil Lau t rec 
umetn ik velikih razsežnosti ; 
slikal je por t re te in pr izore iz 
življenja par iškega dna ter 
eksper iment i ra l s t ak ra t no 
vo tehniko - barvno l i togra-
fijo. Lau t rec je morda videti 
p repros t umetnik , njegova 
dela so p r imerna za r ep ro 
dukcije; knjige in filmi so 
njegovo življenje spremenil i 
v kliše eks t ravagantnega in 
samouničujočega boemstva. 
Organizatorj i razs tave želijo 
razbi t i razvpi t mit o Toulo-
use-Laut recu in ga pr ikaza t i 
v popolnejši luči. Večini je 

namreč znano le to, da je bil 
a r i s tokra tskega porekla , da 
si je kot o t r o k zlomil obe n o 
gi in p reneha l rast i , ko je bil 
velik slab meter in pol. Ga le 
rijski publ ik i je znano tud i 

to, da se je preselil v Par iz in 
se pr idruži l znan im s l ikar 
skim imenom kot s ta bi la na 
pr imer Degas in Van Gogh, 
pogosto je obiskoval k a b a r e 
te in bordele na Montmar t ru , 
nekaj časa je verjetno tudi 
sam prebival v bordelu, zal i 
val se je z abs in tom in leta 
1901 umrl za sifilisom, ko 
m u je bilo 37 let. 

Londonska razs tava p o 
skuša popravi t i s tereot ip ro 
mant ičnega izločenca in ga 
predstavl ja predvsem kot 
podjetnika in konformista . 
Toulouse-Laut rec ni bil n e 
srečen palček, ki je našel za
vetje in svobodo v raz redu 
ponižanih in razžaljenih, 
a m p a k je bil delaven profe
sionalec, ki je dobro izrabljal 
ponujene umetniške pr i lož
nosti . P rav to dokazujejo t u 
di njegova dela: zapus t i l je 
več kot 5 tisoč r isb, 737 slik, 
275 akvarelov in več ko t 300 
grafik. V londonski razs tavi 
so zas topane vse zvrsti nje
govega opusa. 

Nelcaj besed 
o slilcarju 

Toulouse-Laut rec izhaja 
iz provincia lne a r i s tokra tske 

družine. Rodil se je v Albiju 
v jugozahodni Franci j i in 
odraščal v konservat ivnem 
okolju podeželskega p lem
stva, ka r odseva tud i v mot i 
vih njegovih prv ih del; r isal 

je zlasti pr izore z lova in di rk 
ter por t re t i ra l delavce na 
očetovem posestvu. Med pe t 
letnim študijem v ateljeju 
Fe rnanda Cormona se je le 
p lašno spogledoval z impre 
sionizmom. Njegov učitelj je 
takoj odkri l in spodbujal L a -
utrecov smisel za k a r i k a t u 
ro, spretnost , s ka te ro mu je 
uspelo ujeti na pap i r močno 
p re t i r ano znači lnost nekega 
obraza ali lika. 

Čeprav biografi neumorno 
poskušajo dokazat i , da se je 
Lau t rec zaradi svoje za t r te 
ras t i p reda l razvra tu , obs ta 
jajo tud i dokazi , da je bil ze
lo dovršena osebnost, imel je 
veliko prijateljev, znal je bili 
očarljiv, dovtipen in ljubek. 

Nadaljevanje prihodnjič 

PISMO IZ 
LONDONA 

Piše Mojca Belak 

Yvette Guilbert na prospektu 
razstave 

BODlCE 
Vse bolj očitno postaja, ^ 
je balkanskim politikofl 
padla v med - bojna sekiri| 
Najpogosteje želijo levjj 
delež tisti, katerih odgo-
vernost je - v znaku device. 
Edonomske stanarine ali 
ekonomsko guljenje obča. 
nov? - to je zdaj vprašanje. 
Glavna skrb krščanskih 
demokratov je - »žegnan« 
bančni račun. 

Očitno je, da sodi v »žepar-
stvo« tudi - davčna in sta
novanjska politika. 
Čeprav srbski politiki so
vražijo Nemce, pa jim je 
vseeno dobrodošlo geslo 
— »malo morgen!« 
Najteže rešljiv psihiatrični 
problem je - Ideološka za-' 
strupitev možganov. 
Balkanski »politični me-
nu«: ekonomsko-politična 
mineštra, davčno-cenovni 
»narastek« in narod v zosu. 

MARJAN BRADAČ 

Z MONARHI IN DE KLERKOM V ŽEPU 
P i š e J A N K O P E T R O V E C 

8. nadaljevanje 

Araby in njegovi prijatelji 
so me peljali skozi vse p o 
membne svetove tega razno-
ličnega mesta rudnikov z la
ta. Bil sem v Sand tonu . Tu 
živijo največji bogataši 
v svojih dvorcih. Še zdaj ču
t im očitujoče in prezirljive 
poglede belcev v Sand ton 
Cityju, ki mi pravijo: »Kaf-
fer-lover!« Realnost , ki bi jo 
vsakemu mile duše razbi l 

Bil sem v Sowetu . To je 
največje črnsko predmest je 
Johannesburga in ima p reb i 
valcev za Slovenijo in pol. 
Sem belci ne zaidejo. Preveč 
nevarno je. Še Afričani iz 
drugih krajev prej premislijo 
preden tvegajo, pos ta t i žrtev 
spopada med zulujevskim 
gibanjem Inka tha in Mande-
linim Kongresom. Mene je 
Araby vzel s sabo na zabavo 
za rojstni dan. Še ena nep re 
cenljiva izkušnja. Šele mesec 
kasneje sem se zavedel, kako 
hi t ro in prepros to bi bil 
v Sowetu ostal brez glave. 
Saj ne, da bi vsi »črnci« so
vražili belce. Nasprotno, ve
čina šteje obisk belca na svo

jem domu za svojevrsten 
kompl iment in se s tem še 
nekaj dni postavlja. A Sowe-
to je mesto anarhi je in večne 
revolucije. Vsem je najbrž 
jasno, kako h i t ro človeku 
upihnejo življenje skrajneži, 
ki zbez l ja jo . . . 

Hiše so v Sowetu različne. 
Večina jih je kr i t ih s pločevi
no in brez izolacije, s s t ra 
niščem na dvorišču in brez 
kopalnice, a so na zunaj lepo 
urejene, z nekaj kvadra t i 
t ra te , z živopisno fasado in 
pravi loma neskladno dobr im 
avtomobilom. Obstaja tud i 
»revna« četrt , ki bi jo bilo 
t reba imenovat i »zelo rev
na«. Tu živijo tisti , ki so t r a 
dicionalni način življenja 
zamenjali za up , da bodo 
v velikem mestu bolje živeli, 
pa zdaj v popolnem ne ra -
zumljenju odživljajo svoje 
bivanje v kar tonas t ih in p lo
čevinastih kočah. Tu je še 
»Beverly Hills,« kjer s t anu 
jejo bogataši . »Dirty job«, 
imenuje njihovo poslanstvo 
Arabv. 

Preden se s spominov iz 
Johannesburga odprav im 
drugam, naj še poudar im, da 
je to mesto večjezično. An

gleščina in afr ikanščina sta 
u r a d n a jezika. Poglavi tna 
p lemenska jezika sta Sesoto 
in zulujščina, med rudarj i pa 
obstaja tudi nekakšen nov 
»esperanto«, ki ga imenujejo 
Fanagelo. V njem so pomeša
ne prvine mnogih jezikov in 
n ima knjižne osnove. Araby 
je, na primer, po rodu iz Ma-
lavija. To pomeni, da govori 
mater in jezik, pa oba u r a d n a 
jezika, in dva jezika č rnske
ga okolja. Vsak mestni Afri
čan v Republ iki je poliglot, 
kar seveda ne velja za mnogo 
Afrikanerjev in veliko veči
no angleško govorečih 
belcev. 

Še ena metropola 
Cape Town je drugo n a j 

večje mesto države in leži ob 
Rtu dobre nade . Velja za eno 
najlepših mest na svetu. 
Razpet je med morje in goro. 
Središče leži ob At lan t iku 
pod goro, ki se imenuje »The 
Table Mountain«. Ta je kot 
velika kamni ta miza, na k a 
teri se ob jasnem vremenu 
napravi gosta bela megla 
z imenom Namizni p r t in se 
nanjo pr ide z n ihalko. Mi

slim, da ima preko tisoč m e 
trov nadmorske višine. Prot i 
jugu se gore nadaljujejo 
v pobočje, ki se imenuje 
Dvanajst apostolov, in se 
spust i prot i zadnjemu delu 
polotoka Cape, ki se zaključi 
z Rtom dobre nade . Tu se 
mešajo tople vode z vzhoda 
in mrzel tok At lant ika . K o 
panje je za to pri jetno le ob 
vzhodni obali (Indijskega 
oceana), med tem ko je voda 
na zahodu kljub izvrstnim 
peščenim p lažam za poletno 
uživanje premrzla . 

V Cape Town sem stopal, 
saj si nisem uspel pr iskrbet i 
vozovnice za vlak napre j . Ti
soč dvesto ki lometrov dolga 
pot mi je vzela 21 ur, vklju
čujoč pet ur, ki sem jih p r e -
čakal na avtocestah. Pot je 
enolična, podobna cestam, ki 
jih vidimo v filmih o amer i 
škem srednjem vzhodu. De j 
stvo je le, da gre osrednji del 
poti skozi polpuščavo K a r -
roo, zaradi česar niso redka 
polja kaktusov, ki zadržujejo 
vodo knaetom^.... - -.̂  

Nadaljevanje prihodnjič 
Palača južnoafriškega parlamenta v Cape Townu. 
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R E C E P T T E D N A 
Porova luha 

Potrebujemo: 40 g margar ine , 40 g slanine, 500 g p o 
ra, 500 g krompirja , 20 g moke, vodo, sol, eno povojeno 
k lobaso za kuhanje in žlico sesekljanega peteršil ja. 

Por očist imo in ga narežemo na d robne kolobarčke. 
Olupimo krompi r in ga narežemo na drobne kocke. 
Tudi s lanino narežemo na d robne koščke. Posebej sku
h a m o povojeno klobaso. 

V kožico damo margar ino in sesekljano s lanino ter 
segrejemo tako, da se s lanina razpust i . Na tej maščobi 
p repraž imo in za rumenimo por in na kocke na rezan 
krompir . Dodamo p a r žlic vode, pokri jemo in zelenja
vo zduš imo do mehkega, po t resemo z moko, zali jemo 
z 2 l i tra vode. Ko zavre in je tudi k rompi r že kuhan , 
dodamo na rezine na rezano k u h a n o klobaso in sesek
ljan zelen peterši l j . Ponud imo vroče s kosom kruha . 

Z D R A V I L N E RASTLINE 
Kakšne so lastnosti hrastove
ga lubja, zakaj se uporablja, 
katero bolezni lahko z njim 
zdravimo, zakaj se uporablja 
v zdravilnem smislu (ekcemi, 
zdravilno kopanje, itd.) 

Hrast 
Hrast je drevo, ki ga vsi do

bro poznamo. Čeprav se med 
seboj hrasti težko razlikujejo, 
jih poznamo več kot 500 vrst. 
Med njimi je tudi dob -(Quer-
cus rubur L.), ki je po Evropi 
splošno razširjeno drevo. 
Spoznamo ga po sedečih ali 
kratkopecljatih, gladkih in 
motno zelenih listih z zaoblje
nimi listnimi krpami. Značil
no zanj je to, da lahko dočaka 
2000 let starosti in tedaj lahko 
meri v premeru več kot 9 me
trov. Druga vrsta hrasta, ki je 
razširjen pri nas, pa je graden 
(Quercus petraea) ki se od pr
vega le nekoliko razlikuje. Obe 
vrsti sta enodomni. Cvetovi so 
enospolni, moški so v mačiča-
stih socvetjih, ženski pa posa
mezni ali pa do pet skupaj. 
Vsako drevo ima obe vrsti cve
tov. Po oprašitvi se iz ženskih 
cvetov razvijejo plodovi 
- želod. 

Pri hrastu nabiramo v glav
nem lubje tankih vejic in mlaj
ših poganjkov. Spomladi, ko 
so veje muževne, z lahkoto od
luščimo lubje od lesa in ga hi
tro posušimo. Hrastovo lubje 
vsebuje veliko čreslovine, čre-
slove, galne in elagove kisline 
ter kvercit in kvercin, razne 
sladkorje, pektine in škrob. 
Zaradi čreslovine ali tanina je 
hrastovo lubje najbolj uporab
ljena droga. Čreslovine deluje
jo na kožo tako, da vlečejo 
skupaj tkivo, ki je vlažno in 
izloča sokrvico, kri in gnoj. Na 
takšno kožo ne smemo dati no
benih masti in praškov ampak 
vedno uporabljamo samo vla
žen ovitek. Tega dajemo na 
vneto kožo toliko časa, da se 
akutno vnetje pomiri. Sele te- ' 
daj lahko uporabimo druga 
zdravilna sredstva. V ta na
men vzamemo žličko zdroblje
ne hrastove skorje in jo polije
mo s pol litra mrzle vode ter 
kuhamo najmanj 10 minut. 
Nato precedimo in po potrebi 
še nekoliko razredčimo. Ob-
kladki so lahko mlačni in jih 
moramo večkrat menjati, ta
koj ko postanejo suhi. 

Čreslovine koagulirajo be
ljakovine in zato stiskajo sku
paj in zato ustavljajo driske, 
krepijo delovanje črevesja. 
Zaradi tega lahko uporablja

mo hrastovo lubje pri zdrav
ljenju ali lajšanju mnogih bo
lezni. S prevretkom hrastove 
skorje, ki smo mu dodali ka
milice in žajbelj, lahko grgra-
mo in izpiramo ustno votlino 
pri vnetju dlesni, žrela in ust
ne votline. Sluznica se ustroji, 
bakterije propadejo, ustrojena 
sluznica pa se nato sama od
lušči in postane zdrava. S ča
jem izpiramo na vsake tri ure. 

Zvarek iz hrastovega lubja 
zelo dobro deluje pri večjih 
vlažnih vnetjih zadnjika in 
akutno nabreklih hemeroidih. 
Sicer traja tako zdravljenje 
dan ali dva, vendar je potreb
no dajati vsako uro nov, hla
den obkladek. Kopeli iz hra
stovega lubja lajšajo bolečine 
pri ozeblinah in ugodno vpli
vajo na zdravljenje. 

Hrastovo skorjo lahko upo
rabljamo tudi v obliki kopeli. 
Pri vlažnih ekcemih na zadnji-
ku je primerna sedežna kopel, 
za vnete roke delna kopel rok, 
če pa je vneta koža po celem 
telesu, je primerna kopel cele
ga telesa. Vedno moramo pri
praviti rahle prevretke in za to 
uporabiti samo rahle tkanine, 
ki niso nepredušne in prepuš
čajo vodo. 

V prevretku iz hrastove 
skorje, ki smo mu dodali ka
milice, kopamo noge, če se 
preveč potijo in v ta namen 
lahko pripravimo nekoliko 
močnejši izvleček. Včasih so 
z zelo razredčenim prevret
kom izpirali vnete oči, zlasti 
pri akutnih vnetjih očesne 
veznice, vek in drugih vnetjih 
oči. 

Iz zrelih želodov si lahko 
pripravimo odlično kavo. Že
lode pražimo in zmeljemo ter 
iz njih kuhamo kavo, ki jo pi
jemo dvakrat na dan. To kavo 
pijemo zoper prebavne mot
nje. Ljudsko zdravilstvo pri
poroča kavo vsem ljudem, ki 
so preveč suhi ali pa se nagib-
Ijejo k oteklim bezgavkam, ek-
cemom in drugim boleznim. 

Odgovarja: 
Boris Jagodic 

Ime in priimek: 

Točen naslov:. 

KMETIJSKI N A S V E T 

Skrbno s krompirjem 
v prehrani povprečnega 

Slovenca ima krompir po
memben delež. Ni torej vse
eno, ali ga znamo pridelovati 
ali ne. 

Kdor se usmeri v pridelavo 
krompirja, se mora o načinu 
proizvodnje temeljito poučiti. 
Ni namreč vseeno, ali bomo 
pridelovali krompir za seme, 
krmo, škrob ali za pomfrit. Na 
splošno pa veljajo p n proiz
vodnji naslednja pravila. 

Krompir zahteva lahka tla. 
Zemljo pognojimo s preleža

nim hlevskim gnojem že v je
seni in jo preorjemo, naredimo 
praho. Gnoj mora biti prele
žan, da bodo gomolji bolj 
zdravi. 

Spomladi potrosimo mine
ralna gnojila in jih plitvo za
delamo s predsetvenikom. Na 
tako pripravljeno zemljo posa
dimo krompir. 

Seme moramo obvezno ku
piti v semenarni. Nujno ga za
menjamo vsaka tri leta v celo
ti. Vsako leto torej kupimo eno 
tretjino potrebnega semena. 
Če imamo dve leti staro seme, 
torej domač pridelek, ravnamo 
z njim enako, kot če seme ku
pimo. S semenom je treba rav
nati nežno, da se kožica ohra
ni. Krompir požene v kleti ali 
skladišču poganjke. Če so ti 
kratki, so ravno pravi za saje
nje. Če so daljši kot tri centi
metre, je treba gomolje obtr-
gati. Obtrgani gomolji so manj 
primerni za seme. Iz njih zra
stejo drobni krompirčki. 

Kupljeno seme je v vrečah. 
Iz vreč takoj presujemo krom
pir v plitve zaboje. S tem pre
prečimo širjenje bolezni iz go
molja na gomolj. 

Iz vreč tudi ne smemo sipati 
krompirja v sadilnik. Zmeraj 
ga moramo prej na roke pre
brati, da izločimo vse gnile in 
bolne gomolje. 

Veliko napako delamo, ker 
se spomladi prehitro zažene-
mo na njivo in začnemo saditi 
krompir v hladno zemljo. 
Krompir doživi enak šok, kot 
če bi nas potegnil izza toplega 
radiatorja in postavili pod 
kap. Toplotni šok je treba pre
prečiti. To naredimo tako, da 
krompir prenesemo iz toplega 
skladišča pod streho na pro
stem, da se malo utrdi. Potem 
potisnemo v zemljo termome

ter. Ko ugotovimo, da sta tem
peratura zraka in zemlje vsaj 
osem stopinj Celzija, je prime
ren čas za sajenje krompirja. 
Poudarjam pa, da se s saje
njem ne mudi. 

Krompir se gnoji tako, da so 
osnovna hranila dušik, fosfor 
in kalij v razmerju ena proti 
ena proti dve. Vsa gnojila da
mo naenkrat. Če imamo doma 
gnojilo NPK 13 - 10 - 12, ga 
bomo rabili za visok pridelek 
okrog osemsto kilogramov na 
hektar. Seveda pa je treba ve
deti, da brez hlevskega gnoja 
ni uspešne proizvodnje krom
pirja. 

V naših razmerah je treba 
krompir enkrat okopati in še 
v mesecu maju ogrniti, da po
krijemo gomolje. Ogrinjamo 
na široko in plitvo. 

Vrste naj bodo toliko nara
zen, da bodo primerne za 
strojno obdelavo. To je običaj
no okrog 70 cm. V vrsti pa sa
dimo v presledku 30 cm nara
zen. Na isto njivo lahko sadi
mo krompir po treh letih. 

Med rastjo ga pridno pregle
dujemo. Proti plesni škropimo 
šele, ko bo služba za napoved 
pojava plesni, dala prvo opo
zorilo. Za to opozorilo skrbijo 
posebni ljudje, strokovnjaki, 
zato ni treba prej škropiti. 

Pač pa ga je pogosto treba 
škropiti še v avgustu, da ohra
nimo čim dalj časa zdrave 
liste. 

Štirinajst dni pred izkopom 
pokosimo njivo ali jo poškro
pimo s sredstvom zoper plevel. 
Tako uničimo cimo. 

Zdaj je pravi čas, da začne
mo razmišljati o nakupu seme
na. Kdor ima možnost, ga naj 
kupi na kmetijskem inštitutu 
v kraju Moste pri Komendi. 
Telefonsko številko boste našli 
v imeniku pod pošto Domžale. 
Tam je krompir cenejši in zelo 
kakovosten. Neposreden na
kup na inštitutu se splača 
vsem, ki pridelujete krompir 
za prodajo. 

IDA TEPEJ 

TRGOVINA »STAR«, 
tel.: 31-778: 
akumulatorji Topla, ležaji 
NSK SKF, elektromaterial. 

IViODNi KLEPE] 
Pripravil 

VLASTA CAH-ŽEROVNli 

v Opoldanski mavrici Radia 
Celje smo v soboto, 25. januar
ja, izžrebali nagrajenko mese
ca januarja. Na eno izmed treh 
januarskih nagradnih vpra
šanj je pravilno odgovorila 
Andreja Selčan, Ljubljanska 
24, Celje, v radijski nagradni 
igri pa se je najbolje odrezala 
Vida Pejša, Ulica Frankolov-
skih žrtev 30, Celje. Obe na
grajenki naj se po nagradi, 
ročno pleten unikaten pulover 
in poslikan svilen šal, oglasita 
po 15. februarju. 

Z nagradnimi vprašanji pa 
bomo seveda nadaljevali tudi 
v naslednjih številkah. Današ
nje, zadnjo januarsko vpraša
nje, je že vezano na žrebanje 
v prihodnjem mesecu - in 

kljub temu, da smo v soboj 
govorili o spomladanski ^ 
je naša modna svetovalka 1 
sta Cah-Žerovnik za dane 
pripravila nekaj nasvetov; 
de zimskih oblačil. Kaže, (j 
kar prav tako, saj smo šelei 
di prejšnjega tedna dobili] 
vi zimski sneg in z njim ok 
tek, da smo sredi zime. 

Naj za konec dodamo š( 
da kljub drugačnemu sod 
vanju v naši mesečni nagr; 
igri, ne ukinjamo rubrike 
ših vprašanj in predlogov, 
vedno jih pričakujemo v uj 
ništvu Novega tednika in 
dia Celje, Trg V. kongresa 
Celje, nanje pa bo seveda 
govarjala Vlasta Cah-
rovnik. , .. 

Uredništ 

Ko kraijuje zima.. 
Vam mraz že kaj preseda? 

No, še malo, pa bo tukaj febru
ar, ki »že iz kožuha gleda«, ka
kor piše v starem slovenskem 
koledarju še iz časov, ko ni bi
lo vse, od vremena dalje, po
stavljeno na glavo. Do takrat 
pa bo najbolje, da se pred nad
ležnimi virusi, ki letošnjo zimo 
strašijo naokoli, skrijete 
v udoben, topel in dolg plašč. 

Moda, ki oblači najbolj hla
den čas v letu, nam sporoča, da 
so še vedno visoko na modni 
lestvici ovijalasti duffle-coat 
plašči, podaljšani svv^ingerji, 
prijazna plahutala, ki nam na-
denejo nekakšen sofisticiran, 
poduhovljen videz. 

Ne pozabite - pod tal 
plašč lahko oblečete čisto 
od debelih puloverjev, bla 
jev, tunik, kost imov. . . d 
dolgi plašč vselej spriče 
dobrega okusa, pa vas go' 
ni potrebno opominjati! 

Ce imate v soboto popol 
kakšno urico časa, ga lahk 
hitro »pomladite« s kontra 
obrobo, novimi gumbi, ui 
no aplikacijo, ali pa ga po< 
sate s krzneno obrobo. 

Skratka - če premore 
garderobna omara ud( 
dolg zimski plašč, ga torej 
ko z drobnimi spremenit 
nosite s čisto novim mo< 
žarom! 

V L A 

Pa še nagradno vprašanje tedna: 
KAKO IMENUJEMO PLAŠČNO OGRINJALO, KI 
NAMESTO ROKAVOV VŠITI ODPRTINI? 

Odgovor na 
nagradno vprašanje: 

Ime in priimek: 

Točen naslov: 

Starost: Teža: 
Najljubše barve: 

Konfekcijska št. 
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I valo do pokončnosti 
tole aobre drže so potrebne še pred vstopom v šolo 

v predšolski dobi otroka s« 
oblikuje zdrava telesna kon 
slitucija, sposobnosti za raz\i 
Janje psihofizičnih lastnosti ii 
^balne navade, pa tudi ročni 
spretnosti. Za otroka je giba 
nje biološka potreba, saj odlo 
čilno vpliva na njegov dušeni 
in telesni razvoj. 

Razvoj otrokove drže 
Človekova drža v mladost 

je odločilna za nadaljnje člo 
vekovo življenje. Ker predšol 
Jam otrokom še niso ustaljen 
aivine hrbtenice, moramo pa 
iti, da se ta ne ukrivi v napač 
10 smer. 

Če pogledamo trebušček tri 
»tnega otroka, le-ta še štrl 
aprej, ker je njegova medeni 
a še neznatno nagnjena in ke: 
avzemajo prebavni organi š( 
eliko prostora. Takšna drž; 
; pri triletnem otroku še na 
avna, pri šestletnem pa slabi 
n nepravilna! Šestletni otrol 

je že podoben odraslemu. D( 
te starosti so vretenca v glav 
nem oblikovana. 
[ Dokončno oblikovana hrb-
Itenica kaže zaporedje krivin 
ki se razvijajo postopoma ii 
Jako oblikuje optimalno rav
notežje telesa pri pokončn 
rtoji. 

Prepričanje staršev, di 
)trok potrebuje le dovolj hra-
le, giblje pa se že tako in tak( 
)reveč, je napačno. 

Pravilno načrtovana telesne 
^goja daje telesno in duševne 
ravnotežje in privzgaja zdra\ 
način življenja. Za zdravje 
najpomembnejše je: urejer 
življenjski ritem, ki ga sestav
ljajo dovolj spanja, pestra ir 
zdrava prehrana, pravilen ri-

in menjava telesne aktiv
nosti, počitek in sprostitev. 

Vsem otrokom bi bilo po
trebno pomagati pri oblikova
nju potreb po zdravem načini 
življenja. 

Osveščajmo starše 
in otrolce 

v vrtcu v Laškem bo te dni 
končala šolo dobre drže skupi
na otrok s svojimi starši. Na 
organiziranih srečanjih (štiri 
tedne, enkrat na teden po do
bro uro) sem jih na igriv način 
naučila telovadnih vaj za do
bro držo hrbtenice. Tako se 
ozavešča odnos do telesa 
z ogledovanjem, vadenjem po
končne drže, s pravilnim noše
njem in dviganjem bremen in 
s pravilnim sedenjem. Učili 
smo se tudi pravilnega dihanja 
in sproščanja. 

Tako kot moramo otroku 
privzgajati navado rednega-
umivanja zob, tako mora osvo
jiti tudi pravilne drže trebuš-
no-hrbtnega mišičja pri sede
nju, pripogibanju, dviganju in 
nošenju bremen (šolska torbi
ca). Prav tako mu mora preiti 
v navado, da se prepriča, v ka
ko globoko vodo bo skočil na 
glavo in da se prepriča, da je 
prehod čez cesto varen. 

V celjskih vrtcih Anice Čer
nejeve visijo vabila za otroke 
in starše, ki bi se zeleh vključi
ti v šolo dobre drže. Kmalu pa 
se bodo vabila pojavila tudi 
v celjskih pediatričnih ambu

lantah, dispanzerjih in pov
sod, kamor zahajajo predšol
ski otroci. 

Doktor Aleš Demšar, speci
alist ortoped za mladinsko re
habilitacijo bolnišnice Celje, 
odobrava Bock school, ki smo 
jo pri nas poimenovali šolo 
proti bolečini v križu. Sezna
nila sem ga tudi s šolo dobre 
drže, kot sem jo imenovala za 
otroke. 

Ker vemo, da ostaja mladina 
največkrat gluha za naštete 
nasvete, je potrebna širša ak
cija ozaveščanja v vrtcih, šo
lah, med študenti, predavatelji 
telesne vzgoje in starši. 

Želim si, da bi šola dobre 
drže dosegla svoj zdravstveni 
in vzgojni namen, saj otroci 
z navdušenjem sodelujejo in se 
veselijo srečanja. 

MAJDA ANŽIN 

ZGRADBA HRBTENICE OPAZUJMO SE UCENJE POKONČNE DRŽE 

NOŠENJE BREMEN DVIGANJE BREMEN SEDENJE 
Zadnjo uro šole dobre drže dobi vsak otrok to sliko, da jo doma pobarva in obesi na vidno mesto, 
da ga opozarja na pravilen odnos do svojega telesa. 

PASJI K O T I Č E K 

Dalmatinec (Dalmatian) 
Imenuje se sicer po delu 

Jugoslavije, vendar ga v Ju 
goslaviji ni več v avtohtoni 
obliki. Zato nekater i kinolo
gi še vedno dvomijo o njego
vem poreklu. V novejšem ča
su se j e da lmat inec razširil 
po vsej Evropi , najbolj pa se 
j e uveljavil v Angliji, kjer ga 
vzrejajo že dobro stoletje, za
to lahko štejemo Anglijo za 
njegovo drugo domovino, še 
posebej , če pomisl imo, da bi 
pri nas že skoraj izumrl. Dol
go j e veljal za dobrega goni
ča, zadnja desetletja pa je bil 
čedalje manj v lovskih ro
kah , zato velja da lmat inec 
danes za špor tnega psa. Nje
govo podobo najdemo na 
grobovih da lmat insk ih velja
kov in na mes tn ih s ta tut ih 
nekater ih pr imorsk ih krajev, 
kjer ga danes imenujejo 
»mali dansk i pes«. 

Narava: Pameten , vesel, ži
vahen pes , dober z otroki in 
lahko učljiv. Dalmat inec j e 
kra tkodlak, srednje velik, 
mišičast, živahen, nagel, 
vzdržljiv in vi tek pes. Uhlja 

sta r azmeroma visoko na
stavljena, spuščena v obliki 
č rke V, z zaobljeno konico. 
Uhlja mora ta biti spuščena 
tesno ob glavi in vedno po
suta s č imveč majhnimi pi
kami . Rep je srednje dolg, 
šiljast, v gibanju le rahlo 
usločen, nikoU zvit. Hrbe t je 
širok, in mišičast , rahlo 
vzbočen, s precej razvitim 
ledvenim delom. Prs i so 
srednje široke, z vel ikim prs
n im košem. Hodi lahkotno , 
s skokovi t im tekom, rad tud i 
galopira, toda le s k ra tk imi 
skoki . 

Po t rebe : To ni pes za ne
deljskega sprehajalca. V ča
su, ko avtomobil izem še ni 
bil razvit, j e pre tekel dnevno 
do 50 k i lometrov, zato potre
buje veliko gibanja. Navajen 
j e č loveške družbe in n a m bo 
zelo zameril , če ga b o m o pu
stih dlje časa samega. 

P lečna višina: Pes 55 do 
60 cm, psica 50 do 55 cm. 
Povprečna teža za odraslega 
psa j e okoU 25 kg, pri psici pa 
okoli 22,5 kg. MK BIOENERGETIK 

O D G O V A R J A 

Marjan Knez 

Bralka NT 
Ko razmišljam, kdaj so se 

>ričele moje težave, sem v za-
Iregi, ker pravzaprav ne naj-
lem odgovora. Odkar pom-
dm, sem se vedno bolj ali 
nanj slabo počutila. Hujše te -
;ave so se pričele okoli 22. le-
a, ko sem nenadoma oslepela. 
Operirali so me za tumorjem 
ba možganih. Po operaciji se 
tni je povrnil vid, vendar pa se 
Dd takrat ves čas slabo poču
tim. Neprestano sem utrujena 
In zaspana. Občasno imam 
hud glavobol. Pred tremi leti 
5 E M morala še na ginekološko 
operacijo. Dokler nisem uživa
la tablet, ki so mi jih predpisa
li zdravniki, sem se bolje po
čutila kot se sedaj, toda ko sem 
jih poizkusila nehati jemati, so 
5 E napadi v hujši obliki pono-

Vendar sem vedno upala, 
bom nekoč že ozdravela. 

Poizkusila sem tudi z aku
punkturo, pa so me tam zavr
nili, češ da mi ne bi pomagalo, 
ali bi celo dobila še hujše na
pade. 

Bralka NT 

Vaš sistem je bil porušen že 
pred 22. letom. Pri vas je bil 
fncrgetski problem, tablete so 
'as le umirjale, vendar pa je 
>il negativni vpliv silnic na 
k̂ aso glavo prevelik. Ko ste 
piish I Z operacija ste doma zo-
Pt̂ t legh na isto ležišče, težave 

se zaradi ponovnega vpliva 
-ativnih sil ponovile. Zato 
" 1 svetujem najprej spre-

i i ' m b o ležišča in odstranitev 
^̂ *-h zdravju škodljivih na
prav iz spalnega prostora. 
^ t.em sem podrobneje pisal že 
' minulih številkah. Ce ste do

jemljivi za moj način zdravlje
nja, me pokhčite in videla bo
va kaj se da storiti za vas. 

Nimam otrok 
s t a ra sem 32 let in sem brez 

otrok. Mož se je že zdravil za 
neplodnostjo, vendar neuspeš
no, zato sva se odločila za 
umetno oploditev. Moji izvidi 
so zadovoljivi, pa kljub temu 
ne morem zanositi. Zato se 
obračam na vas, če mi lahko 
pomagate. 

Obupana bralka 

Fizično ste torej zdravi, zato 
vaše težave izvirajo iz energet
skega nivoja. Tvoje vitalne 
energije je treba obnoviti. Ker 
sem uspešno pomagal že kar 
nekaj parom v podobnih pri
merih, je najbolje, da me po
kličete, da se dogovoriva za 
datum obiska. 

Nespečnost 
ž e več let me muči nespeč

nost. V levi polovici glave mi 
neprestano buči. Ker ne spim, 
postanem nervozna in boli me 
glava. Težave imam tudi z rev-
mo. Večkrat sem bila že pri 
zdravniku, dobila sem tablete, 
pa mi ne pomagajo. 

Marijana 

Večkrat se sprašujem, zakaj 
ljudje s takšnimi težavami, kot 
jih imate vi, ne pomislijo, da bi 
morda spremenili lego ležišča. 
Poglejte, na primer, lastnika 
psa, ki psu ukaže: »Prostor!« 
Pes se prestopi in šele nato le
že, ali leže nekoliko proč od 
gospodarja. Zakaj? Zato, ker 
pes začuti negativnost terena. 
Zato ne razumem, zakaj ljudje 
temu ne posvečate pozornosti. 
In vendar je lahko posledica 
nepravilno postavljene poste
lje in določenih predmetov 
v bližini le-te neplodnost, tu
morji, obolenja srca, in predv
sem porušenje obrambnega 
mehanizma. Zato vam svetu
jem, kot sem že marsikomu 
mnogokrat, da iz spalnega 
prostora odstranite ogledala, 
uro z radijem, video naprave, 
električne napeljava in nočna, 
lučka naj bo vsaj meter odda
ljena od postelje, spati tudi ne 
smete z glavo obrnjeno proti 
vzhodu. Ko boste vse to nare
dili, me po enem tednu pokli
čite in bova ugotovila razliko 

v kvaliteti spanja, če bo po
trebno, pa bova še opravila ra-
diestezijsko meritev prostora. 

Posledica nesreče 
Julija lani sem imela pro

metno nesrečo, v kateri sem si 
poškodovala kazalec leve ro
ke. Hodila sem na terapijo 
v zdravilišče, vendar sem za
radi šole morala., prekiniti te
rapijo. Sedaj so m i m o že štirje 
meseci, vendar prst še ni gib
ljiv. Kaj naj storim? 

Darinka iz Laškega 
Če ni raztrgano živčevje ali 

vezno tkivo, je problem lahko 
rešljiv, s pomočjo bio terapije. 
Poizkusite prst vleči dokler ne 
prične pokati, svetujem pa tu
di, da me pokličete, da se do
govoriva za obisk. 

Bioenerget iku Marjanu 
Knezu lahko zastavite 
vprašanja pisno, na naš na
slov (NT&RC, Celje, Trg V. 
kongresa 3 a, za bioenerge-
tika), vprašanju pa obvez
no priložite kupon »bio-
energet ik odgovarja«. Mar
jan Knez vam bo odgovoril 
v svoji rubriki v Novem 
tedn iku . 

DELAVSKA UNIVERZA 
CELJE 

CANKARJEVA 1 

1. NAUČITE SE TUJ IH J E Z I K O V : 
- angleščine, nemščine, italijanščine, francoščine, španščine 
Tečaji so: začetni, nadaljevalni, specialni in za poslovno komunikacijo: (menedžerji, 

komercialisti, podjetniki, obrtniki). 
MEDNARODNI PROGRAMI IN MEDNARODNO SODELOVANJE 

2. S T R O K O V N O U S P O S A B L J A N J E IN I Z P O P O L N J E V A N J E : 
- strojepisje, skladiščniki, akviziterji, sodobni marketing, vodenje poslovnih knjig 

3. PRIDOBITEV IZOBRAZBE: 
- natakarski in kuharski pomočnik, lesarski tehnik 

4. R A Č U N A L N I Š T V O : osnove in programski jeziki 

5. O S N O V N A S O L A : za odrasle in mladostnike 

6. A V T O Š O L A : A - B kategorija 

VPISOVANJE: Dva tedna odprtih vrat Delavske univerze Celje 
Od 7.-17., ob sobotah od 8.-12. ure - vse do 15. februarja 1992 na Delavski univerzi, 
Cankarjeva 1. 

NAŠI TELEFONI: 25-620, 28-224, 29-865, 25-631 



Zakon ho pocenil avtomobile 
Končno in kljub vsemu ugodno. Za

kon o prometnem davku je dobil so
glasje v vseh treh parlamentarnih zbo
rih, 1. februarja pa naj bi postal meso 
in kri. 

Za kupce in z njimi prodajalce av to
mobilov je novi zakon pomemben zato, 
ker pr inaša vrsto novosti, prevsem pa 
bo pocenil avtomobile. Brez p re t i r ava
nja je mogoče zapisat i , da takšne »za
konske« pocenitve domačih in tujih 
avtomobilov ni bilo že dolgo časa. Kaj 
je novega? Zlast i to, da so pri tujih 
avtomobil ih car ino izločili iz osnove 
za odmero splošne davčne stopnje in 
so se tuja vozila še za nekaj odstotkov 

pocenila. Nasploh zakon ohranja dva 
davčna razreda, ki se »zgledujeta« po 
prostornini motorja: do 1,8 l i t ra (in 1,9 
l i tra pr i dizelskih motorjih) je splošna 
davčna stopnja 20 odstotkov (prej 33,5 
odstotka) , nad 1,8 l i tra pa 32 odstot 
kov (prej oziroma še nekaj dni 58,5 
odstotka) . Te številke veljajo le za do 
mače avtomobile (renaulte, citroene, 
golfe, zastave), medtem ko je pri tujih 
odstotek dajatev drugačen. Car ina jc 
ne glede na pros tornino vedno 26-od-
stotna, zraven pa je t reba pr iš te t i še 
splošno davčno stopnjo v obeh razre 
dih. Končne dajatve so tako v prvem 
razredu 46 odstotkov, v drugem pa 58 
odstotkov. Če ima avto ka ta l iza tor (in 

tujih brez njega skoraj ni več), se 
splošna davčna stopnja zniža še za 20 
odstotkov (vendar od osnove). 

Ob tem je dobrodošlo tudi to, da je 
po novem, zavezanec pr i plačilu sploš
ne davčne stopnje prodajalec vozila. 
To pomeni, da kupcu pri nakupu nove
ga avtomobila ne bo t reba več na obči
no, pač pa bo lahko vse poravnal ka r 
v trgovini . Prodaje po sistemu s taro za 
novo ni več oziroma ni več davčnih 
olajšav. Slovenske druž ine s t remi in 
več otroki pa bodo na boljšem: enkra t 
v pet ih letih bodo lahko kupi le av to 
mobil ob plačilu le petodstotnega d a v 
ka (toda otroci ne smejo bi t i starejši od 
t reh let). Ni slabo. 

BORZA CEN 
RABLJENIH AVTOMOBILOV 

« '»Hûmmi.miiyiii.iiiiJiiwi.ii mm,mm'<m,»mm^mm,mm>>>^ 
Tudi minulo soboto je bil pred Halo Golovec v Celju avtorno 

sejem, kjer se je povpraševanje v primerjavi s prejšnjim \^ 
opazno povečalo. 

Zaznan je tudi dokajšen porast cen rabljenih avtomobiloi 
zlasti velja za model Golf v obeh verzijah. 

Poglejmo si zgoščen pregled cen po posameznih rj^ 
Postavljene so v nemških markah in imajo le okvirni značaj: 

Najbolj iskani modeli ta teden so bili: Lada, Golf-bencin, 
4 GTL, Fiat 126 P ter Yugo 45 in 55. Zlasti preseneča višja 
avtomobilov tovarne Crvena Zastava, katerih kupci prihajajo 
vsem iz Srbije, kajti pri uvozu jugoslovanskih avtomobilov iz i 
republik jim ni potrebno plačevati uvoznih dajatev, cene rab 
vozil na srbskem tržišču pa so precej višje od naših. i 

PRIMOŽ ŠK! 

Alfa 155 kot zamenjava 
za model 75 

Med pričakovane letošnje 
avtomobilske novosti je vseka
kor mogoče šteti tudi alfo 155. 
Novo vozilo bo zamenjalo 
ostarelo alfo 75 in hkrati pre
kinilo s hišno tradicijo, kajti 
alfa 75 je edina ostala še s po
gonom na zadnji kolesi. Alfa 
romeo 155 je seveda vmesni 
avtomobil med večjim mode
lom 164 (ki letos dobi nov, 
močnejši motor in zato oznako 
166) in manjšo alfo 33, pa 
hkrati z značilno klinasto 
obliko. Zanimivo je, da se to
varniški oblikovalci niso odlo
čili za tako opevano karoserij-

sko oblost, hkrati pa mere do
kazujejo, da gre za avtomobil 
srednjega razreda. V dolžino 
meri alfa 155 444 centimetrov, 
medosna razdalja 2540 mili
metrov pa je verjetno dokaz 
povprečnega notranjega udob
ja. 

Bolj razveseljiva je prostor
ska razsežnost prtljažnika 
(525 litrov), vsekakor pa tudi 
motorna zmogljivost Alfinih 
agregatov. Alfi 155 bodo na
menili tri motorje z oznako 
twin spark (kar pomeni dve 
svečici na valj) s prostornina
mi od 1,8, 2,0 in 2,5 litra ter 
močjo od 126 do največ 165 
KM. Nasl iki .aava.^la. . . . 

AVTO-SERVIS 

BRANCE 
Laško, tel. (063) 731-282 

NOVOSTI: 
Prodaja NOVIH 
Golfov - serija 3. 

Za okvarjena vozila Škoda, 
Audi, VW-Tass, ki so v ga
ranciji ali ne, nudimo brez
plačno vleko do 50 km, če vo
zila pri nas tudi popravimo. 
Škoda 135. 135 L - možnost 
tolarskega in deviznega na
kupa. Dobava takoj! 

Novost pri Isuzuju: terenec 960 
Terenski avtomobili posta

jajo vse bolj priljubljeni, če
prav nekatere države že ome
jujejo njihovo uporabo zaradi 
zaščite okolja. Toda novi te-
renci se pojavljajo tako rekoč 
iz dneva v dan. Japonska to
varna Isuzu, sicer sestavni del 
ameriškega koncema General 
Motors, bo predstavila novo 
terensko vozilo z oznako 960. 
Zunanje spogledovanje z iz
jemno uspešnim terenskim 
mitsubishijem pajerh je očit
no, avto pa bo naprodaj v dveh 

karoserijskih izvedenkah 
(krajša in daljša) in z dvema 
različnima motorjema (ben
cinskim in turbodizelskim). 
Japonska tovarna Isuzu se je 
pred leti umaknila z evropske
ga trga, čeprav njihovo teren
sko vozilo trooper sploh ni šlo 
slabo v promet. Hkrati Isuzu 
sodeluje pri izdelavi terenske
ga vozila frontera (opel oziro-
me Vauxhall), tako da jim to
vrstnih izkušenj vsekakor ne 
manjka. Na sliki: terensko vo
zilo isuzu 960. 

Novi Golfi 
tudi že v Ceiju 

Ljubiteljem jeklenih konjič
kov, ki so že nekaj časa čakali 
na nov model Golfa - serija 3, 
se je želja končno uresničila. 
Podjetje Brance iz Laškega 
v svojem salonu na Kocbekovi 
v Celju in na sedežu podjetja 
v Laškem že razstavlja in pro
daja omenjeno serijo Golfov. 
Prodaja je urejena po sistemu 
plačaj in odpelji. 

Golf - serija 3 ima nekaj bi
stvenih prednosti pred prejš
njimi modeli. Je bolj aerodina
mičen in estetski, ima vgrajen 
katalizator, vbrizgavanje je 
elektronsko, lepše in bolj 
funkcionalno je urejena notra
njost prostora. Sicer je bil 
omenjeni Golf izbran tudi za 
avto leta 92. Trenutno v po
djetju Brance prodajajo Golfa 
- serija 3, 1.4, na benzinski 
pogon, hkrati pa že sprejemajo 

naročila za Golfa - serija 3, 
1.9, na dizelski pogon. 

V podjetju Brance imajo na 
zalogi tudi precejšne število 
starih modelov Golfov in Škod 
135 L. Za vsa omenjena vozila 
imajo tovarniško pooblaščeni 
servis in vse rezervne dele, kar 
bo dolgoročno prav gotovo ze
lo pomembno pri prodaji vozil. 

Pri Brancetu so pred krat
kim uvedli zanimivo novost. 
S svojo vlečno službo brez
plačno pripeljejo na popravilo 
v servisno delavnico pokvarje
no ali karambolirano vozilo, 
če kilometrina vlečne službe ni 
daljša od 50 kilometrov. V me
secu marcu pa že nameravajo 
odpreti novi avtomobilski ser
vis izključno za vozila WV 
- Tas, Audi in to na sedežu 
podjetja v Laškem. 

VZ-EM 



33 
Richard Grieco 

Privlačen tip o katerem je mogoče brati in 
slišati povsod. »Nikoli nisem posvečal po
sebne pozornosti svoji zunanjosti. Ko sem 
budil v šolo sem moral nositi celo aparat za 
zobe. Sedaj se koncentriram na to, da bi 
postal dober igralec. Človek ne more nič za 
to. kakršen je,« pravi Richard. 

Kdo je Richard Grieco? 
V času šolanja je bil odličen športnik, 

jjotel je postati profesionalni igralec nogo-
ineta. Po končani srednji šoU je dobil šti-

p, ndijo. Vpisal se je na študij poUtičnih ved, 
a se je po dveh opravljenih izpit ih izpisal. 
Postal je fotomodel in n a t a k a r v nočnih 
barih, vseskozi pa je obiskoval tudi u re 
&als tva . Prijavil se je na avdicijo za mus i -
^ 1 in film, a je bil obak ra t zavrnjen. Leta 
1987 je igral v seriji One Life to Live. S a m je 
^ejal, da je bila ta vloga absu rdna in je 

komaj čakal, da se m u pogodba izteče. In 
potem je odšel v Los Angeles. Dobil je več 
stranskih vlog. Poleti 1988 pa je prišel odlo
čujoči kUc za 21 J u m p Street . Glavno vlogo 
e delil skupaj z Johnyjem Deppom in n a d a -
jevanka je požela velik uspeh. Ponudbe so 
tačele deževati. 

Richard večkra t omeni, da ima težave 
Z oboževalkami. Večkrat morajo prekin i t i 
snemanja, ker je h r u p prevelik. Sam pravi , 
da za prijateljico n ima časa, za to je tud i 
nima. »Na noben način ne bi hodil z igralko. 
Želim si drugačnega življenja, takšnega, ki 
ni povezano s šovom.« 

NAŠ G O S T 

Saslov: Richard orieco 
c/o VVilliam Morris Agency 
151 El Camino Drive 
Beverly Hills 
CA 90212 
USA 

Osebna izkaznica: 
Ime, priimek: Richard Grieco 
Datum rojstva: 23. marec 1964 
Kraj rojstva: Watertovpn/NY, ZDA 
Barva oči: rjava 
Barva las: temno rjava 
Velikost: 183 cm 
Starši: oče Dick Grieco, mati Carolyn (irskega 
porekla) 
Bratje: je najstarejši od štirih otrok. 
Hobi: vožnja z motorjem (je lastnik treh težkih 
Harley Da\'idsonov), igra kitaro, rad ima 
mačke. 

TV filmi: 1987 One Life to Live, Rags to 
Riches, Who's the Boss?, The Bronx Zoo, 
Facts of Life, 1988 21 J u m p Street , 1989 
Booker, 1990 If Looks Could Kili. 

Zapiešimo s Stepom 
Upam, da ste iz prve učne 

ure Stepove plesne šole osvoji
li osnovno gibanje za angleški 
valček. Za vse standardne ple-
;e velja pravilo, da jih plešemo 
laokoli po dvorani v nasprotni 
Jmeri urinega kazalca. To ve
ja tudi za angleški valček. Pr-
vo uro smo spoznali gibanje 
naprej in nazaj (začeli smo 
t levo ali desno nogo). Večino 
jlesov pleše plesalec naprej. 
laio bomo danes združili prvo 
k̂ ajo in bomo zaplesali korake 
naprej po plesišču. Plesalec 
začenja z desno nogo naprej in 
zapleše prve tri korake in 
bicer: 
1 DN naprej 
b. LN vstran 
p. DN priključi 
1 Po končanem tretjem kora-
su ima plesalec prosto LN. 
i LN naprej 

5. DN vstran 
6. LN priključi 

Po končanem šestem koraku 
ima plesalec isto pozicijo kot 
na začetku. V takem zaporedju 
nadaljujemo z gibanjem na
prej v plesni smeri po plesišču. 

Plesalka stopi pred plesalca 
in začenja z LN nazaj: 
1. LN nazaj 
2. DN vstran 
3. LN priključi 
4. DN nazaj 
5. LN vstran 
6. DN priključi 

Vsi koraki naj bodo kratki, 
mehki in med sabo povezani. 
In še eno pravilo za večino 
standardnih plesov: kadar 
plešemo s telesom naprej sto
pimo s peto, ko plešemo nazaj, 
stopimo s prsti in nato celo 
stopalo, ko plešemo vstran pa 
se na rahlo dvignemo na prste. 

Želim vam prijetno plesanje 
angleškega valčka. Predlagam 
vam glasbo: Engelbert Hum-
perdinck: The last waltz. 

In še nagradno vprašanje. 
Naštej vsaj štiri različne ples
ne šole v Sloveniji. Nagrada je 

karta za obisk kateregakoli 
plesnega tečaja plesne šole 
Step. Odgovore pošljite na do
pisnicah, naslov pa tako po
znate. 

Nagrado za pravilni odgo
vor iz prejšnje številke prejme 
Sandra Kamenik, Ljubljanska 
cesta 33 iz Celja. Sandra, na
grado prejmeš po pošti. 

Vprašanje za danes pa se 
glasi: Kje v Celju ima plesna 
šola Step svoje prostore? Na
grada je kaseta z glasbo stan
dardnih in latinskoameriških 
plesov. Saj veste, kam morate 
poslati pravilne odgovore! 

ZADNJIČ S K U P A J - 8 .a , 3 . o snovna šola Celje 

Pomagajte! 
Čedalje bolj p r idn i d o 

pisovalci postajate. Ogla
šate se predvsem s kuponi 
za goste in z odgoori na 
nag radno vprašanje , ki 
v a m ga zastavljamo. Iz
žrebali smo že prvo d o 
bi tnico nagrade . 

Nujno pa bi po t rebova
la vaše predloge za n a 
daljnje oblikovanje s t ra 
ni. Predvsem vabim k so
delovanju fotografe, saj 
nujno potx'ebujem slike, 
predvsem za psiho teste. 
Saj veste, da je njihova 
glavna tema ljubezen. S te 
v letih, ko vam gre to n a j 
bolj po glavi. Oglasite se 
torej s poš to! Mojca 

PSIHO T E S T 

Kako dobra si v ljubezni? 
So ljudje, ki se imajo v lju

bezni za neprekosljive. Spet 
drugi pa si v takšnih zvezah 
nikakor ne upajo prcN̂ zeti ini
ciative. Od strahu pred eks
plozijo otrpnejo. In ti? Ali se 
imaš za popolnega, si sposo
ben osvojiti vsakogar? Preiz
kusi se v testu! Pisan je sicer 
za fante, a velja tudi za de
kleta. 

1. V šoli ti že nekaj časa ugaja 
sanjsko dekle. Kaj boš storil? 

a) Zbral bom ves pogum in jo 
povabil zvečer ven. Mogoče 
kar v disco. 

b) Nenehno sanjam o njej, 
ne morem si je izbiti iz glave, 
cele noči ne spim, mislim samo 
nanjo. 

c) Začel ji bom pisati pisma, 
z njimi bom poskušal navezati 
stik z njo, da bom videl, kako 
bo reagirala. 

2. Prijateljico prvič povabiš 
domov. Kako pripraviš večer? 

a) Kaj pomeni pripraviti? 
Upam, da bo prinesla pijačo 
s seboj, pa na kondome ne 
smeva pozabiti. 

b) Kupim vsakega nekaj in 
upam, da bo vse picobello. 
c) Udobnost je nujno potreb
na. Tiha glasba, šopek rož za
njo in izključen telefon. 

3. Prijateljica je odkrila 
v stranišču luk»fo v steni. Ka
ko boš reagiral? 

a) Pa kaj? Če želim videti 
golo dekle, se najprej s tem 
problemom oglasim pri svoji 
punci. 

b) Takoj naslednjo uro se 
postavim na prežo. 

c)Enkrat bi že pogledal sko
zi luknjo - sicer pa se mi zdi to 
neumno. 

4. Tvoja velika želja je, da 
bi spal s svojo prijatlejico. Ka
ko ji boš to povedal? 

a) Ob naslednji priložnosti 
ji bom to povedal lepo, nežno. 

b) Med večerjo bom izkori
stil ugoden trenutek in jo na
peljal na to temo pogovora. Vi
del bom, kako bo reagirala. 

c) Postavil jo bom pred dej
stvo. Če ne bo za stvar, je med 
nama vsega konec. 

5. S prijateljico gledaš tele
vizijo. Na \T t̂i je ljubezenska 
scena. Kako boš reagiral? 

a) Takoj jo vprašam, kako 
bi se bilo ljubkovati z njo. 

b) Pa kaj? To me ne gane. 
c) Vprašam jo, če se ji zdi 

film zanimiv, ali naj si naredi
va svoj program. 

6. Pri stavi si dobil tisoč to
larjev. Kaj boš storil z njimi? 

a) Prijatelje bom povabil na 
pico. 

b) Denar takoj nesem 
v banko. 

c) Kupim si nekaj, potem pa 
mi je žal zapravljenega de
narja. 

7. Pr\-ič se smeš za konec 
tedna odpeljati s prijateljico 
dlje od doma. Kje bosta preži
vela honey-moon? 

a) Ostala bova doma - to še 
najmanj stane. 

b) Starši mojega prijatelja 
imajo lepo počitniško h i šo . . . 

c) Zbereva vse najine pri
hranke in si privoščiva luksuz
ni hotel. 

8. Planeš v sobo v trenutku, 
ko je tvoja sestra »zaposlena« 
s svojim prijateljem. Kaj 
storiš? 

a) Umaknem se in potiho 
zaprem vrata. 

b) Vprašam ju, če se imata 
dobro in če kaj potrebujeta. 

c) Preden stopim v sobo, 
potrkam. 

Rezultati: 

60 do 30 točk: 
Marsikaj se moraš še nauči

ti! Predvsem, kadar se govori 
o čustvih. Tvoj cool tip se eno
stavno ne pojavi. Potolaži se 
- noben mojster ljubezni še ni 
padel z neba. Torej, še je čas, 
da se vsega naučiš. Veliko 
sreče! 
35 do 60 točk: 

Malce več samozavesti ti ne 
bi škodovalo. Tvoje ljubezni se 
kopičijo in niso tako slabe, 
vendar nekako niso prave. 
Stopi malo iz svoje kože in 

. najdi tisto, kar te omejuje. Po
gosto izpuščaš dobre mož
nosti. 

65 do 80 točk: 
Pravi as v ljubezni si! Kdor 

te bo dobil, ali pa te že ima, si 
mu ni treba delati nobenih 
skrbi, da bi mu bilo ob tebi 
kdaj dolgčas. Vedno si poln 
idej, razumeš ljubezensko živ
ljenje, nisi v napoto in strošek 
drugim. Da le ne boš preti
raval . . . 

NAGRAJUJE 
ATKINE 
IZŽREBANCE 

Atkina zanka 

CAPLJA ve za POT, 
ki jo ubira mlad gospod. 
V obleki temni ni bahač, 
a rečemo mu . 

Besedo, ki manjka, sestavi iz dve besed, ki sta izpisani 
z velikimi črkami. Rešitev pošlji na dopisnici na NOVI 
TEDNIK, Trg, V. kongresa 3/a, 63000 Celje, do torka, 
4. februarja 1992. 

Rešitev prejšnje Atkine zanke je GARFIELD. 

Nagrado prejme: Iris JEROVŠEK, Ul. bratov Vošnjakov 
5, 63000 Celje. 



RADIJSKI SPORED 
Od 30. I do 5. II. 1992 

RADIO CELJE 
Četrtek, 30. 1.: 5.40 Jutranji spored RC, 6.00 Poročila, 6.30 darske novice, 6.40 Poslovne informacije - borza, ponudba in povp, vanje CIS, 7.00 Druga jutranja kronika (prenos RS), 7.20 Tečajnica Aktualna tema, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.30 Pregled dnevi tiska, 8.45 Horoskop, 9.00 Dopoldne z vami, 10.00 Poročila, j Minute za zdravje, 11.00 Opoldanska mavrica, 12.00 Poročila, ̂  Danes do 13-tih (prenos RS), 14.30 Kam danes, 15.00 Poročila,] Dogodki in odmevi (prenos RS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 05 z violinskim ključem - disco glasba, 19.00 Zaključek sporeda. 
Petek, 31.1.: 5.40 Jutranji spored RC, 6.00 Poročila, 6.30 Gospt ske novice, 6.40 Poslovne informacije - borza, ponudba in povpraj nje CIS, 7.00 Druga jutranja kronika (prenos RS), 7.20 Tečajnica, Aktualna tema, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.30 Pregled dnevr tiska, 8.45 Horoskop, 9.00 Petkov mozaik - KZS Slovenčeve les, 3 tri lil, 10.00 Poročila, 11.00 Opoldanska mavrica, 12.00 Poročila,!, Kuharski kotiček, 13.00 Danes do 13-tih (prenos RS), 14.30 Kamdj 15.00 Poročila, 15.30 Dogodki in odmevi (prenos RS), 17.00 Kf3 osmrtnice, 17.30 Rumeni CE, 19.00 Zaključek sporeda. 1 
Sobota, 1. 2.: 8.00 Napoved, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila,! Pregled dnevnega tiska, 8.45 Horoskop, 9.00 Dopoldne z vami, i Poročila, 10.15 Filmski sprehodi, 11.00 Opoldanska mavrica,!̂  Poročila, 13.00 Danes do 13-tih (prenos RS), 13.45 Študentski sd 14.30 Kam danes. 15.00 Poročila, 15.30 Dogodki in odmevi (pJ RS), 16.00 Čestitke in pozdravi, 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 3 z violinskim ključem - Lestvica zabavnih melodij - LZM, 19.00 Zakj sporeda. • 
Nedelja, 2. 2.: 8.00 Napoved, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila,] Horoskop, 9.00 Čaj za dva, 10.00 Poročila, 11.00 Kmetijski nâ  11.30 Time-out za šport, 12.30 Iz domačih logov (Jure Krašovec), i Novice, 13.05 Čestitke in pozdravi. 
Ponedeljek, 3. 2.: 5.40 Jutranji spored RC, 6.00 Poročila, Gospodarske novice, 6.40 Poslovne informacije - borza, ponudi povpraševanje CIS, 7.00 Druga jutranja kronika (prenos RS),] Tečajnica, 7.40 Aktualna tema, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, i Pregled dnevnega tiska, 8.45 Horoskop, 9.00 Športno dopoldne, ij Poročila, 11.00 Opoldanska mavrica, 12.00 Poročila, 13.00 Danes 13-tih (prenos RS), 14.30 Kam danes, 15.00 Poročila, 15.30 Dogoft odmevi (prenos RS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Odprto z vi skim ključem - Lestvica narodno-zabavnih melodij, 19.00 Zaklj sporeda. 1 
Torek, 4. 2.: 5.40 Jutranji spored RC, 6.00 Poročila, 6.30 Gosp« ske novice, 6.40 Poslovne informacije - borza, ponudba in povpraš nje CIS, 7.00 Druga jutranja kronika (prenos RS), 7.20 Tečajnica,' Aktualna tema, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.30 Pregled dnevn tiska, 8.45 Horoskop, 9.00 Dopoldne z vami, 10.00 Poročila, t Glasbene novosti, 11.00 Opoldanska mavrica, 12.00 Poročila, V; Danes do 13-tih (prenos RS), 14.30 Kam danes, 15.00 Poročila, 1; Dogodki in odmevi (prenos RS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 0(1 z violinskim ključem, 19.00 Zaključek sporeda. 
Sreda, 5. 2.: 5.40 Jutranji spored RC, 6.00 Poročila, 6.30 Gospo ske novice, 6.40 Poslovne informacije - borza, ponudba in povpraš nje CIS, 7.00 Druga jutranja kronika (prenos RS), 7.20 Tečajnica,' Aktualna tema, 8.05 Poročila, 8.15 Obvestila, 8.30 Pregled dnevr tiska, 8.45 Horoskop, 9.00 Pokličite in vprašajte, 10.00 Poročna,' Opoldanska mavrica, 12.00 Poročila, 13.00 Danes do 13-tih jg RS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Brane Rončel na Radiû  19.00 Zaključek sporeda. 

RADIO V E L E N J E ^ B ^ 
Četrtek, 30.1.: 6.00 Dobro jutro, 6.30 Poročila, 7.00 Jutranja kror 8.00 Radijski jukebox, 9,00 Naš gost, 10.00 Poročila, 10.30 Kuhat variacije, 11.00 Na svidenje. 
Petek, 31. 1.: 15.00 Pozdrav, 15.15 Poročila, 15.30 Dogodk odmevi, 16.20 Za konec tedna, 16.30 Poročila, 17.00 Vaše čestil pozdravi, 18.00 V imenu Sove, 19.00 Vi izbirate, mi vrtimo in l program Radia Velenje, 22.00 Lahko noč. 
Sobota, 1.2.: 6.00 Dobro jutro, 6.30 Poročila, 7.00 Jutranja kr« 8.30 Poročila, 8.45 Na svidenje. 
Nedelja, 2. 2.: 11.00 Pozdrav, 11.15 Poročila, 11.25 Kdaj, kje 11.30 Z mikrofonom med vami, 12.00 Od vrat do vrat (odgovorili I na vprašanja, ki ste nam jih postavili pred 14. dnevi, takoj za tet sprejemali nova po telefonu 855 963); 12.30 Konec opoldansi javljanja, 15.00 Vaše čestitke in pozdravi (vmes ob 15.50 in 16.50| blok), 18.00 Mladi mladim, 19.00 Duhovna iskanja, 20.00 Lahko n 
Ponedeljek, 3. 2.: 15.00 Pozdrav, 15.15 Poročila, 15.30 Dogoc odmevi, 16.20 Kdaj, kje, kaj, 16.30 Poročila, 17.00 Ponedeljkov š 18.30 Najboljše, najnovejše, 20.00 Lahko noč. 
Torek, 4. 2.: 6.00 Dobro jutro, 6.30 Poročila, 7.00 Jutranja krfl 8.00 Odstopim, odstopiš, 9.00 Naš gost, 10.00 Poročila, 10.30 Kuh« vahacije, 11.00 Na svidenje. 
Sreda, 5.2.: 15.00 Pozdrav, 15.15 Poročila, 15.30 Dogodki in od« 16.20 Kdaj, kje, kaj, 16.30 Poročila, 17.00 Mi in vi (govorili bomo o davčni zakonodaji), 18.00 Strokovni nasveti, 19.00 Minute z doma ansambli, 20.00 Lahko noč. 
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POROKE 

Šentjur 
Poročil se je en par. 

Velenje 
Poročili so se: Ramo HEPIČ 

iz Velenja in Emsada ATAJIČ 
iz Mehmič sela, Janez SLE-
MENJAK in Helena KRAN-
ČAN, oba iz Veljenja, Samo 
REDNAK iz Ločice ob Savinji 
in Karla JEROMEL iz Malega 
vrha ter Janko BRUNŠEK iz 
Rečice ob Paki in Franja UR-
LEP iz Malega vrha. 
Žalec 

Poročila sta se: Danijel PRI-
STOVŠEK in Monika RAJŠP, 
oba iz Sentruperta. 

SMRTI 
Šentjur 

Umrli so: Jožefa KROFLIČ, 
89 let iz Primoža pri Šentjurju, 
Boris AUŽNER, 17 let iz Laz 
pri Dramljah, Stanislav 
GRAJŽL, 53 let iz Šentjurja, 
Helena JANČIČ, 90 let iz So-
tenskega pod Kalobjem, Ana 
POLŠAK, 73 let iz Krivice. 
Šmarje 

Umrli so: Franc OGRIZEK, 
64 let iz Pristave, Jožef SMO
LE, 65 let iz Cerovca, Cecilija 
LAH, 70 let iz Jerovske vasi, 
Jožefa ŠVAJGER, 82 let iz 
Lastnic. 

Velenje 
Umrli so: Terezija KAR-

NER, 85 let iz Slov. Konjic, 
Marija PUC, 70 let iz Šoštanja, 
Marija KOVAČ, 68 let iz Lo-
kovice, Alojzija MARINŠEK, 
81 let iz Skednja, Elizabeta 
PREBIČNIK, 91 let iz Velenja, 
Elizabeta SKORNŠEK, 86 let 
iz Velenja, Amalija ŽNIDAR, 
89 let iz Velenja, Milan JOVA-
NOVIČ, 54 let iz Velenja, Ja
nez ČAS, 83 let iz Gabrk, Aloj
zij ZALOŽNIK, 66 let iz Pade-
škega vrha, Anton ŠMIDHO-
FER, 61 let iz Kavč, Dragotina 
PERFETA, 67 let iz Velenja, 
Franc HRASTNIK, 87 let iz 
Skomega pri Šoštanju, Lujza 
MECILOŠEK, 81 let iz Rog. 
Slatine, Frančiška Marija 
TROBEJ, 86 let iz Velenja, 
Ana Marija LEGAT, 86 let iz 
Velenja, Marija HRIBERŠEK, 
82 let iz Raven, Friderik 
FERK, 48 let iz Lokovice, 
Alojz KOPITAR, 70 let iz Laz, 
Milan DRAGAR, 40 let iz 
Škal, Marija DELOPST, 63 let 
iz Šoštanja, Marija JANEŽIČ, 
77 let iz Velenja, Ivan 
KRAJNC, 79 let iz Velenja, 
Maksimiljan VEZOČNIK, 79 
let iz Ljubnega ob Savinji. 
Žalec 

Umrli so: Ferdinand PO-
CAJT, 88 let iz Zabukovice, 
Marija KARNOVŠEK, 83 let iz 
Zg. Roj, Venčeslav MOHOR-
KO, 57 let iz Podvina. 

Skromno na 
svinjskem sejmu 

Vsako sredo je na prostoru 
v Bukovžlaku v Celju svinjski 
sejem s prodajo prašičev in ob
časno tudi koruze in krompir
ja. Zaradi vremena in oteženih 
prehodov iz Hrvaške v Slove
nijo so zadnji sejmi slabše za
loženi, kot so bili včasih. Veli
ko prašičev namreč prodajo 
kmetje s Hrvaške. 

Za celjsko tržnico velja ista 
ugotovitev, kot že nekaj ted
nov. Slabo je založena med 
tednom, bolje pa ob petkih, so
botah in nedeljah. Nekaj iz
delkov je dobilo nove cene, se^ 
veda višje. Med drugim sta se 
podražila maslo (prej 200) in 
bučno olje (230), oba na 250. 
Vendaf brez tega še gre, bolj 
zaskrbljujoče so druge visoke 
cene pri pridelkih, ki so nujno 
potrebni za preživetje, to pa so 
krompir (že od 20-30), fižol 
(80-100), presno zelje (50-60) 
in kakšna občasno potrebna 
solata, saj je endivija po 
120-180 in glavnata celo od 
200-250. 

V E T E R I N A R S K A 
D E Ž U R S T V A 

VETERINARSKA POSTAJA CELJE: Delovni čas veterinarjev na 
veterinarski postaji v Celju je od 7.00 do 14.30. Ambulanta za male 
zivah je vsak dan dopoldan (razen ob nedeljah in praznikih) od 8 do 
si 'h'^^' ^'^^'^Z^^" popoldan od 16. do 17. ure, sicer pa je dežurna 
s uzba za nujne primere organizirana v popoldanskem in nočnem 
času. Tel.: 34-233, 

VETERINARSKA POSTAJA LAŠKO: Veterinarska postaja 
Občini Laško je v rednem delovnem času od 7. do 15. ure organizi

rana na veterinarskih postajah v Laškem in Radečah. Dežurstvo od 
tel r ^ občino na veterinarski postaji Laško, 

1 *M ^^^"^^^ V primeru odsotnosti veterinarja v času dežurstva 
pa lahko sporočilo pustite pri vratariu Pivovarne, tel.: 731-121. 
„3Ŷ *̂"̂ '*'NARSKA POSTAJA SLOVENSKE KONJICE: Na veteri-
jpv ̂  ri '̂ Slovenskih Konjicah je redni delovni čas veterinar-
or„ ^" ure, od 15. do 7. ure zjutraj naslednjega dne je 

VKTL-ôi"̂' dežurstvo. Telefon na veterinarski postaji: 754-166. 
v ž'', . ^'*'^ARSKA POSTAJA ŽALEC: Na vetcrmarski postaji 
nično d delovni čas veterinarjev od 6. do 14. ure, nepreki-
Dežurst^^"^^^^ ° za celo občino pa jc od 14. do 6. ure naslednjega dne. 
Telt'fon-^7l4'l4'^^"'^'''^"*^ ^^^^ koncu tedna in ob praznikih. 

sk^poSa^^^**^*^^ POSTAJA MOZIRJE: V Mozirju na veterinar-': 
"('dcljah d 7̂  '̂ ^dni delovni čas veterinarjev vsak dan, razen ob 
9. ure rT 9 '̂"̂  "Jf"-redna dopoldanska ambulanta pa od 7. do 
Ljubnoaa". 1 '̂ '̂̂ '""arja bo dežural Drago Zagožen, dipl. vet. iz 
dinl . • '^'il-769, , od 3. februarja dalje pa Marjan Lešnik, 
aiP^ vet. IZ Mozirja, tel. 831-219. 
ski r̂ '̂ {̂ *'*'̂ ARSKA POSTAJA ŠENTJUR: Na šentjurski veterinar-
od 1 '̂̂  ''^dni delovni čas veterinarjev od 7. do 15. ure vsak dan, 
30 ia' ^"^ .̂̂ ^ naslednjega dne pa je organizirano dežurstvo, 
ski . ^ ^ J ^ d e ž u r a l mag. Janez Hrovat, dipl. vet., na Veterinar-

postaji Šentjur, tel. 741-041, od 31. januarja pa bo dežural 
'drjan Drešček, dipl. vet., Ul. M. Zidanška 20, tel. 741-660. 

G R E M O V KINO. 
KINO UNION 

30. 1.-5. 2.: CRKNI FRED 
- amcri.ški film 

MALI UNION 
do 3. 2.: POT UPANJA - švi
carski film 
od 4. 2.: SREČANJE Z VENE
RO - anj>lcški film 

KINO METROPOL 
do 3. 2.: KAJ BOMO Z BOBOM 
- ameriški film 
do 3. 2.: VROClCA LJUBEZNI 
- nemški film 
od 4. 2.: RDEČA VROCiCA 
- ameriški film 
od 4. 2.: SLADKA MALA 
- nemški film 

KINO ŠENTJUR 
1. 2.: DOBRO JUTRO, VIET
NAM - ameriški film 
2. 2.: REŠITELJI V AVSTRA
LIJI - ameriški film 

KINO VELENJE 
30. 1.-2. 2.: IZVRŠEVALEC 
- ameriški film 

Nočni kino 
30., 31. 1. in 1. 2.: POPER IZ 
MlAMIA II. - ameriški film 

KINO DOM KULTURE 
3. 2.: P L E S E Z V O L K O V I 
- ameriški film 

KINO ŠOŠTANJ 
3. 2.: I Z V R Š E V A L E C - ameri
ški film 

KINO ZDRAVILIŠČE 
ROGAŠKA SLATINA 

30. in 31. 1.: N A V A D A J E Ž E 
L E Z N A S R A J C A - ameriški 
film 
1. m 2. 2.: B R A N I M S V O J E 
Ž I V L J E N J E 

Nočni kino 
31. 1. m 1. 2.: N E B E Š K E L I S I 
C E - ameriški film 

KINO ŽALEC 
1. 2.: N E W J A C K C I T Y - ame
riški film 
2. 2.: P O L I C A J IZ V R T C A 
- ameriški film 
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TRAČ-nice 
Zeleno Celje 

Tisti, ki bo še kdaj trdil, da 
v Celju nimamo dovolj zele
nih površin, naj se obrne na 
Komisijo za imenovanje ulic 
in naselij v občini Celje. Čla
ne te komisije namreč trav
niki na vsakem koraku bo
dejo v oči in so ob Travniški 
ulici na Golovcu zdaj pred
lagali poimenovanje s tem 
imenom še za eno od ulic na 
Ostrožnem. 

Če bodo že stanovalci mol
čali, bodo najbrž čez čas 
kakšno rekli vsaj poštarji! 

Jarhova trgovina 
Ta teden si je Jožef Jarh 

vzel čas za razmislek glede 
svojih premoženjskih vpra
šanj. Pa je sporno upravlja
nje z znano Jarhovo trgovino 
v KS Dolgo polje namesto 
v krogu žlahte poskušal re
ševati s pomočjo policistov, 
občinskih sekretariatov za 
urejanje prostora in varstvo 
okolja ter družbeno-eko-
nomski razvoj, javnega tožil
ca in preiskovalnega sodni
ka. Rezultatov nam še ni 
sporočil. 

Minister Silvester pa 
nič... 

Celjska občinska skupšči
na januarja ni zasedala. 
Stranke menda niso imele 
časa za takšna opravila. 
»Prepiri,« je pokomentiral 
cesar Anton, minister Silve
ster pa nič... 

Lujo Man 
Ne ve se, na koga je mi

slil gospod upravnik celj
skega teatra, ko je izjavil, 
da imamo v Celju tudi ta
ke, ki nas bodo spravili 
v takšne kulturne višave, 
da bomo kar plesali 
- v orbiti okoli Zemlje. Če 
bi šlo za zemljo in ne za 
Zemljo, bi človek še ne
kako pogruntal, tako 
pa... 

Ferleževa v akciji 
Ministrica za družbene de

javnosti v Celju Irena Ferlež 
je ob podelitvi priznanj naj
boljšim športnikom prejšnji 
teden začudeno zastrigla 
z ušesi, češ, da ne posveča 
dovolj pozornosti temu po

dročju. Je pa opozorilo vzela 
resno in ta teden že piše do
pise o rekreativni dejavnosti 
za šolarje v času počitnic. 

Ni kaj, dobro se je odreza
la - pa ne samo na šport, tudi 
na šolstvo je mislila. 

Se mu je zareklo? 
v Korsu, Emkor-ju in 

obrtniških delavnicah šmar
ske občine nestrpno priča
kujejo svojega občinskega in 
republiškega poslanca, sicer 
kmetovalca iz Bistrice ob 
Sotli, Marka Stadlerja. De
lavci bi radi slišali razlago 
njegovega zadnjega poslan
skega nastopa, ko je med 
drugim rekel tudi to, »da so 
se delavci odvadili delati«... 

Nova vojna 
Kdo bo koga? Na prvo 

obletnico slovenske dr
žavnosti, namreč. Mi njih 
ali oni nas? Ne, 26. junija, 
se ne bo začela nova voj
na, marveč se bo repre
zentanca Slovenije v ko
šarkarskih kvalifikacijah 
za olimpijske igre v Bil-
bau pomerila s selekcijo 
Jugoslavije. Možnosti so 
fifty-fifty, če seveda ne 
bo prej dokončno pobralo 
še tisto, kar je ostalo od 
»države kmetov na hribo
vitem Balkanu«. 

Laški Savinjčani 
Za financiranje Celjske 

turistične zveze naj bi občine 
namenile po petindvajsetino 
zbrane turistične takse. Ka
ko je s turizmom v posamez
nih občinah pa zgovorno ka
že podatek o izplačilih za la
ni. Laščani so v skupno vre
čo odšteli 8 tolarjev, njihovi 
kolegi iz središča Savinjske 
doline, iz Žalca, pa kar 90 
krat toliko. Pa se človek 
vpraša, kje so zdaj Savinj-

Povpraševanje raste 
Občinski parlamenti celj

skega območja vse glasneje 
povprašujejo po Veljku Ko-
larju, Šmarčanu, ki mu iz 
meseca v mesec uspeva kraj
šati skupščinska zasedanja. 
Nazadnje so poslanci sedeli 
skupaj le še tri ure - zlobneži 
pa natolcujejo, da le zaradi 
tega, ker sejnino, v Šmarju 
znaša po novem 300 tolarjev, 
izplačujejo šele, ko je vsega 
konec. 

G L O S A 

Ozri s e , Celjan 
v Celju, na Šlandrovem trgu, na stavbi, v kateri 

(med drugimi) že dolgo domujeta tudi Rdeči križ i^ 
Zavod za zaposlovanje - kakšna simbolika! - j^ 
ura, ki že leta in leta, odkar pomnim, kaže pet do 
dvanajstih. 

S to uro je, se mi zdi, kot s Celjem in Celjani: 
pozabili smo na svoje Celje, naše Celje pa še vedno 
čaka, da se spomnimo nanj, da se spomnimo na vse 
njegove »visoke ure«, ki bodimo mimo njih dan na 
dan, ne da bi jih opazili. Kot da jih ni. 

Kot da niso naše. 

In vendar kažejo edino pravo resnico o mestu ofc 
Savinji in o našem odnosu do njega in nje: pet dc 
dvanajstih je. Skrajni čas. 

Koliko let že? 
Saj ni važno. Preveč. j , ^ 

Memento Bastl 
Dolgost politike je kratka. 
Kaj je politikov zasula že lopata! 
Odprta noč in dan so skupščin vrata, 
al konca stolčka ne pove nobena pratka! 

Tone Prešeren 

Zmanjkuje časa za filozofijo 
Prisluškovalci pogovora med Spomenko Hribar in šefom 

SDP ter direktorjem Ljubljanske banke v Žalcu Francijem 
Tratarjem se privoščljivo hahljajo. Tratarjeve tožbe, da-ob 
konkretnem delu v banki nima več časa za filozofijo (čeprav 
jo ima zelo rad), niso resno vzeli. 

Tratarja pa vseeno sprašujejo, ali pozna formulacije kre
ditnih pogojev in samih možnosti za najemanje kreditov, ki 
jih opredeljuje njegova banka. 

STRAN(KA) Š A L J I V C E V 
Očitno imamo dobro zastavljen program, saj se dnevno 

prijavlja v članstvo naše s t ranke šaljivcev vse več k a n d i d a 
tov. Žal so neka te r i nepodpisani in jih ne moremo uvrs t i t i 
med naše sodelavce. Za to bi vas rad i obvestili, da poleg 
čitljivega imena in pr i imka pripišete še točen naslov, n a j 
ka terega vam bomo poslali vabi lo za mit ing šaljivcev. Pa na i 
šalo ali dve ne pozabi te! Tisti, ki znate šalo tudi p r i m e m o I 
povedat i pa se n a m javite čim prej , saj boste imeli pr i ložnost ? 
j avnega nas topa na radi jskih oddajah ob žrebanj ih udele- l 
ženk izleta 100 kmečkih žensk na morje, ki bodo v razl ičnih j 
krajih z neposrednim radi jskim prenosom v mesecu marcu . ' 
Tokra t so šale pr ispeval i naši člani; Marija Kronovšek iz 
Pariželj , Gregor Lozer iz Celja, Štefka Majcen iz Šmarja in 
Hedvika Mušič iz Škofje vasi: 

EDI MASNEC 

Stranke 
1992 

Zadnje čase se 
veliko govori o le
vih, desnih in sre
dinskih strankah. 
Čisto po nepo
trebnem. Njihovi 
rezultati jasno 
kažejOj da so vse 
po vrsti - leve. 

F O T O VIC 

O Bog, daj nam naš vsakdanji kruh! 
Fotografija: EDI MASNEC 

zavarovalnica triglav 
KER ŽIVLJENJE POTREBUJE VARNOST 

Savinjska 
Profesor na neki šoli 

v Savinjski dolini je pri uri 
poizkusov vrgel v neko ki
slino kovanec in vprašal: 
»Mislite, da se bo kovanec 
v tej kislini stopil, ali ne?« 

Ne bo se,« je odgovoril 
Janezek. 

»Pravilno! In zakaj ne?« 
»Ker ga sicer ne bi vrgli 

v kislino.« 

Na sodišču 
»Zakaj ste tepli svojega 

moža?« vpraša sodnik neko 
ženo. 

»Ker mi je rekel, da sem 
koza neumna.« 

»Zato boste plačali tisoč 
tolarjev kazni!« 

»O, hvala lepa,« reče že

na »Tukaj imat dva tisoč 
tolarjev, jaz pa bom moža 
še enkrat pretepla.« 

Savinjska 2 
Savinjčanje zadel na 3x3 

milijon mark in se je ob iz
plačilu potožil svojim pri
jateljem: »Kako sem ne
umen! Samo ena srečka je 
zadela, jaz osel, pa sem ku
pil dve.« 

Poštar 
Pride poštar do kmetije-

in vpraša po gospodarju 
Anzeku. 

»V stali, pri kravah je,« 
pravi žena. 

»Pa ga bom našel, če 
grem sam pogledat?« 

»Gotovo! On je edini, ki 
se mu rogovi ne vidijo.« 

iViuzikant in kuiiar̂ ca - več kot poi zakona 

N A J MUZIKANTI P O V E D O 
»Na ohceti se t rdna vez zgodi t 

med muz ikan tom in kuhar ico . PraV 
da je to več kot pol zakona, kar 
spre tno izkoriščam in se mi tudi 
skriva«, pravi J anko Mogu iz Ljub 
ne. Več kot sto ohceti je za njim. »j 
gor al pa dol, vsekakor pa za V j 
ohcet t eh t am eno kilo več. Sicer n 
nas velja, da zapus t imo hišo š 3 
metlo.« I 

Ena iz iVIogujevega rokai 
župnik obljubi Franclu v 

krompirja, ko se bo naučil praV 
pokrižati. Čez čas pride Frand 
vesel v farovž in reče: »Gospod-
nik, zdaj se pa že znam pokrižS^ 

»No, pa poskusi,« mu reče žup 
»Vimenu Boga očeta, svetega 

ha, amen!« 

»Kje pa je sin?« vpraša župn'^ 

»Zunaj je. Z vozičkom čaka 
kronipir«, reče Franci. 


